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Αθήνα, σήµερα στις 7 Σεπτεµβρίου 2022, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΒΔΕΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής: 

Σήµερα θα συζητηθούν η µε αριθµό 971/5-9-2022 επίκαιρη
ερώτηση, η οποία θα απαντηθεί από τον Υπουργό Εσωτερικών
κ. Μαυρουδή Βορίδη, η µε αριθµό 957/29-8-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση, η οποία θα απαντηθεί από τον Υπουργό Μετανάστευσης
και Ασύλου κ. Μηταράκη και η µε αριθµό 977/5-9-2022 επίκαιρη
ερώτηση, η οποία θα απαντηθεί από την Υφυπουργό Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Μιχαηλίδου.

Προχωρούµε, λοιπόν, στη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό
957/29-8-2022 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Α’ Αθηνών κ. Κωνσταντίνου Μπογδάνου προς
τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Σχετικά µε
την πλατφόρµα υποβολής µεταγενέστερης αίτησης».

Κύριε Μπογδάνο, καληµέρα σας. Έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Καληµέρα σας, κύριε Πρό-
εδρε. Ευχαριστώ πολύ.

Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, καλή σας µέρα. 
Από τη Δευτέρα 22 Αυγούστου -το είδαµε στις ειδήσεις- ξεκί-

νησε η πλατφόρµα «Προγραµµατισµός απόδοσης ραντεβού για
υποβολή µεταγενέστερης αίτησης». Αυτή απευθύνεται σε αιτούν-
τες άσυλο που το αρχικό τους αίτηµα έχει τελεσίδικα απορρι-
φθεί. Συγκεκριµένα, η πλατφόρµα απευθύνεται σε όσους πολίτες
τρίτων χωρών επιθυµούν να υποβάλουν εκ νέου αίτηµα διεθνούς
προστασίας στη χώρα, υπό την προϋπόθεση ότι το πρώτο έχει
απορριφθεί τελεσίδικα. 

Μέχρι σήµερα, κύριε Υπουργέ, υπάρχει µια ήδη προβληµατική
διαδικασία απορρίψεων, επανεξετάσεων και προσφυγών, διότι
όλο αυτό διαρκεί για χρόνια, δηλαδή ένας πολίτης ξένης χώρας,
ο οποίος έχει µπει στην Ελλάδα παράνοµα, ένας παράνοµος µε-
τανάστης, ένας λαθροµετανάστης, θα έκανε αίτηση ασύλου σε
πρώτο βαθµό, εάν απορριφθεί, σε δεύτερο βαθµό, εάν απορρι-
φθεί ξανά, σε τρίτο βαθµό στο διοικητικό πρωτοδικείο. Όλα αυτά
τα χρόνια ένας λαθροµετανάστης θα ζούσε στην Ελλάδα, θα ενι-
σχυόταν κατά κανόνα από το ελληνικό κράτος µε παροχές, επι-

δόµατα, υπηρεσίες που πληρώνονται και από χρήµατα των Ελ-
λήνων φορολογουµένων. 

Λόγω αυτής της διαδικασίας που στην ουσία ακυρώνει την αυ-
τονόητη απέλαση κάθε παρανόµως εισελθόντα στη χώρα, του
οποίου η ζωή και η ακεραιότητα δεν απειλείται, στην Ελλάδα
έχουν συγκεντρωθεί τα τελευταία χρόνια πολύ µεγάλοι πληθυ-
σµοί Ασιατών, Αφρικανών, µουσουλµάνων που έχουν δηµιουρ-
γήσει γκέτο στην πρωτεύουσα και τα µεγάλα αστικά κέντρα και
γενικώς δηµιουργούν µια κατάσταση προβληµατική και δυσάρε-
στη -το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά- ειδικά στην περιφέρειά µου,
την Α’ Αθήνας.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε όσα διαβάσαµε, µε τη λειτουργία της
πλατφόρµας «Προγραµµατισµός απόδοσης ραντεβού για υπο-
βολή µεταγενέστερης αίτησης», ουσιαστικά τι γίνεται; Επεκτεί-
νεται ακόµα περισσότερο το διάστηµα που ένας παρανόµως
εισελθών στην Ελλάδα πολίτης τρίτης χώρας, δηλαδή ένας λα-
θροµετανάστης, µπορεί να παραµείνει νοµίµως µέχρι να εκδοθεί
η διαταγή της απέλασης. Το µήνυµα που στέλνετε είναι ότι για
την ελληνική Κυβέρνηση οι λαθροµετανάστες είναι ευπρόσδεκτοι
και έχουν ακόµα µία ευκαιρία. 

Βάσει των παραπάνω, σας ρωτώ µε ποια πρακτική λογική και
µε ποιο ιδεολογικό σκεπτικό, κύριε Υπουργέ, η ελληνική δηµο-
κρατία αντί να δυσκολεύει, διευκολύνει τελικώς, καταργώντας
την ισχύ του τελεσιδίκου της ελληνικής δικαιοσύνης, την από-
δοση ασύλου σε πληθυσµούς που ουσιαστικά εισέβαλαν στην
Ελλάδα, κατά κανόνα δε µη δικαιούµενοι άσυλο, καθώς προέρ-
χονται και από την Τουρκία που -επί ηµερών σας κιόλας είχε χα-
ρακτηριστεί και επιτυχία- χαρακτηρίστηκε ασφαλής χώρα. 

Κατά δεύτερον, κύριε Υπουργέ, είναι αυτή η ενέργεια σύµ-
φωνη µε τον προγραµµατικό και διακηρυκτικό λόγο της Νέας Δη-
µοκρατίας; Το 2019 ως υποψήφιος Βουλευτής έλεγα -και αυτό
βασιζόταν στον διακηρυκτικό και προγραµµατικό λόγο της Νέας
Δηµοκρατίας- ότι θα ερχόταν η απέλαση όλων των παρανόµως
εισελθόντων στη χώρα µεταναστών. Το λέγαµε ρητά και ξεκά-
θαρα. Τώρα µ’ αυτό το οποίο βλέπουµε, ουσιαστικά καταργείται
-τουλάχιστον αυτό καταλαβαίνουµε και σας παρακαλώ να µας το
εξηγήσετε- το τελεσίδικο της απόρριψης, δηλαδή τρεις φορές
το απορρίπτουµε και τους δίνουµε άλλη µία ευκαιρία. Με ποια
λογική, κύριε Υπουργέ;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Μπογδάνο.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Μη-

ταράκης.
Κύριε Μηταράκη, καληµέρα σας. Έχετε τρία λεπτά για την

πρωτολογία σας.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ συνάδελφε, κατ’ αρχάς, όπως ξέρετε, η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη εφαρµόζει µια αυστηρή αλλά δίκαιη
µεταναστευτική πολιτική, η οποία έχει δεχθεί κριτική και από τα
αριστερά, αλλά απ’ ό,τι φαίνεται και από κάποιους από τα δεξιά. 

Ο στόχος µας ήταν, πρώτον, η ουσιαστική µείωση των ροών
και, δεύτερον, ο δραστικός περιορισµός των επιπτώσεων της κρί-
σης στις τοπικές κοινωνίες. Τρία χρόνια µετά µπορούµε να δεί-
ξουµε πλέον µετρήσιµα αποτελέσµατα. Οι ροές το 2021 ήταν οι
χαµηλότερες της δεκαετίας, οκτώµισι χιλιάδες, σε σχέση µε
εβδοµήντα δύο χιλιάδες το 2019 ή µε πάνω από ένα εκατοµµύριο
το 2015. Στη χώρα µας λειτουργούσαν εκατόν είκοσι µία δοµές
φιλοξενίας αιτούντων άσυλο, έχουν µείνει τριάντα τέσσερις,
έχουν κλείσει όλες οι άλλες. Φιλοξενούµε συνολικά σήµερα δε-
καοκτώ χιλιάδες αιτούντες άσυλο αντί ενενήντα δύο χιλιάδες που
είχαµε την ηµέρα της κρίσης. 

Στην Αθήνα, που την αναφέρατε συγκεκριµένα, σας θυµίζω ότι
κλείνει ο Ελαιώνας µέσα στο 2022, η µοναδική δοµή που υπάρχει
στα όρια του Δήµου Αθηναίων και στις 31 Δεκεµβρίου κλείνουν
όλα τα διαµερίσµατα σε όλα τα διαµερίσµατα της Αττικής και της
Θεσσαλονίκης, καθώς το πρόγραµµα «ΕΣΤΙΑ», το οποίο ήταν
χρήσιµο σε µια εποχή κρίσης, δεν χρειάζεται πια.

Για να πετύχουµε αυτή την ουσιαστική µείωση των ροών,
εφαρµόσαµε µια πολιτική επτά πυλώνων. Δεν θα επαναλάβω και
τους επτά. Ένας από τους επτά πυλώνες ήταν η ταχεία εξέταση
αιτηµάτων ασύλου, κάτι το οποίο περιλαµβανόταν συγκεκριµένα
στον προεκλογικό µας λόγο του 2019. Στόχος µας είναι να µην
«κολλάνε» για µήνες και χρόνια οι υποθέσεις στα συρτάρια της
διοίκησης, ώστε τελικά, πρώτον, αυτοί που είναι µη δικαιούχοι
διεθνούς προστασίας να είναι πολύ αργά να απελαθούν πολλά
χρόνια µετά, καθώς πλέον θα έχουν ρίζες στη χώρα µας και, δεύ-
τερον, να µη λειτουργεί ως κίνητρο για τα κυκλώµατα λαθροδια-
κινητών να επιλέγουν την Ελλάδα ως πύλη εισόδου. 

Επειδή το ανέφερα αυτό, θέλω να σας πω ότι φέτος θα είµα-
στε περίπου στο 4% των αφίξεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση από
πάνω από 60% των αφίξεων που ήµασταν το 2015. Δεν είµαστε
πλέον η πύλη εισόδου. Υπήρχαν διακόσιες δύο χιλιάδες εκκρεµή
αιτήµατα ασύλου το καλοκαίρι του 2019. Σήµερα έχουν µείνει
τριάντα πέντε χιλιάδες. Θα φτάσουµε σχεδόν στο µηδέν µέχρι
τα τέλη του χρόνου.

Τα µεταγενέστερα αιτήµατα προβλέπονται στην οδηγία
32/2013. Είναι µέρος της ελληνικής νοµοθεσίας από τότε. Δεν
είναι κάτι καινούργιο. Μεταγενέστερο είναι ένα αίτηµα, που υπο-
βάλλει κάποιος που έχει απορριφθεί το αίτηµα ασύλου όχι βάσει
της παλιάς του υπόθεσης -δεν είναι έφεση- αλλά βάσει πιθανών
νέων στοιχείων, που µπορεί να έχουν προκύψει. Αυτά εξετάζον-
ται ταχύτατα, κατά προτεραιότητα, µέσα σε λίγες µέρες πολλές
φορές, και αν υπάρχει απορριπτικό και βγαίνει απαράδεκτο, δεν
παράγει κανένα έννοµο αποτέλεσµα γι’ αυτόν που υπέβαλε το
αίτηµα. 

Επειδή υπήρχε µια καταχρηστική συµπεριφορά σ’ αυτά τα αι-
τήµατα, νοµοθετήσαµε -πρώτον- το 2019 ότι το δεύτερο µεταγε-
νέστερο αγνοείται σε περίπτωση απέλασης, δηλαδή αν κάποιος
υποβάλει δεύτερο µεταγενέστερο και έχει εντολή απέλασης,
αγνοείται και απελαύνεται.

Tο 2021 βάλαµε και παράβολο 100 ευρώ στο δεύτερο µεταγε-
νέστερο αίτηµα και µετά, ώστε να µην ασκείται καταχρηστικά.

Ως προς το πρώτο αίτηµα ο στόχος µας είναι να µην δηµιουρ-
γεί την καθυστέρηση που εσείς υπονοήσατε ότι µπορεί να δηµι-
ουργήσει και γι’ αυτό κάνουµε ψηφιακές διαδικασίες, ώστε να
µπορούµε ταχύτατα σε ελάχιστες ηµέρες να µπορούµε να κρί-
νουµε αυτά τα αποτελέσµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Μπογδάνο, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας ευχαρι-

στώ. Μου δώσατε µια απάντηση η οποία περιέχει στοιχεία τα
οποία επικαλείται το Υπουργείο ούτως ώστε να πείσει ότι τα
πράγµατα στη χώρα σε ότι αφορά στο µεταναστευτικό ζήτηµα

βρίσκονται σε µια καλή τροχιά και πως είναι συνεπής σε όσα
έλεγε η Νέα Δηµοκρατία πριν από τις εκλογές. Αυτό δυστυχώς -
το γνωρίζετε και το γνωρίζουµε όλοι- δεν ανταποκρίνεται στην
πραγµατικότητα. Είπατε τις προάλλες κιόλας και µάλιστα αυτό
ενδεχοµένως να ερέθισε και το κοινό αίσθηµα ότι κανείς δεν µι-
λάει πια για το µεταναστευτικό.

Σας διαβεβαιώ, κύριε Υπουργέ, ότι όχι µόνο µιλούν για το µε-
ταναστευτικό οι πολίτες, ειδικά σε επιβαρυµένες περιοχές, αλλά
και εκείνοι οι οποίοι συνολικά ανησυχούν για τη διαµόρφωση της
κοινωνίας της χώρας µέσα από ουσιαστικά κοινωνικές µηχανικές
µέσα από το µεταναστευτικό σε βάθος χρόνου. Και ακριβώς
επειδή ανησυχούν και ακριβώς επειδή ορισµένοι έχουµε αναλά-
βει την υποχρέωση αυτή την ανησυχία µε σεβασµό αλλά και αυ-
στηρότητα να την εκφράζουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο σας
ρωτώ ευθέως:

Μου λέτε ότι υπάρχει από το 2013. Το Υπουργείο, η Κυβέρνηση,
αυτές τις δικλίδες, οι οποίες επιτρέπουν στους λαθροµετανάστες
να παραµένουν περισσότερο στη χώρα, να εκµεταλλεύονται τους
µηχανισµούς και ουσιαστικά να καταργούν εν τοις πράγµασι τη
διαδικασία ασύλου, θεωρείται ότι είναι η σωστή πολιτική από την
πλευρά του Υπουργείου αυτό το πράγµα να το προβάλει, δίνοντας
ουσιαστικά το µήνυµα -αντί να κάνει επικοινωνιακές και διαφηµι-
στικές εκστρατείες που να τους λέει «µην έρθετε»- «εδώ πέρα κά-
νουµε ό,τι µπορούµε, ούτως ώστε να σας διευκολύνουµε να
µείνετε»;

Αυτό το κοµµάτι που δεν µου απαντήσατε στην αρχική ερώ-
τηση και σας παρακαλώ να το κάνετε είναι εάν πιστεύετε ότι η
γενική πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας είναι σύµφωνη µε τον
προγραµµατικό και διακηρυκτικό λόγο. Σε απλά ελληνικά, λέγαµε
ότι θα φύγουν οι λαθροµετανάστες από τη χώρα. Κύριε Μητα-
ράκη, γνωρίζετε πολύ καλά ότι αυτό δεν έχει συµβεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Μπογδάνο.

Κύριε Μηταράκη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Κατά πρώτον µου αρέσει αυτό που είπατε στο τέλος για
τον προγραµµατικό ρόλο της Νέας Δηµοκρατίας. Το καλοκαίρι
επ’ ευκαιρία των τριών ετών διακυβέρνησης Κυριάκου Μητσο-
τάκη έκανα µια οµιλία στη Χίο, κάλεσα πολίτες για να τους πα-
ρουσιάσω το έργο της Κυβέρνησης. Πάνω στην κάθε θέση
βρήκαν ένα φυλλάδιο και τους είπα: «Αυτό το φυλλάδιο είναι το
προεκλογικό µου φυλλάδιο, όχι του ‘23, αλλά του ‘19. Σας παρα-
καλώ να πάτε στη σελίδα που λέει µεταναστευτικό και να δείτε
αν όλα αυτά, που είχα γράψει στο φυλλάδιο µου, εγώ ως υπο-
ψήφιος Βουλευτής Νοµού Χίου έχουν πληρωθεί». Και στο µετα-
ναστευτικό, ναι, έχουµε εκπληρώσει απόλυτα τις προεκλογικές
µας δεσµεύσεις. Το αν αποτελεί ζήτηµα το βλέπετε στις δηµο-
σκοπήσεις που ρωτάνε τους πολίτες «ποια είναι τα ζητήµατα που
σας απασχολούν». Το µεταναστευτικό δεν εµφανίζεται στις πρώ-
τες καρτέλες στις πρώτες σελίδες. Δεν λέω ότι δεν παραµένει
πρόκληση. Το µεταναστευτικό θα παραµείνει πρόκληση για δε-
καετίες. Το θέµα είναι να µην ξαναδηµιουργήσει τις επιπτώσεις
στις τοπικές κοινωνίες που βιώσαµε επί των ηµερών ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ.

Η αλήθεια είναι και τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης αυτό
καταδεικνύουν ότι την τελευταία τριετία έφυγαν από τη χώρα
µας δεκάδες χιλιάδες µετανάστες περισσότεροι απ’ όσους
ήρθαν. Γι’ αυτό λαµβάνουµε πολλές ερωτήσεις το καλοκαίρι από
συναδέλφους Βουλευτές για τις σηµαντικές ελλείψεις εργατών
γης, που παρατηρήθηκαν σε πάρα πολλούς νοµούς της χώρας
και στην Κρήτη πρόσφατα υπήρχαν έντονες αντιδράσεις, γιατί
έχουν φύγει δεκάδες χιλιάδες άνθρωποι που ήταν στη χώρα µας.

Πόσοι έχουν µείνει; Οι αιτούντες άσυλο στην Ελλάδα αυτή τη
στιγµή είναι 0,3 του πληθυσµού. Οι αναγνωρισµένοι πρόσφυγες
που ζουν στη χώρα µας είναι περίπου 0,5 του πληθυσµού. Δηµι-
ουργείται κάποια στιγµή η αίσθηση ότι έχουµε εκατοµµύρια ξέ-
νους. Δεν έχουµε εκατοµµύρια ξένους. Καµµιά φορά δηµιουργού-
νται προβλήµατα σε τοπικό επίπεδο. Γι’ αυτό σας είπα ότι η αντι-
µετώπιση προβληµάτων στην Αθήνα µαζί µε το Υπουργείο Προ-
στασίας του Πολίτη και στο θέµα της αντιµετώπισης όπου υπάρχει
εγκληµατικότητα και στο θέµα για το κλείσιµο των δοµών των δια-
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µερισµάτων στις µεγάλες πόλεις είναι ένα ακόµα βήµα της απο-
κατάστασης της εµπιστοσύνης των πολιτών και της αντιµετώπι-
σης κρίσεων που µπορεί να υπάρχουν σε τοπικό επίπεδο.

Εµείς κάνουµε εκστρατεία στο εξωτερικό, όπως είπατε και
έχουµε κατηγορηθεί γι’ αυτό. Κάνουµε ενηµερωτικές εκστρα-
τείες σε χώρες προέλευσης να µην έρθει ο κόσµος παράνοµα
στην Ελλάδα. Προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε και συµφωνίες
διµερείς µε χώρες προέλευσης, ώστε να συνεργαστούµε στο
θέµα των απελάσεων όσων δεν δικαιούνται διεθνούς προστα-
σίας.

Δύο σηµεία κλείνοντας. Πρώτον η ψηφιοποίηση των διαδικα-
σιών ασύλου επιτυγχάνει ταχύτητα. Η ταχύτητα επιτρέπει να ξε-
χωρίσουµε αµέσως αυτόν που δικαιούται διεθνή προστασία από
αυτόν που πρέπει να απελαθεί. Και η ταχύτητα είναι σηµαντικός
παράγων αποτροπής για τα κυκλώµατα λαθροδιακινητών.

Από εκεί και πέρα µε ρωτήσατε αν είναι σωστό να υπάρχει νο-
µοθεσία που να επιτρέπει µεταγενέστερα αιτήµατα. Υπάρχει µια
συζήτηση αυτή τη στιγµή σε ευρωπαϊκό επίπεδο -όπως ξέρετε-
και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, για το νέο σύµφωνο µετανά-
στευσης και ασύλου. Το νέο σύµφωνο µετανάστευσης και ασύ-
λου πρέπει να καθορίσει τις διαδικασίες που η Ευρώπη θα
ακολουθήσει τα επόµενα χρόνια. Η πραγµατικότητα είναι ότι
υπάρχει µεγάλο πρόβληµα αυτή τη στιγµή στην Ευρωπαϊκή
Ένωση από την παράνοµη µετανάστευση. Είναι ένα πρόβληµα,
που αφορά πλέον όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
είδατε τις εντάσεις που υπάρχουν τώρα σε χώρες της κεντρικής
Ευρώπης. Πρέπει η Ευρώπη συνολικά να βρει καλύτερες λύσεις
για αυτήν την κρίση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. Καλή συνέχεια και στους δύο.
Θα κάνουµε µια µικρή διακοπή και θα συνεχίσουµε.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεχίζεται η συνε-
δρίαση.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 977/5-9-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Να µην λογίζεται η δια-
τροφή ως εισόδηµα για ορισµένες περιπτώσεις του ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος (ΕΕΕ)».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον χρόνο για δυο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, η ερώτηση αφορά στον βασικό θεσµό αντιµε-

τώπισης της φτώχειας ιδιαίτερα της ακραίας φτώχειας, το ελά-
χιστο εγγυηµένο εισόδηµα. Σας θέτω ένα συγκεκριµένο, σοβαρό,
ευαίσθητο θέµα για τους δικαιούχους του ελάχιστου εγγυηµένου
εισοδήµατος και κυρίως τις διαζευγµένες µητέρες που άδικα
αποκλείονται από την καταβολή του όταν υπάρχει διατροφή για
παιδιά. Θα πρέπει να δούµε ότι φορολογικά σύµφωνα µε το
άρθρο 11 του ν.4172/2013 εξαρτώµενα µέλη του φορολογούµε-
νου θεωρούνται τα ανήλικα τέκνα και η διατροφή καταβάλλεται
στο ανήλικο τέκνο. Ορίζεται ρητά ότι πρόκειται για «εισόδηµα»
του ανήλικου τέκνου. Είναι για την ανατροφή και τις ανάγκες του
ανήλικου τέκνου. Σύµφωνα µε το άρθρο 67 του ίδιου νόµου για
τα εισοδήµατα των ανήλικων τέκνων υπόχρεος για την υποβολή
της δήλωσης είναι ο γονέας που ασκεί τη γονική µέριµνα. Σε συν-
δυασµό, λοιπόν, µε το άρθρο 14 του ίδιου νόµου απαλλάσσεται
από τον φόρο η διατροφή που λαµβάνει το παιδί και δηλώνεται
από την µητέρα. Το πρόσωπο, λοιπόν, που λαµβάνει τη διατροφή
αναγράφει το σχετικό ποσό στους κωδικούς 659, 660 για λογα-
ριασµό του ανήλικου τέκνου, ελλείψει δικαιοπρακτικής ικανότη-
τας του ανήλικου παιδιού αυτού. 

Από το γεγονός αυτό καθαυτό το ποσό της διατροφής αφορά
όπως προείπα στην ανατροφή και τις ανάγκες του παιδιού και
δεν αποτελεί εισόδηµα για τον βιοπορισµό της µητέρας ή και του
πατέρα θεωρητικά εάν έχουµε την ανάλογη περίπτωση. Δεν απο-
τελεί οικογενειακό εισόδηµα κατά την κλασική οικονοµική έννοια
του Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων. Εποµένως, δεν πρέπει να λαµ-
βάνεται υπ’ όψιν στον υπολογισµό του πραγµατικού εισοδήµατος

σύµφωνα και µε την υπ’ αριθµόν 3359/2021 απόφασή σας. Η
απόφαση αυτή ελήφθη γιατί υπήρχαν καταγγελίες για ποσά δια-
τροφής, πιθανόν σεβαστά και ταυτόχρονα αιτήµατα για ελάχιστο
εγγυηµένο εισόδηµα. 

Επειδή το δικαιούµενο ποσό του ελάχιστου εγγυηµένου εισο-
δήµατος διαµορφώνεται σύµφωνα µε το θεσµικό πλαίσιο, που
ισχύει ανάλογα µε τα εισοδήµατα, επειδή µέχρι πρότινος η δια-
τροφή ανήλικου τέκνου δεν λογιζόταν ως εισόδηµα -και καλώς-
αυτό που σας προτείνω και σας ζητώ είναι να αποσαφηνιστεί το
θέµα και να αποκατασταθεί η αδικία που συντελείται, για να εί-
µαστε σύµφωνοι µε το κοινωνικό πνεύµα του ελάχιστου εγγυη-
µένου εισοδήµατος. Να προστεθεί στις ρητές εξαιρέσεις της
ΚΥΑ, που υπάρχουν για το δηλούµενο εισόδηµα το ποσό της δια-
τροφής. Δεν ήταν στις ρητές εξαιρέσεις από την αρχή για τον
λόγο ότι δεν θεωρούνταν εισόδηµα. Ενδεχοµένως σε αυτή την
περίπτωση να πρέπει να αφαιρεθεί ο διπλασιασµός όταν πρόκει-
ται για µονογονεϊκή οικογένεια. Τι λέω δηλαδή; Έχουµε τη µη-
τέρα και το παιδί. Το παιδί έχει ένα «εισόδηµα» από διατροφή για
τις ανάγκες του. Δεν µπορεί αυτό όµως να συνδυαστεί και να θε-
ωρηθεί εισόδηµα της µητέρας η οποία όταν δεν έχει καθόλου ει-
σοδήµατα θα πρέπει να παίρνει τα 200 ευρώ. Περί αυτού
πρόκειται. Για τα 200 ευρώ. Τουλάχιστον στις περιπτώσεις αυτές,
αν θέλετε, να εφαρµόσουµε αυστηρά το νόµο να µην ισχύει η
πρόνοια ότι για µονογονεϊκή οικογένεια διπλασιάζεται το πενην-
τάρικο που δικαιούται το παιδί και γίνεται κατοστάρικο.

Ευχαριστώ πολύ. Ήταν αναγκαία στην πρωτοµιλία µου η ανά-
λυση, κύριε Πρόεδρε. Ίσως στη δευτεροµιλία µου να µη χρει-
αστεί τόσος χρόνος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κανένα πρόβληµα. 
Θα απαντήσει η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-

θέσεων, κ. Δόµνα Μιχαηλίδου. 
Κυρία Μιχαηλίδου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ για την ερώτησή σας. Καταλα-

βαίνω όµως ότι δεν υπάρχει δοµή πάνω στην οποία µπορώ να
απαντήσω. Ζητάτε συγκεκριµένα από το Υπουργείο να βγάλει ερ-
µηνευτική εγκύκλιο έτσι ώστε να εξαιρούνται ρητά οι διατροφές
των γονιών από το κοµµάτι του τι υπολογίζεται ως εισόδηµα για
την καταβολή του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος. Ζητάτε
να βγάλουµε ερµηνευτική εγκύκλιο, όµως, πάνω σε ποια υπουρ-
γική απόφαση; Στην υπουργική απόφαση του 2014, δηλαδή τη
δική σας υπουργική απόφαση της συγκυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας, µε το ΠΑΣΟΚ τότε, όπου είχε εφαρµοσθεί ως πιλοτικό
πρόγραµµα το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα; Η απόφαση του
2014 όπου όντως ρητώς εξαιρεί τη διατροφή έχει αναθεωρηθεί,
κύριε Κεγκέρογλου, δύο φορές: το 2017 όπου πρώτη φορά έγινε
καθολικό και σε όλη την Ελλάδα το ελάχιστο εγγυηµένο εισό-
δηµα. Θα πω εδώ ότι ήταν µνηµονιακή και σοφή επιταγή. Και µια
φορά το 2021 όπου εµείς βάλαµε στους δικαιούχους άστεγους
που διέµεναν σε ξενώνες προσωρινής φιλοξενίας αλλά και γυ-
ναίκες οι οποίες ήταν θύµατα βίας. Διορθώσαµε µια, πολύ µε-
γάλη, αδικία την οποία είχατε αφήσει τόσο καιρό όλοι εδώ.
Κανείς δεν είχε δείξει ότι εξαιρούνταν από την καταβολή και ως
ωφελούµενοι του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος.

Σε καµµία περίπτωση ούτε το 2017 ούτε το 2021 που άλλαξε
η υπουργική απόφαση και άρα και οι δικαιούχοι του ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος είχαµε κάποιο σχόλιο από εσάς ως
προς την όποια αδικία θεωρείτε ότι προέκυπτε. Παρ’ όλα αυτά
µπορεί να µην έπεσε στην προσοχή σας ούτε το 2017, ούτε το
2021 και να έπεσε τώρα. Δεν λέω ότι θα έπρεπε να πέφτει κάθε
στιγµή. Ίσως θα έπρεπε αλλά τέλος πάντων δεν είµαστε εδώ για
να κρίνουµε αυτό αυτή τη στιγµή. Όµως σε κάθε περίπτωση δεν
µπορεί µε µια ερµηνευτική εγκύκλιο σε µία ΚΥΑ η οποία έχει ανα-
θεωρηθεί δύο φορές να βγει κάτι. 

Επικαλείστε τον φορολογικό κώδικα. Το συγκεκριµένο άρθρο
του φορολογικού κώδικα το οποίο επικαλείστε, το άρθρο 11 του
ν.4173/2013, λέει σε ποιες περιπτώσεις κάποιος θεωρείται εξαρ-
τώµενο µέλος ενός νοικοκυριού. Εκεί λέει ότι κάποιος αν έχει
ετήσιο εισόδηµα πάνω από 3.000 ευρώ ή αν έχει εισόδηµα πάνω
από 6.000 ευρώ στην περίπτωση που είναι άτοµο µε αναπηρία
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παύει να θεωρείται εξαρτηµένο µέλος του νοικοκυριού. Βάζει µια
ρητή εξαίρεση εκεί ο νοµοθέτης στην οποία λέει ότι αν το άτοµο
αυτό ανεξαρτήτως του εισοδήµατος το οποίο λαµβάνει για την
ανατροφή του είναι τέκνο διαζευγµένων γονέων τότε δεν παύει
να θεωρείται εξαρτώµενο τέκνο. 

Νοµικός δεν είµαι, αλλά όσο διασταλτική και να είναι η ερµη-
νεία και η κατανόηση του άρθρου 11 του φορολογικού κώδικα,
κανείς δεν µπορεί de facto να θεωρήσει ότι η διατροφή θα πρέπει
να εξαιρείται από το εισόδηµα σε κάθε άλλη περίπτωση.

Σας άκουσα να λέτε ότι, έχοντας ένα κοινωνικό πνεύµα, θα
πρέπει να προστεθεί ρητά στις εξαιρέσεις το κοµµάτι του, δη-
λαδή όχι µε ερµηνευτική εγκύκλιο. Νοµίζω, όµως, ότι καταλαβαί-
νετε -και έχοντας πείρα και στο συγκεκριµένο υπουργείο, αλλά
και στην δηµόσια διοίκηση- ότι σε µια υπουργική που έχει καταρ-
γηθεί και έχει αλλάξει δύο φορές, σε µια µη ισχύουσα δηλαδή
υπουργική, δεν µπορείς να βγάλεις ερµηνευτική εγκύκλιο.
Οπότε, αν πούµε ότι θέλετε να το προσθέσουµε ρητά σ’ αυτές
τις εξαιρέσεις, έρχοµαι εγώ να σας ρωτήσω το εξής: Το επίδοµα
ανεργίας δεν πρέπει να προστεθεί ρητά στις εξαιρέσεις αυτές;
Το Α21, το επίδοµα παιδιού, δεν πρέπει να προστεθεί ρητά στις
εξαιρέσεις αυτές; 

Αυτό που πρέπει να πούµε είναι ότι το ελληνικό κράτος και η
ελληνική πολιτεία πρέπει να κάνει ό,τι περνάει από το χέρι της
έτσι ώστε οι περιπτώσεις της διατροφής των παιδιών να αποδί-
δονται και να υπάρχει στο κοµµάτι της δικαιοσύνης η εξασφά-
λιση ότι υπάρχει η δικαιοσύνη εκεί πέρα. Και γι’ αυτό ο νόµος
ρητά προβλέπει ότι όπου υπάρχει αγωγή από τον γονέα -κι ας
µην κρυβόµαστε, όντως, τις περισσότερες φορές θα είναι η µη-
τέρα αυτή- ότι δεν καταβάλλεται η διατροφή, τότε, ακόµα κι αν
δεν έχει τελεσφορήσει δικαστικά, το ελάχιστο εγγυηµένο κατα-
βάλλεται στην οικογένεια αυτή. Και ακόµη κι αν υποθέσουµε ότι
η οικογένεια αυτή -η µητέρα αυτή, ξαναλέω, για να µην εθελοτυ-
φλούµε- η µητέρα αυτή φοβάται να πάει και να κάνει αγωγή στον
πρώην σύζυγο για το ότι δεν καταβάλλει την διατροφή του, τότε
µπορεί και ο νοµοθέτης αφήνει να διεξαχθεί η κοινωνική έρευνα
έτσι ώστε ακόµα κι αν δεν έχει γίνει αγωγή, να καταβληθεί το
ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Μιχαηλίδου.
Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-

γία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Φοβάµαι ότι δεν κατανοήσατε το πρόβληµα, το οποίο σας

έθεσα. Η ιστορική αναδροµή δεν ξέρω τι αξία έχει, αφού µέχρι
πρότινος, δηλαδή µέχρι πριν δύο χρόνια στο γενικότερο πνεύµα
του ισχύοντος πλαισίου είχε ερµηνευθεί ότι η διατροφή δεν πρέ-
πει να λαµβάνεται υπ’ όψιν στον προσδιορισµό του εισοδήµατος
και έτσι αυτό το θέµα προέκυψε το τελευταίο διάστηµα. Γιατί κά-
νατε αναδροµή από το 2014; Αυτό έχει προκύψει τα τελευταία
δύο χρόνια, µπορεί και λιγότερο. 

Πάµε, όµως, να δούµε. Είπατε κάτι για το επίδοµα ανεργίας.
Βεβαίως και αναφέρεται ρητά στις εξαιρέσεις «το δηλούµενο ει-
σόδηµα, το συνολικό πραγµατικό από κάθε πηγή». Το επίδοµα
ανεργίας, παραδείγµατος χάριν, δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν. Δη-
λαδή είναι κάτι διαφορετικό το επίδοµα των 200 ευρώ του εγγυη-
µένου εισοδήµατος ως προς το χαρακτήρα του; Δεν είναι για το
βιοπορισµό της µητέρας; Είναι για το βιοπορισµό της µητέρας,
του ατόµου, µάλλον. Όταν δεν έχει καθόλου εισοδήµατα, παίρνει
200 ευρώ για να ζει. Τι λέει, λοιπόν; Εάν είσαι και µητέρα, εάν
έχεις παιδί και σου έχει επιδικάσει για το παιδί το δικαστήριο µια
διατροφή 150 - 200 ευρώ, παίρνεις µηδέν διότι τα 200 ευρώ
αφαιρούνται από το δικαίωµα της µητέρας. 

Αυτό που λέω, λοιπόν, είναι, επειδή είναι «εισόδηµα» του παι-
διού, να αφαιρείται από το δικαιούµενο του παιδιού το επιπλέον,
τα 50 ευρώ δηλαδή. Αυτό σας λέω. Στη συγκεκριµένη περίπτωση
δεν µπορείτε να πείτε ότι η µητέρα δεν πρέπει να ζει και να ζει
το παιδί. Μπορεί να ζήσει το παιδί χωρίς τη µητέρα; 

Είναι ένα θέµα που πρέπει να το µελετήσετε περισσότερο γιατί
προέκυψε από µία γραφειοκρατική ερµηνεία, εντελώς λανθα-
σµένη. Γνωρίζω, πάρα πολύ καλά, όλα τα στελέχη στο Υπουργείο

και όλες τις διαδικασίες που έχουν να κάνουν µε το ελάχιστο εγ-
γυηµένο εισόδηµα και δεν έπρεπε µε την αναδροµή αυτή να µας
ρίξετε και ανάθεµα, έτσι; 

Υπάρχει το πιλοτικό, υπήρξε η εφαρµογή όπως έγινε από το
2017 και µετά -που είπατε- και η αξιολόγησή τους πρέπει να οδη-
γεί στη βελτίωση. Εδώ, λοιπόν, είχαµε ορθότερη εφαρµογή του
πιλοτικού απ’ ότι στην συνέχεια. Δεν γίνεται αυτό. 

Να πω, λοιπόν, συγκεκριµένα τι λέει το άρθρο 11 φορολογικά.
Γράφει, λοιπόν, η παράγραφος 3 µετά ότι, «κατά την εφαρµογή
της παραγράφου 2 δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν οι παρακάτω κατη-
γορίες εισοδήµατος: α) διατροφή που καταβάλλεται στο ανήλικο
τέκνο µε δικαστική απόφαση ή µε συµβολαιογραφική πράξη ή µε
ιδιωτικό έγγραφο ακόµα». Το καταθέτω.

Στο άρθρο 14 αναφέρεται, ξανά, ότι η διατροφή που λαµβάνει
ο δικαιούχος σύµφωνα µε τη δικαστική απόφαση-συµβολαιογρα-
φική πράξη είναι του παιδιού και όχι του γονέα που έχει τη µέρι-
µνα του. Αυτό αφορά. 

Έχουµε, όµως, και την τελευταία εγκύκλιο του Υπουργείου Οι-
κονοµικών όπου αναφέρεται ότι πρέπει να το δηλώνει µεν ο γο-
νέας που έχει τη γονική µέριµνα, αλλά για ποιο λόγο; Γιατί δεν
µπορεί το παιδί να υποβάλει φορολογική δήλωση.

Έχουµε λοιπόν µια ιδιαιτερότητα εδώ. Η τυφλή -ή αν θέλετε-
αυστηρή γραφειοκρατική εφαρµογή οδήγησε στο πρόβληµα.
Δεν θεωρώ ότι είναι πρόθεσή σας, αλλά θα πρέπει να το εξετά-
σουµε. Και σήµερα µην δώσετε µια αρνητική απάντηση -κατά την
άποψή µου- σε αυτό το ευαίσθητο θέµα. Εξετάστε το µαζί µε
τους συνεργάτες σας και θα δείτε ότι όταν πρόκειται για µια δια-
τροφή η οποία είναι, τουλάχιστον, µέχρι το ύψος του εγγυηµένου
εισοδήµατος, δηλαδή των 200 ευρώ και αφορά το παιδί, να µην
αφαιρείται η οικονοµική ενίσχυση από τη µητέρα. Δηλαδή µε
µηδέν εισόδηµα αυτή η µητέρα θα ζήσει και το παιδί µόνο µε τη
διατροφή; Δεν γίνεται. Δεν γίνεται αυτό το πράγµα. Πρέπει να το
δούµε από αυτήν τη σκοπιά. 

Κανείς, λοιπόν, σήµερα εδώ δεν είπε -και δεν µπορεί να υπο-
στηρίξει- το αντίθετο σε σχέση µε το δίκαιο αυτό αίτηµα. Άρα,
λοιπόν, δεν είναι σωστό να απορριφθεί πριν να εξεταστεί στο
βάθος του και µε βάση τα στοιχεία, τα οποία σας καταθέτω. 

Ζητάω να µπει στις εξαιρέσεις ρητά για να µην υπάρχουν πα-
ρερµηνείες. Εάν υπό το πρίσµα που λειτουργούσε είτε το πιλο-
τικό είτε πριν να γίνει αυτή η ερµηνεία συνέχιζε να λειτουργεί το
κριτήριο του εισοδήµατος, δεν θα υπήρχε πρόβληµα. Και γι’ αυτό
λέω αρκούσε µια ερµηνευτική. Αλλά εάν θέλετε µπορείτε να κά-
νετε µια τροποποίηση και να το εντάξετε ρητά στα εξαιρούµενα
εισοδήµατα, όπως εξαιρείται το 20% του πραγµατικού εισοδή-
µατος από εργασία από τον υπολογισµό του εγγυηµένου εισο-
δήµατος. Γιατί εξαιρείται; Διότι είναι απόφαση συγκεκριµένη, για
συγκεκριµένο λόγο, που αφορά το θεσµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κι εγώ σας ευχαριστώ και θα

ήθελα την απάντηση της Υπουργού.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Υφυπουργέ,
έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ.

Οφείλω να πω ότι µπερδεύτηκα, κύριε Κεγκέρογλου, αλλά σί-
γουρα δεν είµαι µπερδεµένη στο ότι έχετε τις καλύτερες των
προθέσεων µε την εισήγησή σας αυτή. Να πω, όµως, απ’ όσα
προσπάθησα να καταλάβω από αυτά που θέσατε στη δευτερο-
λογία σας, τα εξής: Το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, όπως και
η λογική όλων των επιδοµάτων που δίνει το Υπουργείο Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, δίνεται πάνω στο εισόδηµα του νοι-
κοκυριού. Ως εισόδηµα του νοικοκυριού και σύµφωνα µε το
άρθρο 235 του ν.4389/2016 η διατροφή ήταν και είναι εισόδηµα. 

Τώρα, αυτό που κάνει το Υπουργείο είναι ότι υπολογίζει το οι-
κογενειακό ισοδύναµο και άρα το αν µια οικογένεια έχει ένα
µέλος ως ενήλικα ή αν έχει δύο µέλη ως ενήλικες, βάσει του πλή-
θους των ενηλίκων. Δηλαδή, µια οικογένεια διαζευγµένη όπου
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είναι ένας ο ενήλικας και ο δεύτερος ενήλικας έχει φύγει, δεν
είναι πια στο νοικοκυριό, το 50% του δεύτερου ενήλικα, το οποίο
θα έπαιρνε ο ή η σύζυγος, θα πάει στο ανήλικο µέλος.

Έτσι προσπαθεί ο νοµοθέτης, από τα δικά σας τα χρόνια, βα-
σικά απ’ όλα τα χρόνια της ελληνικής δικαιοσύνης έτσι υπολογί-
ζεται το οικογενειακό ισοδύναµο. 

Τι σηµαίνει οικογενειακό ισοδύναµο; 100% για τον πρώτο ωφε-
λούµενο, 50% για τον δεύτερο ωφελούµενο, ο οποίος είναι ενή-
λικας και µετά 25% του πρώτου ωφελούµενου για κάθε ανήλικο
τέκνο. 

Τώρα, στην περίπτωση που λείπει ο δεύτερος ενήλικας, αυτό
το 50% το παίρνει το πρώτο ανήλικο τέκνο. Αυτό γινόταν σε
εσάς, δεν το αλλάξατε, αυτό γινόταν επί ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αυτό γί-
νεται και σήµερα. Επίσης, η διατροφή -ξαναλέω- ήταν και είναι
εισόδηµα και το ελάχιστο εγγυηµένο βασίζεται...

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Δεν σας διέκοψα. Σας διέκοψα; Και
νοµίζω ότι πλέον γνωρίζω τα επιδόµατα πολύ καλύτερα από ό,τι
τα γνωρίζετε εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ούτε ο κ. Κεγκέρο-
γλου σας διέκοψε. Συνεχίστε. Μην παρασύρεστε από τα νοή-
µατα.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, κοινοβουλευ-
τικά είµαι πολύ καινούργια και αυτές τις τακτικές δεν τις έχω
µάθει ούτε εµπειρικά ούτε ηθικά, οπότε καταλαβαίνετε ότι ακόµα
και τρία χρόνια µετά εκπλήσσοµαι.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τι λέτε τώρα! Σας είπαµε να εξε-
ταστεί, όχι να βγει δικαστική απόφαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία, αφήστε την
όµως να ολοκληρώσει. Έχει δίκιο, δεν σας διέκοψε.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Γνωρίζετε, κύριε Κεγκέρογλου...

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είπαµε να το εξετάσετε, όχι να
βγάλετε απόφαση.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Κεγκέρογλου, δεν είναι σωστό
να µε διακόπτετε, όµως. Εντάξει; Υπάρχει µια κοινοβουλευτική
διαδικασία. Σας το ζητάει και ο κύριος Πρόεδρος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν σας διακόπτω.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ε πώς δεν µε διακόπτετε!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είπα τι ζητάω.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Μου το είπατε πριν. Μου το είπατε
δύο φορές. Δεν σας διέκοψα ούτε µια φορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κεγκέρογλου,
το είπα και στην πρωτολογία σας. Σας παρακαλώ, µην µε φέρ-
νετε σε δύσκολη θέση, είναι και η µέρα τέτοια σήµερα. Σας πα-
ρακαλώ, αφήστε την να ολοκληρώσει.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Περιγράψατε κάτι στην ερώτησή σας.
Αυτό που περιγράφετε είναι άτοπο, είναι αδόκιµο. Τι περιγρά-
φετε; Να βγει µια εγκύκλιος. Να βγει µια εγκύκλιος πάνω σε ποια
υπουργική απόφαση; Πάνω σε µια υπουργική απόφαση που δεν
υπάρχει;

Σας ξαναλέω, κύριε Κεγκέρογλου, ότι η υπουργική απόφαση
την οποία επικαλείστε είναι του 2014. Αυτή έχει αλλάξει δύο
φορές, το 2017 και το 2021. Το 2021 άλλαξε επί εµού, έτσι ώστε
να βάλουµε µέσα στους ωφελούµενους του ελάχιστου εγγυηµέ-
νου τους άστεγους και τις κακοποιηµένες γυναίκες. Ουδέποτε,
καµµία από τις δύο φορές, ούτε το 2017 ούτε το 2021, κάνατε
κάποια θίξη γι’ αυτό που λέτε. Άρα, στο κοµµάτι της ερµηνευτι-
κής εγκυκλίου αυτό που λέτε είναι τελείως άτοπο.

Επίσης, άτοπο όµως είναι κι αυτό που λέτε πάνω στο εισόδηµα
του παιδιού. Τα επιδόµατα του ΟΠΕΚΑ δίνονται πάνω στον υπο-
λογισµό του οικογενειακού διαθέσιµου επιδόµατος, ούτε µόνο
της µητέρας, ούτε µόνο του πατέρα, ούτε µόνο του παιδιού. Και
σε κάθε περίπτωση, επικαλείστε λάθος νοµοθεσία. Δεν θα
έπρεπε να επικαλεστείτε τον φορολογικό κώδικα του 2013, αλλά

τον ν.4389/1986 άρθρο 235 που λέει ξεκάθαρα ότι η διατροφή
ήταν και είναι εισόδηµα.

Παρ’ όλα αυτά επειδή και η Κυβέρνηση και το Υπουργείο µου
και θα ήθελα να πω κι εγώ προσωπικά είµαστε πάρα πολύ ανοι-
χτοί και ευαίσθητοι στο να µπορέσουµε να υποστηρίζουµε και να
κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας για τις πιο ευαίσθητες οµά-
δες, είµαστε πάνω από τις µονογονεϊκές οικογένειες και µε κάθε
τρόπο που µπορούµε τις βοηθούµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. Καλή συνέχεια και στους δυο.
Περνάµε στη δεύτερη µε αριθµό 971/5-9-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Την πλήρη κάλυψη των αναγ-
κών των σχολικών µονάδων σε καθαριότητα µε µόνιµο προσω-
πικό».

Κύριε Δελή, καληµέρα σας. Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, την ερχόµενη Δευτέρα, σε λίγες ηµέρες, ανοί-

γουν τα σχολεία. Όµως, και φέτος αυτά ανοίγουν µε υποστελε-
χωµένη καθαριότητα και µε τις συµβασιούχες καθαρίστριες σε
µια συνεχιζόµενη οµηρία, καθώς, όπως πολύ καλά γνωρίζετε κι
εσείς, εδώ και είκοσι χρόνια -έχουν περάσει πια τόσα χρόνια- συ-
νεχίζεται αυτό το απάνθρωπο καθεστώς της εργασιακής οµη-
ρίας, µέσα από τις συµβάσεις τους, µε ευθύνη βεβαίως όχι µόνο
δική σας, αλλά όλων των κυβερνήσεων, που πέρασαν τα τελευ-
ταία είκοσι χρόνια.

Κάθε χρόνο λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, παίζεται ακριβώς το ίδιο
έργο. Χιλιάδες εργαζόµενες οι οποίες επί πολλά χρόνια ξεµεσιά-
ζονται για να κρατούν καθαρά τα σχολεία κάθε χρόνο τέτοιον
καιρό περνούν ένα πολύ µεγάλο άγχος για το εάν θα έχουν δου-
λειά και άρα µισθό για να ζήσουν, αλλά και για το εάν τελικά
έχουν µισθό, ο οποίος εξαρτάται βεβαίως από τις ώρες της ερ-
γασίας τους και αν µ’ αυτόν τον µισθό θα µπορούν να καλύπτουν
και τις βιοτικές ανάγκες τους.

Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, οι εργαζόµενοι
στην καθαριότητα προσλαµβάνονται για εννέα µήνες και απο-
λύονται στο τέλος της σχολικής χρονιάς χωρίς να γνωρίζουν κα-
θόλου αν θα εργαστούν και από τον ερχόµενο Σεπτέµβρη. Οι
περισσότερες δε από αυτές τις καθαρίστριες - είναι γυναίκες οι
περισσότερες- εργάζονται µε συµβάσεις λίγων ωρών, τρίωρες ή
τετράωρες, µε ωράρια-λάστιχο, µε εντατικοποίηση, πολλές
φορές και µε απλήρωτη εργασία για µήνες -αυτό βεβαίως είναι
µια ευθύνη των δήµων- και εν τέλει οι περισσότερες µε µισθούς
ψίχουλα των 300 και 400 ευρώ.

Κοιτάξτε, υποστελεχωµένη καθαριότητα και µάλιστα µέσα
στην πανδηµία, εν αναµονή µάλιστα και νέου κύµατος όπως λένε
οι ειδικοί, δεν είναι και ό,τι καλύτερο. Αφήστε που η Κυβέρνησή
σας επεκτείνει και το ωράριο των µισών σχολείων, των ολοήµε-
ρων, από τις 16.00 µέχρι τις 17.30. Κι εσείς, ως κεντρική διοίκηση
εννοώ αλλά και ως τοπική διοίκηση, τι κάνετε; Όχι µόνο δεν εξα-
σφαλίζετε το αναγκαίο προσωπικό καθαριότητας για τα σχολεία,
όχι µόνο µοιράζετε το υπάρχον προσωπικό σε δύο και τρία σχο-
λεία, αλλά µε την πολιτική σας οδηγείτε και εργαζόµενες στην
απόλυση ή στη µείωση του ωραρίου, άρα, στη µείωση του µι-
σθού τους.

Γι’ αυτό σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, τι σκοπεύετε να κάνετε
προκειµένου να λυθεί οριστικά το ζήτηµα της καθαριότητας των
σχολείων. Αυτό µπορεί να γίνει, πρώτον, µε τη µονιµοποίηση
όλων των συµβασιούχων στη σχολική καθαριότητα και, δεύτε-
ρον, µε τη διακοπή του σχεδιασµού, δηλαδή µε την απαγόρευση
των απολύσεων και µε νέες προσλήψεις. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Δελή. Στην ερώτησή σας θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός Εσωτερικών κ. Βορίδης.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, ας διευκρινίσουµε λίγο τα εννοιολογικά µας. Δεν
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υπάρχουν απολύσεις, επειδή χρησιµοποιήσατε τη λέξη «από-
λυση», υπάρχουν συµβάσεις ορισµένου χρόνου, όπως σωστά το
προσδιορίσατε. Οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου έχουν σηµείο
έναρξης και καθορισµένο σηµείο λήξεως. Οι συγκεκριµένες συµ-
βάσεις ορισµένου χρόνου, πράγµατι, είναι εννεάµηνες.

Επίσης, µια δεύτερη διευκρίνιση, µια διαφορετική οπτική που
έχω εγώ από αυτή που διατύπωσε ο κύριος συνάδελφος και πρέ-
πει να την πω είναι ότι δεν κάναµε όλοι το ίδιο. Διότι, µέχρι αυτή
την Κυβέρνηση, οι συγκεκριµένες εργαζόµενες, αυτές που ερ-
γάζονται στη σχολική καθαριότητα, όπως ξέρετε, εργαζόντουσαν
µε συµβάσεις έργου, χωρίς ασφάλιση, µε ένα ωράριο το οποίο
ήταν καθορισµένο -εάν θέλετε- µε αρκετά αυθαίρετο τρόπο.
Αυτή η Κυβέρνηση ήταν που έκανε τις συµβάσεις έργου και
ορθώς. Ποτέ δεν ήταν συµβάσεις έργου, ήταν συµβάσεις εργα-
σίας. Και αυτή η Κυβέρνηση το αναγνώρισε. Αυτή η Κυβέρνηση
έδωσε στις εργαζόµενες ασφαλιστικές εισφορές. Αυτή η Κυβέρ-
νηση είναι εκείνη, που πήρε τη δαπάνη για τη σχολική καθαριό-
τητα από τα 55 εκατοµµύρια και την πήγε στα 85 εκατοµµύρια.
Άρα, όχι, δεν είναι όλες οι κυβερνήσεις το ίδιο. Για τις συγκεκρι-
µένες εργαζόµενες αυτή η Κυβέρνηση έχει δείξει εξαιρετική
ευαισθησία. Μάλιστα, µε τη ρύθµιση που κάναµε πέρυσι, όπου
εφαρµόσαµε ουσιαστικά ένα καινούριο πλαίσιο κατανοµής των
κονδυλίων αυτών, οδηγηθήκαµε σε αύξηση της απασχόλησης
κατά 11% στις εργαζόµενες πλήρους απασχόλησης και σε 32%
στις εργαζόµενες µερικής απασχόλησης, σ’ αυτές δηλαδή που
εργάζονται µε µειωµένο ωράριο. 

Με ρωτάτε εάν σκοπεύουµε να µονιµοποιήσουµε -αυτό είναι
το ερώτηµά σας- γιατί απολύσεις επαναλαµβάνω δεν υπάρχουν
και το διευκρινίσαµε αυτό. Υπάρχουν συµβάσεις οι οποίες ξεκι-
νούν και σταµατούν στον ορισµένο χρόνο και εν συνεχεία επα-
νακαταρτίζονται την επόµενη χρονιά σύµφωνα µε τις ανάγκες
των δήµων και σύµφωνα µε τις κατανοµές που κάνει το Υπουρ-
γείο µας µε την πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου. Λοιπόν, µε
ρωτήσατε εάν σκοπεύουµε να µονιµοποιήσουµε αυτές τις εργα-
ζόµενες. Κοιτάξτε, έχουµε πολλά ζητήµατα. Δεν σας λέω ότι δεν
είναι µια σκέψη η οποία έχει απασχολήσει, γιατί έχει απασχολή-
σει.

Βλέπετε, όµως, πρώτον ότι είναι µερική απασχόληση, σε πολ-
λές περιπτώσεις έχουµε τρίωρα. Πώς θα µονιµοποιήσεις τα
τρίωρα; Δεύτερον, έχεις εννεάµηνη απασχόληση. Πώς θα µονι-
µοποιήσεις εννέα µήνες, όταν οι συµβάσεις αυτές που ξέρουµε
στους εργαζόµενους του δηµοσίου είναι δωδεκάµηνα; 

Και τρίτον, η αλήθεια είναι ότι πρέπει να δίνουµε µια δυνατό-
τητα ευελιξίας στους δήµους, γιατί ουσιαστικά µε το σύστηµα
που έχουµε κάνει εµείς οι δήµοι είναι που παίρνουν την από-
φαση, προκειµένου να µπορούν µε αυτήν την ευελιξία να χρησι-
µοποιούν τους εργαζόµενους που χρειάζονται για να καλύψουν
αποτελεσµατικότερα τις ανάγκες καθαριότητας.

Άρα, παρά του ότι σας ξαναλέω είναι κάτι το οποίο µε έχει
απασχολήσει, συναντώ µεγάλες δυσκολίες στο να µπορέσει να
προχωρήσει αυτό και επί του παρόντος είναι κάτι το οποίο δεν
εξετάζουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά και εσείς. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ και εγώ µε το εννοιολογικό. Όπως και να το πούµε,

κύριε Υπουργέ, λήξη της σύµβασης ή οτιδήποτε άλλο είναι από-
λυση, όπως και να γίνει. Στην πράξη είναι απόλυση. 

Τώρα εµείς θα σας αναγνωρίσουµε το ότι οι συµβάσεις έργου
έγιναν συµβάσεις εργασίας, βεβαίως, κάτω από έναν επίµονο
αγώνα και των ίδιων των καθαριστριών που είχαν αυτό το δίκαιο
αίτηµα. Ωστόσο δεν έχει αλλάξει η ουσία της απασχόλησής τους
που είναι η ελαστική εργασία και αυτό ακριβώς είναι το πρό-
βληµα. 

Ως προς τη µονιµοποίηση, την οποία µας λέτε ότι την σκέφτε-
στε, κατ’ αρχάς πρέπει να σας πω -και αναρωτηθήκατε για τα εν-
νεάµηνα και τα τρίµηνα- ότι υπάρχει ένα ποσοστό πολύ µικρό µεν
στους δήµους, το οποίο έχει µόνιµη σχέση εργασίας στην καθα-
ριότητα. Άρα, µπορεί να γίνει και για τις υπόλοιπες καθαρίστριες.

Τώρα εµείς θέλουµε να σταθούµε ιδιαίτερα στις απολύσεις,
στις λήξεις των συµβάσεων, πείτε τες όπως θέλετε. Δεν νοείται

αυτό το πράγµα, κύριε Υπουργέ, ειδικά αυτή την περίοδο, ειδικά
για εργαζόµενους και εργαζόµενες κυρίως, που βρίσκονται όλα
αυτά τα χρόνια σε οµηρία, όπως είπαµε, και που δώσανε µε έναν
απίστευτο ηρωισµό µέσα στα σχολεία τη µάχη ενάντια στην παν-
δηµία, στάθηκαν στο πλευρό των µαθητών, των γονιών, των εκ-
παιδευτικών όλα αυτά τα δύσκολα χρόνια της πανδηµίας. 

Βεβαίως εδώ πρέπει να πούµε, αν και δεν το χρησιµοποιήσατε
ως επιχείρηµα πιθανόν να το πράξετε στην δευτερολογία σας,
αλλά ως πρακτική ισχύει, ότι είναι γνωστή η πρακτική της Κυβέρ-
νησης και των κυβερνήσεων συνολικά να µεταθέτει στους δή-
µους και την καθαριότητα, όπως και έγινε, χωρίς βεβαίως
ταυτόχρονα και να τους ενισχύει µε επιπλέον χρηµατοδότηση,
ανοίγοντας τον δρόµο ή καλλιεργώντας αν θέλετε τη διάθεση
για την ιδιωτικοποίηση και στην καθαριότητα των σχολικών µο-
νάδων. 

Από την άλλη, βεβαίως, έχουν ευθύνη και οι ίδιοι οι δήµοι γιατί
αποδέχονται αυτήν την κατεύθυνση χωρίς οι περισσότεροι στην
συντριπτική τους πλειοψηφία να λένε κάτι επιλέγοντας να διαθέ-
σουν τους πόρους για κάποιες άλλες ανάγκες τους, συνήθως
πολύ µακριά από τις σχολικές ανάγκες, αλλά αυτό δεν είναι µία
συζήτηση που σας αφορά αυτήν τη στιγµή. Αυτό έχει σαν απο-
τέλεσµα η ευθύνη να µετατίθεται για ακόµα µια φορά στους γο-
νείς, οδηγώντας τους να βάλουν το χέρι στην τσέπη και για την
καθαριότητα του σχολείου εκτός από άλλα βεβαίως ζητήµατα. 

Ποια είναι η λύση; Η λύση είναι να αυξηθεί, κύριε Υπουργέ, και
το γνωρίζετε, η κρατική χρηµατοδότηση στους δήµους και στις
σχολικές επιτροπές, έτσι ώστε να καλυφθούν οι πραγµατικές
ανάγκες της καθαριότητας µε προσλήψεις. 

Βεβαίως, εσείς ισχυρίζεστε ότι έχετε αυξήσει το προσωπικό
της καθαριότητας. Η αύξηση τελικά συνίσταται στο ότι έχουµε
δεκατρείς καθαρίστριες περισσότερες, αν το συγκρίνει κανείς
αυτή είναι όλη η ουσία. Στην πραγµατικότητα, όµως, αυτό που
κάνατε µε την εγκύκλιό σας και αυτό που κάνατε µε την πολιτική
σας είναι να επεκτείνετε έτι περαιτέρω την ελαστική εργασία. Το
συµπέρασµα είναι ότι µε αυτά τα µπαλώµατα που κάνει η Κυβέρ-
νηση, που κάνουν οι δήµοι δεν λύνονται τα προβλήµατα της κα-
θαριότητας στη βάση -επαναλαµβάνω- των πραγµατικών
αναγκών που υπάρχουν και µάλλον δεν θα µπορέσουν να λει-
τουργήσουν -και αυτό είναι πολύ κρίσιµο, κύριε Υπουργέ- τα σχο-
λεία µε υγειονοµική ασφάλεια σε λίγες µέρες από τον Σεπτέµβρη
και µε ένα νέο ενδεχόµενο πανδηµίας, όπως είπαµε, προ των
πυλών. 

Με βάση, λοιπόν, τις οδηγίες σας, κύριε Υπουργέ, τις οδηγίες
του Υπουργείου Εσωτερικών, οι οποίες υπολογίζουν τις ανάγκες
της καθαριότητας των σχολείων σε ανθρωποώρες -έτσι τις υπο-
λογίζετε- το προσωπικό της καθαριότητας, όπως σας είπα, δεν
επαρκεί, γιατί πρέπει να πούµε εδώ ότι οι σχολικές καθαρίστριες
δεν καθαρίζουν µονάχα τις σχολικές αίθουσες, καθαρίζουν και
τα γυµναστήρια, καθαρίζουν και τις αίθουσες εκδηλώσεων, τις
σκάλες, τους διαδρόµους, τις αυλές. Εν τω µεταξύ σύµφωνα µε
τις οδηγίες που εσείς στείλατε σηµαίνει ότι θα ξεκινάει η εργασία
αυτών των καθαριστριών από τις 10 το πρωί και όχι από τις πρωι-
νές ώρες όπως απαιτείται και όπως υπήρχε παλαιότερα. 

Εν πάση περιπτώσει, συνεχίζεται αυτή η απαράδεκτη λογική
του µοιράσµατος της φτώχειας και της ανεργίας και τελικά η πο-
λιτική σας και της δικής σας Κυβέρνησης και των προηγουµένων,
του συστήµατός σας εν τέλει, διότι περί αυτού πρόκειται, σας
γεννάει, κύριε Υπουργέ, την εργασιακή ανασφάλεια και όχι µόνο
την γεννάει, αλλά τρέφεται και από αυτήν. 

Τώρα είναι τόσες πολλές οι ανακοινώσεις των καθαριστριών
για τα ζητήµατα αυτά που αναδεικνύουν τα προβλήµατα όχι µο-
νάχα τα δικά τους τα εργασιακά, αλλά και τους υγειονοµικούς
κινδύνους που συνεπάγονται οι ελλείψεις στην καθαριότητα και
είναι προφανές πια, δεν ξέρω αυτό είναι το συµπέρασµα που
προκύπτει απ’ όλο αυτό εδώ και τόσα χρόνια, ότι η καθαριότητα
των σχολικών µονάδων αποτελεί κόστος για τη σηµερινή και για
τις προηγούµενες κυβερνήσεις, γι’ αυτό και δεν φροντίζετε να
εξασφαλίσετε σε ένα τόσο κρίσιµο ζήτηµα για την υγεία των παι-
διών την απαραίτητη υγειονοµική ασφάλεια µε τη µονιµοποίηση
και την ύπαρξη βεβαίως, την πρόσληψη όλων των απαιτούµενων
καθαριστριών. 
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Εν πάση περιπτώσει, δεν διστάζετε και εσείς και οι προηγού-
µενοι και όλοι σας αυτό το κόστος να το µετακυλίετε στις εργα-
τικές λαϊκές ανάγκες µέσα από τους δήµους, τους οποίους δεν
χρηµατοδοτείτε βεβαίως ούτε αυτούς µε βάση τις ανάγκες που
υπάρχουν.

Είναι βέβαιο ότι ο αγώνας των καθαριστριών θα συνεχιστεί,
πρέπει να συνεχιστεί και άλλο τόσο βέβαιο είναι βεβαίως ότι το
κόµµα µας, το ΚΚΕ θα είναι δίπλα τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Δελή.

Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη
δευτερολογία σας.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κοιτάξτε,
κύριε συνάδελφε, εγώ δεν έχω αντίρρηση να συνεχιστεί ο αγώ-
νας όποιου θέλει, όπως θέλει, όπως νοµίζει. 

Απλώς να διευκρινίσουµε µερικά πράγµατα. Το πρώτο είναι ότι
-και θα επιµείνω- δεν υπάρχει καµµία απόλυση. Δεν υπάρχει καν
λύση της συµβάσεως. Υπάρχουν στις συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου λήξεις των συµβάσεων. Αυτό έχει µεγάλη σηµασία, γιατί είναι
προσδιορισµένο εξαρχής. Ο εργαζόµενος ξέρει µε σαφή και ξε-
κάθαρο τρόπο ποιος είναι ο χρόνος για τον οποίο έχει συµβληθεί,
προκειµένου να εργαστεί. Άρα, λοιπόν, αυτό και νοµικά έχει τε-
ράστια σηµασία και ηθικά έχει τεράστια σηµασία. 

Το δεύτερο το οποίο θέλω να σας πω είναι ότι κατά την γνώµη
µου κακώς προσπερνάτε γρήγορα το γεγονός ότι είναι µια ση-
µαντική, σηµαντικότατη µεταβολή η αλλαγή που έκανε αυτή η
Κυβέρνηση αυτών των συµβάσεων έργου σε συµβάσεις εργα-
σίας. Οι συµβάσεις εργασίας, όπως ξέρετε και αυτή είναι η µε-
γάλη τους διαφορά, παρέχουν την προστασία του Εργατικού
Δικαίου στον εργαζόµενο, δίνουν τη δυνατότητα των ασφαλιστι-
κών εισφορών. Όλα αυτά δεν υπήρχαν µέχρι χθες. Άρα, λοιπόν,
αυτό είναι ένα καινούργιο πεδίο, ένα καινούργιο περιβάλλον. 

Τρίτον, επίσης, αυτό το τελευταίο δεν το κατάλαβα που λέτε,
λέτε ότι µετακυλίεται το κόστος στην λαϊκή οικογένεια. Δεν το
καταλαβαίνω. Το κόστος βρίσκεται 85 εκατοµµύρια στον προ-
ϋπολογισµό και το πληρώνουν οι φορολογούµενοι, έτσι όπως
είναι τα έσοδα του προϋπολογισµού, έτσι όπως διαµορφώνονται
τα έσοδα του προϋπολογισµού και επίσης χάριν στην ευελιξία
που δώσαµε στους δήµους την περσινή περίοδο κατεβλήθησαν
άλλα 20 εκατοµµύρια από τους δήµους που δείξαν πράγµατι αυ-
ξηµένη ευαισθησία. 

Και τα χρήµατα αυτά των δήµων, όµως, από πού καταβάλλον-
ται; Δεν είναι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι; Οι κεντρικοί αυτοτελείς

πόροι από πού καταβάλλονται; Δεν είναι προϋπολογισµός; Άρα,
θέλω να πω ότι στην πραγµατικότητα αυτό το επιχείρηµα ότι µε-
τακυλίεται το κόστος στην λαϊκή οικογένεια προφανώς δεν υπάρ-
χει και δεν στηρίζεται, είναι δαπάνες οι οποίες γίνονται είτε στο
πλαίσιο του κρατικού προϋπολογισµού είτε στο πλαίσιο του προ-
ϋπολογισµού των δήµων.

Οδήγησε αυτό κατ’ αποτέλεσµα σε αύξηση των εργαζοµένων
και σε αύξηση των ωρών απασχόλησής τους και σε αύξηση του
εισοδήµατος; Αυτό που κάνουµε εµείς;

Η απάντηση είναι η εξής: Πέρυσι -γιατί φέτος δεν έχουµε στοι-
χεία- ο αριθµός ατόµων πλήρους απασχόλησης που προκηρύχ-
θηκε, εµφάνισε αύξηση κατά πεντακόσια πενήντα έξι άτοµα. Δεν
ξέρω το δεκατρία που το βρήκατε. Είναι συν 11%. Παράλληλα ο
αριθµός των ατόµων µερικής απασχόλησης που προκηρύχθηκε,
ανήλθε σε πέντε χιλιάδες οκτακόσια πέντε άτοµα, δηλαδή συν
χίλια τριακόσια τριάντα εννέα άτοµα, µε τη συντριπτική πλειοψη-
φία αυτών –το 97%, ήτοι πέντε χιλιάδες εξακόσια πενήντα επτά
άτοµα- να καλείται να εργαστεί στους δήµους µε ηµερήσια απα-
σχόληση άνω των τριών ωρών. 

Άρα τι σηµαίνει αυτό; Όχι µόνο αύξηση των απασχολουµένων
ατόµων, αλλά βελτίωση των όρων απασχόλησής τους και αύξηση
ουσιαστικά των αποδοχών τους και το πιο σηµαντικό απ’ όλα, κα-
λύτερο αποτέλεσµα από πλευράς καθαριότητας. Άρα λοιπόν νο-
µίζω ότι, έτσι όπως έχει διαµορφωθεί το σύστηµα σήµερα, στην
πραγµατικότητα εξυπηρετεί και καλύπτει πολύ καλύτερα -εγώ
δεν θα πω ιδανικά, το ιδανικό είναι, ξέρετε, µία αρκετά απόλυτη
έννοια- από οποιαδήποτε προηγούµενη στιγµή και περίοδο και
φάση το ζήτηµα της σχολικής καθαριότητας. 

Από την επιχειρηµατολογία σας κρατώ κυρίως το εξής, ότι
πράγµατι παρίσταται µία αυξηµένη ανάγκη λόγω του διευρυµέ-
νου ωραρίου και αυτό είναι µία συζήτηση που έχουµε τώρα και
µε τους δήµους, αλλά και µε το Γενικό Λογιστήριο, προκειµένου
να δούµε πώς θα καλυφθεί και αυτή η πρόσθετη ανάγκη, αφού
την προσδιορίσουµε ακριβώς και την ποσοτικοποιήσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Καλή συνέχεια και στους δύο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων. 
Πριν εισέρθουµε στην ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής ερ-

γασίας, θα κάνουµε µια πεντάλεπτη διακοπή. 
(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Εν-
σωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/770 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου, της 20ής Μαΐου 2019, σχετικά µε
ορισµένες πτυχές που αφορούν τις συµβάσεις για την προµήθεια
ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπηρεσιών (L 136), καθώς
και της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/771 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου, της 20ής Μαΐου 2019, σχετικά µε ορισµένες
πτυχές που αφορούν τις συµβάσεις για τις πωλήσεις αγαθών,
την τροποποίηση του Κανονισµού (ΕΕ) 2017/2394 και της Οδη-
γίας 2009/22/ΕΚ, και την κατάργηση της Οδηγίας 1999/44/ΕΚ
(L136)».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε, στη συνεδρίασή της
στις 31 Αυγούστου 2022, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπο-
λογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι
το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα. 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το Σώµα συµφώνησε.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανά-

σιος Ζεµπίλης για δεκαπέντε λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου η εθνική νοµοθεσία εναρµονίζεται
µε την οδηγία 770 του 2019, σχετικά µε ορισµένες πτυχές που
αφορούν τις συµβάσεις για την προµήθεια ψηφιακού περιεχοµέ-
νου και ψηφιακών υπηρεσιών και την οδηγία 771 του 2019, σχε-
τικά µε τις πωλήσεις και τις εγγυήσεις καταναλωτικών αγαθών. 

Το νοµικό πεδίο της δεύτερης οδηγίας επιχείρησε µερικώς να
ρυθµίσει κατά το παρελθόν η οδηγία 44 του 1999, η οποία ενσω-
µατώθηκε στην ελληνική νοµοθεσία µε τον ν.3043 του 2002, ο
οποίος επέφερε ουσιώδεις τροποποιήσεις σε διατάξεις των άρ-
θρων 534 έως 572 του Αστικού Κώδικα. Έτσι η ενθέµατη νοµο-
θετική παρέµβαση συνιστά βελτίωση και συνέχεια του ανωτέρω
νόµου. 

Οι δύο ανωτέρω οδηγίες συγκροτούν ένα ενιαίο συστηµατικό
σύνολο, λειτουργικά εναρµονισµένο, στενά συνδεδεµένο και αλ-
ληλοσυµπληρούµενο, που διαπνέεται από σαφή νοµοθετική αν-
τίληψη. Σε αυτή την περίπτωση, ο ευρωπαίος νοµοθέτης επέλεξε
το µοντέλο της µέγιστης ή πλήρους εναρµόνισης. Με τον τρόπο
αυτό η Ευρωπαϊκή Ένωση επιχειρεί να απαντήσει στις προκλή-
σεις που δηµιουργούν η ψηφιακή οικονοµία και η τεχνολογία στο
δίκαιο των συµβάσεων και τις πωλήσεις αγαθών. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η πανδηµία επιτάχυνε δραστικά τη
µετάβαση της παγκόσµιας οικονοµίας στην ψηφιακή εποχή. Και
αυτές οι νέες συνθήκες που αναδύονται, αναγκάζουν όλο και πε-
ρισσότερες επιχειρήσεις και πολίτες να αναζητούν ψηφιακές λύ-
σεις. Αποτελεί δε κοινή διαπίστωση ότι σε αυτή τη νέα εποχή, η
χώρα µας διακρίθηκε διεθνώς στον τοµέα του εκσυγχρονισµού
και της ψηφιακής µετάβασης στο κράτος, την κοινωνία, την οι-
κονοµία. 

Ο ψηφιακός µετασχηµατισµός του κράτους δεν απλουστεύει
µόνο τις γραφειοκρατικές διαδικασίες και κάνει την καθηµερινό-
τητα των πολιτών ευκολότερη, αλλά παράλληλα διαµορφώνει µια
ευρύτερη κουλτούρα µετάβασης στην ψηφιακή εποχή. 

Ωστόσο, η πανδηµία λειτούργησε και ως επιταχυντής και στον
τοµέα των υποδοµών και της ενσωµάτωσης της ψηφιακής τεχνο-
λογίας στις επιχειρήσεις. Για τον σκοπό αυτό η χώρα µας προ-
γραµµατίζει, µε πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης, µεγάλα έργα
και δράσεις που θα στοχεύουν στην ενίσχυση της digital οικονο-
µίας και του ηλεκτρονικού εµπορίου, στο οποίο η Ελλάδα ανα-
δείχθηκε πρωταθλήτρια. 

Είναι πράγµατι εντυπωσιακό ότι η χώρα µας σηµείωσε εκρη-
κτική άνοδο στο ηλεκτρονικό εµπόριο τα τελευταία δύο χρόνια,
καθώς από συνολικές δαπάνες ποσού 14 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, το µερίδιο των ηλεκτρονικών αγορών βρισκόταν στο 4,8%
το 2019 και βρέθηκε να αντιπροσωπεύει το 8,6% τον Αύγουστο
του 2021, δηλαδή παραλίγο να έχουµε διπλασιασµό.

Σύµφωνα µε την ευρωπαϊκή έκθεση ηλεκτρονικού εµπορίου
για το 2021, η Ελλάδα πανευρωπαϊκά κατέγραψε τους υψηλότε-
ρους ρυθµούς ανάπτυξης στον κύκλο εργασιών ηλεκτρονικού
εµπορίου. Μάλιστα, βάσει της πρόβλεψης ότι οι αγορές από τα
ηλεκτρονικά καταστήµατα θα µετατραπούν σε µόνιµη καταναλω-
τική συνήθεια, εκτιµάται ότι ως το 2025 ο όγκος πωλήσεων του
ηλεκτρονικού εµπορίου στην Ελλάδα θα έχει εκθετική ανάπτυξη. 

Ωστόσο, αυτή η θεαµατική εκτίναξη έθεσε υπό σοβαρή αµφι-
σβήτηση και στην Ελλάδα την αξιοπιστία του online εµπορίου.
Δεν είναι τυχαίο ότι περίπου το ένα τέταρτο των συνολικών ανα-
φορών που δέχθηκε για το 2020 ο Συνήγορος του Καταναλωτή
σχετίζονταν µε το ηλεκτρονικό εµπόριο. Είναι επίσης χαρακτηρι-
στικό ότι το 2020 υπήρξε αύξηση των αναφορών υποθέσεων ηλε-
κτρονικού εµπορίου κατά 113% σε σχέση µε το 2019. 

Όπως σηµειώνει η έκθεση του Συνηγόρου του Καταναλωτή,
κάποιοι επιτήδειοι, εκµεταλλευόµενοι την άνοδο του ηλεκτρονι-
κού εµπορίου, επιχείρησαν και σε ορισµένες περιπτώσεις το κα-
τάφεραν να εξαπατήσουν τους καταναλωτές. 

Βλέπουµε, συνεπώς, ότι ένα από τα προβλήµατα της περαι-
τέρω ανάπτυξης των ηλεκτρονικών αγορών, ιδιαίτερα των δια-
συνοριακών, είναι η καχυποψία των καταναλωτών απέναντι σε
αθέµιτες και παρελκυστικές εµπορικές πρακτικές, καθώς βέβαια
και η έλλειψη ενιαίων κανόνων σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Από την πλευρά των προµηθευτών, σύµφωνα µε το 39% των
επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στις διαδικτυακές, όχι
όµως και στις διασυνοριακές πωλήσεις, ένα από τα κυριότερα
εµπόδια στις διασυνοριακές πωλήσεις είναι οι διαφορές µεταξύ
των Εθνικών Δικαίων των συµβάσεων. Οι διαφορετικοί αυτοί δι-
καιικοί κανόνες έχουν δηµιουργήσει εφάπαξ δαπάνες για τους
εµπόρους λιανικής, ύψους περίπου τεσσάρων δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Οι δαπάνες αυτές επηρεάζουν κυρίως τις πολύ µικρές και
τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Απαιτείται συνεπώς ένα φιλικό
προς τις επιχειρήσεις περιβάλλον, που θα διευκολύνει τις επιχει-
ρήσεις, ιδιαίτερα τις µικροµεσαίες, να πραγµατοποιούν διασυ-
νοριακές πωλήσεις. 

Για τον σκοπό αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις δύο
υπό ενσωµάτωση στο Εθνικό µας Δίκαιο οδηγίες η Ευρωπαϊκή
Ένωση καταστρώνει τη δική της στρατηγική, στοχεύοντας να αν-
τιµετωπίσει όλα αυτά τα σηµαντικά εµπόδια. Προκειµένου να αν-
ταγωνιστεί χώρες όπως η Κίνα, οι ΗΠΑ και το Ηνωµένο Βασίλειο,
η Ευρώπη οφείλει να δηµιουργήσει ψηφιακές ευκαιρίες αξιοποι-
ώντας τις δυνατότητες της ενιαίας αγοράς. 

Έτσι, σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ο γενικός στόχος
των ευρωπαϊκών οδηγιών είναι να συµβάλλουν στην ταχύτερη
ανάπτυξη των προσφερόµενων ευκαιριών µέσω της δηµιουργίας
µιας πραγµατικής ψηφιακής ενιαίας αγοράς. 

Προς την κατεύθυνση αυτή, το παρόν σχέδιο νόµου συνιστά,
όχι µία τυπική και άνευρη, αλλά µία δηµιουργική µεταφορά της
ενωσιακής νοµοθεσίας στο Ελληνικό Δίκαιο, που αντανακλά τους
βασικούς στόχους της Ένωσης, που είναι ανάµεσα σε άλλους:
Πρώτον, η ταχύτερη ανάπτυξη της ψηφιακής ενιαίας αγοράς
προς όφελος τόσο των καταναλωτών όσο και των επιχειρήσεων.
Δεύτερον, η εξάλειψη των βασικών φραγµών που σχετίζονται µε
το δίκαιο των συµβάσεων και παρεµποδίζουν τις διασυνοριακές
συναλλαγές. Τρίτον, η αποκατάσταση της εµπιστοσύνης των κα-
ταναλωτών µε τον καθορισµό ενιαίων κανόνων. Και, τέταρτον, ο
περιορισµός των περιπτώσεων του αθέµιτου ανταγωνισµού εξαι-
τίας των µεγάλων αποκλίσεων στους εθνικούς κανόνες των κρα-
τών-µελών, που αποτελεί και εµπόδιο για την εύρυθµη λειτουργία
της αγοράς. 

Σε αυτό το πλαίσιο, κυρίες και κύριοι, η υπό συζήτηση νοµο-
θετική πρωτοβουλία που διαρθρώνεται σε τρία µέρη συνιστά µία
διαυγή και συστηµατικά άρτια νοµική κατάστρωση που κατατεί-
νει στη θέσπιση οµοιόµορφων κανόνων. Για τον λόγο αυτό επε-
κτείνει το πεδίο εφαρµογής, σταθµίζοντας κατά τρόπο ισορροπη-
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µένο και δικαιοπολιτικά ορθό τα συµφέροντα του προµηθευτή
και του λήπτη και στις µη καταναλωτικές συµβάσεις. 

Ειδικότερα, στο πρώτο µέρος του παρόντος προσδιορίζεται ο
σκοπός του νόµου, που συνίσταται στην προσαρµογή του ιδιω-
τικού δικαίου στις απαιτήσεις των σύγχρονων συναλλαγών, µε
αντικείµενο την παροχή ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών
υπηρεσιών, καθώς και στην επικαιροποίηση του δικαίου της πώ-
λησης του Αστικού Κώδικα, όσον αφορά την ψηφιακή διάσταση
των οικείων συµβάσεων. 

Στο δεύτερο µέρος το σχέδιο νόµου εστιάζει στην ενσωµά-
τωση της οδηγίας 770 του 2019, που αφορά την νεοϊδρυόµενη
σύµβαση παροχής ψηφιακού περιεχοµένου ή ψηφιακής υπηρε-
σίας. Η νέα νοµοθεσία συνεπώς καλύπτει ένα κενό στο δίκαιο και
µια γνήσια ρυθµιστική ανάγκη. 

Η ενσωµάτωση αυτή δεν ήταν νοµοτεχνικά εφικτό να γίνει στον
Αστικό Κώδικα και γι’ αυτό το παρόν νοµοθέτηµα ως προς το
τµήµα του αυτό θα ισχύσει ως ειδικός αστικός νόµος, που θα έχει
γενικό πεδίο εφαρµογής ως προς τα δικαιώµατα τόσο για τους
καταναλωτές όσο για τους επαγγελµατίες και τις επιχειρήσεις. 

Πιο συγκεκριµένα, αναφορικά µε τις διατάξεις που ενσωµατώ-
νουν την πρώτη οδηγία, κατ’ αρχάς ισχύουν σε κάθε σύµβαση,
ανεξάρτητα από το εάν ο λήπτης του ψηφιακού περιεχοµένου
είναι καταναλωτής ή όχι. Ωστόσο, θα αποτελούν αναγκαστικό δί-
καιο µόνο σε περίπτωση λήπτη καταναλωτή. 

Επίσης, εφαρµόζονται τόσο όταν καταβάλλεται τίµηµα για το
ψηφιακό περιεχόµενο και τις ψηφιακές υπηρεσίες όσο και όταν,
αντί για τίµηµα, παρέχονται προσωπικά δεδοµένα. 

Περαιτέρω, θεσπίζουν κανόνες που αφορούν τις συµβάσεις
για την προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπη-
ρεσιών και πιο συγκεκριµένα, κανόνες σχετικά µε τη συµµόρ-
φωση µε τη σύµβαση και τρόπους επανόρθωσης σε περίπτωση
που το ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψηφιακή υπηρεσία δεν αντα-
ποκρίνεται στη σύµβαση ή σε περιπτώσεις όπου υπάρχει αδυνα-
µία προµήθειας. 

Στοχεύουν ακόµα στην εναρµόνιση των διατάξεων σχετικά µε
τις συµβάσεις για την προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου ή υπη-
ρεσιών, µε βάση υψηλό επίπεδο προστασίας του καταναλωτή,
προκειµένου να αυξηθεί η ασφάλεια δικαίου και να µειωθεί το
κόστος των συναλλαγών. 

Τέλος, έχει σηµασία ως προς την εµπιστευτικότητα και την
ασφάλεια των πληροφοριών ότι καθιερώνεται η υπεροχή της
ενωσιακής νοµοθεσίας για την προστασία των δεδοµένων προ-
σωπικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε τον ευρωπαϊκό κανονισµό 679
του 2016 και τον ν.4624 του 2019. 

Το τρίτο µέρος του παρόντος εστιάζει στην ενσωµάτωση της
οδηγίας 771 για την πώληση αγαθών, βασικός στόχος της οποίας
είναι να εξασφαλίσει στους καταναλωτές το ίδιο επίπεδο προ-
στασίας σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, είτε όταν πραγµατοποι-
ούν διαδικτυακές αγορές είτε όταν ψωνίζουν σε φυσικό
κατάστηµα. Καλύπτει δε όλα τα αγαθά, συµπεριλαµβανοµένων
των αγαθών µε ψηφιακά στοιχεία. 

Είναι µάλιστα πολύ σηµαντικό για την ασφάλεια και απλότητα
του δικαίου ότι εξακολουθεί και µε το νέο δίκαιο να υπάρχει ένα
µόνο σύνολο κανόνων για το δίκαιο της πώλησης και όχι δύο ξε-
χωριστά. Αυτό προϋπέθετε την τροποποίηση των σχετικών δια-
τάξεων του Αστικού Κώδικα, ώστε να προσαρµοστούν στις νέες
µορφές εµπορικής δραστηριοποίησης, τις νέες ψηφιακές συµ-
βάσεις, τα νέα δεδοµένα της τεχνολογίας µιας παγκοσµιοποιηµέ-
νης και ανταγωνιστικής αγοράς. 

Αποτέλεσε συνεπώς µιας πρώτης τάξεως ευκαιρία η ενσωµά-
τωση της οδηγίας 771 ώστε να εκσυγχρονιστούν οι διατάξεις του
κεφαλαίου της πώλησης, µε σκοπό να ανταποκρίνεται πληρέ-
στερα στην ψηφιακή οικονοµία και να ρυθµίζεται κατά τρόπο ενι-
αίο κάθε πώληση, ανεξαρτήτως της ιδιότητας των συµβαλλοµέ-
νων ως εµπόρων ή καταναλωτών. 

Με τον τρόπο αυτό διασφαλίζεται αφ’ ενός µεν, µέσω της απο-
φυγής της νοµοθετικής διάσπασης, η συνοχή του εξωτερικού συ-
στήµατος του δικαίου των συµβάσεων αφ’ ετέρου δε,
προστατεύεται και ενισχύεται η τεχνολογική και αξιοκρατική ενό-
τητα του δικαίου αυτού. 

Αναφορικά τώρα µε τις διατάξεις που ενσωµατώνουν τη δεύ-

τερη οδηγία, αποσκοπούν στη διασφάλιση της εύρυθµης λει-
τουργίας της ψηφιακής αγοράς και της ασφάλειας δικαίου.
Εφαρµόζονται σε κάθε σύµβαση πώλησης. Οι ειδικές διατάξεις
δε που αφορούν αποκλειστικά την προστασία των καταναλωτών,
όπως τα ζητήµατα των εγγυήσεων, εφαρµόζονται µόνο για τους
καταναλωτές. Εποµένως σε περίπτωση προβληµάτων ή ελαττω-
µάτων των ψηφιακών προϊόντων οι καταναλωτές στην Ευρω-
παϊκή Ένωση θα έχουν πλέον τα ίδια δικαιώµατα που έχουν και
για οποιοδήποτε άλλο αγαθό, οπουδήποτε κι αν το αγόρασαν
εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ως προς τους πωλητές, θα πρέπει να εξασφαλίσουν ότι τα
αγαθά που παραδίδονται στον αγοραστή είναι σύµφωνα µε τη
σύµβαση πώλησης, καθώς είναι σύµφωνα µε όσα συµφωνήθηκαν
στη σύµβαση, αντιστοιχούν δηλαδή, στην περιγραφή, στον τύπο,
την ποσότητα, την ποιότητα και έχουν τα χαρακτηριστικά που
απαιτούνται από τη σύµβαση ώστε να είναι κατάλληλα σύµφωνα
µε τους σκοπούς και να πληρούν τα αντικειµενικά κριτήρια συµ-
µόρφωσης. 

Επίσης, οι πωλητές είναι εκείνοι που φέρουν ευθύνη για οποι-
αδήποτε έλλειψη ανταπόκρισης που καθίσταται εµφανής εντός
δύο ετών από την παράδοση κι έτσι διευρύνεται η προστασία του
αγοραστή που µέχρι σήµερα το τεκµήριο ύπαρξης του ελαττώ-
µατος ήταν οι έξι µήνες. 

Τέλος, προβλέπεται η ιεράρχηση των δικαιωµάτων που µπορεί
να ασκήσει ο αγοραστής σε περίπτωση ύπαρξης ελαττώµατος
σε ένα προϊόν. Πιο συγκεκριµένα, προβάδισµα έχει η διόρθωση
ή αντικατάσταση του πράγµατος και αν αυτή είναι αδύνατη ή δυ-
σανάλογη, χωρεί µείωση του τιµήµατος ή υπαναχώρηση από τη
σύµβαση. 

Συµπερασµατικά, αποτελεί κοινή εκτίµηση ότι οι ενιαίοι κανό-
νες του παρόντος και η ασφάλεια δικαίου που δηµιουργούν, θα
έχουν αποτέλεσµα πρώτον, να αρθούν οι φραγµοί που σχετίζον-
ται µε το δίκαιο των συµβάσεων, κάτι που θα επιτρέψει σε χιλιά-
δες ελληνικές επιχειρήσεις και µικροµεσαίες επιχειρήσεις να
πραγµατοποιούν διαδικτυακές πωλήσεις σε διασυνοριακό επί-
πεδο, γεγονός που θα έχει ως αποτέλεσµα την ενίσχυση των εξα-
γωγών. Δεύτερον, η αύξηση του ανταγωνισµού σε επίπεδο
λιανικής στο διαδίκτυο θα έχει ως αποτέλεσµα να µειωθούν οι
τιµές λιανικής. Τρίτον, η µείωση αυτή των τιµών και η µεγαλύτερη
εµπιστοσύνη των καταναλωτών χάρη στα ενιαία δικαιώµατα σε
ενωσιακό επίπεδο θα έχουν αποτέλεσµα να αυξηθεί η ζήτηση εκ
µέρους των καταναλωτών. Τέταρτον, η κατανάλωση στο πλαίσιο
των νοικοκυριών η οποία αποτυπώνει την ευηµερία των κατανα-
λωτών θα σηµειώσει σηµαντική αύξηση. Και πέµπτον, η αύξηση
αυτή της προσφοράς και της ζήτησης θα έχει άµεσες επιπτώσεις
στις βασικές µακροοικονοµικές µεταβλητές της χώρας. 

Άλλωστε, και σε επίπεδο ευρύτερα Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως είπε η αρµόδιος Επίτροπος Δικαιοσύνης Ντιντιέ Ρέιντερς,
οι εφαρµοσµένοι κανόνες δεν ενισχύουν µόνο τα δικαιώµατα των
καταναλωτών, αλλά και ενθαρρύνουν τις επιχειρήσεις να που-
λούν τα προϊόντα και τις υπηρεσίες τους σε ολόκληρη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, καθώς παρέχουν ασφάλεια δικαίου έτσι ώστε
να παρέχεται βοήθεια σε καταναλωτές για τις καθηµερινές συ-
ναλλαγές τους. 

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι αυτό το υψηλής
ποιότητας νοµοθετικό κείµενο υπηρετεί στον πληρέστερο βαθµό
τους στόχους των οδηγιών. Συστάθηκε ειδική νοµοπαρασκευα-
στική επιτροπή από το Υπουργείο Δικαιοσύνης τα µέλη των
οποίων οφείλουµε να ευχαριστήσουµε, όπως και τον κύριο
Υπουργό, τον κύριο Υφυπουργό και τους συνεργάτες γι’ αυτόν
τον νόµο τεχνικά άρτιο σχέδιο νόµου την υπερψήφιση του
οποίου εισηγούµαστε σήµερα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Ζεµπίλη.

Θα παρακαλέσω να σεβόµαστε τους οµιλητές, να τους προ-
σέχουµε. Όσοι θέλουν να απασχολούν τον Υπουργό ή τον Υφυ-
πουργό τώρα στην ανάπαυλα µπορούν να το κάνουν.

Καλείται στο Βήµα η κ. Σουλτάνα Ελευθεριάδου από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ -Προοδευτική Συµµαχία. 
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ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα ενσωµατώνουµε στην

ελληνική έννοµη τάξη δύο οδηγίες που αφορούν τις συµβάσεις
για την προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπη-
ρεσιών και τις συµβάσεις για την πώληση αγαθών. 

Το νοµοσχέδιο τέθηκε σε διαβούλευση εν µέσω θέρους µόνο
για δεκαέξι µέρες, ελάχιστο χρονικό διάστηµα για τη σπουδαι-
ότητα των διατάξεων που ενσωµατώνονται, και φυσικά λόγω του
ότι ήταν Αύγουστος δεν µπόρεσαν να τοποθετηθούν όλοι οι αρ-
µόδιοι φορείς. Τα σχόλια που υπήρξαν στη δηµόσια διαβούλευση
ήταν ελάχιστα και φυσικά δεν υιοθετήθηκαν από την Κυβέρνηση. 

Το λυπηρό, όµως, είναι ότι ούτε και κατά τη διάρκεια της αρ-
µόδιας επιτροπής δεν τοποθετήθηκαν οι αρµόδιοι φορείς, η πλει-
οψηφία τουλάχιστον αυτών. Πολύ σηµαντικό, όµως, θα ήταν να
ακούσουµε την άποψή τους για τις συγκεκριµένες οδηγίες. Δεν
τοποθετήθηκαν το Κέντρο Προστασίας Καταναλωτών, η Ένωση
Καταναλωτών, δεν ακούσαµε τον Δικηγορικό Σύλλογο Αθηνών,
δεν ακούσαµε την άποψη των εισαγγελέων και δικαστών, δεν
ακούσαµε την άποψη του Συνηγόρου του Πολίτη, δεν ακούσαµε
την άποψη των Επιµελητηρίων Ελλάδος, την άποψη της ΓΣΕΒΕΕ
και κυρίως, δεν ακούσαµε την άποψη της Αρχής Προστασίας Δε-
δοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, παρά το ότι µέσα στις οδη-
γίες υπάρχουν θέµατα ανησυχητικά όσον αφορά την προστασία
των δεδοµένων αυτών. 

Ο Υπουργός περηφανεύτηκε στις αρµόδιες επιτροπές ότι φέρ-
νει την ενσωµάτωση αυτών των οδηγιών πολύ γρήγορα παρ’ ότι
δεν υπάρχει καµµία πίεση από την Ευρωπαϊκή Ένωση και φυσικά
παρ’ ότι δεν υπάρχει πίεση από την επιβολή κάποιου προστίµου.

Κατά πληροφορίες µας έχουµε ενηµερωθεί ότι ο Ευρωπαίος
Επόπτης Προσωπικών Δεδοµένων έθεσε τα ζητήµατα και τον κίν-
δυνο από τη χρηµατοποίηση των προσωπικών δεδοµένων η
οποία υπάρχει στις συγκεκριµένες οδηγίες. Έθεσε, λοιπόν, τα
ζητήµατα αυτά στην Αρχή του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου Προσω-
πικών Δεδοµένων και η υποοµάδα της κατέληξε, µετά από αίτηµα
της ιταλικής αρχής, ότι όντως υφίστανται ζητήµατα προστασίας
προσωπικών δεδοµένων στις συγκεκριµένες οδηγίες και κατέ-
ληξε σε τρεις εκδοχές: είτε απαγορεύεται η µεταβίβαση των προ-
σωπικών δεδοµένων είτε δεν είναι ώριµο το αίτηµα ακόµα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για να ενσωµατωθούν αυτές οι οδηγίες είτε
επιτρέπεται, αλλά µε προϋποθέσεις. Και τελικά, λόγω του ότι η
ιταλική αρχή η οποία προσέφυγε στην Αρχή του Ευρωπαϊκού
Συµβουλίου Προσωπικών Δεδοµένων, ο εκπρόσωπός της υπο-
στήριξε ότι δεν είναι ώριµο το αίτηµα για την ενσωµάτωση των
οδηγιών και οδηγήθηκαν σε αυτή την εκδοχή. 

Εποµένως, φαίνεται ότι υπάρχει ανησυχία και υπάρχει θέµα
όσον αφορά τις συγκεκριµένες οδηγίες και το κατά πόσο αυτές
προστατεύουν τα προσωπικά δεδοµένα. Η εσπευσµένη, λοιπόν,
όπως ισχυρίζεται ο αρµόδιος Υπουργός, ενσωµάτωση στην ελ-
ληνική έννοµη τάξη εύλογο είναι να µας ανησυχεί και να δηµι-
ουργεί κάποια ερωτήµατα τα οποία θα αναφέρω και παρακάτω. 

Σκοπός των οδηγιών είναι η προσαρµογή του ιδιωτικού δικαίου
στις απαιτήσεις των σύγχρονων συναλλαγών µε αντικείµενο την
παροχή ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπηρεσιών, µε
στόχο να αναπτύσσεται ανεµπόδιστα η ψηφιακή οικονοµία και να
εµπεδωθούν η βεβαιότητα και η ασφάλεια στις συναλλαγές. 

Αναµφίβολα, υπάρχει επιτακτική ανάγκη να υπάρξει ασφάλεια
δικαίου στις ψηφιακές συναλλαγές. Όµως η Κυβέρνησή σας τι
έχει κάνει; Φέρνει άρον άρον αυτές τις οδηγίες προς ενσωµά-
τωση και µάλιστα µε τον τρόπο που θα αναφέρω παρακάτω,
αλλά δεν έχει κάνει τίποτα… 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Άρον
άρον ή καθυστερηµένα; Διαλέξτε.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Άρον άρον εννοώ σύµφωνα µε
τα δικά σας λεγόµενα. Διότι εµείς είπαµε ότι οι οδηγίες αυτές θα
έπρεπε να έχουν ενσωµατωθεί -τυπικά τουλάχιστον αυτή η προ-
ϋπόθεση υπάρχει- τον Ιούλιο του 2021. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, είπατε στις αρµόδιες επιτροπές ότι φέρ-
νετε τις οδηγίες πολύ νωρίτερα από άλλες χώρες. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα τα
πούµε και για εσάς.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Τα έχετε πει για µας στην αρ-

µόδια επιτροπή. Είπατε για κάποιες οδηγίες οι οποίες έπρεπε να
ενσωµατωθούν έως και το 2019 και δεν ενσωµατώθηκαν. Να θυ-
µίσω ότι τον Ιούλιο του 2019 είχαµε τις εκλογές. 

Φέρνετε, λοιπόν, αυτές τις οδηγίες παρά τις επιφυλάξεις µας,
παρά τις επιφυλάξεις από πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, παρά τις επιφυλάξεις του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου Προστα-
σίας των Προσωπικών Δεδοµένων, χωρίς όµως ταυτόχρονα να
έχετε φροντίσει τα τρία χρόνια αυτά που κυβερνάτε να έχετε
φέρει µέτρα στήριξης και να δώσετε κίνητρα στις επιχειρήσεις
και ειδικά στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις που αποτελούν το 95%
και πλέον των ελληνικών επιχειρήσεων, ώστε να µπορούν να
επενδύσουν σε αυτούς τους τοµείς. 

Επίσης δεν έχετε φέρει κανένα νοµοσχέδιο το οποίο να αφορά
την εξειδίκευση και την εκπαίδευση των εργαζοµένων, να υπάρ-
χουν ειδικοί προγραµµατιστές, να υπάρχουν ειδικοί Πληροφορι-
κής σε όλες τις επιχειρήσεις ώστε να µπορέσουν να αντεπε-
ξέλθουν στις ανάγκες της νέας αγοράς που δηµιουργείται. Και
επίσης δεν έχετε φροντίσει να δηµιουργήσετε πολίτες που θα
έχουν όσο το δυνατό γίνεται τις δεξιότητες για να µπορούν να
αξιοποιήσουν τις ψηφιακές υπηρεσίες και υποδοµές. Γιατί ξέρετε
ότι όσο καλύτερα είναι εκπαιδευµένοι οι πολίτες-χρήστες τόσο λι-
γότερο κινδυνεύουν από κακόβουλες επιθέσεις και παράνοµες
δραστηριότητες τρίτων και επιπλέον είναι πιο απαιτητικοί χρήστες,
κάτι που οδηγεί στη βελτίωση των υπηρεσιών που παρέχουν ο δη-
µόσιος και ιδιωτικός τοµέας. 

Επίσης οι οδηγίες ακολουθούν το µοντέλο της µέγιστης ή πλή-
ρους εναρµόνισης, ήτοι ο τρόπος ενσωµάτωσής τους από τα
Εθνικά Δίκαια δεν µπορεί να παρεκκλίνει από τις ρυθµίσεις της
οδηγίας και είτε να διευρύνεται είτε να αποµειώνεται το επίπεδο
προστασίας του καταναλωτή-αγοραστή που διασφαλίζεται µε τις
ρυθµίσεις της οδηγίας. Στο σηµείο αυτό η ενσωµάτωση γίνεται
ορθά καθώς η προστασία του καταναλωτή µεταφέρεται αυτού-
σια και µάλιστα σε µερικά άρθρα αυξηµένη παρά τις αόριστες
νοµικές έννοιες που επιλέγετε να χρησιµοποιήσετε και πολλές
φορές αποβαίνει εις βάρος του προµηθευτή και όχι του κατανα-
λωτή. Αναλυτικά τα αναφέραµε και στις επιτροπές, αναλυτικά
σας τα επισήµανε και ο ΣΕΒ µε το σηµείωµά του και η εκπρόσω-
πος της Ένωσης Αστικολόγων. 

Το υποκειµενικό πεδίο εφαρµογής των οδηγιών καταλαµβάνει
αποκλειστικά συµβάσεις που καταρτίζονται µεταξύ φυσικού ή νο-
µικού προσώπου που ενεργεί για σκοπούς που σχετίζονται µε
την εµπορική, επιχειρηµατική δραστηριότητά του και κατανα-
λωτή ο οποίος έχει την ιδιότητα του αγοραστή ή του λήπτη. Ο
τρόπος µε τον οποίο ενσωµατώνετε τις οδηγίες διευρύνει το
πεδίο εφαρµογής της οδηγίας ώστε να καταλαµβάνει κάθε σύµ-
βαση πώλησης ανεξάρτητα από την ιδιότητα των συµβαλλοµέ-
νων. 

Θεωρούµε ότι οι λόγοι που αναφέρετε ως αιτιολογία για τη δι-
εύρυνση αυτή δεν είναι πειστικοί και είναι και ανεπαρκείς. Η οδη-
γία περιόρισε το πεδίο εφαρµογής µόνο στους καταναλωτές µε
τη στενή ενωσιακή έννοια που εισήχθη πρόσφατα και στον
ν.2251/1994, γιατί κρίθηκε ότι κάτι τέτοιο δεν θα δηµιουργούσε
σηµαντικά ερµηνευτικά ζητήµατα ακόµα και στις περιπτώσεις
συµβάσεων διττού σκοπού, καταναλωτικού και µη, αλλά θα πα-
ρείχε ασφαλές νοµικό πλαίσιο και προστασία στους επαγγελµα-
τίες και τις επιχειρήσεις, ιδίως στις µικρές και µεσαίες που όλο
και περισσότερο χρησιµοποιούν τυποποιηµένα ψηφιακά αγαθά
και υπηρεσίες για σηµαντικές καθηµερινές τους ανάγκες.

Και φυσικά άλλο πράγµα είναι τα ψηφιακά αγαθά που απευ-
θύνονται σε καταναλωτές και άλλο εκείνα που απευθύνονται σε
επαγγελµατίες. Και οι κανόνες που διέπουν τις δύο αυτές έννο-
µες σχέσεις διαφοροποιούνται σε πολλά σηµεία. Για αυτό και η
οδηγία επέλεξε να αναφέρεται µόνο σε έννοµες σχέσεις µεταξύ
προµηθευτών και καταναλωτών. Το επιχείρηµα της πολυδιάσπα-
σης του δικαίου δεν πρέπει να αποβαίνει εις βάρος της ορθής
απονοµής της δικαιοσύνης. Και εµείς θεωρούµε ότι η διεύρυνση
που επιχειρείται είναι επισφαλής για τους συναλλασσόµενους. 

Επίσης η ενσωµάτωση της οδηγίας 2019/771 γίνεται µε τρο-
ποποίηση και κατάργηση άρθρων του Αστικού Κώδικα και όχι µε
διαφορετικό νοµοθέτηµα. Την επιλογή αυτή να ενσωµατώσει την
οδηγία στον Αστικό Κώδικα την έχει κάνει µόνο µια χώρα ακόµα,
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το Βέλγιο, καµµία άλλη. Όλες οι υπόλοιπες έως και σήµερα εν-
σωµάτωσαν την οδηγία µε διαφορετικό νοµοσχέδιο. Η άποψή
µας είναι ότι µε την ενσωµάτωση στον Αστικό Κώδικα δεν δια-
σφαλίζεται η συνοχή του εξωτερικού συστήµατος του δικαίου
των συµβάσεων και δεν προστατεύεται η τελολογική και συστη-
µατική ενότητα του δικαίου, αλλά δηµιουργούνται προβλήµατα
ερµηνείας και εφαρµογής των νέων διατάξεων. Άλλωστε ο Αστι-
κός Κώδικας -το έχουµε επαναλάβει πολλές φορές- είναι ένα ενι-
αίο και συνεκτικά δεµένο κείµενο µε άρθρα που αλληλοσυµπλη-
ρώνουν, ερµηνεύουν και υποβοηθούν στην εφαρµογή το ένα το
άλλο και οποιαδήποτε αποσπασµατική αλλαγή, κατάργηση ή
τροποποίηση µπορεί να δηµιουργήσει ερµηνευτικές δυσχέρειες
και δυσλειτουργία στην εφαρµογή τους. 

Η ενσωµάτωση της οδηγίας και εν προκειµένω της οδηγίας
2019/771 δεν µπορεί να αποτελεί αιτιολογία για την αποσπασµα-
τική αλλαγή διατάξεων του Αστικού Κώδικα και οποιουδήποτε
άλλου κώδικα. Και φυσικά η δικαιολογία ότι αυτό γίνεται προκει-
µένου να αποφευχθεί µια δραστική επέµβαση στο δίκαιο της
σύµβασης έργου του Αστικού Κώδικα επ’ αφορµή µιας ενωσια-
κής ρύθµισης που ως κύριο αντικείµενο έχει τη σύµβαση πώλη-
σης, δεν είναι επαρκής και δεν ευσταθεί νοµικά. 

Ουσιαστικά µε τον τρόπο που ενσωµατώνετε τις οδηγίες απο-
δυναµώνετε τις διατάξεις για την πώληση µε φυσικό τρόπο, γιατί
η νοµοθετική πρόβλεψη πλέον είναι προσαρµοσµένη στις ανάγ-
κες της ψηφιακής πραγµατικότητας και µόνο αυτής. Ωστόσο η
πώληση δια ζώσης δεν θα σταµατήσει ποτέ εντελώς και οι δια-
τάξεις της θα έπρεπε να εξακολουθούν να ισχύουν ως έχουν σή-
µερα. 

Επί των άρθρων, διατυπώσαµε κατά τη συνεδρίαση της αρµό-
διας επιτροπής επιφυλάξεις όσον αφορά την επιλογή φράσεων
και διατυπώσεων που δηµιουργούν αοριστία σε περίπτωση ερ-
µηνείας και κυρίως εφαρµογής των διατάξεων που φέρνετε.
Όπως για παράδειγµα στο άρθρο 18α πρέπει να πουν διαδι-
κτυακά ή στις δυνατότητες του λήπτη ή να υπάρχει ρητή διαβάθ-
µιση. Επίσης στο ίδιο άρθρο θα πρέπει να αναφέρονται οι
δυνατότητες του λήπτη σε περίπτωση µη χρηµατικού ανταλλάγ-
µατος αλλά παροχής ως αντάλλαγµα προσωπικών δεδοµένων.

Στα άρθρα 19 και 46 για την έννοια «εύλογος χρόνος αποκα-
τάστασης» σε περίπτωση µη ανταπόκρισης του ψηφιακού περιε-
χοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας θεωρούµε ότι ο εύλογος
χρόνος θα πρέπει τουλάχιστον, να προσδιοριστεί κατ’ ανώτατο
όριο.

Στο άρθρο 19 και πάλι η έννοια «χωρίς σηµαντική ενόχληση
του λήπτη», το σηµαντική θα πρέπει να προσδιορίζεται τουλάχι-
στον ως προς τα αποτελέσµατα αυτής ή τα χρονικά της όρια.
Στα άρθρα 20 και 21 η φράση «ο λήπτης δικαιούται να µειώσει
το αντάλλαγµα» θα πρέπει να τίθενται κάποια όρια της µείωσης
αυτής ή κάποιες προϋποθέσεις, διότι είναι πολύ αόριστο και θα
έχει δυσµενείς συνέπειες για τον προµηθευτή στη συγκεκριµένη
περίπτωση. 

Στο άρθρο 34 θα πρέπει οι ορισµοί που προϋφίστανται στον
Αστικό Κώδικα «συνοµολογηµένες ιδιότητες» και «πραγµατικά
ελαττώµατα» κατά την άποψή µας να παραµείνουν. 

Έγιναν πολλές παρατηρήσεις επί των άρθρων και από την εκ-
πρόσωπο της Ένωσης Αστικολόγων Ελλάδος. Θα δούµε µέχρι
το τέλος σηµερινής συζήτησης αν θα υιοθετηθούν από εσάς ή
όχι.

Και έρχοµαι στο άρθρο 5. Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο στο
άρθρο 5 υπάρχει µια εξαίρεση. Λέει συγκεκριµένα το άρθρο 5.
«Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται όταν µε τη σύµβαση…
» και συνεχίζει, «…ο λήπτης έχει υποχρέωση να παρέχει δικά του
δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα εκτός εάν τα δεδοµένα αυτά
υποβάλλονται σε επεξεργασία από τον προµηθευτή αποκλει-
στικά για την παροχή του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφια-
κής υπηρεσίας ή προκειµένου ο προµηθευτής να συµµορφωθεί
προς νοµικές υποχρεώσεις και ο προµηθευτής δεν επεξεργάζε-
ται τα δεδοµένα αυτά για οποιοδήποτε άλλο λόγο».

Εδώ σας θέσαµε ορισµένα ερωτήµατα τα οποία δεν απαντή-
θηκαν στην αρµόδια επιτροπή. Για ποιο λόγο εισάγεται αυτή η
περίεργη εξαίρεση από τις διατάξεις του Ευρωπαϊκού Κανονι-
σµού; Ποιος κρίνει πότε ενεργοποιείται αυτή η εξαίρεση, δηλαδή

πότε τα προσωπικά δεδοµένα, που συλλέγονται από τον προµη-
θευτή, είναι µόνο και µόνο για να συµµορφωθεί προς νοµικές
υποχρεώσεις του και ποιες είναι αυτές οι νοµικές υποχρεώσεις
του προµηθευτή της ψηφιακής υπηρεσίας; Πότε και ποιος κρίνει
αν τα δεδοµένα αυτά επεξεργάζονται και για άλλο σκοπό; Είναι
ερωτήµατα καίρια. 

Επίσης σας δώσαµε και παραδείγµατα και σας ζητήσαµε να
µας πείτε αν τα συγκεκριµένα παραδείγµατα εµπίπτουν στην
εξαίρεση αυτή. Και επαναλαµβάνω τα παραδείγµατα. Ο προµη-
θευτής «CISCO» παρείχε την ψηφιακή υπηρεσία Webex στον
λήπτη Υπουργείο Παιδείας για τις ανάγκες της τηλεκπαίδευσης
την περίοδο των locdown. Δεν χρειάζεται να θυµίσω τι είχε γίνει
τότε, που η κ. Κεραµέως έλεγε ότι είναι δωρεάν και τελικά
υπήρχε αντάλλαγµα δύο εκατοµµυρίων ευρώ, που η Αρχή Προ-
στασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, µε την υπ’ αριθµ.
50/2021 απόφαση, έριξε ράπισµα στην Κυβέρνηση και στην κ.
Κεραµέως και δήλωσε ότι έχει επέλθει σειρά παραβάσεων της
νοµοθεσίας για τα προσωπικά δεδοµένα, ότι η ΑΑΔΕ, που έχει
βρεθεί τελευταία στο επίκεντρο των εξελίξεων, επεξεργάζεται
την υπόθεσή της µε πιθανές διοικητικές κυρώσεις προς τον προ-
µηθευτή. Η παρούσα εξαίρεση, λοιπόν, που εισάγει το άρθρο 5,
εµπίπτει στην περίπτωση της «CISCO», εξασφαλίζοντας ενδεχο-
µένως την ασυλία της και καλύπτοντας ευθύνες της Κυβέρνη-
σης; Σας ρωτάµε, διαψεύστε το. Απαντήστε όµως. Γιατί δεν είναι
η πρώτη φορά που η Κυβέρνησή σας συµπεριφέρεται κρυφίως
ως καθεστώς. 

Να θυµίσουµε αντιστοίχως τη µυστική σύµβαση µε την κατα-
σκοπευτική εταιρεία «PALANTIR» δήθεν για έλεγχο της πανδη-
µίας που διεκόπη µόλις δηµοσιοποιήθηκε από εµάς. Και να
θυµίσω επίσης το κατασκοπευτικό λογισµικό «Predator». O πολι-
τικός χρόνος που εισάγεται µε µια τέτοια εξαίρεση από τον Ευ-
ρωπαϊκό Κανονισµό, ο πολιτικός χρόνος που εισάγεται µια τέτοια
διάταξη, εν µέσω θύελλας, για το ελληνικό Watergate και εν ανα-
µονή της εξεταστικής επιτροπής, θεωρούµε ότι δεν είναι τυχαίως
και αν µη τι άλλο είναι ύποπτος. Και περιµένουµε να τοποθετη-
θείτε για το άρθρο 5, να µας απαντήσετε, να καθησυχάσετε και
εµάς, να καθησυχάσετε και την κοινωνία και τους πολίτες. Διότι
στις αρµόδιες επιτροπές, λυπάµαι που το λέω, καµµία απάντηση
δεν πήραµε.

Περιµένουµε, λοιπόν, µέχρι το τέλος της συζήτησης να δια-
ψεύσετε τις ανησυχίες µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Ελευθεριάδου.
Τον λόγο έχει η κ. Γιαννακοπούλου από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-

λαγής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, σήµερα, πιο

καθαρά από ποτέ, είναι νοµίζω φανερό ότι χρειάζεται µια νέα αλ-
λαγή η χώρα µας. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αφού
έδειξε την αδυναµία της να διαχειριστεί τις πολλαπλές κρίσεις,
τις οποίες αντιµετωπίσαµε και αντιµετωπίζουµε και βεβαίως µε
την µεταρρυθµιστική της άπνοια, φανερώνεται πλέον και ως µία
Κυβέρνηση η οποία επωµίζεται πια σοβαρές ευθύνες για ζητή-
µατα δηµοκρατίας, για ζητήµατα διαφάνειας τα οποία προσπαθεί
είτε να καλύψει, είτε να µειώσει την αξία τους. Δοκιµάστηκε και
απογοήτευσε, ενώ ενέχεται σε πολύ σοβαρά σκάνδαλα πια,
όπως αυτό των υποκλοπών και της παρακολούθησης των τηλε-
πικοινωνιών του Προέδρου µας Νίκου Ανδρουλάκη. Η προσωπική
πολιτική ευθύνη του Πρωθυπουργού του κ. Μητσοτάκη είναι ξε-
κάθαρη και είναι αµεταβίβαστη όσο και αν προσπαθεί να το απο-
φύγει. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ µε µια αντιπολιτευτική τακτική η οποία σταθερά λει-
τουργεί σαν bonus στη Νέα Δηµοκρατία, µε το λαϊκισµό του, µε
την προσήλωσή του στην αρχή και στη θεωρία των αρµών της
εξουσίας και µε την εχθροπάθειά του στη λειτουργία των θε-
σµών, όπως και µε µια προβληµατική -αν θέλετε- θεώρηση στις
διεθνείς εξελίξεις και τις συµµαχίες της χώρας, δεν αποτελεί
λύση αλλά τµήµα του προβλήµατος της χώρας. 

Σήµερα, λοιπόν, περισσότερο παρά ποτέ τα τελευταία χρόνια
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τα βλέµµατα ευρύτερων δυνάµεων του κέντρου και της κεντρο-
αριστεράς επιστρέφουν προς το ΠΑΣΟΚ. Σε όλες αυτές, λοιπόν,
τις δυνάµεις εµείς απευθυνόµαστε αναδεικνύοντας τον αναντι-
κατάστατο ρόλο µας ως πατριωτική, δηµοκρατική, µεταρρυθµι-
στική δύναµη της σύγχρονης σοσιαλδηµοκρατίας και
επιχειρώντας µια έφοδο στο µέλλον, µια ανατροπή των σηµερι-
νών πολιτικών συσχετισµών. Τώρα ας έρθουµε στα προκείµενα.

Η σηµερινή συζήτηση περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Δικαιοσύνης µε το οποίο επιχειρείται η προσαρµογή
της ελληνικής νοµοθεσίας σε οδηγίες του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου σχετιζόµενες µε τις συµβάσεις για
την προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπηρε-
σιών, καθώς και τις συµβάσεις για τις πωλήσεις αγαθών. 

Πρόκειται αναµφίβολα για δύο πολύ σηµαντικές οδηγίες µε
την µεν πρώτη να αποτελεί ένα καινοτόµο Ενωσιακό νοµοθέτηµα
υλοποιώντας την πρώτη ιστορικά προσπάθεια της Ένωσης να
θεσπίσει ενιαίους κανόνες για τη ρύθµιση των καταναλωτικών
συµβάσεων µε αντικείµενο ψηφιακές παροχές, καλύπτοντας νέες
σύγχρονες καταναλωτικές ανάγκες αλλά και συναλλακτικές πρα-
κτικές. Η ψηφιακή οικονοµία, που όπως καταδεικνύεται από διά-
φορες έρευνες, είναι ένας τοµέας που η χώρα µας δυστυχώς
υστερεί σηµαντικά καταλαµβάνοντας µία από τις χαµηλότερες
θέσεις στην Ευρώπη στην ενσωµάτωση της ψηφιακής τεχνολο-
γίας από τις εγχώριες επιχειρήσεις. 

Η δε έτερη οδηγία πραγµατεύεται την πώληση αγαθών ερχό-
µενη να συµπληρώσει το ήδη υπάρχον ρυθµιστικό πλαίσιο, κα-
θιερώνοντας πλέον ενιαίους κανόνες σχετικά µε τη συµµόρφωση
του αντικειµένου της πώλησης µε τους όρους της σύµβασης. Και
µάλιστα η εισαγωγή αυτών των ρυθµίσεων έρχεται σε µια στιγµή
όπου ήδη η πανδηµία του COVID άλλαξε τις συναλλακτικές συ-
νήθειες και τις πρακτικές αναδεικνύοντας, νοµίζω, την πολύ µε-
γάλη σηµασία αλλά και την αναγκαιότητα των διασυνοριακών
καταναλωτικών συµβάσεων. 

Παρά τη δεδοµένη τεχνολογική εξέλιξη και παρά τη διάδοση
του ηλεκτρονικού εµπορίου το αναπτυξιακό δυναµικό του ηλε-
κτρονικού εµπορίου στην Ένωση ακόµα δεν έχει αξιοποιηθεί
πλήρως όσο θα µπορούσε. Και αυτό δεν το λέµε εµείς, το ανα-
γνωρίζει πρώτα όλα το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αλλά και το Συµ-
βούλιο. Οι στατιστικές -οι αριθµοί λένε πάντα την αλήθεια-
καταδεικνύουν τα ανωτέρω όταν µόλις το 10% των εµπόρων λια-
νικής στην Ευρωπαϊκή Ένωση πραγµατοποιούν διασυνοριακές
πωλήσεις σε καταναλωτές εντός αυτής και µόλις το 35% των κα-
ταναλωτών αισθάνεται εµπιστοσύνη ώστε να προβεί απευθείας
στην προµήθεια καταναλωτικών αγαθών από επιχειρήσεις άλλης
χώρας εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Συνεπώς οι παρούσες οδηγίες έχουν καταρτιστεί, έχουν δηµι-
ουργηθεί για να υπάρξει αντιστροφή όλου αυτού του κλίµατος
µε γνώµονα την ενίσχυση της ψηφιακής οικονοµίας, τη διασφά-
λιση της καλύτερης αλλά και της ασφαλέστερης πρόσβασης των
καταναλωτών στο ψηφιακό περιεχόµενο και στις ψηφιακές υπη-
ρεσίες, καθώς βεβαίως και τη διευκόλυνση των επιχειρήσεων
στην προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπηρε-
σιών. 

Η Ελλάδα σαφώς και δεν µπορεί και δεν πρέπει να µείνει πίσω
σε αυτό το τρένο των εξελίξεων, των νέων συναλλακτικών θε-
σµών που φέρνει η ψηφιακή οικονοµία. Δυστυχώς όµως, όπως
φαίνεται και από τις έρευνες, η χώρα µας υστερεί, όπως είπα και
πιο πριν, καταλαµβάνοντας µια από τις χαµηλότερες θέσεις στην
Ευρώπη στην ενσωµάτωση της ψηφιακής τεχνολογίας από τις
εγχώριες επιχειρήσεις. 

Θα πρέπει λοιπόν -και αυτό πρέπει να είναι προτεραιότητα της
πολιτικής την οποία ασκούµε ως χώρα- από την εκάστοτε κυβέρ-
νηση να δοθούν επαρκή κίνητρα και στήριξη στοχευµένη στις µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις, προκειµένου να µπορέσουν και αυτές
να ανταποκριθούν σε αυτή τη σύγχρονη συναλλακτική πραγµα-
τικότητα και να µπορέσουν να σταθούν, αν θέλετε, ανταγωνι-
στικά στα νέα δεδοµένα στην ανοιχτή ευρωπαϊκή ψηφιακή
αγορά, στους κολοσσούς οι οποίοι προφανώς έχουν άλλες δυ-
νατότητες.

Ο σκοπός του νοµοσχεδίου, όπως εξαρχής δηλώνεται, λοιπόν,
αποτελεί πρώτον τη δηµιουργία ενός νοµικού πλαισίου για την

παροχή ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπηρεσιών που
να ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις των σύγχρονων συναλλαγών
και των συναλλασσοµένων και, δεύτερον, ο εκσυγχρονισµός του
δικαίου της πώλησης του αστικού κώδικα µε έµφαση στην ψη-
φιακή διάσταση των οικείων συµβάσεων. 

Τώρα αυτό το οποίο προσπαθήσαµε να εξετάσουµε -εξετά-
σαµε κατά τη διάρκεια της συζήτησης των επιτροπών και βε-
βαίως εξετάζουµε και σήµερα- είναι κατά πόσο ανταποκρίνεται
σε αυτές τις ανάγκες ο τρόπος που φέρνετε το παρόν νοµοσχέ-
διο, κύριοι Υπουργοί. 

Αρχικά -το είπα και στις επιτροπές το λέω και τώρα- δεν µπορώ
να µην σηµειώσω, δεν µπορώ να παραβλέψω ότι για µία ακόµη
φορά έχουµε εκπρόθεσµη µεταφορά αµφοτέρων των οδηγιών
στο Εθνικό Δίκαιο. Όπως ρητά ορίζεται, η Ελλάδα, όπως και κάθε
κράτος-µέλος, υποχρεούται όπως µεταφέρει αυτές έως την 1η

Ιουλίου του 2021 µε εφαρµογή των µέτρων από την 1η Ιανουα-
ρίου του 2022 και όχι τον Ιούνιο του 2024, όπως λανθασµένα εί-
χατε την εντύπωση, κύριε Υπουργέ, στηριζόµενος πιθανώς εκ
παραδροµής σε έτερο µη σχετικό όµως άρθρο. Το ότι πιθανώς
και άλλες χώρες, κράτη-µέλη, να έχουν φανεί χρονικά ασυνεπείς,
όπως µας είπατε στις επιτροπές, δεν αλλάζει τις δικές µας υπο-
χρεώσεις. Και βεβαίως αυτό έχει γίνει πια µια τακτική που πρέπει
όµως να αλλάξει γιατί εκθέτει τη χώρα µας. 

Τώρα µε το ζήτηµα της διαβούλευσης, τι θα γίνει και µε αυτό;
Και αυτό είναι µία πλέον παγιωµένη τακτική και πρακτική από τη
µεριά σας. Δεν επιθυµείτε το διάλογο; Βγείτε και πείτε το. Η δια-
βούλευση δεν αποτελεί όµως µια κυβερνητική αγγαρεία που πρέ-
πει να την κάνετε για να τελειώνετε ή απλά µία τυπική
υποχρέωση. Θα πρέπει να γίνεται ουσιαστικά, θα πρέπει να έχει
αποτέλεσµα. Δεν µπορείτε να αµελείτε τη σπουδαιότητά της. Για
ακόµη λοιπόν µία φορά έχει επιλεχθεί και από τη µεριά σας µια
πρόχειρη, µια πολύ βιαστική διαβούλευση η οποία πανηγυρικά
αποδείχθηκε απολύτως ελλιπής. Φάνηκε και από τα σχόλια άλ-
λωστε τα οποία είχατε.

Δεκαπέντε µόλις µέρες δόθηκαν για ένα τόσο σηµαντικό ζή-
τηµα εν µέσω καλοκαιριού, που σαφώς ο καθένας νοµίζω µπορεί
να καταλάβει ότι δεν επαρκούν για ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο
και το οποίο περιλαµβάνει και τροποποιήσεις στην καρδιά του
ίδιου του Αστικού Κώδικα. Και αυτό δεν το λέµε απλά εµείς, η
Αντιπολίτευση, κύριε Υπουργέ. Αυτό το επισήµανε ο εκπρόσω-
πός του ΣΕΒ, η εκπρόσωπος της Ένωσης Αστικολόγων, οι φο-
ρείς. Όταν, λοιπόν, οι πλέον αρµόδιοι και ειδικοί πάνω σε αυτό
το θέµα, η Ένωση Αστικολόγων, σηµειώνει ότι βεβαίως και απαι-
τούνταν περισσότερος χρόνος για να εξεταστούν όλες αυτές οι
τροποποιήσεις και οι καταργήσεις των άρθρων του Αστικού Κώ-
δικα, τότε περισσεύει. Τι να πούµε όλοι εµείς;

Επίσης, εξίσου ανησυχητικό είναι το γεγονός ότι µιλάµε για
τροποποιήσεις του Αστικού Κώδικα και για νοµικά ζητήµατα, έν-
νοιες, αλλά παρόλα αυτά, δυστυχώς, δεν έχουν ακουστεί προ-
ηγουµένως βασικοί, βασικότατοι αρµόδιοι επιστηµονικοί φορείς,
όπως είναι η ολοµέλεια του Δικηγορικού Συλλόγου ή η Ένωση
Δικαστών και Εισαγγελέων. Μη συµµετοχή τους η οποία πιθανό-
τατα συνδέεται και µε την ελάχιστη προθεσµία διαβούλευσης. 

Πάµε τώρα στα ειδικότερα επί του νοµοσχεδίου. Σύµφωνα µε
το άρθρο 4 αµφοτέρων των οδηγιών τα κράτη-µέλη δεν µπορούν
να υιοθετούν στο Εθνικό Δίκαιο διατάξεις οι οποίες παρεκκλίνουν
από τις ρυθµίσεις της οδηγίας. Αυτό ισχύει τόσο για εθνικές δια-
τάξεις, που διευρύνουν, όσο και για εθνικές διατάξεις, οι οποίες
αποµειώνουν, το επίπεδο προστασίας του καταναλωτή που δια-
σφαλίζεται µε τις ρυθµίσεις της οδηγίας. Δηλαδή, ουσιαστικά
υιοθετείται το µοντέλο της µέγιστης, της πλήρους, που λέµε,
εναρµόνισης. Για τη δε ενσωµάτωση των οδηγιών αυτών, όπως
αποκαλύψατε και εσείς ο ίδιος, κύριε Υπουργέ, απαιτήθηκε η
προηγούµενη επίπονη, όπως µας είπατε, νοµοπαρασκευαστική
εργασία δύο ετών, χαρακτηρίζοντάς το, όπως είπατε και στις επι-
τροπές, ως αυξηµένης πρακτικής δυσκολίας και τεχνικό. Για να
δούµε λοιπόν τώρα από τα παραπάνω δεδοµένα κατά πόσο επι-
τυχής είναι η µεταφορά αυτή στη χώρα µας. 

Οφείλω να σας οµολογήσω, ως νοµικός και η ίδια, ότι προβλη-
µατίζοµαι και προβληµατίζοµαι έντονα από την επιλογή της Κυ-
βέρνησης µε τον τρόπο ενσωµάτωσης των οδηγιών στον Αστικό
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Κώδικα. Ειδικότερα, µε τον τρόπο τον οποίο τον κάνετε, φαίνεται
ότι χάνεται η συνοχή των συγκεκριµένων κεφαλαίων, καθιστών-
τας τη µελέτη του ακόµα περισσότερο δυσχερή από ό,τι χρει-
άζεται. Οι νέες µακροσκελείς διατάξεις του Αστικού Κώδικα, µε
την επιπλέον αρίθµηση και µε τις προσθήκες, φοβάµαι ότι θα επι-
φέρουν ζητήµατα πρακτικής εφαρµογής, αποδυναµώνοντας τις
διατάξεις για την πώληση µε φυσικό τρόπο. Όπως άλλωστε εύ-
στοχα παρατήρησε και η Ένωση Αστικολόγων, θα ήταν πολύ
προτιµότερο οι διατάξεις, οι οποίες αφορούν την ψηφιακή οδη-
γία, η χρήση της οποίας είναι εκ των πραγµάτων ιδιαίτερα περιο-
ρισµένη, να προστίθενται σε κάποιο ξεχωριστό κεφάλαιο του
Αστικού Κώδικα και όχι διάσπαρτα µεταξύ των άρθρων της πώ-
λησης. 

Επίσης σε άλλη διάταξη του νοµοσχεδίου, µεταξύ άλλων, προ-
βλέπεται ως αντιπαροχή, από τον λήπτη, τα προσωπικά δεδο-
µένα του. Καθίστανται, λοιπόν, τα προσωπικά δεδοµένα ως µέσο
πληρωµής. Και αν τυχόν ακυρωθεί ή λυθεί η σύµβαση, τι θα γίνει;
Θα επιστραφούν στον λήπτη τα προσωπικά του δεδοµένα; Σας
έθεσε αυτό το ερώτηµα η Πρόεδρος της Ένωσης Αστικολόγων.
Άρα θα πρέπει να είµαστε πολύ επιφυλακτικοί, θα πρέπει να εί-
µαστε πολύ σοβαροί, πολύ προστατευτικοί µε τα προσωπικά δε-
δοµένα µε τη χρήση τους και µε την κυκλοφορία τους. Και ας µη
θέτουµε, κύριε Υπουργέ, αχρείαστους κινδύνους γιατί, όπως
όλοι µας νοµίζω θα συµφωνήσουµε, θα πρέπει σε κάθε περί-
πτωση να δοθεί ιδιαίτερη σηµασία στην προστασία και στη δια-
σφάλιση των προσωπικών δεδοµένων των καταναλωτών-ληπτών,
όπως λέτε εσείς, και όπως µεταφέρεται στη συγκεκριµένη οδη-
γία.

Και επειδή µας απασχολεί ιδιαίτερα το γενικότερο ζήτηµα των
προσωπικών δεδοµένων, θέλω και εγώ µε τη σειρά µου να ανα-
φέρω αυτό το οποίο ειπώθηκε από την Αντιπολίτευση και είναι
ένα αναπάντητο ερώτηµα και έχει να κάνει µε την εξαίρεση, η
οποία προβλέπεται, στο άρθρο 5 παράγραφος 1. Άρα -δεν θα
διαβάσω τώρα το άρθρο για εξοικονόµηση του χρόνου, άλλωστε
έχει ειπωθεί- το µεγάλο ερώτηµα που τίθεται είναι για ποιον λόγο
έχετε βάλει αυτή την εξαίρεση, το «εκτός εάν», το οποίο είναι
καθ’ υπέρβαση της οδηγίας, δεν προβλέπεται από την οδηγία.
Λειτουργείτε καθ’ υπέρβαση. Ποιος λοιπόν και πώς θα κρίνει
πότε η κάθε περίπτωση εµπίπτει στην τιθέµενη εξαίρεση; Σε κάθε
περίπτωση προσωπικά θα ήθελα να ακούσουµε ποια είναι η θέση
της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων γιατί µέχρι στιγ-
µής δεν έχει τοποθετηθεί και καταλαβαίνετε ότι είναι µείζονος
σηµασίας. 

Επίσης, χωρίς έως τώρα να έχετε επαρκώς δικαιολογήσει,
έχετε επιλέξει να διευρύνετε το πεδίο εφαρµογής της πρώτης
οδηγίας, όπου στην έννοια του καταναλωτή, όπως ορίζει η οδη-
γία, εσείς λέτε «λήπτη» και άρα µε αυτή την έννοια, κύριε
Υπουργέ, είναι δυνατόν να περιλαµβάνεται ακόµη και το κράτος;
Φοβόµαστε πολύ ότι ναι! Εσείς τι λέτε για αυτό; Άρα δηµιουρ-
γούνται εύλογα λοιπόν ερωτήµατα, όπως σας τέθηκαν και στις
επιτροπές. Θα µπορούσε αυτό να τύχει εφαρµογής µεταξύ της
«CISCO» και του Υπουργείου Παιδείας; Είναι ένα ερώτηµα και
σας ζητούµε να µας απαντήσετε. Με ιδιαίτερο ενδιαφέρον ανα-
µένουµε την εξήγηση πάνω σε αυτό. Ζούµε σε πολύ περίεργους,
ύποπτους καιρούς άρα καταλαβαίνετε ότι η τοποθέτησή σας
πάνω σε αυτό είναι πολύ σηµαντική. Δηλαδή το πώς αυτό θα
µπορούσε να λειτουργήσει ή πώς αυτό θα µπορέσει να εξελιχθεί
σε µια αντίστοιχη περίπτωση µε το να µπορεί το κράτος να θεω-
ρηθεί λήπτης. 

Και επειδή εµείς οποιαδήποτε κριτική µας τη συνδέουµε πάντα
µε πρόταση και προς αποφυγή δυσάρεστων εκπλήξεων καθ’
υπέρβαση των σκοπών του πεδίου εφαρµογής της οδηγίας, αλλά
και για τη διαφύλαξη των δηµοσίων συµβάσεων από µέρους µας,
εµείς σας καλούµε να προβείτε στην παρακάτω νοµοτεχνική βελ-
τίωση του άρθρου 4 παράγραφος 6, οπότε και ως λήπτης να θε-
ωρείται κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου -να
κάνετε αυτή, δηλαδή, την νοµοτεχνική βελτίωση- που προµη-
θεύεται ψηφιακό περιεχόµενο ή ψηφιακή υπηρεσία και όχι κάθε
φυσικό και εν γένει νοµικό πρόσωπο, όπως προτείνετε, το οποίο
αφήνει ορθάνοιχτες τις πόρτες για οποιαδήποτε ερµηνεία ή πα-
ρερµηνεία, πείτε το εσείς αυτό.

Παρακάτω στο άρθρο 18 για τα δικαιώµατα του λήπτη-κατα-
ναλωτή βεβαίως και προκαλείτε και εδώ πέρα µια αχρείαστη σύγ-
χυση µε τον τρόπο που είναι διατυπωµένο. Ειδικότερα δεν είναι
ξεκάθαρο εάν αυτά τα δικαιώµατα είναι σωρευτικά ή αν είναι δια-
ζευκτικά άρα θα πρέπει να βάλετε ένα διαζευκτικό «ή». Κάντε το
γιατί αλλιώς θα δηµιουργηθεί εδώ µπέρδεµα, θα υπάρχουν αµ-
φιβολίες.

Στο δε άρθρο 19 παράγραφος 2 αναφέρεται ότι «ο προµηθευ-
τής οφείλει να πραγµατοποιήσει την αποκατάσταση σε εύλογο
χρόνο και χωρίς σηµαντική ενόχληση του λήπτη...». Οι έννοιες
αυτές είναι αόριστες, παντελώς αόριστες νοµικές έννοιες, η ερ-
µηνεία των οποίων από τα δικαστήρια θα οδηγήσει µετά βεβαι-
ότητας σε ερµηνευτικές δυσχέρειες σε πλήθος διαφορετικών
προσεγγίσεων για το περιεχόµενό τους άρα σε ανασφάλεια δι-
καίου. Θα µπορούσε, λοιπόν, να υπάρχει πρόβλεψη για το ανώ-
τατο χρονικό όριο, για την αποκατάσταση της ανταπόκρισης του
ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας και αυτό να
γίνεται χωρίς ενόχληση του λήπτη.

Τέλος, στο άρθρο 60 του νοµοσχεδίου, µε το οποίο τροποποι-
είται το άρθρο 693 του Αστικού Κώδικα, προβλέπεται παρα-
γραφή αξιώσεων εξαιτίας ελλείψεων του έργου σε έξι µήνες.
Αυτή, λοιπόν, η παραγραφή εµείς σας λέµε ότι είναι ιδιαίτερα
σύντοµη και θα µπορούσε να είναι σίγουρα µεγαλύτερη, προκει-
µένου να µην υπάρχει απώλεια των σχετικών δικαιωµάτων λόγω
µιας τόσο σύντοµης παραγραφής. 

Κλείνοντας, η ενσωµάτωση οδηγιών στην ελληνική έννοµη
τάξη σίγουρα δεν είναι ένα απλό, τυπικό ή τεχνικό θέµα. Θα πρέ-
πει να γίνεται ουσιαστικά, θα πρέπει να γίνεται έγκαιρα, χωρίς
καθυστερήσεις, όπως συνέβη και στην παρούσα περίπτωση.
Ταυτόχρονα όµως θα πρέπει και οι εκάστοτε οδηγίες, όπως η
σηµερινή, να τηρούνται και να εφαρµόζονται στην πράξη, µη αρ-
κούµενοι σε µια απλή ρηµατική διατύπωση ενός νοµοσχεδίου. 

Εµείς βεβαίως και είµαστε µια δύναµη σταθερά προσανατολι-
σµένη στο να µπορούµε να είµαστε σοβαροί απέναντι στις ευρω-
παϊκές µας υποχρεώσεις και βεβαίως θέλουµε την ενσωµάτωση
αυτής της οδηγίας. Η στάση µας όµως πάνω στο νοµοσχέδιο θα
κριθεί πάρα πολύ και από το αν τις πολύ σοβαρές ενστάσεις-προ-
τάσεις, τις οποίες σας έχουµε θέσει σε συγκεκριµένα άρθρα, τα
οποία προκαλούν προβλήµατα και αµφιβολίες, αν λοιπόν µπορέ-
σετε να µας ακούσετε και να κάνετε αποδεκτές τις προτάσεις
µας.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία Κοµνηνάκα από το Κοµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο έρχονται προς ενσωµάτωση

δύο ευρωπαϊκές οδηγίες, η 2019/770, που αφορά τις συµβάσεις
για την προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου και υπηρεσιών, και η
2019/771 για τις πωλήσεις αγαθών, που αφορά κυρίως το κοµ-
µάτι του ηλεκτρονικού εµπορίου, αν και στην πραγµατικότητα µε
ενιαίο τρόπο αντιµετωπίζονται συνολικά τα θέµατα του εµπορίου. 

Οι παραπάνω δύο οδηγίες αποτελούν ένα ακόµα βήµα στην
κατεύθυνση της ενοποίησης του δικαίου στο πλαίσιο της Ευρωε-
νωσιακής αγοράς, αυτή τη φορά στους κανόνες που αφορούν
την πώληση αγαθών ή στις συµβάσεις για την προµήθεια προ-
ϊόντων και υπηρεσιών ψηφιακού περιεχοµένου µεταξύ των κρα-
τών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Με τις οδηγίες αυτές επανέρχεται µια παλιά επιδίωξη της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, που δεν είχε προχωρήσει λόγω διαφωνιών
που εκφράστηκαν στο Συµβούλιο, για την πλήρη εναρµόνιση του
δικαίου της πόλης µεταξύ των κρατών-µελών. Μάλιστα στην πε-
ρίπτωση και των δύο οδηγιών, στο άρθρο 4 αυτών, επιλέγεται το
µοντέλο της µέγιστης ή πλήρους εναρµόνισης, δηλαδή δεν επι-
τρέπεται στα κράτη-µέλη να παρεκκλίνουν από το συγκεκριµένο
πλαίσιο των κανόνων που θέτει η οδηγία, δηλαδή στερούνται
ακόµα και το δικαίωµα να εντείνουν την προστασία των κατανα-
λωτών, εισάγοντας στο εθνικό τους δίκαιο ευνοϊκότερες διατά-
ξεις ή αυστηρότερα µέτρα για τις εµπορικές επιχειρήσεις που
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δεν τηρούν τα προβλεπόµενα στις συµβάσεις. 
Από την όλη συζήτηση, που προηγήθηκε στην αρµόδια επι-

τροπή, επιβεβαιώνεται η κριτική που εξαρχής έκανε το κόµµα
µας ότι τα περί προστασίας του καταναλωτή και των δικαιωµά-
των του δεν είναι ούτε η βασική επιδίωξη του νοµοσχεδίου, όπως
και των οδηγιών, ούτε και επιτυγχάνεται κάτι τέτοιο στον βαθµό
τουλάχιστον που ισχυρίζεστε ότι συµβαίνει, ούτε βέβαια πολύ πε-
ρισσότερο οι οδηγίες αυτές επιδιώκουν ή µπορούν να κατοχυ-
ρώσουν τα συµφέροντα µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων, όπως
προβάλλετε. 

Φυσικά η κριτική µας δεν εξαντλείται σε νοµοτεχνικά ελαττώ-
µατα που παρουσιάζουν διατάξεις, και σε σχέση µε την κωδικο-
ποίηση του Αστικού Κώδικα, που κυρίως επικεντρώνεται η κριτική
των άλλων κοµµάτων, ούτε πολύ περισσότερο στο κατά πόσο
αργά ή γρήγορα συµµορφώνεστε µε τις ευρωπαϊκές κατευθύν-
σεις. Είναι αλήθεια αξιοπρόσεκτη η σπουδή σας και ο ανταγωνι-
σµός στο ποιος πειθαρχεί γρηγορότερα σε αυτές τις οδηγίες. 

Όµως κανείς δεν µιλάει για το ποιος είναι ο στόχος αυτών των
οδηγιών, και µάλιστα διακηρυγµένος, που είναι η µεγαλύτερη
ενοποίηση της καπιταλιστικής ενιαίας αγοράς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και η παροχή ενιαίων και σταθερών κανόνων στις επι-
χειρήσεις. Είναι κατευθύνσεις ενταγµένες στο πλαίσιο της ενι-
αίας ψηφιακής αγοράς και της ψηφιακής µετάβασης, που είναι
στην πραγµατικότητα πεδία για επενδυτική διέξοδο σε συσσω-
ρευµένα κεφάλαια, που τελικά θα βοηθήσουν, θα συµβάλουν πε-
ρισσότερο στην ακόµη µεγαλύτερη συγκέντρωση και συγκεντρο-
ποίηση του κεφαλαίου σε βάρος µικρών και µεσαίων επιχειρή-
σεων και επαγγελµατιών, για τους οποίους υποτίθεται ότι κόπτε-
στε και εισάγονται -λέτε- αυτού του είδους οι ρυθµίσεις. 

Είναι χαρακτηριστική η αναφορά στην πρόταση της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής, που συνόδευε τη συγκεκριµένη οδηγία, ότι ο
σκοπός αυτών των προτάσεων είναι να δηµιουργηθεί ένα φιλικό
προς τις επιχειρήσεις περιβάλλον, να διευκολυνθούν οι επιχει-
ρήσεις -ισχυρίζονται βέβαια ότι αφορά µικροµεσαίες- για να
πραγµατοποιούν διασυνοριακές πωλήσεις. Όµως στην πραγµα-
τικότητα αυτές που ευνοούνται δεν είναι οι µικρές επιχειρήσεις
και επαγγελµατίες, αλλά ιδίως τα ευρωπαϊκά µονοπώλια που
επενδύουν και αναπτύσσονται σε διεθνικό επίπεδο και που έχουν
και τη δυνατότητα να κυριαρχήσουν στις διακρατικές συναλλα-
γές. 

Όταν, αλήθεια, µιλάτε για εξάλειψη των φραγµών για τις δια-
συνοριακές συναλλαγές, ενθαρρύνοντας τους εµπόρους να επε-
κταθούν εκτός συνόρων, και µάλιστα, όπως χαρακτηριστικά
αναφέρει κατ’ επανάληψη ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, για «να
ανταγωνιστούν να ανακόψουν τη µεγάλη επέκταση στο ηλεκτρο-
νικό εµπόριο άλλων ανταγωνιστικών προς τα ευρωπαϊκά µονο-
πώλια, κινεζικών, αµερικανικών, βρετανικών ή άλλων», αλήθεια,
για ποιους εµπόρους µιλάτε; Για τους µικρούς και µεσαίους εµ-
πόρους, επαγγελµατοβιοτέχνες που δεν µπορούν να τα βγάλουν
πέρα καν µε τα έξοδα λειτουργίας των µαγαζιών τους και οδη-
γούνται στο κλείσιµο; Με τι µέσα, αλήθεια, θα µπορέσουν να κά-
νουν αυτές τις περιβόητες διασυνοριακές συναλλαγές, όταν δεν
µπορούν να καλύψουν ούτε τα βασικά λειτουργικά τους έξοδα,
πολύ περισσότερο αυτή την περίοδο που η ακρίβεια εκτινάσσει
πραγµατικά τη δυνατότητα συντήρησης των µαγαζιών τους;

Φυσικά και δεν αναφέρεστε σε αυτούς αλλά σε µεγάλες επι-
χειρήσεις και µονοπώλια του χώρου, αλυσίδες, συµφέροντα τα
οποία έρχονται να καλύψουν οι οδηγίες δηµιουργώντας ευνοϊ-
κότερες συνθήκες κερδοφορίας. Αυτούς ενθαρρύνετε πραγµα-
τικά και συνολικά βέβαια όλους τους ευρωπαϊκούς οµίλους,
αφού οι νέες ψηφιακές τεχνολογίες συνιστούν τον σύγχρονο
δρόµο για την εκτίναξη της κερδοφορίας τους. 

Οι µικρές αλλά και µεσαίες ακόµη εµπορικές επιχειρήσεις
έχουν όχι µόνο να ανταγωνιστούν τις µεγάλες αλυσίδες µε τα
υποκαταστήµατά τους, που εξαπλώνονται σε κάθε πόλη και
χωριό της χώρας, αλλά και τα διαδικτυακά καταστήµατα αυτών
και τις αγορές, εγχώριες αλλά και ξένες. Δηλαδή θα δηµιουρ-
γούνται ακόµα πιο άνισες συνθήκες λειτουργίας γι’ αυτούς, αφού
ούτε βέβαια στα φυσικά καταστήµατα είναι ποτέ δυνατόν να αν-
τέξουν την πίεση από τον ανταγωνισµό των µεγάλων αλυσίδων,
πολύ περισσότερο δεν έχουν την ίδια δυνατότητα πρόσβασης

ούτε στα διαδικτυακά ψηφιακά συστήµατα, στην όλη αλυσίδα µε-
ταφοράς εµπορευµάτων κ.λπ.. 

Τώρα, η όλη συζήτηση για το πώς θα αξιοποιηθεί σε αυτή την
κατεύθυνση το Ταµείο Ανάκαµψης είναι ηλίου φαεινότερο ότι
ούτε αυτή αφορά βέβαια τις µικρές επιχειρήσεις. Άλλος θα καρ-
πωθεί, θα ξεκοκαλίσει τη µερίδα του λέοντος και ήδη οι παραλή-
πτες αυτών των κονδυλίων είναι προδιαγεγραµµένοι.

Το νοµοσχέδιο αναφέρει ότι µε τις αλλαγές που εισάγονται
στο κεφάλαιο της πόλης στον Αστικό Κώδικα επιχειρείται να
αρθεί η αβεβαιότητα που αντιµετωπίζουν οι επιχειρήσεις, λόγω
της πολυπλοκότητας του νοµικού πλαισίου στο δίκαιο των συµ-
βάσεων των κρατών-µελών, προσφέροντας ενιαίους και σταθε-
ρούς όρους και παράλληλα περιορίζοντας τις δαπάνες των
επιχειρήσεων που προκύπτουν λόγω αυτών των διαφορών στο
δίκαιο των κρατών-µελών. Μάλιστα το νοµοσχέδιο διευρύνει το
πεδίο εφαρµογής της πρώτης οδηγίας σε σχέση µε τις συµβά-
σεις προµήθειας ψηφιακών υπηρεσιών και περιεχοµένου, ανε-
ξάρτητα της ιδιότητας του συµβαλλόµενου προσώπου, αν αυτός
δηλαδή είναι επαγγελµατίας, επιχείρηση, µεγάλο µονοπώλιο ή
ένας απλός καταναλωτής, µε ό,τι δυνατότητες έχει κι αυτός να
προστατευθεί. 

Τα παραπάνω οµολογούνται κυνικά και στην Αιτιολογική Έκ-
θεση, σύµφωνα µε την οποία, κατά κανόνα, είναι οικονοµικά ση-
µαντικότερα -λέει- τα συµφέροντα των µη καταναλωτών-ληπτών
και στη δική τους περίπτωση µπορεί ευλόγως να αναµένεται
πλέον σηµαντική πρακτική αλλά και νοµολογιακή εφαρµογή των
διατάξεων του νοµοσχεδίου, όπου βέβαια στους µη καταναλωτές
δεν αναφέρεται η Αιτιολογική Έκθεση σε µικρούς επαγγελµα-
τίες, αλλά κυρίως στα µεγάλα µονοπώλια του κλάδου, που ασχο-
λούνται και µε τις ψηφιακές αγορές. 

Όµως η άρση της αβεβαιότητας που επικρατεί στην ψηφιακή
αγορά στοχεύει και κάπου αλλού. Αυτός ο µανδύας προστασίας
που υποτίθεται ότι δηµιουργείται στις ηλεκτρονικές αγορές και
συµβάσεις δεν είναι τίποτα άλλο από µια προσπάθεια να ενισχυ-
θεί η εµπιστοσύνη σε ευρύτερα λαϊκά στρώµατα προς το ψη-
φιακό ηλεκτρονικό εµπόριο, όπου ακόµα σήµερα σε έναν βαθµό
διατηρείται µια µεγαλύτερη δυσπιστία. Δηλαδή και µε αυτό τον
τρόπο στην πραγµατικότητα µεγαλώνετε το πελατολόγιο µεγά-
λων πολυεθνικών και αλυσίδων που συγκεντρώνουν τη µερίδα
του λέοντος του ηλεκτρονικού εµπορίου. 

Βέβαια αυτή η δυσπιστία αφορά βεβαίως και περιπτώσεις από-
κλισης από τις διαφηµιζόµενες, προβαλλόµενες ιδιότητες των
εµπορευµάτων αλλά και συνολικά φαινόµενα εξαπάτησης, από
τα οποία επιδιώκουν βέβαια οι καταναλωτές να προστατευτούν,
αλλά είναι πολύ αµφίβολο αν µπορεί πράγµατι να υπάρξει τέτοια
προστασία. Εξάλλου φαινόµενα εξαπάτησης υπάρχουν και θα
ενισχύονται σε ένα σύστηµα που θεό έχει το κυνήγι του κέρδους
και δεν αντιµετωπίζονται µε τέτοιου είδους µέτρα, πολύ περισ-
σότερο όταν οι συγκεκριµένες διατάξεις αφήνουν τέτοιο περι-
θώριο, µε αόριστα διατυπωµένες έννοιες και ασάφειες, να
αξιοποιούνται τελικά προς όφελος του ισχυρότερου µέρους.

Ακόµα, η οδηγία περιορίζει, και αυτή τη δυνατότητα, τα δικαιώ-
µατα των αγοραστών να ασκούνται κατ’ επιλογή και σωρευτικά,
δηλαδή στην πραγµατικότητα ιεραρχεί υποχρεωτικά το πώς ένας
καταναλωτής θα αξιοποιήσει τα δικαιώµατά του έναντι σ’ έναν
πωλητή που δεν τον ικανοποιεί σε περίπτωση ευθύνης του πω-
λητή για τη µη ανταπόκριση του πράγµατος στα συµφωνηθέντα.
Υπάρχει περιορισµός ακόµα και για τα µέσα που θα χρησιµοποι-
ήσει ο αγοραστής για να προστατευτεί.

Όµως, δυσπιστία εύλογα υπάρχει, αν όχι ανησυχία θα λέγαµε,
για το ζήτηµα της προστασίας των προσωπικών δεδοµένων συ-
νολικά στις ψηφιακές συναλλαγές. Είναι χαρακτηριστικά τα ευ-
ρύτατα περιθώρια που αφήνει το άρθρο 5 για το πώς µπορούν
να αξιοποιηθούν αυτά τα προσωπικά δεδοµένα και στην περί-
πτωση συλλογής τους σε περίπτωση συµβάσεων ψηφιακού πε-
ριεχοµένου, όπου µάλιστα έχει τεθεί εκεί και ένα εύλογο
ερώτηµα ότι σε περίπτωση υπαναχώρησης από µια τέτοια σύµ-
βαση, µη ικανοποίησης του καταναλωτή, του λήπτη του ψηφια-
κού περιεχοµένου, πώς θα επιστρέφονται αυτά τα προσωπικά
δεδοµένα, πώς θα εξασφαλίζεται η επιστροφή τους; Δεν µπορεί
να γίνει βέβαια αυτό, πολύ περισσότερο όταν αφήνετε τέτοια ευ-
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ρύτατα περιθώρια για το πώς θα µπορεί η εταιρεία, το µονοπώ-
λιο, η επιχείρηση που έχει πρόσβαση στα προσωπικά δεδοµένα
των χρηστών, να τα αξιοποιήσει και για άλλους σκοπούς, γιατί
βέβαια σε καµµία περίπτωση δεν επαρκεί αυτή η θολή διατύ-
πωση ότι εξαίρεση µπορεί να αποτελέσει η περίπτωση που χρη-
σιµοποιούνται για την εκπλήρωση των νόµιµων σκοπών. 

Δεν είναι υπερβολή να πούµε ότι αυτού του είδους οι ανησυ-
χίες ενισχύονται από το γεγονός ότι, τα τελευταία χρόνια µέσα
από µια σειρά ευρωπαϊκών οδηγιών που ενσωµατώνονται στο δί-
καιό µας, έχει απογειωθεί η µαζική συλλογή-αποθήκευση-επε-
ξεργασία, αλλά και η εµπορία προσωπικών δεδοµένων. 

Βέβαια, εδώ, ευθύνη έχουν και τα άλλα κόµµατα που σήµερα
εγείρουν αυτούς τους προβληµατισµούς, όµως έχουν ψηφίσει
όλες αυτές τις ευρωπαϊκές οδηγίες που ανοίγουν πόρτες και πα-
ράθυρα γι’ αυτό το µαζικό «φακέλωµα» και τη χρήση των προ-
σωπικών δεδοµένων, γιατί τα διάφορα περί ασφάλειας δικαίου
και απαρέγκλιτης εφαρµογής του Γενικού Κανονισµού Προστα-
σίας των Προσωπικών Δεδοµένων δεν αποτελούν παρά το
«φύλλο συκής» για την περαιτέρω παράδοση µιας ευρύτατης
γκάµας προσωπικών δεδοµένων σε διάφορους µονοπωλιακούς
οµίλους, που, µε αυτό το περίβληµα δήθεν της νοµιµότητας και
πολλές φορές µε το πάτηµα ενός κουµπιού που καλά-καλά ούτε
καταλαβαίνει κανείς πώς γίνεται, συλλέγουν µαζικά δεδοµένα
προσωπικού χαρακτήρα των καταναλωτών, τα οποία έχουν στη
διάθεσή τους ή τα προσφέρουν για εµπορία, τα εµπορεύονται
και τα προσφέρουν στη διάθεση διάφορων άλλων µηχανισµών
για εµπορικούς και όχι µόνο σκοπούς. Εξάλλου, είναι διδακτική
η περίοδος την οποία διανύουµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Το προηγούµενο διάστηµα, µε το πρόσχηµα µάλιστα της παν-
δηµίας, είχε αναπτυχθεί µια συζήτηση για το πώς συλλέγονται
και αξιοποιούνται µια σειρά από ευαίσθητα προσωπικά δεδο-
µένα, ιατρικά και άλλα, για τα οποία µάλιστα πολύ ζωηρό ενδια-
φέρον και διεθνώς εκδηλώνουν διάφορες ασφαλιστικές
εταιρείες, µεγάλοι όµιλοι κ.λπ.. Βέβαια δεν είναι κρυφό ότι σ’
αυτή την κατεύθυνση αξιοποιούνται ευρέως και τα διάφορα µέσα
κοινωνικής δικτύωσης που αποτελούν πραγµατικά µια ανεξάντ-
λητη δεξαµενή υποκλοπής προσωπικών δεδοµένων από κρατικές
υπηρεσίες ή όχι, επιχειρηµατικούς οµίλους και ιµπεριαλιστικούς
οργανισµούς.

Όλα αυτά βέβαια το πλέον εύκολο είναι να ενδυθούν τον µαν-
δύα της νοµιµότητας. Εξάλλου, έχετε από κοινού φροντίσει για
τη διαµόρφωση αυτού του σκοτεινού θεσµικού και πολυπλόκα-
µου νοµικού πλαισίου που αφήνει πολλά περιθώρια γι’ αυτού του
είδους την αξιοποίηση.

Όµως, αυτή η συζήτηση και η όλη ευαισθησία σας για την προ-
στασία του καταναλωτή έχει και µια άλλη πτυχή την οποία βέβαια
δεν τολµάτε να ακουµπήσετε, γιατί γεννιέται και ένα άλλο ερώ-
τηµα: Ποιους αφορά τελικά αυτή η προστασία; Διότι στις σηµε-
ρινές συνθήκες ακρίβειας και πληθωρισµού που καλπάζει, οι
καταναλωτές, όπως τους ονοµάζετε, όχι απλά δεν έχουν όλοι τα
µέσα και την πρόσβαση στο ηλεκτρονικό εµπόριο, αλλά ούτε καν
στο φυσικό. Εδώ συζητάµε για την αδυναµία σήµερα να καλύ-
πτουν ακόµα και βασικές ανάγκες διαβίωσής τους. Ακόµα και τα
επίσηµα στοιχεία δεν µπορούν πια να κρύψουν ότι η µεγάλη µάζα
των εργαζοµένων καλύπτει από τον µισθό της µόλις ένα µικρό
µέρος των βιοτικών αναγκών της. Είναι αµφίβολο αν µε τον µέσο
µισθό µπορεί ένας εργαζόµενος σήµερα να ανταποκριθεί στα
εξωφρενικά ενοίκια, στους λογαριασµούς του ρεύµατος που
απογειώνονται. Για ποιο, λοιπόν, ηλεκτρονικό αλλά και φυσικό
εµπόριο συζητάµε µετά; 

Φλοµώνετε κιόλας τον κόσµο µε αυταπάτες να προσδοκά ευ-
ρωπαϊκή λύση στην ακρίβεια και την ενεργειακή κρίση, δηλαδή να
προσδοκά λύση στο πρόβληµα από τους ίδιους τους ενόχους,
αφού µια ακόµα πολυδιαφηµιζόµενη τέτοια ευρωπαϊκή λύση ήταν
και αυτή που έγινε η «θηλιά» για τον λαό, αυτή η ίδια η «πράσινη»
καπιταλιστική ανάπτυξη µε το Χρηµατιστήριο Ενέργειας, την απο-
λιγνιτοποίηση, το εµπόριο των ρύπων, τη µονοκαλλιέργεια των
ΑΠΕ και τη φοροληστεία βέβαια του λαού µε το πρόσχηµα της κλι-
µατικής αλλαγής και την ευαισθησία δήθεν για το περιβάλλον. 

Την ίδια ώρα, τέτοιου είδους λύσεις δίνονται από το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, όταν τα λαϊκά νοικοκυριά βυθίζονται στη φτώ-
χεια και εσείς προωθείτε προς ψήφιση µέσα στον Οκτώβρη νέα
οδηγία για νέα «πράσινη» φοροληστεία στο όνοµα αυτής της
ευαισθησίας για το περιβάλλον.

Από την άλλη, Κυβέρνηση και Αντιπολίτευση διαγκωνίζονται
για το πόσοι και πώς θα απολαµβάνουν τα κοστολογηµένα «ψί-
χουλα» που βγήκαν από το γδάρσιµο του λαού, από την υπερα-
πόδοση των φορολογικών εσόδων.

Γι’ αυτό, λοιπόν, ως ΚΚΕ λέµε ότι οι εργαζόµενοι δεν έχουν τί-
ποτα να περιµένουν από την Ευρωπαϊκή Ένωση, τις κυβερνήσεις
και όσους εµφανίζονται ως επίδοξοι σωτήρες ακολουθώντας τις
ίδιες αντιλαϊκές ράγες. Ο δικός τους δρόµος είναι να εµπιστευ-
τούν τη δύναµή τους, να οργανώσουν την πάλη και την αλληλεγ-
γύη τους, διεκδικώντας την κατάργηση του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στην ενέργεια και τα καύσιµα, µε αυξήσεις στους
µισθούς και τις συντάξεις πάνω από το ύψος του πληθωρισµού
για την κάλυψη όλων των σύγχρονων αναγκών τους, παλεύοντας
για αποφασιστική µείωση των τιµών στα βασικά είδη, στο ρεύµα,
στη θέρµανση, στα καύσιµα, τη διαγραφή χρεών, ώστε κανένα
εργατικό λαϊκό σπίτι να µη µείνει χωρίς ρεύµα, νερό, τηλέφωνο
και τρόφιµα, γιατί η ζωή και οι ανάγκες των εργαζοµένων και του
λαού δεν χωράνε στα διάφορα vouchers και pass και όλα αυτά
σε συµπόρευση µε το ΚΚΕ που παλεύει και δείχνει τον µόνο
δρόµο που µπορεί να βάλει φρένο στα αντιλαϊκά σχέδια, που
µπορεί να αποσπάσει κατακτήσεις, που εγγυάται το ανέβασµα
των διεκδικήσεων για µέτρα ανακούφισης και στο σήµερα, που
µπορεί πραγµατικά να εµπνεύσει για τον µόνο δρόµο που µπορεί
να δικαιώσει τις προσδοκίες του λαού και να του επιτρέψει να
απολαµβάνει ως παραγωγός του πλούτου και όχι ως καταναλω-
τής τα αποτελέσµατα της εργασίας του, θέτοντας και τα επιτεύγ-
µατα της επιστήµης, αλλά και της ίδιας της τεχνολογίας στην
υπηρεσία των δικών του σύγχρονων αναγκών και όχι βέβαια στην
υπηρεσία της γιγάντωσης των µονοπωλιακών κερδών, όπως συµ-
βαίνει µε τα διάφορα νοµοθετήµατα, µεταξύ των οποίων και το
σηµερινό. 

Γι’ αυτόν τον λόγο επί της αρχής θα καταψηφίσουµε το νοµο-
σχέδιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας από την Ελληνική

Λύση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Τσιάρα, κανείς δεν αρνείται πόσο σηµαντικό είναι να

προσαρµοστούµε, όπως όλοι λέµε -κι εσείς λέτε- ως χώρα, ως
πολιτεία, ως κοινωνία στη νέα αυτή σύγχρονη ψηφιακή εποχή,
στην πραγµατικότητα που βιώνουµε. Το ζητούµενο, όµως, είναι
τι εννοούµε µε την προσαρµογή, πώς προσεγγίζουµε και πώς κα-
τακτούµε αυτή τη µετάβαση.

Είπε ο κύριος Υφυπουργός στη συζήτηση της αρµόδιας επι-
τροπής ότι είναι απαραίτητο να προσαρµοστούµε στη νέα ψη-
φιακή αγορά. Η ψηφιακή αγορά, οι συναλλαγές εξ αποστάσεως
γενικότερα είναι µια πραγµατικότητα που προέκυψε στη χώρα
µας µέσα από αιφνίδιες καταστάσεις και αιφνίδιες ανάγκες και
πολιτικές και όχι µόνο.

Η αλήθεια είναι ότι η πανδηµία, για παράδειγµα, ανέδειξε τις
αδυναµίες, τα κενά της διοίκησης, της πολιτείας γενικότερα -αν
θέλετε-, αλλά και το πόσο απαραίτητο είναι να θωρακιστούν τα
τεχνολογικά συστήµατα που προσφέρουν ψηφιακές υπηρεσίες
στο χρήστη, δηλαδή στον ψηφιακό καταναλωτή, όπως το λένε.
Γιατί µέσα από τα νέα αυτά δεδοµένα που προέκυψαν, αυτές τις
νέες τάσεις της αγοράς εµφανίστηκαν εν µια νυκτί εκατοντάδες
ψηφιακά καταστήµατα µε µια µεγάλη γκάµα προϊόντων και υπη-
ρεσιών, που υπόσχονταν για παράδειγµα πολύ χαµηλές τιµές και
πολύ υψηλή ποιότητα. Ήταν όµως τα πράγµατα έτσι; Όχι. Προ-
στατεύτηκαν οι καταναλωτές; Όχι.

Γιατί όλη αυτή η νέα ψηφιακή αγορά δεν πλαισιώθηκε από ένα
ασφαλές περιβάλλον συναλλαγών. Γι’ αυτό και πολλοί κατανα-
λωτές έπεσαν θύµατα απάτης από διαδικτυακά καταστήµατα
φαντάσµατα που εξαφανίζονταν την επόµενη µέρα, αφού φυσικά
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είχαν εισπράξει τα χρήµατα από τον υποψήφιο-καταναλωτή ή η
ποιότητα των προϊόντων που παραλάµβαναν µετά από λίγες
µέρες δεν είχε καµµία σχέση µε αυτό που είχαν παραγγείλει ή
µε αυτό που είχαν προπληρώσει οι άνθρωποι.

Τα πράγµατα -ξέρετε- γίνονται ακόµα χειρότερα όταν µέσα σε
αυτό το θολό τοπίο δεν υπάρχει ένα πλέγµα προστασίας των
προσωπικών δεδοµένων. Διάφορες αναρίθµητες, κύριοι Υπουρ-
γοί, ιστοσελίδες άγνωστης προέλευσης επεξεργάζονταν ανέλεγ-
κτα προσωπικά δεδοµένα, χωρίς όρια, χωρίς φραγµούς στη
διαχείριση και τη χρήση τους, ενώ ακόµη και τώρα απάτες δια-
δικτύου έχουν εκτοξευθεί σε τέτοιο βαθµό που µιµούνται ακόµη
και ιστοσελίδες τραπεζών και ξεγελούν τον πολίτη και φυσικά
εξαφανίζουν τα χρήµατα µέσα από τους τραπεζικούς τους λο-
γαριασµούς. Μαζί, δηλαδή, µε την κατακόρυφη αύξηση της χρή-
σης του διαδικτύου είχαµε και την κατακόρυφη αύξηση στα
ηλεκτρονικά εγκλήµατα και τις ηλεκτρονικές απάτες.

Μόνο για το 2021, σύµφωνα µε στοιχεία, το ηλεκτρονικό ψά-
ρεµα -αυτό το «phishing» που λένε- αυξήθηκε κατά 380% σε
σχέση µε το 2020. Τα ποσά που έκαναν φτερά πραγµατικά από
τους τραπεζικούς λογαριασµούς ανέρχονται σε δεκάδες εκατοµ-
µύρια ευρώ και αυξήθηκαν κατά 54% σε σχέση µε το 2020 µέσα
σε ένα χρόνο. Για το 2021 είχαν υποβληθεί περίπου επτάµισι χι-
λιάδες καταγγελίες στη διεύθυνση δίωξης ηλεκτρονικού εγκλή-
µατος και για το πρώτο τετράµηνο του 2022 ο αριθµός των
καταγγελιών έχει περάσει τις τρεις χιλιάδες, δηλαδή τα νούµερα
προκαλούν ζάλη.

Τα αναφέρουµε αυτά για να επισηµάνουµε ότι γίνεται µεγάλος
λόγος για τα οφέλη της ενιαίας αγοράς, για την ενιαία ψηφιακή
αγορά, για τις διασυνοριακές διασυνδέσεις κ.λπ., αλλά η ψη-
φιακή οικονοµία γενικότερα πρέπει να λειτουργεί µε κάποιους
κανόνες. Πρέπει να υπάρχουν κανόνες αυστηροί, να υπάρχουν
κανόνες υποχρεωτικοί που προστατεύουν τον καταναλωτή, τα
προσωπικά του δεδοµένα και αν θέλετε να εξασφαλίζουν την
άσκηση των δικαιωµάτων.

Γι’ αυτό, λοιπόν, το ζητούµενο είναι η µετάβαση στη νέα αυτή
εποχή -για την οποία όλοι συζητάµε- να είναι βιώσιµη, να είναι
χρηστή και χρήσιµη για τους καταναλωτές και για τους πολίτες.
Πάνω από όλα, όµως, η µετάβαση και αυτή η νέα ψηφιακή πραγ-
µατικότητα πρέπει να είναι ασφαλής. Επειδή µιλάµε για προσω-
πικά δεδοµένα, για προστασία προσωπικότητας, είναι αυτό που
λέει εδώ πέρα η οδηγία 770 του 2009. Εδώ µεταξύ άλλων, λοι-
πόν, προβλέπεται ότι ο λήπτης-καταναλωτής µπορεί να παρέχει
ως αντιπαροχή στον προµηθευτή δεδοµένα προσωπικού χαρα-
κτήρα. Πρόκειται, δηλαδή, για ένα είδος εµπορευµατοποίησης
των προσωπικών δεδοµένων, τα οποία µπορεί να εκµεταλλεύεται
και να επεξεργάζεται ο έµπορος. Το θέµα είναι πολύ σοβαρό και
η όποια συγκατάθεση πρέπει να είναι ρητή, ξεκάθαρη και ορι-
σµένη και να δίδεται χωρίς παραπλανητικές µεθόδους και πρα-
κτικές.

Είπατε, κύριε Υπουργέ, στην επιτροπή ότι δεν υπάρχει λόγος
ανησυχίας, γιατί οι διατάξεις του Ευρωπαϊκού Κανονισµού για
την Προστασία των Προσωπικών Δεδοµένων υπερισχύουν, ενώ
υπάρχει και η σχετική εθνική νοµοθεσία. Μα δεν αρκεί -ξέρετε-
να υπάρχουν νόµοι, δεν αρκεί να υπάρχουν οι κανονισµοί και να
ενσωµατώνουµε οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ούτε αποτε-
λεί λύση µια σχετική αναφορά σε έναν νόµο. Το ζήτηµα εδώ είναι
ότι όσα τοποθετούνται πρέπει να εφαρµόζονται και η πολιτεία να
µεριµνά, να ελέγχει την ορθή εφαρµογή των όσων ψηφίζονται
κ.λπ..

Το ζήτηµα, λοιπόν, είναι να διενεργούνται έλεγχοι -αυτό είναι
το ζήτηµα-, πραγµατικοί έλεγχοι, τακτικοί έλεγχοι και να επιβάλ-
λονται κυρώσεις αυστηρές και οι κυρώσεις αυτές να λειτουργούν
αποτρεπτικά στους επίδοξους παραβάτες. Ειδικά όσον αφορά
τα προσωπικά δεδοµένα η πρόληψη πρέπει να έχει µεγαλύτερη
βαρύτητα, γιατί αν διαρρεύσουν τα προσωπικά δεδοµένα, αν
χρησιµοποιηθούν και διακινηθούν περαιτέρω αυτά τα δεδοµένα,
αθέµιτα, αντισυµβατικά, παράνοµα, η ζηµιά έχει γίνει. Δεν µπο-
ρείς να το πάρεις πίσω αυτό. Δεν µπορείς να πεις ότι µε χρέωση
1.000 ευρώ θα το πάρεις πίσω. Πάει, η ζηµιά έχει γίνει, τελείωσε.

Είπατε, κύριε Υφυπουργέ, στην επιτροπή ότι µε το νοµοσχέδιο
οι νέοι κανόνες που θεσπίζονται αφορούν ένα µεγάλο µέρος του

πληθυσµού, ένα ευρύ κοµµάτι της κοινωνίας. Να συµφωνήσουµε
σε αυτό. Αυτός είναι ένας ακόµη λόγος για να προβεί η πολιτεία
σε µια σειρά ειδικότερων πολιτικών και µέτρων για τη βιώσιµη
ανάπτυξη της αγοράς, για τη βιώσιµη ανάπτυξη της προσωπικό-
τητας του πολίτη στο ψηφιακό αυτό περιβάλλον, το νέο αυτό ψη-
φιακό περιβάλλον στο οποίο συµµετέχουµε πλέον όλοι και είναι
ένα απρόσωπο περιβάλλον αυτό.

Για εµάς οικονοµία σηµαίνει αξιοποίηση της ψηφιακής τεχνο-
λογίας και της καινοτοµίας από το σύνολο των επιχειρήσεων, τις
µεσαίες, τις µικρές και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, που αν θέ-
λετε αποτελούν και τη ραχοκοκαλιά της αγοράς της χώρας µας.
Για να µπορέσουν, όµως, αυτοί οι άνθρωποι της αγοράς να αξιο-
ποιήσουν τα νέα αυτά δεδοµένα για ένα κοµµάτι ζωντανό της οι-
κονοµίας γενικότερα χρειάζεται η συνδροµή της πολιτείας.
Πρέπει η πολιτεία να δώσει κίνητρα, να δώσει διευκολύνσεις για
την εφαρµογή αυτών των νέων τεχνολογιών και εφαρµογών. Δεν
πρέπει να ξεχνάµε εξάλλου ότι τις µικρές επιχειρήσεις και τα
µικρά συνοικιακά καταστήµατα τα οποία ακόµη λειτουργούν µε
τη φυσική µορφή, πρέπει να σκεφτούµε και αυτά, τα µαγαζιά της
γειτονιάς. Η τεχνολογική ανάπτυξη φέρνει τα ψηφιακά καταστή-
µατα στο σπίτι µας, αλλά δεν πρέπει να εξαφανίσει τις παραδο-
σιακές µορφές αγοράς και τις παραδοσιακές µορφές
επιχειρηµατικότητας. Όλα µε µέτρο.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό πετυχηµένη οικονοµική πολιτική
είναι αυτή που επενδύει στην πρωτογενή παραγωγή που ενισχύει
πραγµατικά τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αλλά και τα νοικοκυ-
ριά µε πραγµατικά µέτρα ανακούφισης.

Θέλω να επισηµάνω εδώ, κύριε Υπουργέ, ότι η χώρα µας βρί-
σκεται στις πρώτες χώρες µε τις µεγαλύτερες χρεώσεις, για πα-
ράδειγµα -το είπαµε και στην επιτροπή αυτό, γιατί µιλάµε για
προστασία του καταναλωτή- στο κόστος δεδοµένων κινητής τη-
λεφωνίας. Γιατί να συµβαίνει αυτό; Το λέµε χρόνια. Τι µέτρα λαµ-
βάνει η πολιτεία για να συγκρατήσει τις τιµές, για να συγκρατήσει
τις χρεώσεις από τους παρόχους; Να λέµε για προστασία του κα-
ταναλωτή, να το βλέπουµε στην πράξη και όχι απλά να λέµε. Για
εµάς πρέπει οι νέες τεχνολογίες, η χρήση ψηφιακών µέσων, να
είναι προσιτές στο κοινό. Αυτό είναι σηµαντικό. Ξέρετε γιατί; Όχι
µόνο από οικονοµικής άποψης αλλά και στην πράξη.

Υπάρχουν στατιστικές, κύριε Τσιάρα, για τη χώρα µας που ση-
µειώνουν ότι µόνο το 2% όσων είναι πάνω από εξήντα πέντε ετών
-κρατήστε την ηλικία αυτή, σε λίγο θα µας απασχολήσει για ένα
άλλο θέµα- έχουν ψηφιακές γνώσεις άνω του µετρίου -φαντα-
στείτε τους ανθρώπους αυτούς-, ενώ το 78% δεν έχει αγγίξει
ποτέ ηλεκτρονικό υπολογιστή. Μιλάµε για ανθρώπους άνω των
εξήντα πέντε ετών. Το 80% δεν έχει ανοίξει υπολογιστή στη ζωή
του και µόνο το 2% έχει µια µικρή ιδέα τού τι γίνεται.

Επίσης, δεν νοείται προστασία του καταναλωτή χωρίς να πε-
ριλαµβάνει την προστασία του από την ακρίβεια και την ενεργει-
ακή φτώχεια. Μιλάτε για προστασία καταναλωτή. Εδώ πώς θα
προστατεύετε τον καταναλωτή; Εδώ έχουµε ακρίβεια, ενεργει-
ακή φτώχεια, τον έχετε γδάρει. Εδώ ο καταναλωτής δεν χρήζει
προστασίας; Προστασία από την αισχροκέρδεια, κύριε Υπουργέ,
διάφορων ενεργειακών καρτέλ, προστασία από τον πληθωρισµό,
από το υψηλό κόστος διαβίωσης, αυτή είναι η προστασία του κα-
ταναλωτή. Και όλα αυτά που σας περιέγραψα τώρα, τα µικρά,
είναι δική σας ευθύνη.

Η Κυβέρνηση µε τις πράξεις της ευθύνεται για όλα αυτά που
ζει σήµερα ο Έλληνας πολίτης και όχι ο πόλεµος ή µόνο ο πόλε-
µος. Πάτε να τα φορτώσετε όλα εκεί. Είναι οι δικές σας πολιτικές
επιλογές που έχουν φέρει τον κόσµο σήµερα σ’ αυτή την κατά-
σταση. Για παράδειγµα -το συζητούσαµε πριν από λίγο- η Γαλλία
µειώνει τον ΦΠΑ στο αέριο από το 21% στο 5%. Εσείς δεν κάνετε
κάτι τέτοιο όµως. Επιδοµατάκια για να έχετε εγκλωβισµένους ψη-
φοφόρους. Εκλογές έρχονται. Πάρε επιδοµατάκια. Δεν γίνεται
έτσι. Για όλα αυτά, λοιπόν, την ευθύνη την έχει η Κυβέρνηση µε
τις πράξεις της και µε τις παραλείψεις της. Δεν προστατέψατε
τον πολίτη καταναλωτή. Τον αφήσατε έρµαιο των καρτέλ. Τον
επιβαρύνατε 44 δισεκατοµµύρια µε τα αχρείαστα lockdown, την
πολιτική επιλογή, την πολιτική απόφαση να κλείσετε τη χώρα. Η
πανδηµία ήταν κάτι άλλο. Αλλά εσείς κλείσατε τη χώρα και τη
χρεώσατε µε 44 δισεκατοµµύρια. 
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Λέτε ότι τώρα τα νοµοσχέδιά σας θα προστατεύσουν τον κα-
ταναλωτή. Η ουσία είναι ότι οι δικές σας πολιτικές είναι αυτές
που τον άφησαν απροστάτευτο. Ποιος θα προστατεύσει τον κα-
ταναλωτή, κύριε Υπουργέ, από τις πολιτικές σας; Από το να τρέ-
χετε πίσω από τις εξελίξεις αντί να είστε διορατικοί και να
απολαµβάνετε τις εξελίξεις; Από τον Απρίλιο του 2020 η Ελλη-
νική Λύση είχε καταθέσει πλήρες σχέδιο που θα επέτρεπε στη
χώρα µας όχι µόνο να είναι ενεργειακά αυτάρκης αλλά και θα
διέθετε σήµερα περίπου 30 δισεκατοµµύρια µόνο και µόνο από
την προαγορά πετρελαίου και φυσικού αερίου από τις τότε πολύ
χαµηλές τιµές. Λεφτά τα οποία θα µπορούσαµε τώρα να ρίξουµε
στην αγορά, να στηρίξουµε τις επιχειρήσεις, τον πρωτογενή
τοµέα. Τότε µας αγνοούσατε. Τώρα τρέχετε να συµµαζέψετε τα
ασυµµάζευτα, στην πλάτη όµως όλων των νοικοκυριών και όλων
των Ελλήνων. 

Σήµερα η Ελληνική Λύση καταθέτει µια τροπολογία, κύριε
Υπουργέ, στο νοµοσχέδιό σας εµπρόθεσµα. Την έχουµε καταθέ-
σει την περασµένη εβδοµάδα. Πρέπει να την ακούσουν οι Ελλη-
νίδες και οι Έλληνες. Πρέπει και να τη λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν
και να την κάνετε αποδεκτή. Εµείς είµαστε πάντα λογικοί. Δεν ζη-
τάµε πράγµατα τρελά. Ούτε λεφτά τάζουµε ούτε λεφτόδεντρα
ούτε τίποτα. Αλλά εδώ είναι κάτι λογικό. Και παρακαλούµε ως
Ελληνική Λύση τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης αν µπορέσουν να
προβάλουν το θέµα αυτό, γιατί συνήθως είµαστε το αόρατο
κόµµα.

Τι ζητάει, λοιπόν, σήµερα η Ελληνική Λύση από την Κυβέρνηση
και καταθέτει αυτή την τροπολογία; Ζητάµε την κατάργηση της
υποχρεωτικότητας εµβολιασµού για τον COVID για τους άνω των
εξήντα ετών που τους έχετε υποχρεώσει και όσοι δεν εµβολιά-
ζονται τους βάζετε πρόστιµο 100 ευρώ. Ζητάµε, λοιπόν, µε την
τροπολογία αυτή να καταργηθεί. Η συγκεκριµένη απαράδεκτη
διάταξη που έχει φέρει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι
σε αναστολή από τον Απρίλιο του 2022 ως το τέλος του Σεπτεµ-
βρίου. Ο Σεπτέµβριος τελειώνει, σε λίγες µέρες. Τι θα γίνει πάλι;
Θα αρχίσετε πάλι τα πρόστιµα στους πατεράδες µας και στους
παππούδες µας;

Υπάρχει COVID; Έβλεπα χθες σαράντα χιλιάδες νέα κρού-
σµατα. Αν είχαµε σαράντα χιλιάδες κρούσµατα πριν από έναν
χρόνο θα µας είχατε κλείσει φυλακή όλους. Δεν θα κυκλοφο-
ρούσε κουνούπι. Τώρα δεν τρέχει κάστανο. Μια χαρά. Ούτε
µέτρα θα πάρετε, ούτε τίποτα. Άρα, λοιπόν, καταργήστε το αυτό.
Καταθέτουµε την τροπολογία. Ανακουφίστε και σεβαστείτε τους
ανθρώπους άνω των εξήντα, τους πατεράδες µας, τους παππού-
δες µας. Πάρτε πίσω τα πρόστιµα και καταργήστε αυτή την απα-
ράδεκτη νοµοθεσία επιβολής προστίµου στους ανθρώπους
αυτούς. Εδώ είναι η τροπολογία. Θα σας ακούσουµε σε λιγάκι.

Βασικά είµαστε πάρα πολύ ευτυχισµένοι, κύριε Τσιάρα. Ξέ-
ρετε, ζούµε το όνειρό µας. Έχουµε µια εβδοµάδα τώρα τελευ-
ταία που όποια εφηµερίδα και να ανοίξεις βλέπεις την Ελληνική
Λύση. Πρωτοσέλιδο ο Πρόεδρός µας, η Ελληνική Λύση. Φοβερή
αγάπη ξαφνικά. Σας προτρέπουµε να ακούσετε την οµιλία του
Προέδρου της Ελληνικής Λύσης, για να πάρετε ξεκάθαρες απαν-
τήσεις στα σενάρια περί συγκυβέρνησης που εσείς οι ίδιοι δια-
δίδετε. Εσείς οι ίδιοι συντονίζετε τις µαριονέτες σας, τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, και µας έχετε βάλει σε έναν χορό χωρίς να
έχουµε κληθεί καν. Δεν θέλουµε να χορέψουµε, ρε φίλε, κι εσύ
µας βάζεις µέσα µε το ζόρι. Δεν θέλουµε να χορέψουµε. Δεν
πρόκειται να συγκυβερνήσουµε. Δεν το έχετε ακούσει επτά, δε-
καεπτά φορές που το έχει πει σε όλους τους τόνους ο Πρόεδρος
της Ελληνικής Λύσης. Τι ξαφνική αγάπη αυτή προς την Ελληνική
Λύση; Ξαφνική αγάπη. Το αόρατο κόµµα ξαφνικά υπάρχει. Πρω-
τοσέλιδα στη «Ναυτεµπορική» στο «Manifesto», στο «Πρώτο
Θέµα», στην «Εστία», παντού. 

Ξαφνικά η Ελληνική Λύση υπάρχει. Υπάρχει ένα κόµµα τριάµισι
χρόνια που δουλεύει µέσα στη Βουλή και δεν υπήρχε. Ξαφνικά
υπάρχει. Τι είστε εσείς; Η Γεωργία Βασιλειάδου της πολιτικής;
Προξενήτρα µε το ζόρι; Μα δεν θέλουµε γάµο, χρυσή µου! Μα
δεν θέλουµε! Με το ζόρι να µας παντρέψετε; Δεν θέλουµε γάµο.
Δεν θέλουµε να συγκυβερνήσουµε. Δεν θέλουµε, χρυσοί µου άν-
θρωποι; Τι άλλο πρέπει να πούµε; Σε πόσους άλλους και διαφο-
ρετικούς τόνους πρέπει να το πούµε αυτό το πράγµα. Εντάξει,

πιάνουµε το παιχνίδι σας. Για να µας χτυπήσετε έτσι. Αλλά µε
συγχωρείτε πάρα πολύ. Ούτως η άλλως συγκυβερνάτε. Κύριε
Υπουργέ, δείτε λίγο. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά. 

Η πολύ ζωηρή στα νοµοθετικά Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας έχει φέρει τριακόσια σαράντα τρία νοµοσχέδια µέχρι σή-
µερα, κύριε Υπουργέ, από το 2019. Δόξα τω θεώ, δουλέψαµε!
Την ιδρώσαµε τη φανέλα µας! Τα βγάλαµε τα λεφτά µας! Κύριε
Υπουργέ, ούτως ή άλλως συγκυβερνάτε. Με το ΠΑΣΟΚ και καλά
µαλώνετε τώρα. Έχετε συζυγικά καβγαδάκια που θα περάσουν
όµως. Θα πάτε σε έναν οικογενειακό σύµβουλο. Έχει οικογενει-
ακούς συµβούλους. Δίνουν λύση σ’ αυτά. Το ΠΑΣΟΚ έχει ψηφί-
σει το 70% των νοµοσχεδίων σας. Υπερψηφίζει το ΠΑΣΟΚ. Μα
όπου και να πας ΠΑΣΟΚ. Στην Κυβέρνησή σας ΠΑΣΟΚ είναι.
Υπουργοί, στελέχη, γενικοί διευθυντές, πρώην ΠΑΣΟΚ. Ο ΣΥΡΙΖΑ
είναι ΠΑΣΟΚ. Δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ από τον ΣΥΡΙΖΑ -το
3%- έχει φύγει. Τώρα έχει µείνει το ΠΑΣΟΚ. Το ΠΑΣΟΚ είναι
ΠΑΣΟΚ. Εσείς είστε ΠΑΣΟΚ. Αυτοί είναι ΠΑΣΟΚ. Παντού ΠΑΣΟΚ.
Τι να συγκυβερνήσετε; Αφού συγκυβερνάτε ήδη. Σοβαρά µιλάτε;
Ο Πρόεδρος πίσω ΠΑΣΟΚ. Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε. Όλοι
ΠΑΣΟΚ. Δεν βλέπετε ΠΑΣΟΚ; Ό,τι και να κάνεις είναι ΠΑΣΟΚ. Γε-
λάτε; Τι γελάτε, κύριοι; Μα, συγκυβερνάτε ήδη. Η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση που φωνάζει και διαρρηγνύει τα ιµάτιά της έχει
ψηφίσει το 50% των νοµοσχεδίων σας και η Ελληνική Λύση το
20%. Κι αυτό το 20% είναι εθνικά θέµατα, αµυντικές συµβάσεις,
εξοπλιστικά προγράµµατα, µέτρα ανακούφισης του ελληνικού
λαού που τον σαπίσατε µε τα πρόστιµα και την ακρίβεια. Αυτά
µόνο και τίποτε άλλο.

Αφήστε, λοιπόν, τα παραµύθια αυτά τα οποία έχετε ενορχη-
στρώσει ωραία στο Μαξίµου τώρα και ξεκινάτε τη διαδικασία. Η
Ελληνική Λύση όντως θα συνεργαστεί και όντως συνεργάζεται:
µόνο µε τους Έλληνες πολίτες. Με κανέναν άλλον.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Χήτα και για τη διαφήµιση. Ήρθε η ώρα ο κόσµος
να σταµατήσει να ψηφίζει αποµιµήσεις, κύριε Χήτα, και να ψηφί-
σει το σωστό. 

Τον λόγο έχει η κ. Μπακαδήµα από το ΜέΡΑ25.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Ευτυχώς δεν σχολίασε ο κ. Χήτας ότι κι εγώ φοράω πράσινα

σήµερα. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας επιστρέ-

ψουµε στο διά ταύτα, γιατί πραγµατικά είναι σοβαρά τα ζητή-
µατα και πολλά. 

Οι δύο οδηγίες που εισάγονται από το Υπουργείο Δικαιοσύνης
προς κύρωση αφορούν ζητήµατα προµήθειας ψηφιακού περιε-
χοµένου και υπηρεσιών, ενώ για την κύρωσή τους υιοθετείτε το
µοντέλο της µέγιστης ή πλήρους εναρµόνισης, γεγονός που δεν
αφήνει κανένα περιθώριο θέσπισης ευνοϊκών διατάξεων, εθνικών
διατάξεων, καθώς αυτές δεν θα µπορούν να παρεκκλίνουν καθό-
λου από τις ρυθµίσεις που θέτουν και θεσπίζουν οι προς κύρωση
οδηγίες. Το γεγονός αυτό, η πλήρης εναρµόνιση δηλαδή, είναι
σίγουρο πως θα έχει µία σαφέστατη επίδραση στην ελευθερία
διαµόρφωσης του περιεχοµένου των εθνικών ρυθµίσεων επί των
ζητηµάτων. 

Ο θεωρητικός στόχος των δυο οδηγιών, σύµφωνα µε τους συν-
τάκτες τους, είναι η επίτευξη µιας πραγµατικής ψηφιακής ενιαίας
αγοράς, η αύξηση της ασφάλειας δικαίου και η µείωση του κό-
στους των συναλλαγών ιδιαίτερα για τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις. Οι ψηφιακές υπηρεσίες και αγαθά, την αγορά των οποίων
έρχονται να ρυθµίσουν οι οδηγίες, αφορούν µεταξύ άλλων προ-
γράµµατα υπολογιστών, εφαρµογές, αρχεία βίντεο, αρχεία ήχου,
µουσικά αρχεία, ψηφιακά παιχνίδια, ηλεκτρονικά βιβλία ή άλλου
είδους ηλεκτρονικές δηµοσιεύσεις και επίσης ψηφιακές υπηρε-
σίες που επιτρέπουν τη δηµιουργία, την επεξεργασία, την προ-
σπέλαση ή την αποθήκευση δεδοµένων σε ψηφιακή µορφή
συµπεριλαµβανοµένου λογισµικού ως υπηρεσίας, όπως είναι η
ανταλλαγή αρχείων βίντεο και ήχου και άλλες υπηρεσίες φιλοξε-
νίας αρχείων, επεξεργασίας κειµένου ή παιχνίδια που παρέχονται
σε περιβάλλον υπολογιστικού νέφους και µέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης. 
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Από τα άρθρα του νοµοσχεδίου, για εµάς εξαιρετική σηµασία
έχει το άρθρο 5. Έχει πραγµατικά κοµβική σηµασία καθώς συνι-
στά παραδοχή συναλλαγής ενός ψηφιακού αγαθού ή µιας υπη-
ρεσίας µε αντάλλαγµα προσωπικά δεδοµένα. Την παραδοχή,
δηλαδή, πως τα προσωπικά δεδοµένα µας είναι εµπόρευµα
απλώς έρχονται και οι οδηγίες να τα ρυθµίσουν ως τέτοια. 

Η πιο απλή µορφή παραδείγµατος ενός τέτοιου τύπου συναλ-
λαγής είναι τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης, τα social media, όπου
οι χρήστες είναι ταυτόχρονα και δηµιουργοί περιεχοµένου της
πλατφόρµας, περιεχόµενο που εν πολλοίς περιέχει δεδοµένα
προσωπικού χαρακτήρα, τα οποία παρέχονται ως αντάλλαγµα
για τη χρήση της ψηφιακής πλατφόρµας. Εξάλλου, είναι σύνηθες
το φαινόµενο να βλέπουµε µηνύµατα τα οποία επικολλώνται και
αντιγράφονται στο προφίλ µας στο «Facebook» ζητώντας να µη
χρησιµοποιηθούν, να µη δηµοσιευθούν, φωτογραφίες και άλλα
στοιχεία που δηµοσιεύονται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι µας καταλαβαίνουµε και
βλέπουµε πως καθ’ όλη την περίοδο της καραντίνας και της παν-
δηµίας αναπτύχθηκε και δηµιουργήθηκε µία νέα καταναλωτική
κουλτούρα. Οι πολίτες, πλέον, επιλέγουν να κάνουν τις αγορές
τους µε µεγαλύτερη συχνότητα απ’ ότι παλαιότερα και µε µεγα-
λύτερη ευκολία µέσω διαδικτύου. Παρ’ όλα αυτά, υπάρχουν δύο
ζητήµατα που δεν έχουν λυθεί ακόµη. 

Το πρώτο είναι η ασφάλεια των αγορών. Ό,τι κι αν κάνουµε,
ό,τι κι αν λέµε, ό,τι κι αν συζητούµε, βλέπουµε καθηµερινά και
λαµβάνουµε ακόµη µηνύµατα phishing, µηνύµατα κακόβουλα,
που αντιγράφουν ακόµη και µηνύµατα τραπεζών ή και άλλων
υπηρεσιών. Και φυσικά γινόµαστε και µάρτυρες παραδειγµάτων
και καταγγελιών συµπολιτών µας που αγοράζουν πράγµατα,
υπηρεσίες, από καταστήµατα ή από επιχειρήσεις διαδικτυακές
µε το πρόσχηµα και µε το µανδύα των µεγάλων εκπτώσεων να
είναι 80%, 90% σε πολύ µεγάλα ύψη, αντικειµένων που θεωρη-
τικά είναι επώνυµα -είναι, όµως, όλα «µαϊµού»- και ακόµη χειρό-
τερα, πολλές φορές οι συµπολίτες µας κάνουν αυτή την αγορά
και προπληρώνουν τα αντικείµενα αυτά που έχουν αγοράσει, τα
οποία δεν λαµβάνουν ποτέ. 

Το άλλο ζήτηµα στο οποίο θα πρέπει, πραγµατικά, να σκύ-
ψουµε και να δούµε πώς µπορούµε να βοηθήσουµε τις επιχειρή-
σεις µας, είναι το γεγονός πως οι περισσότερες, η πλειοψηφία
των µεσαίων, µικρών, µικροµεσαίων επιχειρήσεων στη χώρα µας,
έχουν χτυπηθεί τόσο πολύ από τη µία πλευρά από τη δεκαετή
κρίση και τις πολιτικές λιτότητας και φτωχοποίησης και φυσικά
από την πανδηµία και τα οικονοµικά απόνερα του κορωνοϊού σε
τέτοιον βαθµό, που πραγµατικά αδυνατούν, και αγωνίζονται κα-
θηµερινά για την επιβίωσή τους. 

Σε αυτές τις επιχειρήσεις η Νέα Δηµοκρατία έδωσε στην αρχή
500 ευρώ για να φτιάξουν e-shop, ποσό που δεν φτάνει ούτε καν
για τον σχεδιασµό, πόσω µάλλον για τη λειτουργία, για την εκπαί-
δευση του προσωπικού ώστε να µπορεί να χειρίζεται το e-shop
και να µπορεί να λαµβάνει τις παραγγελίες, να τις διεκπεραιώνει-
αλλά από την άλλη, βλέπουµε ότι πραγµατικά δεν αρκεί για να
µπορέσει να συνεχίσει, να συντηρηθεί και να αναπτυχθεί το ηλε-
κτρονικό κατάστηµα µιας επιχείρησης. Ειδικά αν σκεφτούµε πως
σε πολλές επιχειρήσεις, οι επιχειρηµατίες είναι άνθρωποι µεγαλύ-
τερης ηλικίας και θα χρειαστούν είτε προσωπικό είτε βοήθεια για
να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν και να µπορέσουν να χρησιµο-
ποιήσουν την τεχνολογία. Σε αυτές, λοιπόν, τις επιχειρήσεις λέµε
ότι θα µπορούµε πλέον να τις στηρίξουµε µε την ενσωµάτωση των
οδηγιών ώστε να µπορέσουν να κάνουν διασυνοριακές συναλλα-
γές. Θα µπορέσουν; Ή τελικά όλο αυτό είναι ένα πρόσχηµα, όπως
εµείς πιστεύουµε, για να διευκολυνθούν οι µεγάλοι όµιλοι, οι µε-
γάλες επιχειρήσεις, που µπορούν πραγµατικά να µπουν σε έναν
τέτοιον αγώνα -και ήδη µπαίνουν- σε έναν αγώνα ανοίγµατος σε
αγορές σε πανευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο. 

Εµείς, τώρα από την άλλη, στις µικρές και µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις της χώρας µας, που καθηµερινά αγωνιούν και αγωνί-
ζονται για να µπορέσουν να καλύψουν τις ανάγκες τους, τις
ολοένα και αυξανόµενες ανάγκες, τους λέµε ότι θα πρέπει να κα-
ταφέρουν να αυξήσουν το πελατολόγιό τους, να κάνουν χρήση
των νέων τεχνολογιών και των δυνατοτήτων που µας δίνει η τε-
χνολογία και η ανάπτυξη και ταυτόχρονα να ανταγωνιστούν όχι

µόνο τους εγχώριους ανταγωνιστές του κλάδου τους αλλά και
τους ξένους, τη στιγµή που δεν τους δίνουµε καµµία πραγµατική
στήριξη για να µπορέσουν να διεκδικήσουν ένα ψίχουλο, ένα
µικρό κοµµάτι, έστω, της αγοραστικής πίτας.

Στην πραγµατικότητα, λοιπόν, δεν ευνοούνται οι µικρές επιχει-
ρήσεις και οι επαγγελµατίες, ευνοούνται η ευρωπαϊκοί µονοπω-
λιακοί όµιλοι, όµιλοι που έχουν την τεχνογνωσία και το κεφάλαιο
να προχωρήσουν σωστά, να κάνουν επενδύσεις και να µπορέ-
σουν να αξιοποιήσουν όλες τις δυνατότητες που τους έχει ανοί-
ξει τόσο η ευρωπαϊκή νοµοθεσία όσο και η τεχνολογία. 

Ειδικότερα, το νέο πλαίσιο κανόνων που έρχονται να θεσπί-
σουν οι δύο οδηγίες επιφέρει αλλαγές στον αστικό κώδικα, επι-
χειρώντας να προχωρήσει σε άρση της αβεβαιότητας που
αντιµετωπίζουν οι επιχειρήσεις λόγω της πολυπλοκότητας του
νοµικού πλαισίου στο δίκαιο των συµβάσεων των κρατών µελών,
δηµιουργώντας ένα πλαίσιο ενιαίων και σταθερών όρων, µει-
ώνοντας ταυτόχρονα τις δαπάνες των επιχειρήσεων που αυτές
προκύπτουν ακριβώς λόγω των νοµικών διαφορών στο δίκαιο
των κρατών µελών, χωρίς όµως -επαναλαµβάνω- να βλέπουµε
κανένα βήµα ουσιαστικής στήριξης των επιχειρήσεων ώστε να
κατορθώσουν να κάνουν, πραγµατικά, χρήση των τεχνολογικών
επιτευγµάτων της εποχής µας. 

Οφείλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κάνουµε ό,τι
µπορούµε για να προστατεύσουµε από τη µία πλευρά τους κα-
ταναλωτές ώστε να µην πέφτουν θύµατα διαδικτυακής απάτης
και από την άλλη να στηρίξουµε τις επιχειρήσεις µας ώστε αυτές,
όχι µόνο να καταφέρουν να επιβιώσουν, αλλά πραγµατικά να
αναπτυχθούν. 

Κλείνοντας, ήθελα να πω ότι ζούµε σε µία περίοδο που διεξά-
γονται πολλές συζητήσεις για περιπτώσεις εµπορίας, αγοράς και
χρήσης προσωπικών δεδοµένων ατόµων µε µοναδικό στόχο την
εκµετάλλευση και την επίτευξη κέρδους. Και αυτές οι συζητήσεις
παραµένουν ανοιχτές, τις παρακολουθούµε όλοι, γινόµαστε
µέρος τους και καθηµερινά βλέπουµε να βγαίνουν και νέα στοι-
χεία. Ζούµε, επίσης, σε µία περίοδο µε τη συζήτηση για τις υπο-
κλοπές να είναι ανοιχτή, σε µία περίοδο µε την πλειοψηφία των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων να παλεύει για την επιβίωσή της. Σε
αυτή, λοιπόν, την περίοδο, αντί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας να µεριµνά για όλες αυτές τις περιπτώσεις, των πολιτών µας
που χρήζουν στήριξης, τη διαλεύκανση όλων των ζητηµάτων που
αφορούν τις υποκλοπές -θεωρούµε ότι σε αυτό φυσικά θα συνε-
χιστεί η συζήτηση και ίσως να έχουµε και καρπούς το επόµενο
διάστηµα- βλέπουµε να µην κάνει τίποτα περισσότερο -αν και θα
µπορούσε- για την προστασία των προσωπικών δεδοµένων των
πολιτών. Βλέπουµε, παρ’ όλα αυτά, να νοµοθετεί για ακόµη µια
φορά υπέρ των λίγων, υπέρ των επιχειρηµατικών οµίλων.

Ως ΜέΡΑ25 έχουµε σταθεί -και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε-
απέναντι σε οποιαδήποτε προσπάθεια είναι σε όφελος των λίγων
και σε βάρος των πολλών. Στεκόµαστε, έχουµε σταθεί και θα
σταθούµε απέναντι σε όποια προσπάθεια στηρίζει την ολιγαρχία,
αφήνει έκθετα τα προσωπικά δεδοµένα των συµπολιτών µας και
αφήνει έκθετες τις µικρές, τις µεσαίες και τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις. 

Γι’ αυτούς τους λόγους και καταψηφίζουµε τις δύο οδηγίες. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Βε-

λόπουλε, πριν σας δώσω τον λόγο, µου επιτρέπετε για τριάντα
δευτερόλεπτα να δώσω τον λόγο στον κ. Τσακλόγλου να κάνει
µια παρέµβαση σχετικά µε την τροπολογία;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Βεβαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ αµφότερους τους
Προέδρους. Θα είµαι πολύ σύντοµος. 

Είναι µία τροπολογία για την παράταση της θητείας της προ-
σωρινής διοίκησης, της διοικούσας επιτροπής του Ταµείου Επι-
κουρικής Κεφαλοποιητικής Ασφάλισης, του ΤΕΚΑ. Σύµφωνα µε
τις προβλεπόµενες ιδρυτικές διατάξεις του ταµείου, το ταµείο
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διοικείται µέχρι τον ορισµό του πρώτου διοικητικού συµβουλίου
από µεταβατικό όργανο διοίκησης -αυτή είναι η προσωρινή διοι-
κούσα επιτροπή. Ο αρχικά προβλεπόµενος χρόνος ήταν στο ένα
έτος. Με την προτεινόµενη τροπολογία φέρνουµε µια µικρή πα-
ράταση για τρεις επιπλέον µήνες. 

Βασικός στόχος είναι να αποφευχθεί τυχόν κενό στη διοίκηση
του ταµείου σε βάρος των ασφαλισµένων και εν γένει της απο-
τελεσµατικής του λειτουργίας, δεδοµένου ότι δεν αναµένεται να
έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία διορισµού του διοικητικού συµ-
βουλίου του ταµείου -ο πρόεδρος έχει ήδη διοριστεί- στο προ-
βλεπόµενο διάστηµα. 

Πέρα από αυτό, όµως, και ίσως ακόµα σηµαντικότερο, είναι
ότι η παράταση της θητείας της προσωρινής διοικούσας επιτρο-
πής γίνεται αναγκαία προκειµένου να ολοκληρωθούν έργα που
βρίσκονται ήδη σε στάδιο ωρίµανσης µε πρωτοβουλία και µέρι-
µνά τους.

Αυτά τα έργα διατρέχουν συνολικά τη λειτουργία του ταµείου,
αφορούν αφ’ ενός την κτηριακή και τις λοιπές υποδοµές, κυρίως,
όµως, δράσεις µε θεσµικό χαρακτήρα, όπως προετοιµασία των
κανονισµών και των οργανισµών του ταµείου. Συνεπώς ο προτει-
νόµενος χρόνος παράτασης είναι η αναγκαία γέφυρα για την επι-
τυχή ολοκλήρωση της θητείας ενός µεταβατικού οργάνου
διοίκησης που µε ελάχιστα µέσα και πόρους ανταποκρίθηκε µε
ιδιαίτερη επιτυχία στα καθήκοντά του και στην οµαλή µετάβαση
στα µόνιµα όργανα διοίκησης του ταµείου. 

Τέλος, µε την προτεινόµενη τροπολογία λαµβάνεται µέριµνα
και για τη διασφάλιση της οµαλής ανάληψης αρµοδιοτήτων από
το διοικητικό συµβούλιο του ταµείου, µε τη συνέχιση της απρό-
σκοπτης λειτουργίας του για το χρονικό διάστηµα που έπεται της
λήξης της θητείας της προσωρινής διοικούσας επιτροπής και γι’
αυτόν τον λόγο προτείνεται η αναθεώρηση σε δώδεκα από έξι
µήνες της παράτασης λειτουργίας της µονάδας υποστήριξης της
προσωρινής διοικούσας επιτροπής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπου-

λος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα στην έναρξη της οµιλίας να αναφερθώ στο πολιτικό

προσωπικό της χώρας µε ιδιαίτερη θλίψη για την αντιµετώπιση
που έχουµε ως Ελληνική Λύση συνολικά από όλους εσάς, που
νοµίζετε ότι µπορεί επειδή είστε και µέλη του συστήµατος να δη-
µιουργήσετε ρωγµές σε ένα σύστηµα που λέγεται «Ελληνική
Λύση», ελληνικό, πατριωτικό και κυρίως -θα έλεγα- λογικό. 

Επί τρία χρόνια παίζετε ένα πολύ βρώµικο παιχνίδι -και το λέω
µε κοµψό τρόπο- και θα το αποδείξω αυτό που λέω, κύριε
Υπουργέ, δεν συνωµοσιολογώ. Το βρώµικο παιχνίδι παίζεται από
τις στηµένες και πληρωµένες δηµοσκοπήσεις των γνωστών κέν-
τρων οι οποίες δηµιουργούν την αίσθηση -όχι την πεποίθηση- στον
ελληνικό λαό ότι ίσως αυτό που βλέπουν να µην είναι πραγµατι-
κότητα, να βλέπουν µέρα και να είναι βράδυ. Όµως, η πεποίθησή
µας είναι ότι όλες αυτές οι πληρωµένες-στηµένες δηµοσκοπήσεις
είναι ένας µοχλός πολιτικής παραβατικότητας -όπως ακριβώς το
ακούτε- διότι έτσι δηµιουργούν ένα κλίµα το οποίο δεν υπάρχει.
Μπορώ να δώσω πλείστα όσα παραδείγµατα και θα το αναλύσω
παρακάτω. 

Δεύτερον, το βρώµικο χτύπηµα στην Ελληνική Λύση γίνεται
από το ΕΣΡ. Πρόκειται για έναν καθαρά παρακρατικό οργανισµό
ο οποίος δεν τιµωρεί τα κανάλια στα οποία δεν παρουσιάζεται η
Ελληνική Λύση, κατά το γράµµα του νόµου και την εντολή που
υπάρχει, αλλά, αντίθετα, κάθε φορά τιµωρεί είτε Βουλευτές είτε
τον Πρόεδρο είτε τα κανάλια τα οποία φιλοξενούν τον Πρόεδρο,
µε έναν σκοπό, να φιµώσει την Ελληνική Λύση.

Ο τρίτος τρόπος του βρώµικου πολέµου είναι ότι τα µέσα µα-
ζικής ενηµερώσεως δεν µας παρουσιάζουν. Πραγµατικά, τι εί-
δους δηµοκρατία είναι αυτή, κύριε Υπουργέ, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ, που συνεχώς είστε όλοι
εσείς στα κανάλια, αλλά είµαστε ελάχιστοι από τα υπόλοιπα κόµ-
µατα; Πώς αισθάνεστε εσείς;

Αντιλαµβάνοµαι την αλαζονεία και το συµπλεγµατικό του αλα-
ζόνος, δηλαδή το: «εγώ είµαι και πηγαίνω στο κανάλι». Όµως, η
δηµοκρατία άλλα προτάσσει, το δικαίωµα στην ελευθεροστοµία,
το δικαίωµα στην ελεύθερη έκφραση του λόγου. 

Και, τέταρτον, ξαφνικά τις τελευταίες τέσσερις µέρες είδα και
συγκλονίστηκα, κύριε Τσιάρα, όλα τα µέσα ενηµερώσεως, τις
δικές σας εφηµερίδες, κάτι αριστερά site, ότι είχαν για πρωτο-
σέλιδα: «Θα συγκυβερνήσει η Ελληνική Λύση µε τη Νέα Δηµο-
κρατία και θα τα βρουν µεταξύ τους». Συγκλονίστηκα, γιατί αυτοί
οι τύποι του ΠΑΣΟΚ -και ζητώ συγγνώµη για το «τύποι»- είναι
µέσα στον ΣΥΡΙΖΑ και µέσα σε εσάς. Δεν τα βρήκατε µεταξύ σας
και επιχειρείτε τώρα µε έναν άκοµψο και προσβλητικό, για τη
δική µας νοηµοσύνη, τρόπο να µας εµπλέξετε σε µια περιδίνηση
στην οποία δεν θέλουµε να µπούµε. Δεν µας αφορά η συγκυβέρ-
νηση. Και να σας πω γιατί δεν µας αφορά και να σας το αναλύσω
περαιτέρω. Εµείς δεν ήρθαµε για να συγκυβερνήσουµε µε κανέ-
ναν. Ήρθαµε για να κυβερνήσουµε µε εντολή του ελληνικού
λαού, εάν αυτός το ορίσει. Τελεία και παύλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα κάνω και µερικές επισηµάνσεις σε όλους σας. Ειλικρινά

θέλω όλοι εσείς να σκεφθείτε σοβαρά εάν αυτό το πράγµα που
λέγεται δηµοκρατία, όπως το φτιάξατε από το 1974 µέχρι σή-
µερα, είναι δηµοκρατία:

Δηµοσκόπηση της «METRON ANALYSIS» για µια εφηµερίδα,
που παρουσιάστηκε σε κανάλι. Δείτε πόσο ύπουλα και βρώµικα,
κύριοι συνάδελφοι, χτυπούν κόµµατα. Λέει: «Τηλεφωνική έρευνα
µε αναλογία 69% σε σταθερά τηλέφωνα». Πείτε µου πόσοι από
εσάς έχετε σταθερά τηλέφωνα στο σπίτι σας.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Όλοι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Όλοι; Τώρα πλάκα µου κάνεις. Σηκώνεις το σταθερό τηλέφωνο
εσύ, κύριε συνάδελφε;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Μπράβο, είσαι στο 1970 δηλαδή ακόµα. Εµ γι’ αυτό το ΠΑΣΟΚ
είναι εκεί. Λέω, λοιπόν, ότι οι Έλληνες έχουν σταθερό τηλέφωνο
σε χρήση, µε βάση το στατιστικό δείγµα, µόνο το 10%. Όταν
µπαίνεις µε 70% στα σταθερά σηµαίνει ότι το στατιστικό που δί-
νεις ως δηµοσκοπική εταιρεία είναι λάθος. Κι εκεί έρχεται η
πτώση του ΣΥΡΙΖΑ, έρχεται η πτώση της Ελληνικής Λύσης και η
άνοδος όλων των υπολοίπων. Αυτό θέλω να σας πω. Και δεν είναι
µόνο αυτό. Γράφει µε ψιλά γράµµατα: «Εκτίµηση ψήφου». Δεν
υπάρχει πουθενά στην επιστηµονική στατιστική ορολογία ο όρος
«εκτίµηση». Υπάρχει η πρόθεση. Έτσι, λοιπόν, διαµορφώνει η
Νέα Δηµοκρατία στο βρώµικο πολιτικό περιβάλλον που φτιάχνει
η ίδια τις τάσεις, τις προθέσεις και τις εκτιµήσεις. 

Όµως, και θα πω και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ, και θέλω να
µου απαντήσετε. Έχει επιβληθεί στον οµιλών στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο πρόστιµο 1,5 εκατοµµύριο ευρώ από το ΕΣΡ. Η νόµιµη
άµυνά µου, κύριε Υπουργέ, ήταν να καταφύγω στη δικαιοσύνη.
Η δικαιοσύνη, επειδή είναι συνάδελφος ο πρόεδρος του ΕΣΡ,
είπε τα όσα είπε. Έψαξα τον καταγγέλλοντα. Από τις δέκα κα-
ταγγελίες µόνο η µία ήταν φυσικό πρόσωπο. Και έκανα µήνυση
στο φυσικό πρόσωπο, διότι η καταγγελία ήταν ψευδής και ανυ-
πόστατη. Είναι δυνατόν να στέλνει το ΕΣΡ υπάλληλό του µάρ-
τυρα υπέρ αυτού που έκανα µήνυση εγώ; Πόσο στηµένο είναι το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης; Στέλνει, λοιπόν, στη µή-
νυσή µου το ΕΣΡ, ακούστε τώρα, κάποιον κύριο -θα το καταθέσω
στα Πρακτικά- µε έδρα οικίας το ΕΣΡ. Στέλνει µάρτυρα σε µή-
νυση που έκανα εγώ στον ψεύδη καταγγέλλοντα του ΕΣΡ, του
παρακρατικού µηχανισµού του κ. Κουτρουµάνου, υπάλληλο του
ΕΣΡ. Ένας πολίτης έκανε καταγγελία σε µένα, ανυπόστατη κατά
την άποψή µου, και προσέφυγα στη δικαιοσύνη για να βρω το
δίκιο µου. Και έστειλε µάρτυρα το ΕΣΡ; Φτιάξατε παρακρατικούς
µηχανισµούς που στηρίζουν τον πόλεµο εις βάρος φυσικών προ-
σώπων στην Ελλάδα; Σε ποια χώρα συµβαίνουν αυτά; Πείτε µου
εσείς. Να στείλει το ΕΣΡ τον υπάλληλό του µάρτυρα -είµαστε µε
τα καλά µας;- τον κ. Καραηλία µε έδρα Αµερικής 1 που είναι η
έδρα του ΕΣΡ;

Και δεν είναι µόνο αυτό. Επί τρία χρόνια διατηρήσαµε εδώ µια
στάση, µια θέση αρχής, κύριε Υπουργέ. Όχι προσωπικά χτυπή-
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µατα, όχι βρώµικος πόλεµος, πάντοτε µε σοβαρότητα και µέτρο
στην αντιπαράθεση, από όλους στην Ελληνική Λύση και από τα
στελέχη της. Αυτή είναι η λογική µας. Για τα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης ο πολιτικός λόγος της Ελληνικής Λύσης είναι άφαντος.
Για παράδειγµα είχα προτείνει στον Πρωθυπουργό δύο πράγ-
µατα στην τελευταία µου οµιλία και τα έκανε. Ένα είναι οι ηλιακοί
θερµοσίφωνες, που το φέρνει ως νέο µέτρο, και δεύτερο είναι η
ιστορία µε το SimpleCart, δηλαδή να φέρνουµε από τη Γερµανία
τον χειµώνα ανθρώπους στα ελληνικά ξενοδοχεία στην Κρήτη,
στην Κω κ.λπ.. Και είπε ο κ. Κικίλιας να το κάνουµε. Δεν µπορεί
όµως να βγαίνει στα µέσα ενηµέρωσης η δική µας πρόταση, να
την καπελώνετε, να την τρώτε εσείς επικοινωνιακά και να την
προωθείτε ως δική σας. Δεν είναι έντιµο αυτό. Εντάξει, η καλή
κλεµµένη ιδέα είναι η καλύτερη ιδέα. Όµως, δεν είναι πολιτικά
σωστό και ορθό.

Τώρα, λοιπόν, για να µιλάµε επί πραγµατικών στοιχείων και
στατιστικών δειγµάτων, ποιος συγκυβερνά, ποιοι είναι οι πραγ-
µατικοί συγκυβερνήτες; Ο Ανδρουλάκης, το ΠΑΣΟΚ, ψηφίζει το
70% των νοµοσχεδίων της Νέας Δηµοκρατίας. Ο ΣΥΡΙΖΑ ψηφίζει
περίπου το 50% των νοµοσχεδίων της Νέας Δηµοκρατίας. Η Ελ-
ληνική Λύση ψηφίζει το 20%. Κι εγώ ρωτώ: Ποιος λογικός µπορεί
να πίστεψε ότι το 20% θα πάει να συγκυβερνήσει και όχι αυτός
που ψηφίζει το 70% ή το 50%; Μόνο στον παράλογο κόσµο των
µέσων ενηµέρωσης, που πληρώνονται αδρά από τη Νέα Δηµο-
κρατία, ισχύουν αυτά.

Για εµάς ισχύει ένα πράγµα. Δεν µπορούµε να συγκυβερνή-
σουµε, δεν θέλουµε να συγκυβερνήσουµε, δεν γίνεται να συγκυ-
βερνήσουµε. Για εµάς δεν ισχύουν τα λαϊκίστικα δηµοσκοπικά
«το λεφτά υπάρχουν» του Γιώργου Παπανδρέου, «µε έναν νόµο
και ένα άρθρο» του κ. Τσίπρα. 

Για εµάς ισχύει, κύριε Υπουργέ, γιατί γνωρίζετε αρχαία ελλη-
νική γραµµατεία, αυτό που έλεγε ο Δηµόκριτος: «Να επιδιώκεις
τις κοπιώδεις προσπάθειες που φέρνουν τα µεγάλα και λαµπρά
επιτεύγµατα στους ανθρώπους». Εµείς θέλουµε να κοπιάσουµε,
θέλουµε να προσπαθήσουµε. Για εµάς ισχύει συνεργασία µόνο
µε τον ελληνικό λαό, συνεργασία µόνο µε τους Έλληνες. Συνερ-
γασία µε αποτυχηµένους που έφεραν την Ελλάδα στα πρόθυρα
µιας ολικής κατάπτωσης δεν µπορεί να υπάρξει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για εµάς ισχύει και το λέω κάθετα. Η Κυβέρνηση απέτυχε. Η

Αντιπολίτευση απέτυχε. Το ΠΑΣΟΚ απέτυχε. Η Ελληνική Λύση θα
πετύχει. Τελεία και παύλα. Εντολή ζητάµε από τον ελληνικό λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για εµάς, λοιπόν, ισχύει ότι θα προσπαθήσουµε να κάνουµε

την Ελλάδα πρώτη. Για εµάς ισχύει το πολύ απλό, δεν υπάρχει
στη ζωή κάτι ακατόρθωτο αρκεί να προσπαθήσεις. Εµείς, λοιπόν,
θέλουµε να πάρουµε εντολή να προσπαθήσουµε να ξανακά-
νουµε την Ελλάδα πρώτη εκεί που αξίζει πραγµατικά, εκεί που
πρέπει να είναι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και εδώ για εµάς, επειδή είπα ότι απέτυχε η Κυβέρνηση, απέ-

τυχαν όλοι τους. Έχω µπροστά µου, κύριε Υπουργέ, την εξέλιξη
του κατά κεφαλήν ΑΕΠ από το 2008 µέχρι σήµερα. Σλοβενία:
Είχε 18.000 ευρώ κατά κεφαλήν εισόδηµα το 2008, το 2021, κύ-
ριοι συνάδελφοι, είχε 24.000 ευρώ. Αύξηση 32%. Πήρα ανατολι-
κές χώρες, Εσθονία: Το 2008 είχαν 12.000 ευρώ οι Εσθονοί, το
2021 είχαν 23.000 ευρώ. Αύξηση 86%. Λιθουανία: Είχαν 10.000
ευρώ κατά κεφαλήν εισόδηµα το 2008, είχαν 19.000 και κάτι
ευρώ το 2021. Αύξηση 94%. 

Πάµε στην Ελλάδα, αφήστε τις άλλες χώρες. Ελλάδα το 2008
είχε 21.000 ευρώ, το 2021 είχε 17.000 ευρώ. Μείωση 23%. Ε, λοι-
πόν, αποτύχατε όλοι. Φύγετε, πάµε σε εκλογές και η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ και ο  ΣΥΡΙΖΑ. Και αν ο ελληνικός λαός
σκεφτεί σοβαρά θα επιλέξει τη φωνή της λογικής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σας λέγαµε έρχεται πείνα και γελούσατε όλοι εδώ µέσα. Από

το 2020, κύριε Τσιάρα, ουρλιάζω. Προσωπικά εγώ και όλη η Ελ-
ληνική Λύση. Έρχεται πείνα, έρχεται ενεργειακή φτώχεια και γε-
λούσατε όλοι. Δεν πήρε κανένας κανένα µέτρο. Δεν πρότεινε
κανένα κόµµα τίποτα. 

Εµείς προτείναµε σειρά προτάσεων, µελετών, τις καταθέσαµε

στο ελληνικό Κοινοβούλιο, τις δώσαµε και στους Υπουργούς. Και
βγαίνει χθες ο Υπουργός κ. Οικονόµου και λέει το αµίµητο: «Ανα-
πόφευκτη η πτώση του βιοτικού επιπέδου για αρκετό διάστηµα».
Αυτό και µόνο πρέπει να δει ο Έλληνας και να πει ότι αυτοί οι άν-
θρωποι δύο χρόνια πριν µας έλεγαν αυτό που λένε αυτοί σήµερα.
Ή, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία έλεγε ψέµατα το 2020 ότι όλα πάνε
καλά ή δεν µπορούσε να προβλέψει αυτό που έρχεται, διότι η
πολιτική κατά τον Αριστοτέλη είναι να προβλέπεις τις εξελίξεις
και να τις θεραπεύσεις. Είτε το ένα ισχύει για τη Νέα Δηµοκρατία,
το ΠΑΣΟΚ και τον ΣΥΡΙΖΑ είτε το άλλο, δεν είστε ικανοί να κυ-
βερνήσετε το καράβι που λέγεται Ελλάδα. Δεν µπορείτε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχω µπροστά µου, όµως, τα λάθη που κάνετε, κύριε Υπουργέ,

και λυπάµαι. Μια φιλελεύθερη Κυβέρνηση, την ώρα που ο Έλλη-
νας πεινάει, στο νέο οργανόγραµµα του ρουσφετολογικού, που
επιλέγει ο κ. Χατζηδάκης, πίνακα υπάρχει αύξηση του µισθού του
διοικητού 8.000 ευρώ, σε διευθυντές ιδιώτες. Υπάρχουν µισθοί
4.000 ευρώ σε ιδιώτες. Εκεί που είχαµε πέντε, έξι διευθυντές
έχουµε τώρα τέσσερις υποδιοικητές, δεκατρείς γενικούς διευ-
θυντές, εξήντα τρεις διευθυντές, δώδεκα υποδιευθυντές, διακό-
σιους ενενήντα έναν τµηµατάρχες, µία θέση επικεφαλής της
οµάδας εσωτερικών έρευνας. Όλοι αυτοί παίρνουν πάνω από
5.000 ευρώ και οι έρηµοι οι συνταξιούχοι περιµένουν, κύριε
Υπουργέ, να πάρουν τη σύνταξή τους. Ο πατέρας σας και ο πα-
τέρας µου, ο δικός µου έφυγε από τον µάταιο τούτο κόσµο, αλλά
οι παππούδες µας, οι θείοι µας, οι πατεράδες µας περιµένουν να
πάρουν τη σύνταξή τους και δεν τους τη δίνετε. Γιατί; Γιατί δίνετε
λεφτά σε τριακόσιους νοµαταίους, οι οποίοι θα είναι ψηφοφόροι,
µαζί µε τους δικούς τους και τις οικογένειές τους, του κ. Χατζη-
δάκη, για να µπορεί να είναι πρώτος στον βόρειο τοµέα.

Είναι ντροπή αυτά! Είναι ντροπή! Έχετε το κράτος για λάφυρο
και δεν ντρέπεστε λίγο στη Νέα Δηµοκρατία. Είναι δυνατόν να
το ανέχονται Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας αυτό το πράγµα,
να µην παίρνουν οι ψηφοφόροι τους οι συνταξιούχοι τις συντά-
ξεις τους κανονικά, να παίρνουν κάτι έναντι την ώρα που πληρώ-
νουν χιλιάδες ευρώ στους κύριους διοικητές;

Επίσης, ενέργεια Σκυλακάκης. Το φυσικό αέριο προκάλεσε
απώλεια 5 δισεκατοµµύρια στο ΑΕΠ από το Σεπτέµβριο του ’21.
Εάν άκουγε εµάς ο κύριος Πρωθυπουργός από το ’20 δεν θα εί-
χαµε απώλεια 5 δισεκατοµµύρια µόνο, λέει ο κ. Σκυλακάκης, είναι
δήλωσή του, αλλά θα είχαµε τουλάχιστον 25 µε 30 δισεκατοµµύ-
ρια πλεόνασµα από τη διαφορά τιµής όταν είπαµε αγοράστε χα-
µηλή ενέργεια για να τα δώσετε στους Έλληνες. Αυτή είναι η
διαφορά µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ο Τσίµας, ο δηµοσιογράφος, τον ρωτάει: Τι προϋπολογισµό

θα καταθέσετε; Και απαντάει, κύριε Τσιάρα µου, ο αρµόδιος
Υπουργός: «Έλα ντε;» Τα ακούτε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ;
Αυτά δεν τα λέτε εσείς. Γιατί δεν τα λέτε αυτά; Όταν ο αρµόδιος
Υπουργός λέει: «Έλα ντε, τι προϋπολογισµό θα καταθέσουµε;»,
έχει τελειώσει η λογική πλέον. Αυτοί κυβερνούν τη χώρα. Και λέω
πώς να συγκυβερνήσεις µε αυτούς να κάνεις την ανάγκη φιλό-
τιµο; Να κάνεις το άσπρο µαύρο; Να κάνεις το ψάρι κρέας; Δεν
γίνεται! 

Σας είπα για τα «Εξοικονοµώ». Πρέπει να πω, όµως, το εξής,
κύριε Υπουργέ, µε θλίψη. Ο Πρωθυπουργός µιλάει για ανοµβρία,
µιλάει για ξηρασία, µιλάει για κλιµατική αλλαγή. Το νερό γιατί το
ιδιωτικοποιείτε; Σας παρακαλώ πάρα πολύ µην κάνετε το έγ-
κληµα. Προέρχεστε από τη Θεσσαλία, µια περιοχή που χρειάζε-
ται το νερό, χρειάζεται το φράγµα του Αχελώου, χρειάζεται όλα
τα έργα εκεί. Το νερό µην το ιδιωτικοποιείτε, κύριε Υπουργέ, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας, θα το πληρώσουµε πανάκριβα τα
επόµενα χρόνια όχι µόνο ως αντίτιµο, αλλά ως απαραίτητο υλικό
αγαθό για να καλλιεργήσουµε τη γη. Πραγµατικά απορώ. 

Άλλο παράδειγµα, οι µελισσοκόµοι. Κάηκαν τα δάση στην Εύ-
βοια. Δεν υπάρχει να πάνε οι µελισσοκόµοι πουθενά τις κυψέλες
τους. Πηγαίνουν και τις βάζουν σε ένα δάσος χωροταξικά τοπο-
θετηµένο και τους βάζει πρόστιµο το δασαρχείο. Πού θα πάνε
τα µελίσσια τους οι άνθρωποι, αφού κάηκε το δάσος, κάπου πρέ-
πει να τα βάλουν; Δεν υπάρχει µέριµνα, δεν υπάρχει πρόνοια,
δεν σκέφτεται κανείς τίποτα και για τίποτα. 
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Σταφίδα στην Κόρινθο σε αποθήκες παραµένει, που η σταφίδα
ήταν ένα εθνικό προϊόν που στήριξε την ελληνική οικονοµία το
1840 και µετά και τώρα ο κακοµοίρης ο σταφιδοπαραγωγός πε-
ριµένει µια βοήθεια, κάτι να του δώσετε, κάτι να κάνετε γι’ αυτόν,
όπως και ο µελισσοκόµος και δεν κάνετε τίποτα. 

Πρέπει εµείς να σας τα λέµε; Τι είµαστε οι παιδονόµοι της
Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ; Θα σας πω τι εί-
µαστε, αυτό που δεν είστε εσείς. Η φωνή της λογικής, η φωνή
της πρότασης, η φωνή της αντίληψης των πραγµάτων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και σας λέω και κάτι τώρα και θα γελάσετε, αλλά δεν µε εν-

διαφέρει. Σε λίγο µε την πείνα που έρχεται, το ετοίµασε το Παγ-
κόσµιο Οικονοµικό Φόρουµ, που οπαδός είναι ο κ. Τσίπρας και ο
κ. Ανδρουλάκης φαντάζοµαι, αλλά και ο κ. Μητσοτάκης, θα
τρώµε έντοµα. Πιστοποιήθηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Εγώ
πηγαίνω στο εξωτερικό, εσείς δεν πάτε, στα σουπερµάρκετ της
Λιθουανίας, της Πολωνίας και της Γερµανίας υπάρχουν γρύλοι
έτοιµοι προς βρώσιν. Να αποφύγουµε την πείνα, να τρώµε έν-
τοµα. 

Και όχι µόνο αυτό. Όχι! Σε λίγο θα πίνουµε και λύµατα. Γελάει
ο κύριος συνάδελφος. Έχω, λοιπόν, το άρθρο στους «TIMES»,
όπου ο σερ Τζέιµς Μπέβαν, µέλος του Παγκόσµιου Οικονοµικού
Φόρουµ, λέει: «Η κατανάλωση ανακυκλωµένων λυµάτων είναι το
µέλλον».

Η υπηρεσία ύδρευσης Σιγκαπούρης κυκλοφόρησε µπίρα που
παρασκευάζεται από ανακυκλωµένα λύµατα και εσείς ιδιωτικο-
ποιείτε το νερό. Δηλαδή, ποια είναι η λογική πραγµατικά; Για
ποια Ευρώπη µιλάµε; Πείτε µου εσείς για ποια Ευρώπη, που πλή-
ρωσε η Ευρώπη 2 τρισεκατοµµύρια ευρώ, περίπου το 15% του
ΑΕΠ στις βλακώδεις επιλογές µε την ενέργεια, σε εισαγωγές
ενέργειας λόγω ανικανότητας των ηγετίσκων που έχουµε στην
Ευρώπη. Ηγετίσκοι είναι, δεν είναι καν ηγέτες. Πού είναι εκείνος
ο Ντε Γκωλ; Πού είναι ο Κολ; Πού είναι η Θάτσερ; Πού είναι η
Μέρκελ, εν πάση περιπτώσει; Θα γινόντουσαν όλα αυτά; Όχι,
γιατί έχουµε νάνους ηγέτες στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και το λέω πολύ απλά. Βγαίνει ο Μακρόν και έπαθε Μητσο-
τάκη. Χθες έκανε δήλωση: «Η καλύτερη ενέργεια είναι αυτή που
δεν καταναλώνουµε.». Copy paste είναι οι δυο τους. Τι Μακρόν,
τι Μητσοτάκης. Ακούστε λογική. Άρα το καλύτερο φαγητό είναι
αυτό που δεν καταναλώνουµε, να µην τρώµε κιόλας, να µην πί-
νουµε νερό, να µην ανοίγουµε τον διακόπτη, να µην κάνουµε τί-
ποτα. Αυτοί είναι ηγέτες; Ρεσιτάλ ευφυίας. 

Θα βάλω, λέει, πλαφόν σε αυτόν που πουλάει φυσικό αέριο
στην τιµή. Πώς γίνεται αυτό; Σε ποια ελεύθερη οικονοµία µπορείς
να πεις στον άλλο: «Πουλά µου τόσο.»; Εάν µου πει εµένα κά-
ποιος στις επιχειρήσεις µου «να µου πουλάς τόσο το προϊόν
σου», θα του πω: «Σήκω φύγε από εδώ, ρε.».

Σε λίγο θα επιβάλουµε πλαφόν οπουδήποτε θέλουµε εµείς. Θα
βάλουµε πλαφόν σε µια τιµή φυσικού αερίου 10 ευρώ.

Μα δεν γίνονται αυτά, αντί να επιβάλλετε πλαφόν σε όλους
τους παρόχους ενέργειας στη χώρα στην τιµή του ρεύµατος.
Γιατί δεν βάζετε πλαφόν εκεί; «Καίει» το Χρηµατιστήριο. Για να
οικονοµούν οι ολιγάρχες, οι φίλοι, οι κολλητοί σας; Και τώρα
ξαφνικά βλέπουµε ότι αγοράζει και ο κ. Βαρδινογιάννης την «Αι-
ολική» στην Εύβοια. 

Όλα καλά, παιδιά! Δουλεύουν όλοι οι Έλληνες, τα δέκα εκα-
τοµµύρια Ελλήνων για έξι, επτά ολιγάρχες. Αυτό ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ
µπορεί να το σταµατήσει ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε η Νέα Δηµοκρα-
τία. Γιατί εξυπηρετείτε και υπηρετείτε τους ολιγάρχες κι όχι τους
πολίτες. Αυτό µόνο η Ελληνική Λύση µπορεί και θα το σταµατή-
σει, θα υπηρετούµε τον πολίτη και όχι τον ολιγάρχη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούστε τώρα τα µέτρα που επιβάλλει η Ευρώπη. Κρατηθείτε

για να δείτε πόσο ανόητοι είναι οι ηγετίσκοι σας, όλοι οι ηγετί-
σκοι. Ξεκίνησε από την Αγγλία. Βιοµηχανία, περιορισµός παρα-
γωγής, συσκότιση των δηµοσίων δρόµων, σύσταση κατά της
χρήσης πλυντηρίου και ηλιακής κουζίνας πριν από τις οκτώ µετά
µεσηµβρίας. Ήδη αυτό ισχύει στη Μεγάλη Βρετανία. Κλείσιµο
των παµπ, των µαγαζιών στις εννιά µετά µεσηµβρίας. Τα σχολεία
τρεις αντί πέντε µέρες τη βδοµάδα, για µείωση του αριθµού των
τάξεων που χρειάζονται θέρµανση. Γηροκοµεία, µείωση επιλο-

γών, κύριε Υπουργέ, στο µενού, λιγότερη χρήση πλυντηρίων, πε-
ριορισµός ψυχαγωγίας. 

Δηλαδή θα µας κάνετε ένα έµµεσο lockdown. Θα ξανατροµο-
κρατήσετε τον κόσµο µε την ενεργειακή κρίση, γιατί ήσασταν ανί-
κανοι να δώσετε λύση εσείς και οι υπόλοιποι Ευρωπαίοι και θα
κλείσετε τους Έλληνες πάλι σπίτια τους. Το χειρότερο ποιο είναι;
Είναι εγκληµατική η συσκότιση και το κλείσιµο των φώτων στον
δρόµο, διότι, όπως λένε οι ειδικοί, θα αυξηθεί η εγκληµατικότητα
και τα τροχαία και το αποτέλεσµα θα είναι δυσάρεστο. 

Σας λέω ότι είναι ηγετίσκοι! Είναι γελοιότητες αυτά που κά-
νουν. Δεν είναι σοβαρά πράγµατα. Λείπει πραγµατική ηγεσία από
την Ευρώπη, αλλά λείπει και στιβαρή πραγµατική ηγεσία από τη
χώρα, µια ηγεσία που θα λέει τα µεγάλα «όχι». 

Ακούστε τώρα την άλλη γελοιότητα. Πρώτον, οι χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ενώσεως επέβαλαν κυρώσεις στη Ρωσία. Δεν εξετάζω
το ορθό ή το λάθος. Άποψή µας, είναι λάθος. Όµως, προµη-
θεύονται -λέει- LNG από την Κίνα, που κάνει ταξίδι σαράντα ηµε-
ρών να έρθει εδώ και το πληρώνουν πανάκριβα. Είναι λογική να
επιβάλω εµπάργκο στη Ρωσία, η Κίνα να είναι φίλη της Ρωσίας
και να παίρνω από εκεί LNG; Δεν θα πω για τους Αµερικανούς
που θησαυρίζουν, όχι. 

Δεύτερον, λέει ο κ. Μητσοτάκης αλλά και οι υπόλοιποι ηγέτες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης -αλλά φαντάζοµαι ότι και το ΠΑΣΟΚ
και ο ΣΥΡΙΖΑ συµφωνούν- ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν συνδια-
λέγεται µε κράτη που δεν σέβονται τα ανθρώπινα δικαιώµατα και
αναφέρονται στη Ρωσία, κύριε Υπουργέ. Ναι, δεν είναι και ο µε-
γαλύτερος δηµοκράτης ο κ. Πούτιν, να συµφωνήσουµε σε αυτό,
αλλά είµαι βέβαιος ότι είναι περισσότερο δηµοκράτης ο Αλίγιεφ
του Αζερµπαϊτζάν, είναι περισσότερο δηµοκράτης στο Κατάρ.
Από εκεί παίρνουµε φυσικό αέριο. Δείτε την παράνοιά τους. Μι-
λάµε για παράνοια, παράκρουση, για εµµονική λογική, στα όρια
της σχιζοφρένειας. 

Ακούστε όµως τι λέει το «TIME» επισήµως για τις κυρώσεις:
«Η Ευρώπη δεν έχει δει ακόµη τα χειρότερα. Έρχεται ο πιο δύ-
σκολος χειµώνας από τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο». Προβλέπει το
«TIME» πως οι κυρώσεις θα λειτουργήσουν ως µπούµερανγκ για
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν σταµατούν τον πόλεµο, πλουτίζουν
τη Ρωσία, θησαυρίζουν τις ΗΠΑ και φτωχοποιείται η Ευρώπη, µε
κίνδυνο διάλυσης. Αυτή, λοιπόν, τη σχιζοειδή συµπεριφορά θα
τη σταµατήσουµε εµείς, οι λαοί της Ευρώπης. Ο λαός της Ευρώ-
πης θα µιλήσει στις επόµενες εκλογές. Δεν αντέχεται αυτό άλλο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και η απάντηση των εγκληµατικών λαθών, κύριε Υπουργέ,

κύριε Τσιάρα µου, δίνεται -και το λέω αβίαστα- από τη ΡΑΕ. Ακού-
στε την ανακοίνωση της ΡΑΕ. Χθες στο µείγµα ηλεκτροπαραγω-
γής είχαµε 35,7% αέριο, 6,5% λιγνίτη, 4,8% εισαγωγές, 4,3% τα
υδροηλεκτρικά και τα υπόλοιπα lay up. Αντί ο λιγνίτης να είναι
35%, εξαρτόµαστε από το φυσικό αέριο κατά 35%. Μόνο µε αυτή
την επιλογή, η τιµή του ρεύµατος θα έπεφτε κατά 45-50% κάτω,
κύριοι συνάδελφοι. Ανοίξτε πάση δυνάµει τους λιγνίτες τώρα!
Ανοίξτε τους. Δεν ακούει κανένας, δεν ακούει κανένας. 

Και για να δείτε πόσο ερασιτέχνες είναι οι άνθρωποι, όλοι
τους, θα σας πω το εξής. Για να αλλάξει το σύστηµα θερµάνσεως
από πετρέλαιο σε φυσικό αέριο, είχε δοθεί επιδότηση από ΕΣΠΑ
κατά το παρελθόν 7 δισ. περίπου. Δώσαµε 7 δισ. για να αλλά-
ξουµε τους λέβητες πετρελαίου και φυσικού αερίου πριν από µε-
ρικά χρόνια. Την τελευταία εβδοµάδα, λοιπόν, διαβάζω στον
Τύπο: Στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» λέει: «Κίνητρα για επιστροφή στη
θέρµανση µε πετρέλαιο». Μα, είστε µε τα καλά σας; Πριν από
επτά χρόνια δώσαµε 7 δισ. και τώρα θα δώσουµε άλλα αυτά 7
δισ. για να γυρίσουµε πάλι από το φυσικό αέριο στο πετρέλαιο; 

Πόσο λογική είναι αυτή η πολιτική σας; Και µη µου πείτε ότι
φταίει η ενεργειακή κρίση, γιατί αν δεν έφταιγε η ενεργειακή
κρίση ή αν δεν θέλατε να φταίει η ενεργειακή κρίση και η Ρωσία
έπρεπε το 2020 να αποδεχθείτε τη σοβαρή λογική πρότασή µας
για προαγορά φυσικού αερίου και πετρελαίου για εξορύξεις και
µη κλείσιµο λιγνιτών. Άρα δεν είστε ικανοί να κυβερνήσετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και οι προτάσεις µας είναι κατατεθειµένες σε ένα ολόκληρο

βιβλίο -το καταθέσαµε στη Βουλή- για το πώς µπορεί να πληρώ-
νει ο Έλληνας ρεύµα τουλάχιστον 50% πιο χαµηλά. 
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Όµως, θα ήθελα να πω το πολύ απλό, ότι δεν είναι µόνο τα
λάθη που κάνετε στην οικονοµία. Κάνετε λάθη και στην άµυνα
της χώρας. Συνεχίζετε τον αφοπλισµό των νησιών µας. Έχετε
πάρει από τα ελληνικά νησιά -τα αφοπλίσατε- εκείνα τα τεθωρα-
κισµένα, που ήταν µία σηµαντικότατη γραµµή άµυνας. Και είπατε
ψέµατα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Είπατε δηλαδή ότι δεν θα αν-
τικατασταθούν, αν δεν έρθουν τα γερµανικά. 

Τα γερµανικά δεν ήρθαν γιατί είναι σαπάκια. Σας το λέγαµε
από τότε και επιβεβαιωθήκαµε και πάλι και έχετε ήδη στείλει τα
ελληνικά τεθωρακισµένα εκεί ανοίγοντας κερκόπορτες. Τα
Μάρντερ, λοιπόν, δεν έρχονται και το λέει το «SPIEGEL», όχι ο
Βελόπουλος. Διαβάζω: «Διαφωνίες καθυστερούν την αποστολή
των Μάρντερ στην Ελλάδα για αντικατάσταση των BMP-1», που
πάνε Ουκρανία. 

Δηλαδή απογύµνωσε η Νέα Δηµοκρατία την άµυνα των νη-
σιών. Λίγο; Πολύ; Θα φανεί στο µέλλον και εύχοµαι να µη φανεί
ότι είναι πολύ. Εύχοµαι να είµαστε πανέτοιµοι, γιατί είµαστε πα-
νέτοιµοι ως χώρα. Έχουµε ισχυρές Ένοπλες Δυνάµεις, αλλά
ένας στρατιώτης χρειάζεται και ένα όπλο. Απλά είναι τα πράγ-
µατα. Όταν παίρνεις το όπλο του στρατιώτη, σου µένει µόνο ο
στρατιώτης. Εµείς σας προειδοποιούσαµε τότε. Θέλετε να τα αλ-
λάξετε; Φέρτε πρώτα αυτά που θα αλλάξετε εδώ, δείτε αν εργά-
ζονται, αν δουλεύουν, αν λειτουργούν και µετά στείλτε τα άλλα
πίσω. Πάλι κάνατε λάθος. Δεν ακούσατε την Ελληνική Λύση. 

Και επειδή ο Ερντογάν «ξύνεται στην γκλίτσα του τσοπάνη»
και επειδή ο Ερντογάν λέει ότι θα έρθει βράδυ, εσείς τι κάνατε;
Αποψιλώσατε από τα νησιά τα όπλα, τα έχετε γεµίσει µε δοµές.
«Πέµπτη φάλαγγα» το λένε κάποιοι. Εγώ δεν το πιστεύω αυτό,
αλλά πιστεύω ότι είναι πρόβληµα µεγάλο κάποιοι εξ αυτών εκεί
µέσα. 

Θα σας πω τι έπρεπε να απαντήσει η ελληνική Κυβέρνηση εδώ
και πέντε µέρες που κλιµακώνει ο Ερντογάν. Θα έρθουν, λέει,
βράδυ. Αυτό µάς λέει συνέχεια. Δεν θα χρησιµοποιήσω την πα-
ροιµιώδη έκφραση του «φάε λάδι και έλα…». Αφήστε το αυτό. 

Θα πω όµως κάτι σοβαρότερο. Αν υπήρχε σοβαρός Υπουργός
Εξωτερικών, αν υπήρχε σοβαρή Κυβέρνηση και σοβαρά κόµµατα
εδώ µέσα, όλοι µαζί έπρεπε να βγάλουµε µια ανακοίνωση που να
λέει περιεκτικά κάτι απλό. Μπορεί να ακουστεί ακραίο, αλλά καµ-
µιά φορά τα ακραία είναι και τα ωραία. «Εάν έρθεις βράδυ, θα
φύγεις βράδυ σαν την κατσαρίδα. Εάν έρθεις µέρα, θα φύγεις
την ηµέρα σαν τον λαγό.». Αυτή είναι η απάντηση των Ελλήνων
σε κάθε Ερντογάν, των Ελλήνων µε κεφαλαίο «ε». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτή είναι η απάντηση, αλλά είπαµε είµαστε ενδοτικοί, είµαστε

λίγο χαλαροί, είµαστε στο «δεν πειράζει, ό,τι και αν κάνουν οι
Τούρκοι, εκτίθενται οι Τούρκοι, το Διεθνές Δίκαιο». Δεν υπάρχει
Διεθνές Δίκαιο, υπάρχει δυστυχώς ο νόµος του ισχυρού. 

Δείτε άλλο λάθος που κάνετε και απορώ, κύριε Σκανδαλίδη,
που εσείς προσωπικά, που ασχολείστε, δεν το βρήκατε. Ακούστε
τώρα. Η Τουρκία καλεί τις δύο κυβερνήσεις της Λιβύης στην Άγ-
κυρα για συνοµιλίες και στην Κωνσταντινούπολη. Ο επιτετραµ-
µένος στην Πρεσβεία της Τριπόλεως, ο Ιωάννης Σταµατέκος,
εγκατέλειψε τη θέση του µε άδεια του Υπουργού, µετακοµίζον-
τας στη θέση στο Λος Άντζελες ως Γενικός Πρόξενος, χωρίς να
παραδώσει την πρεσβεία στον κ. Ρακίνα, που είναι αντικαταστά-
της του. 

Δηλαδή την ώρα που παίζεται το τουρκολιβυκό µνηµόνιο για
να κάνει η Τουρκία το δικό της παιχνίδι -και για εµάς είναι η αχίλ-
λειος πτέρνα µας, είναι από την Κρήτη αυτή η ιστορία-, εµείς δεν
έχουµε εκεί επιτετραµµένο ούτε πρεσβευτή. Πόσο σοβαρή είναι
αυτή η Κυβέρνηση; Πόσο σοβαρή εξωτερική πολιτική ασκεί ο µε-
γάλος ο κ. Δένδιας, ο τεράστιος, που τα µέσα ενηµέρωσης τον
έκαναν Θεό, ο τουρκοφάγος, ο Νικηταράς και δεν ξέρω πώς τον
λένε. 

Το πιο απλό από όλα σάς λέω. Αν αυτό δεν είναι αµέλεια, αν
δεν είναι δόλος για να αφήσουµε το παιχνίδι στους Τούρκους
στη Λιβύη και είναι απλά αµέλεια, να ξέρετε κάτι. Στον Ποινικό
Κώδικα -ρωτήστε τον Υπουργό σας- και η εγκληµατική αµέλεια
τιµωρείται. Αυτό είναι εγκληµατική αµέλεια, µεγάλη αµέλεια. 

Και βέβαια, κλείνοντας τη σηµερινή οµιλία µου, θα σας πω ότι
το πόσο σοβαρές είναι κάποιες κυβερνήσεις και πόσο ασόβαρες

κάποιες άλλες αποδεικνύεται από την επιλογή της Πολωνίας. Σο-
βαρή κυβέρνηση η Πολωνία. Μπορεί να διαφωνήσει σε κάποια
κάποιος, µπορεί να συµφωνεί σε κάποια άλλα. Όµως ήγειρε το
θέµα των αποζηµιώσεων των Γερµανών 1,3 τρισεκατοµµυρίου
ευρώ που αυτή η Κυβέρνηση, αυτή του ΠΑΣΟΚ και αυτή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ποτέ, µα ποτέ, επισήµως και διά εγγράφου δεν ζήτησαν
αποζηµιώσεις. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κάνετε λάθος! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Κυβερνήσατε. Όχι προεκλογικά. Κυβερνήσατε. Επίσηµη κυβέρ-
νηση µε υπογραφές Υπουργών δεν υπήρξε ποτέ. Επίσηµη κυβέρ-
νηση! 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ψεύδεστε…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Θα απαντήσετε µετά. Θα µάθετε να ακούτε στον ΣΥΡΙΖΑ. 
Και µάλιστα, στο Υπουργείο Δικαιοσύνης επί ΣΥΡΙΖΑ υπήρχε

αίτηµα για το Ινστιτούτο Γκαίτε για κατάσχεση. Το είχε ο Υπουρ-
γός σας επί πεντέµισι µήνες. Γιατί δεν έβγαλε το έγγραφο, να
γίνει κατάσχεση της ακίνητης περιουσίας των Γερµανών για τις
αποζηµιώσεις και επανορθώσεις; Γιατί το Υπουργικό Συµβούλιο
του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας δεν υπογρά-
φει, όπως οι Πολωνοί Υπουργοί, εναντίον αυτής της ιστορίας για
αποζηµιώσεις και επανορθώσεις; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν το κάνατε για έναν λόγο, γιατί φοβάστε, είστε φοβικοί. Και

δυστυχώς, από την Αριστερά περίµενα άλλον λόγο εγώ, ειδικά
µε τις αποζηµιώσεις. Δεν το πράξατε. Εύχοµαι να το πράξετε στο
µέλλον. Το µόνο βέβαιο είναι ότι η δική µου ευχή δεν θα γίνει
πράξη. Θα γίνει πράξη µόνο µε την παρουσία της Ελληνικής
Λύσης, που θα διεκδικήσει πολεµικές αποζηµιώσεις και επανορ-
θώσεις ως αυτόνοµη, αυτόβουλη κυβέρνηση. Για να τα λέµε όλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το ότι στέλνω µία επιστολή, το ότι λέει κάτι ο Παυλόπουλος

δεν µου λέει τίποτα εµένα. Εγώ θέλω κάτι άλλο. Υπουργικό Συµ-
βούλιο, υπογραφή, διεκδίκηση επίσηµη. Αυτό ζητώ, για όσους
δεν καταλαβαίνουν. 

Το ότι είστε ενδοτικοί όλοι -ζητώ συγγνώµη που θα το πω, δεν
θέλω ένταση- αποδεικνύεται από τους Βουλευτές Μπουχράν και
Ζεϊµπέκ. Ούτε το ΠΑΣΟΚ, ο κ. Ανδρουλάκης, ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ τόλ-
µησαν να τους διαγράψουν. Ποιους; Αυτούς που µιλάνε µε τον
ψευδοµουφτή, αυτούς που µιλάνε για τουρκική µειονότητα δεν
τολµήσατε να τους «ξηλώσετε». 

Και αναρωτιέµαι, γιατί; Αν ήταν δικός µου Βουλευτής, θα είχε
πάει σπίτι του και θα είχε µείνει εκεί όποιος µιλάει για τουρκική
µειονότητα και κυρίως µιλάει µε τον ψευδοµουφτή, κατά παρά-
βαση του νόµου. Αυτά είναι τα προβλήµατα. Αυτά πρέπει να
δούµε. 

Ο κ. Ανδρουλάκης έκανε µια δήλωση: «Τέτοιοι δεν χωρούν στο
ψηφοδέλτιό µου.». Διώξε τον. Γιατί δεν τον διώχνεις; 

Αυτή η φοβική σας συµπεριφορά οδήγησε στην εξαλλοσύνη
του Προξενείου στην Κοµοτηνή. Και η µόνη λύση που έχει απο-
µείνει πλέον είναι να κλείσουµε το Προξενείο στη Σµύρνη και να
κλείσει το Προξενείο στην Κοµοτηνή, στο παρά ένα δυστυχώς,
πριν εγείρει θέµατα ο Ερντογάν. Γιατί βράδυ λέει ότι θα έρθει
και δεν τον ακούτε εσείς. 

Να σας πω κάτι; Ο Ερντογάν ό,τι λέει το κάνει. Είναι προβλέ-
ψιµος. Ό,τι έχει πει το έχει κάνει δυστυχώς. Και εύχοµαι να µην
το κάνει το απονενοηµένο. Γιατί εδώ ένα είναι βέβαιο µε την Ελ-
λάδα. Θα ηττηθεί κατά κράτος η Τουρκία! Είµαστε ισχυροί, είµα-
στε δυνατοί. Γι’ αυτό και ψηφίσαµε όλα τα νοµοσχέδια που
αφορούν τα εξοπλιστικά, γιατί θέλουµε να στηρίξουµε τον αγώνα
του Έλληνα στρατιώτη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στο τελευταίο, το λάθος της Κυβέρνησης. Βγαίνει η

Ινδία και λέει: «Αµφισβητώ το τουρκολιβυκό µνηµόνιο». Το είπε
ευθέως η Ινδία, µια µεγάλη υπερδύναµη. Και αντί να προστρέξει
ο Υφυπουργός Εξωτερικών, ο Υπουργός Εξωτερικών, να κά-
νουµε αλλεπάλληλες συνεδριάσεις, να φωνάξουµε τους στρατη-
γούς συµβούλους, να κάνουµε την Ινδία πόλο, κάνουµε το
αντίθετο ακριβώς. Τι κάνουµε; Γεµίσαµε την Ελλάδα µε Πακιστα-
νούς, που είναι εχθροί της Ινδίας και πηγαίνουν έξω από την Πρε-
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σβεία της Ινδίας και διαµαρτύρονται εναντίον της Ινδίας συνε-
χώς. 

Τι θα έκανε η Ελληνική Λύση; Όποιος ήταν έξω από την Πρε-
σβεία της Ινδίας απέλαση τώρα από την Ελλάδα. Δηµιουργεί
πρόβληµα στις διµερείς σχέσεις µε την Ινδία. Απλά πράγµατα
είναι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς, όµως, έχουµε σχέδιο, έχουµε πρόγραµµα και πι-

στεύουµε σε µια ρήση του Νίκου Καζαντζάκη. Θα τη διαβάσω
αυτούσια, γιατί πιστεύω ότι διαβάσατε και εσείς όλοι, κύριοι
Υπουργοί, Καζαντζάκη. Όχι το «Ο Χριστός ξανασταυρώνεται»,
αλλά την «Ασκητική». Λέει, λοιπόν, εκεί µέσα ο Καζαντζάκης, κάτι
που πιστεύει και η Ελληνική Λύση, που πιστεύουµε εµείς και ας
µας ακούσει ο ελληνικός λαός: «Το πρώτο σου χρέος εκτελώντας
τη θητεία σου στη ράτσα», ράτσα, όχι να την πεις όπως ο Μη-
τσοτάκης, όχι πολυπολιτισµούς όπως όλοι σας, «είναι να νιώσεις
µέσα σου όλους τους προγόνους. Το δεύτερο, να φωτίσεις την
ορµή τους και να συνεχίσεις το έργο τους…». Όχι ενδοτικά και
µειοδοτικά, έργο επιθετικό. «…Τρίτο σου χρέος να παραδώσεις
στον γιο τη µεγάλη εντολή να σε ξεπεράσει αυτός.». 

Αυτή, λοιπόν, είναι η δική µας λογική. Εµείς αυτά θα κάνουµε,
εµείς αυτά θα δηµιουργήσουµε, αυτά θα υλοποιήσουµε, αυτά θα
φτιάξουµε για την Ελλάδα και τους Έλληνες. Γιατί ο Έλληνας
ξύπνησε και στις επόµενες εκλογές θα δώσει εντολή: «Χρεοκο-
πήσατε την Ελλάδα; Χρεοκοπηµένα κόµµατα είστε; Θα πάτε σπίτι
σας και θα έρθει πραγµατικά η Ελληνική Λύση, η ελληνική κυ-
βέρνηση να κυβερνήσει.». Γιατί εµείς είµαστε η λύση και δυστυ-
χώς όλοι εσείς το πρόβληµα της Ελλάδος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Γκάγκα.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Καλή
σας µέρα. 

Ουσιαστικά φέρνω δύο παρατάσεις που έχουν σχέση µε τις
µετακινήσεις των γιατρών ορισµένων ειδικοτήτων πέρα από το
πλαφόν τους και για να καλύψουν ανάγκες που έχουν προκύψει
λόγω της πανδηµίας. Αφορούν τις ειδικότητες της αναισθησιο-
λογίας, της πνευµονολογίας, της παθολογίας για τις κλινικές
COVID. Η ισχύς των ρυθµίσεων που έχουµε κάνει λήγει στο
τέλος του µήνα και θέλουµε να τις παρατείνουµε έως 31 Δεκεµ-
βρίου, για να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε όλα τα θέµατα
υγείας που έχουµε ακόµα µε την πανδηµία. 

Άρα είναι δύο ρυθµίσεις. Η µία είναι για τη µετακίνηση γιατρών
σε άλλο νοσοκοµείο µέσα στην ίδια ή σε άλλη υγειονοµική περι-
φέρεια και η δεύτερη είναι για την υπέρβαση του πλαφόν τους.
Και είναι αυτό το ποσό των 250 ευρώ που δίνουµε, όπως επίσης
και στους ιδιώτες γιατρούς που έρχονται να βοηθήσουν στο δη-
µόσιο σύστηµα υγείας, για να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε
καλά όλους τους ασθενείς. Αυτές είναι οι διατάξεις και αυτή είναι
η τροπολογία που φέρνουµε. 

Ευχαριστώ. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µπορούσα να ρωτήσω κάτι

την κ. Γκάγκα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Ξανθόπουλε. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υπουργέ, δίδαγµα της

κοινής πείρας είναι ότι θα αυξηθούν τα κρούσµατα λόγω του χει-
µώνα και πραγµατικά θα χρειαστούν πολύ µεγάλες προσπάθειες
για την αναχαίτιση αυτού του κύµατος. Τι σας κάνει αισιόδοξη
ότι µία τρίµηνη παράταση θα µπορέσει να αντιµετωπίσει το πρό-
βληµα; Δηλαδή, µήπως πάλι γονατογραφείτε και τον Δεκέµβριο
θα έρθετε να µας πείτε για άλλους τρεις µήνες; Γιατί δεν αντιµε-
τωπίζετε πιο ουσιαστικά το πρόβληµα της υποστελέχωσης και
µε τις µετακινήσεις των γιατρών και την παράταση προσπαθείτε
να δείτε το θέµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Γκάγκα, έχετε τον λόγο.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Έχουµε ήδη προκηρύξει τις πρώτες θέσεις για την περιφέρεια.
Φέρνουµε αλλαγές στις κρίσεις, ώστε να γυρίσουν πίσω στα νο-
σοκοµεία µε το νοµοσχέδιο που θα κατέβει σύντοµα στη Βουλή,
για να προκηρύξουµε τις θέσεις στις µεγάλες πόλεις. Άρα πι-
στεύω ότι πολύ σύντοµα θα έχουµε και µόνιµους γιατρούς. Και
φυσικά, αν χρειαστεί να κάνουµε άλλες παρεµβάσεις, θα τις κά-
νουµε. Ήδη, όµως, για τις πρώτες προκηρύξεις έχει κλείσει ήδη
η προθεσµία για την υποβολή αιτήσεων και πιστεύω ότι ως το
τέλος του χρόνου θα έχουµε γιατρούς τοποθετηµένους στις θέ-
σεις τους. Πιθανότατα νωρίτερα. 

Και για την Αθήνα και τις µεγάλες πόλεις όπου έχουµε πανεπι-
στηµιακά νοσοκοµεία, Θεσσαλονίκη, Πάτρα, Γιάννενα, θα ξεκι-
νήσουµε την πλατφόρµα για την υποβολή των αιτήσεων, εφόσον
συµφωνήσουµε όλοι στην αλλαγή του τρόπου κρίσης, µόλις τε-
λειώσουµε το νοµοσχέδιο για την υγεία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα να κάνω µία ερώτηση στην κ. Γκάγκα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

λόγο για µία ερώτηση. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία

Υπουργέ, βεβαίως και συµφωνούµε, προκειµένου να δοθούν οι
υπερωρίες στο προσωπικό του ΕΣΥ, όµως η αλήθεια είναι ότι τη
µία τα δίνετε, την άλλη τα παίρνετε πίσω µε τον ενιαία υψηλό
φόρο τον οποίο υφίστανται, αφού πλέον όλα αυτά µπαίνουν στο
ενιαίο σύστηµα φορολόγησής τους. 

Εµείς σας έχουµε καταθέσει δύο φορές τροπολογία γι’ αυτό
το ζήτηµα, για την αυτοτελή φορολόγηση των εφηµεριών, όσον
αφορά τις αµοιβές των εφηµεριών του ιατρικού προσωπικού του
ΕΣΥ, προκειµένου να µπορέσει να αποφευχθεί η υπέρµετρη φο-
ρολόγηση. Είναι κάτι το οποίο πιστεύουµε ότι πρέπει να το δείτε,
γιατί µε αυτόν τον τρόπο µε το ένα τα δίνετε, µε το άλλο τα παίρ-
νετε. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Θέ-
λετε να µου πείτε ότι πριν από τέσσερα χρόνια ήταν αυτοτελής
η φορολόγηση για τις εφηµερίες; Αυτό µού λέτε; Γιατί δεν το θυ-
µάµαι να ήταν έτσι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας λέµε ότι
πρέπει να αποφευχθεί…

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Θα
µπορούσε να γίνει και µε την προηγούµενη κυβέρνηση, θα µπο-
ρούσε να είχε γίνει και κάποια άλλη φορά. Την παίρνω την παρα-
τήρησή σας και θα τη συζητήσουµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Για να κά-
νουµε µία σοβαρή κουβέντα, σας έχει εκλέξει ο ελληνικός λαός,
όχι για να συνεχίσετε µια πολιτική την οποία είχε καταδικάσει και
είναι λάθος, αλλά για να κάνετε κάτι που θα βελτιώσετε τη ζωή
ειδικά αυτών οι οποίοι έδωσαν τη µάχη στην πρώτη γραµµή σε
τόσο δύσκολες συγκυρίες. Και τώρα µας λέτε τι έκαναν οι προ-
ηγούµενοι; Εσείς τι κάνετε είναι το µεγάλο ζητούµενο. Σας πα-
ρακαλώ, λοιπόν. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Το
λέω γιατί το θυµάστε τώρα και όταν µπορούσατε να κάνετε κάτι
δεν το κάνατε. Το κοιτάµε και θα το κάνουµε πιθανότατα. Θα το
δούµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ξεκινάµε

µε τους οµιλητές. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καππάτος Παναγής. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χωρεί αµ-

φιβολία για το γεγονός πως η έλευση της ψηφιακής εποχής επη-
ρεάζει σηµαντικό µέρος των δραστηριοτήτων µας. Επιδρά στον
τρόπο που επικοινωνούµε, που εργαζόµαστε και που συναλλασ-
σόµαστε. Με τα όρια µεταξύ φυσικού και ψηφιακού να καθίσταν-
ται ολοένα και περισσότερο δυσδιάκριτα, οι νέες ψηφιακές
τεχνολογίες έχουν έρθει για να µείνουν. Πρόκειται για τεχνολο-
γίες αιχµής δυναµικές και ταχέως αναπτυσσόµενες. 
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Η Ευρωπαϊκή Ένωση παρακολουθεί στενά αυτές τις µεταβο-
λές, µε το σηµερινό σχέδιο νόµου να τοποθετείται στο επίκεντρο
µιας συνολικής υπερεθνικής ψηφιακής στρατηγικής. Σκοπός του
παρόντος νοµοσχεδίου αποτελεί η εναρµόνιση της εθνικής νο-
µοθεσίας µε δύο ευρωπαϊκές οδηγίες, πρώτον την οδηγία
2019/770, σχετικά µε συµβάσεις για την προµήθεια ψηφιακού πε-
ριεχοµένου και ψηφιακών υπηρεσιών, και την οδηγία 2019/771,
που αφορά σε συµβάσεις για τις πωλήσεις και τις εγγυήσεις κα-
ταναλωτικών αγαθών. 

Με την επιλογή του το Υπουργείο Δικαιοσύνης να συµπεριλά-
βει τα δύο ευρωπαϊκά κείµενα σε ένα νοµοθέτηµα υπηρετεί, κατά
τη δική µας ανάγνωση, δύο κατευθύνσεις. Η πρώτη εντοπίζεται
στη συνάφεια των δύο οδηγιών. Πρόκειται για οδηγίες που αλ-
ληλοσυµπληρώνονται, επιτρέποντάς µας τη θέσπιση ενός ενι-
αίου πλαισίου που διέπει το ψηφιακό περιεχόµενο και τις
ψηφιακές υπηρεσίες. Η δεύτερη αφορά στην επιλογή της πλή-
ρους εναρµόνισης της εθνικής µε την κοινοτική νοµοθεσία, µια
επιλογή που προκύπτει από τη ρητή απαγόρευση θέσπισης οποι-
ασδήποτε ρύθµισης που αντιβαίνει στα προβλεπόµενα από τις
οδηγίες. 

Πρόκειται για πρωτοβουλία αναγκαία, αφού η επίτευξη της
αναγκαίας κοινής σύγκλισης στο πεδίο της ψηφιακής οικονοµίας
προϋποθέτει την υιοθέτηση ρυθµίσεων που το παρόν σχέδιο
νόµου περιλαµβάνει. Είναι ένα νοµοσχέδιο που έρχεται σε ευθεία
σύνδεση µε τέσσερις θεµελιακές αρχές του ευρωπαϊκού οικοδο-
µήµατος, όπως διαµορφώνεται σήµερα: την προώθηση της ενι-
αίας ψηφιακής αγοράς, την άρση εµποδίων στις διασυνοριακές
συναλλαγές και συµβάσεις, την επανάκτηση της εµπιστοσύνης
των καταναλωτών και την καταπολέµηση του αθέµιτου ανταγω-
νισµού, κοινές αρχές, δηλαδή, που τέµνονται οριζόντια στις ευ-
ρωπαϊκές πολιτικές και που το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Δικαιοσύνης λαµβάνει σοβαρά υπ’ όψιν.

Βασικός σκοπός των ρυθµίσεων του νοµοσχεδίου αναφορικά
µε τα προϊόντα ψηφιακού περιεχοµένου είναι η µείωση του κό-
στους για τους εµπόρους, µείωση ικανή να τους επιτρέψει την
επέκταση των δραστηριοτήτων τους πέραν των εθνικών µας συ-
νόρων. Η πρόβλεψη περί µη αντιµετώπισης διαφορών στο δίκαιο
των συµβάσεων στα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης όπου επι-
θυµούν να πραγµατοποιούν πωλήσεις, αυτή ακριβώς τη στό-
χευση ικανοποιεί.

Αναφορικά µε τους καταναλωτές, εκείνοι είναι σε θέση να γνω-
ρίζουν τι µπορούν να αναµένουν όταν αγοράζουν περιεχόµενο
µέσω του διαδικτύου. Ακόµη, τα δικαιώµατά τους, σε περίπτωση
που το προϊόν είναι ελαττωµατικό, θα γίνονται ευθύς εξαρχής
γνωστά. 

Η εναρµόνιση του επιπέδου ασφάλειας των ψηφιακών αγορών
µε εκείνες που πραγµατοποιούνται στο φυσικό κατάστηµα είναι
στόχος που ρητά αναφέρεται στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου. 

Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µια αναφορά στο δίληµµα που αναφέρθηκε ο κύριος Υφυπουρ-
γός στην κατ’ άρθρον συζήτηση στην επιτροπή, κατά πόσο δη-
λαδή µπορούσε η παρέµβασή µας να λάβει τη µορφή ενός
ενιαίου αστικού νόµου ή να υπάρξουν αλλαγές στον Αστικό Κώ-
δικα. Εδώ επαναλαµβάνω τα λόγια του Υπουργού. «Γίνεται η επι-
λογή η µία οδηγία να αποτελέσει ζήτηµα ειδικού αστικού
νόµου.». Η αυτοτελής ρύθµιση ενός τόσο συγκεκριµένου ζητή-
µατος είναι νοµίζω η πλέον κατάλληλη, µια επιλογή µε την οποία
αποφεύγουµε -και ορθώς- τη δραστική επέµβαση στο δίκαιο της
σύµβασης έργου του Αστικού Κώδικα, µε αφορµή µια ενωσιακή
ρύθµιση µε αντικείµενο τη σύµβαση πώλησης.

Επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω την εισήγησή µου µε µια ανα-
φορά στο άρθρο 1 της τροπολογίας που παρατείνει την αποζη-
µίωση των ιατρών έως και 31 Δεκεµβρίου του 2022, που
ανέπτυξε µόλις πριν η κυρία Αναπληρώτρια Υπουργός. Από την
πρώτη κιόλας στιγµή που κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε την
υγειονοµική κρίση, οι γιατροί του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
βρέθηκαν στην πρώτη γραµµή της µάχης κατά του κορωνοϊού.
Σήκωσαν και εξακολουθούν να σηκώνουν ένα βάρος πρωτοφα-
νούς έκτασης, ένα βάρος το οποίο έχει επιδράσει τα τελευταία
χρόνια τόσο πολύ σε κάθε πτυχή των δραστηριοτήτων µας. Η
σηµερινή τροπολογία σηµαίνει την αναγνώριση από την πολιτεία

του αγώνα που οι γιατροί έχουν καταβάλει. Η πανδηµία δεν έχει
τελειώσει, ενώ η στήριξη του προσωπικού πρώτης γραµµής απο-
τελεί υποχρέωσή µας. 

Πιο συγκεκριµένα, λοιπόν, στο άρθρο 1 της τροπολογίας-προ-
σθήκης ρυθµίζονται τα εξής: Πρώτον, η αποζηµίωση ιατρών δια-
φόρων ειδικοτήτων για µετακίνηση σε νοσοκοµεία της ίδιας ή
άλλης υγειονοµικής περιφέρειας. Η αποζηµίωση της κάλυψης
κενών εικοσιτετράωρης εφηµερίας στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ,
καθώς και η αποζηµίωση των πρόσθετων ενεργών εφηµεριών.
Με την ισχύ των ρυθµίσεων αυτών να παρατείνεται µέχρι την 31η

Δεκεµβρίου του τρέχοντος έτους στέλνουµε ένα διπλό µήνυµα,
ότι η πανδηµία δεν έχει παρέλθει και ότι στηρίζουµε στην πράξη
τους γιατρούς µας, που δίνουν καθηµερινά τη µάχη σε κάθε
γωνιά της πατρίδας µας.

Στην Κεφαλλονιά και την Ιθάκη το σύνολο του υγειονοµικού
προσωπικού καταβάλλει υπεράνθρωπες προσπάθειες, προκειµέ-
νου να βγούµε νικητές από αυτή τη δοκιµασία. Η έµπρακτη στή-
ριξη των προσπαθειών τους είναι δική µας υποχρέωση και
ευθύνη και η τροπολογία που ψηφίζουµε σήµερα αυτή ακριβώς
την υποχρέωσή µας υπογραµµίζει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ακολου-
θεί ο κ. Καµίνης, η κ. Αθανασίου και µετά έχει ζητήσει τον λόγο
ο κ. Σκανδαλίδης. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο σή-

µερα που τέθηκε σε διαβούλευση από 1 έως 16 Αυγούστου, µε
αποτέλεσµα να µην τοποθετηθούν οι ενδιαφερόµενοι. Και στη
συζήτηση στις επιτροπές, όµως, δεν παρέστη η πλειοψηφία των
φορέων που κλήθηκε και είχαµε φυσικά το αποτέλεσµα να µην
έχουµε ούτε τις απόψεις των Ενώσεων Καταναλωτών ούτε των
Δικηγορικών Συλλόγων ούτε της Ένωσης Εισαγγελέων και Δικα-
στών ούτε του Συνηγόρου του Πολίτη ούτε της Κεντρικής Ένω-
σης Επιµελητηρίων Ελλάδος ούτε της ΓΣΕΒΕΕ και κυρίως δεν
έχουµε τις απόψεις της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσω-
πικού Χαρακτήρα. 

Είναι, λοιπόν, αυτό ένα νοµοθέτηµα που έχει διαβουλευθεί
επαρκώς η Κυβέρνηση µε την κοινωνία; Η απάντηση είναι όχι.
Είναι µήπως ένα τεχνικό νοµοθέτηµα, που δεν προαπαιτούσε, αν
θέλετε, αυτή τη διαβούλευση; Πάντοτε προαπαιτείται η διαβού-
λευση. Ο ίδιος ο Υπουργός στην τοποθέτησή του στην τελευταία
επιτροπή ανέφερε ρητά ότι δεν υπάρχει τεχνικό νοµοσχέδιο
χωρίς πολιτική άποψη. Είναι µία φράση, από τις ελάχιστες µεν,
µε την οποία όµως συµφωνούµε απόλυτα. Στα λόγια, όµως, είστε
πάρα πολύ καλοί. Στις πράξεις έχουµε διαφωνία. 

Ή µήπως είναι ένα νοµοσχέδιο που επειγόµασταν να το φέ-
ρουµε, επειδή µας πίεζαν οι Ευρωπαίοι εταίροι; Δεν ισχύει κάτι
τέτοιο. Το παραδέχθηκε και αυτό ο κύριος Υπουργός. Διαβάζω
από τα πρακτικά: «Σήµερα, λοιπόν, που µιλάµε δεν υπήρξε ούτε
µία προειδοποιητική επιστολή από την πλευρά της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για την ενσωµάτωση της συγκεκριµένης οδηγίας.». Μά-
λιστα. Το Υπουργείο µάλιστα µας ενηµέρωσε ότι µόνο πέντε
χώρες ενσωµάτωσαν µέχρι στιγµής τις οδηγίες, παραλείποντας
όµως να αναφέρει ότι από αυτές τις χώρες µόνο το Βέλγιο εν-
σωµάτωσε την οδηγία 2019/770 στον Αστικό Κώδικα, όπως κά-
νετε εδώ, ενώ στις άλλες ενσωµατώθηκε είτε αυτοτελώς είτε στο
δίκαιο του καταναλωτή. 

Γιατί, λοιπόν, τέτοια ταχύτητα µόνο ως προς τις διαδικασίες της
διαβούλευσης του Υπουργείου; Αναφέρθηκε ο Υπουργός σε δύο
χρόνια προσπάθειας και προετοιµασίας της νοµοπαρασκευαστι-
κής επιτροπής. Άλλος ένας µήνας τι θα ενοχλούσε, για να µην εί-
µαστε από την 1η µέχρι τις 16 Αυγούστου µόνον; Η απάντηση
βρίσκεται, προφανώς, στις «λεπτοµέρειες». Άλλωστε, εκεί πάντοτε
κρύβεται και η ουσία των νοµοσχεδίων, στις λεπτοµέρειες. 

Λεπτοµέρεια πρώτη. Η ενσωµάτωση της οδηγίας 2019/771 γί-
νεται µε τρόπο που διευρύνει το πεδίο της εφαρµογής της, πε-
ριλαµβάνοντας κάθε σύµβαση πώλησης, ανεξάρτητα από την
ιδιότητα των συµβαλλοµένων. 
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Η οδηγία, όµως, αναφερόταν µόνο στους καταναλωτές. Το
Υπουργείο νοµοθετεί ανεξαρτήτως ιδιότητας των συµβαλλοµέ-
νων. Η αιτιολογία που δόθηκε, συγχωρέστε µας, αλλά δεν είναι
πειστική. Αντίστοιχα εµείς υποστηρίξαµε ότι η διεύρυνση που
επιχειρείται είναι επισφαλής για τους εργαζόµενους. 

Λεπτοµέρεια δεύτερη. Όπως προανέφερα, η ενσωµάτωση της
οδηγίας γίνεται µε τροποποίηση και κατάργηση άρθρων του
Αστικού Κώδικα και όχι µε διαφορετικό νοµοθέτηµα. Η άποψή
µας, λοιπόν, είναι ότι µια τέτοια ενσωµάτωση δηµιουργεί προ-
βλήµατα ερµηνείας και ουσιαστικά αποδυναµώνονται οι διατά-
ξεις για την πώληση µε φυσικό τρόπο. Διότι η νοµοθετική
πρόβλεψη πλέον είναι προσαρµοσµένη στις ανάγκες της ψηφια-
κής πραγµατικότητας. Ωστόσο, όµως, η πώληση διά ζώσης, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξακολουθεί να υπάρχει και όποια
αλλαγή στις διατάξεις θέλει προσοχή, όχι απλά να στηρίζει τις
απόψεις µιας νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής που λειτουργεί
σε συνθήκες, αν θέλετε, δοκιµαστικού εργαστηριακού σωλήνα,
δηλαδή εκτός πραγµατικότητας. Άλλωστε, αυτό είναι και το
νόηµα της διαβούλευσης µε τους κοινωνικούς εταίρους. 

Λεπτοµέρεια τρίτη και ενδεχοµένως η σηµαντικότερη. Η ασφά-
λεια των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα που δίνει ο λήπτης
στον προµηθευτή, ώστε να προχωρήσει σε σύµβαση. Ο τρόπος
που γίνεται η ενσωµάτωση της οδηγίας δεν εξασφαλίζει την
ασφάλεια των δεδοµένων. Στο άρθρο 5 εισάγονται εξαιρέσεις,
σύµφωνα µε τις οποίες ο λήπτης προϊόντων ή υπηρεσιών παρα-
χωρεί προσωπικά του δεδοµένα στον πάροχο. 

Για ποιον λόγο εισάγονται αυτές οι εξαιρέσεις, αυτές οι πε-
ρίεργες εξαιρέσεις από τις διατάξεις του ευρωπαϊκού κανονι-
σµού; Ποιος κρίνει, πότε ενεργοποιούνται οι εξαιρέσεις, ποιες
είναι οι νοµικές υποχρεώσεις του προµηθευτή της ψηφιακής
υπηρεσίας; Πότε και ποιος κρίνει αν τα δεδοµένα αυτά επεξερ-
γάζονται και για άλλον σκοπό; Το Υπουργείο δεν απαντά. Έτσι
και αλλιώς προφορικές απαντήσεις του Υπουργείου δεν έχουν
καµµία αξία. Τι σηµασία έχει το τι λέµε προφορικά; Σηµασία έχει
τι γράφει το τελικό νοµικό κείµενο. Κι εδώ δηµιουργείται µια
γκρίζα ζώνη εξαιρετικά επικίνδυνη, ειδικά όταν έχουµε δει πολλά
παραδείγµατα από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Έχουµε πολλά
απαράδεκτα παραδείγµατα, όπως όσα έγιναν µε τη σύµβαση του
Υπουργείου Παιδείας µε τη «CISCO», όπου τα προσωπικά δεδο-
µένα µαθητών, εκπαιδευτικών και των οικογενειών τους παραδό-
θηκαν σε µια εταιρεία που ειδικεύεται ακριβώς στην άντληση
στοιχείων προσωπικών δεδοµένων για σκοπούς καταναλωτικής
και πολιτικής χειραγώγησης. 

Αυτή την περίοδο στη χώρα µας, κυρίες και κύριοι της Συµπο-
λίτευσης, και διεθνώς διεξάγεται µια τεράστια συζήτηση αναφο-
ρικά µε την ασφάλεια των προσωπικών στοιχείων. Αντί, λοιπόν,
να είµαστε εύλογα πολύ προσεκτικοί µε το θέµα, να ελέγχουµε
διπλά αν ανοίγουµε παράθυρα µε νοµοθετήσεις, αντίθετα, όχι
µόνο δεν έχουµε λάβει την άποψη της Αρχής Προστασίας Δεδο-
µένων Προσωπικού Χαρακτήρα, όχι µόνο παράθυρα ανοίγουµε,
αλλά και µπαλκονόπορτες. 

Όπως φαίνεται, δηµιουργούµε µια πάρα πολύ βολική και ατι-
µώρητη είσοδο εισβολής στα προσωπικά δεδοµένα. Το θέµα
ετέθη από την Αντιπολίτευση και ο Υπουργός αυτό που είπε ήταν
ότι, όταν δεν υπάρχει κατά κάποιον τρόπο ένα σαφές πεδίο, υπε-
ρισχύει το Ενωσιακό και το Εθνικό Δίκαιο για τα προσωπικά δε-
δοµένα. Μάλιστα. Δηλαδή παραδεχθήκατε ότι το άρθρο µεν είναι
ασαφές, αλλά ισχυριστήκατε ότι την ασάφειά του αυτή την κα-
λύπτουν άλλοι νόµοι. Αυτό θεωρούµε ότι δεν είναι σοβαρή νοµο-
θέτηση. Μας συγχωρείτε, αλλά δεν είναι σοβαρή νοµοθέτηση και
επιµένουµε ότι µας ανησυχεί πολύ. Μας ανησυχεί πάρα πολύ για
τις συνέπειες που θα έχει αυτό το ύποπτο άρθρο, το άρθρο 5. 

Κλείνω και λίγη ησυχία, αν έχετε την ευγενή καλοσύνη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πανδηµία και η καραντίνα

οδήγησαν σε µια νέα καταναλωτική κουλτούρα. Οι ηλεκτρονικές
αγορές από 5 δισεκατοµµύρια σχεδόν το 2019, έφτασαν στα 9
δισεκατοµµύρια τον Αύγουστο του 2021. Σε αυτή τη νέα συνθήκη
η Κυβέρνηση θα έπρεπε να αναζητά τρόπους ενίσχυσης των µι-
κροµεσαίων, ώστε να µπορούν να αντεπεξέλθουν στον ανταγω-
νισµό από τις µεγάλες επιχειρήσεις, που διαθέτουν πόρους και
προσωπικό εξειδικευµένο στην ψηφιακή προώθηση προϊόντων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα έπρεπε να ενισχύετε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αντί

να κάνετε κατασχέσεις στους τραπεζικούς λογαριασµούς, που
γίνεται χαµός το τελευταίο διάστηµα, αλλιώς οδηγούµαστε νο-
µοτελειακά στη δηµιουργία ολιγοπωλίων και στην ψηφιακή
αγορά. Και το ξέρετε ότι αυτό είναι αλήθεια. Και έχουµε δει τι
συµβαίνει στον χώρο της ενέργειας, πόσο επικίνδυνα είναι τα ολι-
γοπώλια. Με αυτά, λοιπόν, θα έπρεπε να ασχοληθεί µια Κυβέρ-
νηση που ενδιαφέρεται για την υγιή οικονοµία, την ανάπτυξη και
τα δικαιώµατα δήθεν των καταναλωτών. Αντί για όλο αυτό, εσείς
παίρνετε δύο οδηγίες και τις ενσωµατώνετε, δηµιουργώντας επι-
κίνδυνες ασάφειες και αδιαφανείς, γκρίζες ζώνες. 

Όπως φαίνεται, όµως, δυστυχώς, είναι αδύνατον να συνεννοη-
θείς προς το συµφέρον των καταναλωτών και ως προς την προ-
στασία των προσωπικών δεδοµένων των πολιτών µε µια
Κυβέρνηση που δεν διστάζει να στοχοποιεί τα προσωπικά δεδο-
µένα του Αρχηγού του τρίτου κοινοβουλευτικού κόµµατος και,
όταν συλλαµβάνεται στα πράσα, να ισχυρίζεται ότι όλα έγιναν
νόµιµα. Αν σε τέτοια νοµιµότητα αναφέρεται η Νέα Δηµοκρατία
και σήµερα, υπερασπιζόµενη αυτό το νοµοσχέδιο, είναι σίγουρο
ότι έρχονται πολύ χειρότερες µέρες. Ευτυχώς, όµως, αυτές οι
µέρες θα τελειώσουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΜέΡΑ25 κ. Γιάνης Βαρουφάκης. 
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ανεβαίνω στο Βήµα για να καταγγείλω την Κυβέρνηση για µια

µεγάλη απάτη που έκανε εν µέσω καλοκαιριού, όσον αφορά την
τιµή του ηλεκτρικού ρεύµατος, µια απάτη που, ακόµα κι εµείς
που το µελετήσαµε, µας πήρε αρκετό καιρό να καταλάβουµε
ακριβώς σε τι συνίσταται.

Γνωρίζω πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, το ειδικό βάρος της λέξης
«απάτη». Δεν υπάρχει, όµως, άλλη λέξη για να περιγράψω αυτό
που έγινε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν τον Φεβρουάριο, Μάρτιο
άρχισε να εκτοξεύεται στα ουράνια η τιµή του ηλεκτρικού ρεύµα-
τος, εµείς στο ΜέΡΑ25 προτείναµε το προφανές. Τι είπαµε;
Έχουµε διαφορετικούς τρόπους παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Έχουµε υδροηλεκτρικά έργα µε πάρα πολύ χαµηλό, µηδε-
νικό οριακό κόστος, µόνο κόστος επισκευής των υδροηλεκτρικών,
έχουµε φωτοβολταϊκά, έχουµε ανεµογεννήτριες κι αυτές µε
οριακό κόστος µηδέν παραγωγής, έχουµε λιγνίτες κι έχουµε και
φυσικό αέριο το υψηλότατο πλέον, λόγω της αύξησης της τιµής
του φυσικού αερίου. Και τι προτείναµε; Νοµίζω το απολύτως φυ-
σιολογικό και λογικό, να υπάρξει ένα πλαφόν ανά µονάδα παρα-
γωγής, ανάλογα µε τη µέθοδο παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας. 

Δηλαδή, στα υδροηλεκτρικά πάρα πολύ χαµηλό πλαφόν, µε
5% κέρδος, το ίδιο στις ανεµογεννήτριες, στα φωτοβολταϊκά.
Σχετικά µε τον λιγνίτη ποιο είναι το µέσο κόστος; Το µέσο κόστος
συν 5%, να µη χάνουν οι άνθρωποι, δεν λέµε. Έτσι, αν το είχαµε
εφαρµόσει αυτό από τον Φεβρουάριο, Μάρτιο, θα είχαµε µια
µέση τιµή της κάθε κιλοβατώρας στην επικράτεια, τουλάχιστον
το 50% αυτής που είχαµε, χωρίς επιδότηση και χωρίς να υπάρ-
χουν ζηµιές εκ µέρους των παραγωγών. 

Στις 6 Ιουλίου του 2022, αυτό το καλοκαίρι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Κυβέρνησης -εδώ το έχω για να το θυµάµαι-, στο
φύλλο 3517 της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως στις 6 Ιουλίου,
δηµοσιεύσατε µια ρύθµιση, ένα πλαφόν για τη χονδρική τιµή,
που όταν το διάβασα πρέπει να σας πω αναθάρρησα, είπα ότι
είναι σωστή η κατεύθυνση στην οποία πηγαίνει η Κυβέρνηση. 

Γιατί τι λέτε εκεί; Αυτό που λέγαµε εµείς από τον Φεβρουάριο,
Μάρτιο. Λέτε, ανά µέθοδο παραγωγής ένα πλαφόν, το είπατε δι-
οικητική µέγιστη τιµή. Σωστά; Αυτό είπατε και µάλιστα την καθο-
ρίσατε κιόλας. Δεν ξέρω πώς την προσδιορίσατε, γιατί δεν µας
λέει ούτε το Υπουργείο ούτε η ΡΑΕ. Όµως δεν έχει καµµία ση-
µασία. Δεν θα µείνω σε αυτό. Προσδιορίσατε µια τιµή 85 ευρώ
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τη µεγαβατώρα από τα φωτοβολταϊκά και τις ανεµογεννήτριες,
εκατόν δώδεκα ευρώ -αν δεν κάνω λάθος- από τα υδροηλε-
κτρικά. Το υπολογίσατε, φαίνεται ότι το κόστος συντήρησης είναι
µεγαλύτερο. Και µετά για το φυσικό αέριο και τον λιγνίτη είχατε
µια φόρµουλα που κάθισα και τη µελέτησα και είναι λογική. Είναι
ουσιαστικά το µέσο κόστος συν λίγο, όπως λέγαµε, δηλαδή, από
τον Μάρτιο. 

Κι όµως, ακούµε ότι µέσα από αυτή τη φόρµουλα, πήρατε 1,1
δισεκατοµµύριο από τους παραγωγούς, αλλά ταυτόχρονα επι-
δοτήσατε και µε 2 δισεκατοµµύρια τον µήνα. Πώς εξηγείται αυτό;
Εξηγείται µε την απάτη που κάνατε και πρόκειται περί απάτης,
κύριε Υπουργέ.

Ποια είναι η απάντηση; Ας πάρουµε τον µέσο όρο της MWh
σύµφωνα µε το Χρηµατιστήριο Ενέργειας. Το Χρηµατιστήριο
Ενέργειας µόνο και µόνο που το αναφέρω είναι πρόβληµα, γιατί
όταν λέτε ότι βάζετε πλαφόν στη χονδρική θα περίµενε ένας λο-
γικός άνθρωπος ότι όταν έρχεται το κράτος -γιατί έχουµε κρίση-
και λέει «θα επιβάλλω πλαφόν στη χονδρική» καταργείται ή του-
λάχιστον µπαίνει σε αναστολή το Χρηµατιστήριο Ενέργειας.
Ποιος είναι ο λόγος να έχεις Χρηµατιστήριο Ενέργειας όταν πας
εσύ στον παραγωγό και του λες «αυτή είναι η τιµή» διοικητικά
επιβεβληµένη; Δεν καταργήσατε το Χρηµατιστήριο. Αφήσατε το
ψευτοχρηµατιστήριο ενέργειας, όπου τρεις-τέσσερις ολιγάρχες
µαγειρεύουν µεταξύ τους µια τιµή, να συνεχίζουν να τη µαγει-
ρεύουν. Ο ανθρώπινος νους δυσκολεύεται να καταλάβει πώς
είναι δυνατόν να έχετε µία τιµή που δίνει το Χρηµατιστήριο Ενέρ-
γειας, και κατά µέσον όρο είναι 700 ευρώ τον τελευταίο χρόνο.

Πείτε µου όµως, κύριε Υπουργέ, εσείς το έχετε καταλάβει
αυτό ή σας κοροϊδεύουν και εσάς; Είναι σηµαντικό το ερώτηµα.
Είπαµε πριν, σύµφωνα µε τη δική σας ρύθµιση, ότι υπάρχει ένα
πλαφόν 115 ευρώ τη MWh από τα υδροηλεκτρικά της ΔΕΗ,
σωστά; Τα 700 τι είναι; Ποια ισχύει, τα 115 για την χονδρική ή τα
700 του Χρηµατιστηρίου;

Θα σας πω, γιατί το έψαξα και το βρήκα, είναι ρητορικό το
ερώτηµα. Σας πληροφορώ, γιατί δεν το ξέρετε καν, πραγµατικά
ακούστε να πληροφορηθείτε, γίνεται το εξής απίστευτο αλισβε-
ρίσι. Το Χρηµατιστήριο Ενέργειας προσδιορίζει την τιµή 700
ευρώ τη MWh για τη CVC, τη ΔΕΗ. Η ΔΕΗ παίρνει τα 700, αλλά
πρέπει να επιστρέψει στο κράτος τα 558, που είναι διαφορά µε-
ταξύ του 700 και του πλαφόν που έχετε βάλει, της διοικητικής
τιµής. Έτσι παίρνει λοιπόν η ΔΕΗ 700 για την κάθε MWh από
υδροηλεκτρικά και επιστρέφει στο δηµόσιο τα 558. Τα 558 τι τα
κάνει το δηµόσιο; Τα επιστρέφει στους παρόχους -όχι στους πα-
ραγωγούς- υποτίθεται για να µειωθεί το κόστος των παρόχων
υποτίθεται, ώστε ο ανταγωνισµός µεταξύ των παρόχων να µει-
ώσει µέσα από αγοραίες διαδικασίες τη λιανική. Ποιον κοροϊ-
δεύετε; Η CVC, που έχει αγοράσει τη ΔΕΗ, είναι και πάροχος
είναι και παραγωγός. Ο Μυτιληναίος είναι και πάροχος είναι και
παραγωγός. Ο Περιστέρης είναι και πάροχος είναι και παραγω-
γός. Ο Βαρδινογιάννης είναι και πάροχος και παραγωγός. Τι κά-
νετε δηλαδή; Και εδώ είναι η απάτη, δεν υπάρχει άλλη λέξη. Τους
δίνετε τα 700 ευρώ, παίρνετε τη διαφορά µε το πλαφόν από τη
µία τσέπη και τους τα βάζετε αυτά τα χρήµατα, τα 558, στην άλλη
τσέπη. Πώς θα ωφεληθεί ο καταναλωτής από αυτό; Βεβαίως δεν
ωφελείται.

Βεβαίως εσείς, για να µη σας κρεµάσουν στα µανταλάκια οι
δικοί σας ψηφοφόροι, πάτε και δανείζεστε από την κ. Λαγκάρντ
–γιατί από την κ. Λαγκάρντ δανείζεστε, είναι µείον το ταµείο.
Αυτά τα 2 δισεκατοµµύρια που δίνετε κάθε µήνα από πού τα
παίρνετε; Από το χρέος τα παίρνετε, από τον προϋπολογισµό
που είναι µείον. Άρα τα δανείζεστε από τις αγορές. Οι αγορές
αγοράζουν τα οµόλογα του κ. Σταϊκούρα και την ίδια στιγµή τα
πουλάνε στην κ. Λαγκάρντ, το γνωρίζετε πολύ καλά. Γι’ αυτό
ακόµα είναι στο 4% τα επιτόκια δανεισµού και δεν είναι στο 14%.

Αυτό λέγεται απάτη! Από τη µια µεριά προσποιείστε ότι βάζετε
πλαφόν στον κ. Περιστέρη, στον κ. Βαρδινογιάννη, στον κ. Λάτση
και βεβαίως στη CVC, από την άλλη µεριά ό, τι τους πάρετε τους
τα δίνετε στην άλλη τους τσέπη και ταυτόχρονα δανείζεστε από
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για να επιδοτείτε, φεσώνοντας
τις µελλοντικές µας γενιές, αυτούς τους ολιγάρχες. Αυτό είναι
απάτη!

Το ΜέΡΑ25 σας καταγγέλλουµε αυτή τη στιγµή. Απαιτούµε
πλαφόν στη χονδρική και πλαφόν στη λιανική, άµεση κατάργηση
αυτού του αµαρτωλού ψευτοχρηµατιστηρίου ενέργειας σήµερα,
τώρα. Αν έχετε έστω και τόση δα τσίπα, πάρτε το πίσω. Υποτίθε-
ται -διαβάζουµε και στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» σήµερα- το ξανασκέ-
φτεστε αυτό το σύστηµα που στήσατε την 6η Ιουλίου.
Καταργείστε το τώρα. Πρώτη κίνηση; Βάλτε στο ψυγείο αυτό το
Χρηµατιστήριο Ενέργειας. Εµείς θα το λέγαµε στο καλάθι των
σκουπιδιών. Αλλά µη συνεχίζετε να κοροϊδεύετε τον ελληνικό
λαό. Το ΜέΡΑ25 είναι εδώ να αποκαλύπτει και στους δικούς σας
Βουλευτές, που είµαι σίγουρος ότι δεν ξέρουν αυτή την απάτη
που κάνετε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ-
Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Σκανδαλίδης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα αναφερθώ µόνο στις πο-
λιτικές εξελίξεις. Πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο, στο οποίο κρατή-
σαµε από την αρχή µια θετική στάση εκτός από ένα
συγκεκριµένο άρθρο, το οποίο θα καταψηφίσουµε, είναι ένα νο-
µοσχέδιο που εκ των πραγµάτων βάζει διαδικασίες παρ’ ότι έρ-
χεται καθυστερηµένα εκσυγχρονιστικές και σε αυτό κανείς δεν
µπορεί να έχει µια απόλυτη αντίθεση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές τις µέρες ζούµε την απο-
καθήλωση του τρόπου που επέλεξε ο Πρωθυπουργός να κυβερ-
νήσει τη χώρα. Το νέο, το σύγχρονο, το µεταρρυθµιστικό και
κυρίως το αξιακό και θεσµικό πρόσωπο έδωσε τη θέση του στο
πιο παλιό, πιο εξωθεσµικό, πιο αυστηρά προσηλωµένο στις πιο
παλιές παραδόσεις της Δεξιάς στη χώρα µας. Θα αναφερθώ σε
τρεις όψεις αυτής της αποκαθήλωσης που έχουν σχέση µε τις
πιο πρόσφατες, κυριολεκτικά σηµερινές εξελίξεις.

Πρώτον, σε ό,τι αφορά τις αποκαλύψεις σήµερα συνέρχεται η
εξεταστική επιτροπή που αποφάσισε η Βουλή σύµφωνα µε την
πρόταση του ΠΑΣΟΚ. Ενώ όλοι οµονοούν πλην του στενού πυ-
ρήνα της Κυβέρνησης ότι πρόκειται για σκάνδαλο, ο Πρωθυ-
πουργός το θεώρησε λάθος. Ενώ όλοι ορκίζονται «στο όλα στο
φως» του Πρωθυπουργού συµπεριλαµβανοµένου, ζούµε εδώ και
εβδοµάδες την παρελκυστική πρακτική της Κυβέρνησης, που
ισοδυναµεί µε συγκάλυψη. Ενώ το σκάνδαλο προϋποθέτει κά-
θαρση και αυτή συνδέεται µε το µόνο υπαρκτό στοιχείο, τον φά-
κελο του Νίκου Ανδρουλάκη στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφο-
ριών και η δηµοσιότητά του και µόνον αυτή, η Κυβέρνηση αρνεί-
ται πεισµατικά, µε κάθε τρόπο και χωρίς κανένα επιχείρηµα. Ενώ
η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας δικαιούται συνταγµατικά να
το ζητήσει, η εξεταστική επιτροπή οφείλει να το ζητήσει και θα
το ζητήσει προφανώς, αν η εξωφρενική θέση της Κυβέρνησης
είναι αυτή του κ. Κοντολέωντα ότι «είναι απόρρητο και δεν
µπορώ να πω αν καταστρέφεται ή αν υπάρχει ακόµα φάκελος»,
πρόκειται για µια πραγµατικά αξιοθρήνητη στάση.

Τι ακριβώς υποκρύπτει η στάση του Πρωθυπουργού όταν προ-
φανώς µε δική του εντολή, γιατί δεν φαντάζοµαι ότι ούτε τώρα
ασχολήθηκε, προβάλλεται το απόρρητο και οι λόγοι εθνικής
ασφάλειας για τη συγκάλυψη του σκανδάλου στα απλά ερωτή-
µατα που του έθεσε ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ; Κατά τη γνώµη µου,
πρόκειται για µια πραγµατική θεσµική εκτροπή.

Δεύτερο, η έµπρακτη παραδοχή από τον Πρωθυπουργό της
απόλυτης χρεοκοπίας του επιτελικού του κράτους. Εγώ δεν
παίρνω τίποτα άλλο, µόνο µια εισήγησή του πριν από µερικές
ηµέρες στο Υπουργικό Συµβούλιο. Εν µέσω του σκανδάλου των
υποκλοπών αποφάσισε να δώσει από δω και πέρα ρόλο στους
Υπουργούς. Είναι παραδοχή του συγκεντρωτικού µοντέλου δια-
κυβέρνησης, εκείνου που παλιά η αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά
χαρακτήριζε το «Μαξίµου Α.Ε.», όταν οι Υπουργοί θα αναλάβουν
από δω και πέρα επιτέλους ρόλο στο νοµοθετικό και στο εκτελε-
στικό έργο της Κυβέρνησης. Επιστράτευσε ξένο δάκτυλο απο-
σταθεροποίησης για τη χώρα στα διεθνή δηµοσιεύµατα και τις
ευρωπαϊκές ανησυχίες για την ποιότητα της δηµοκρατίας µας.
Εξέφρασε ουσιαστικά την αγωνία του, επιστρατεύοντας τις δη-
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µοσκοπήσεις, να φύγουµε από το τοξικό κλίµα προς τα εµπρός
λες και η δηµοκρατία και η διαφάνεια δεν συνιστούν µείζον πρό-
βληµα. Πρόκειται για µια αποκαθήλωση του επιτελικού κράτους
που συνιστά θεσµική ανακολουθία. Εκτός λοιπόν από θεσµική
εκτροπή έχουµε και θεσµική ανακολουθία.

Και τρίτο, των τελευταίων ηµερών και πολύ σηµαντικό: Δεν
ξέρω πόσο οι δηµοσκοπήσεις αποτυπώνουν πιστά τις διαθέσεις
της κοινής γνώµης. Εκείνο που αντιλαµβάνοµαι είναι ότι αποτε-
λούν τον µόνο οδηγό για τις πράξεις της Κυβέρνησης. Αντιλαµ-
βάνεται ο Πρωθυπουργός ότι η προεκλογική του συνταγή, που
θεµελιώνεται στο δίληµµα «αυτοδυναµία Νέας Δηµοκρατίας ή
χάος και αποσταθεροποίηση», δεν είναι πλέον εφικτή και θέλει –
άκουσον, άκουσον- να αλλάξει τους όρους του πολιτικού παιχνι-
διού τώρα, ώστε επιστρατεύοντας την ανάγκη της σταθερότητας
να το επιτύχει. 

Φέρνει ξανά στο προσκήνιο την αλλαγή του εκλογικού νόµου,
αυτή τη φορά ανερυθρίαστα. Άρχισαν ήδη οι δηµόσιες προειδο-
ποιητικές βολές από κορυφαία στελέχη της Κυβέρνησης και κο-
ρυφαίους Βουλευτές. Επισηµαίνω µόνο τον κ. Γεραπετρίτη και
την κ. Μπακογιάννη σήµερα. Άρχισαν οι δηµόσιες παραινέσεις
να γίνει αυτό.

Αντιλαµβάνεστε περί τίνος πρόκειται; Δεν γνωρίζω αν συνταγ-
µατικά υπάρχει κι ένα θέµα στην ίδια εκλογική περίοδο να αλλά-
ξεις δύο φορές τον εκλογικό νόµο. Αλλά αυτό είναι το δευτερεύον.
Μπορεί να µην υπάρχει. 

Το πρωτεύον είναι ότι δεν έχει υπάρξει ποτέ Κυβέρνηση στις
τελευταίες δεκαετίες η οποία να άλλαξε δύο φορές τον εκλογικό
νόµο στη δική της θητεία. Πότε έλεγε την αλήθεια ο Πρωθυπουρ-
γός, όταν κατέβαζε τον ισχύοντα εκλογικό νόµο, αυτόν δηλαδή
που ψήφισε στη Βουλή, ορκιζόµενος ότι αποτελεί ό,τι πιο σύγ-
χρονο, πιο δηµοκρατικό, αλλά παράλληλα δίνει και σταθερότητα
στη διακυβέρνηση της χώρας, ή τώρα που όλοι τού εισηγούνται
να πάµε στον προηγούµενο νόµο και θα εγκαλέσουν τον ΣΥΡΙΖΑ,
που επειδή βγήκε µε τον προηγούµενο νόµο και θέλει να βγει
πρώτο κόµµα τώρα γιατί να µην τον ψηφίζει κι αυτός; Δηλαδή µι-
λάµε για έναν πολιτικαντισµό στο πιο κρίσιµο θεσµικό ζήτηµα
που υπάρχει στη χώρα. Είναι δυνατόν να λειτουργήσει αυτό;

Εγώ το δέχοµαι, οι κυβερνήσεις µέχρι τώρα σε όλη τη Μετα-
πολίτευση, και ψήφιζαν νόµους που τις βόλευαν και έκαναν δια-
δικασίες για να φτάσουν σε ένα κάποιο σύστηµα που θα
µπορούσε να προσδιοριστεί µε µια χρυσή τοµή ανάµεσα στην
αποτελεσµατικότητα της διακυβέρνησης και στην αναλογική εκ-
προσώπηση και την πραγµατική, αυθεντική εκπροσώπηση της
λαϊκής βούλησης. Φτάσαµε σε ένα σηµείο. Και όλες οι κυβερνή-
σεις κοίταξαν το δικό τους συµφέρον. 

Αλλά Κυβέρνηση που έφερε νόµο, που τον υπεράσπισε µε
όλες της τις δυνάµεις, και µετά από λίγο επειδή νιώθει ότι οι µε-
τρήσεις δεν της δίνουν πιθανά αυτοδυναµία στη δεύτερη εκλογή,
θα τον αποσύρει τον ίδιο και θα φτιάξει καινούργιο! Το καταλα-
βαίνετε περί τίνος πρόκειται; Μιλάµε για µία απόλυτη θεσµική
αναξιοπιστία.

Είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φανερό ότι µετά από τρία
χρόνια διακυβέρνησης αιτία της ανατροπής του παντοδύναµου
αρχικά αισθήµατος αυτάρκειας και αυτοδυναµίας της Νέας Δη-
µοκρατίας είναι η αναβάθµιση της παρουσίας του ΠΑΣΟΚ µετά
την εκλογή του Νίκου Ανδρουλάκη και η παρέµβασή του στους
λεγόµενους εκλογικούς συσχετισµούς.

Είναι διαφαινόµενη για εµάς και σίγουρη η ανατροπή αυτών
των συσχετισµών. Δεν υπάρχει πια µόνο ο ελεγχόµενος δικοµ-
µατισµός, µικρός δικοµµατισµός, από τη στιγµή που έγινε αντι-
ληπτό ότι το ΠΑΣΟΚ δεν θα είναι βολικός εταίρος για κανέναν
από τους δύο, κανένα από τα δύο µέρη του συγκεκριµένου δι-
κοµµατισµού. Υπάρχει λοιπόν µια ανησυχία, µια αποσταθεροποί-
ηση, µια ανασφάλεια. Όλα θα γινόντουσαν κάπως διαφορετικά.
Σου λέει τώρα, τα λέει αυτά ο Ανδρουλάκης για πολιτική αυτο-
νοµία, αλλά όταν θα έρθει η κρίσιµη ώρα όλο και κάτι θα γίνει,
να αλλάξει στάση, να υπάρξει κυβέρνηση, στην απίθανη περί-
πτωση που δεν θα βγάλουµε αυτοδυναµία -εννοεί ο κύριος Πρω-
θυπουργός για τη δεύτερη εκλογική αναµέτρηση.

Ανεβαίνει λοιπόν σήµερα στη Διεθνή Έκθεση σε δύο µέρες,
ανακουφισµένος από τις µετρήσεις ότι δεν θα χάσει τον χώρο

του κέντρου γιατί η κοινή γνώµη βάζει άλλες προτεραιότητες και
όχι τις υποκλοπές, τα βιοτικά προβλήµατα των πολιτών. Και όλη
η αρθρογραφία των ηµερών εκεί βρίσκεται, αποκαλύψεις, φτάνει
πια, πάµε παρακάτω, τι να δούµε, τι να κάνουµε, ο λαός ενδια-
φέρεται για αυτά που ζει και τα λοιπά.

Εδώ υπάρχει το χειρότερο από όλα. Όποιος δεν αντιλαµβάνε-
ται ότι η ποιότητα της δηµοκρατίας, τα δικαιώµατα των πολιτών,
το κράτος δικαίου, είναι στοιχείο της ποιότητας της ζωής των αν-
θρώπων, όποιος δεν αντιλαµβάνεται ότι η Ελλάδα δεν πέρασε,
µετά από σαράντα οκτώ ως πενήντα χρόνια Μεταπολίτευσης, για
να ξαναζήσει προβλήµατα δηµοκρατίας και ότι µπορεί αυτό για
τον προοδευτικό πολίτη του κέντρου, για παράδειγµα, ή τον δη-
µοκρατικό πολίτη να µην είναι ενδιαφέρον αλλά να είναι µονάχα
τα οικονοµικά, που µπορεί να είναι εξίσου ή και περισσότερο εν-
διαφέροντα, όπως και όλα τα άλλα θέµατα που νοµίζει η Κυβέρ-
νηση ότι τα αντιµετωπίζει αποτελεσµατικά, αλλά εµείς
πιστεύουµε ότι αποτυγχάνει παντού, όσο κι αν λέει ότι είναι ει-
σαγόµενα και λοιπά και ότι αυτή έχει δείξει µια αποτελεσµατικό-
τητα -και εκεί θα χάσει- η ουσία είναι ότι κατάφερε ο Πρωθυ-
πουργός να βάλει στην εκλογική ατζέντα και πρόβληµα που η Ελ-
λάδα το είχε λύσει, το πρόβληµα της ποιότητας της δηµοκρα-
τίας. Και αυτό θα είναι, κατά τη γνώµη µου, πολύ οδυνηρό για τη
χώρα να το ζήσει ξανά αλλά και για τη Νέα Δηµοκρατία, που πι-
στεύει ότι µπορεί µε αυτόν τον τρόπο να κερδίσει τα εκλογικά
της στοιχήµατα απέναντι στη ζωή των ανθρώπων και στην πορεία
της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Θα συνεχίσουµε µε τον κ. Καµίνη και την κ. Αθανασίου. Πρώτα

είχε ζητήσει ο κ. Γρηγοριάδης. Αν ήταν εδώ θα έπαιρνε τον λόγο,
αν έρθει στην Αίθουσα µετά τον κ. Καµίνη θα πάρει τον λόγο.

Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Απατζίδη ζητεί άδεια
ολιγοήµερης απουσίας, από 19 έως 23 Σεπτεµβρίου, ώστε να τα-
ξιδέψει στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους. Η Βουλή εγκρί-
νει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σκόπευα να µιλήσω για το θέµα του εκλογικού νόµου, αλλά ο

Κώστας Σκανδαλίδης υπήρξε τόσο σαφής, τόσο κατηγορηµατι-
κός, ούτως ώστε περιττεύει να επεκταθώ κι εγώ. Απλώς να πω
ότι εδώ πέρα, εάν κάτω από αυτές τις συνθήκες, µια κυβέρνηση
προβαίνει στο πρωτοφανές για τη Μεταπολίτευση -και δεν ξέρω
και στη συνταγµατική µας ιστορία γενικότερα- διάβηµα να αλλά-
ζει η ίδια τον τελευταίο χρόνο της κοινοβουλευτικής, της βου-
λευτικής περιόδου τον εκλογικό νόµο που η ίδια είχε φέρει και
είχε ψηφίσει, αυτό µπορεί να µην αποτελεί τυπική παραβίαση του
Συντάγµατος, αλλά είναι σαφής καταστρατήγηση.

Η Κυβέρνηση εκ προοιµίου µας λέει ότι ο θεσµός των διερευ-
νητικών εντολών, δηλαδή ο µηχανισµός του άρθρου 37, το οποίο
προβλέπει ακριβώς τις διερευνητικές εντολές όταν δεν υπάρχει
αυτοδυναµία, είναι ένας θεσµός άχρηστος, θα υπονοµεύσει όλη
τη διαδικασία για την αναζήτηση σχηµατισµού κυβέρνησης που
να έχει την πλειοψηφία της Βουλής -διότι αυτό επιβάλλει ο συν-
τακτικός νοµοθέτης- και θα καθυποβάλλει τη χώρα στην ταλαι-
πωρία, ακριβώς να πάει σε άλλες, δεύτερες εκλογές.

Αυτό το κάνει χωρίς να αναλογίζεται και το τίµηµα το οποίο
υπάρχει για µια χώρα η οποία δεν ανέχεται µεγάλα διαστήµατα
ακυβερνησίας. Διότι πρέπει να καταλάβουµε ότι ουσιαστικά ο κυ-
βερνητικός µηχανισµός παραλύει µήνες πριν από τη διεξαγωγή
των εκλογών -και δεν βλέπω σε αυτό η παρούσα Κυβέρνηση να
έχει κάνει τίποτα το οποίο να το αποτρέψει-, κατά τη διάρκεια
των εκλογών έχουµε υπηρεσιακές κυβερνήσεις, οι οποίες εξ ορι-
σµού έχουν πολύ περιορισµένες αρµοδιότητες, και όλα αυτά σε
µια περίοδο που σοβεί µια πάρα πολύ σηµαντική, σοβαρή οικο-
νοµική κρίση και έχουµε ανοικτά µέτωπα στα εθνικά µας θέµατα.
Ελπίζω αυτή η ανευθυνότητα της Κυβέρνησης να µην επαληθευ-
τεί µε τραγικό τρόπο.
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Και για το νοµοσχέδιο τώρα. Η πανδηµική κρίση, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, επιτάχυνε τη µετάβαση στην ψηφιακή οικονοµία
και ιδίως στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο αριθµός των ηλεκτρονικών
διασυνοριακών αλλαγών έχει αυξηθεί σε εκθετικό βαθµό. Οι ηλε-
κτρονικές συναλλαγές είναι πια αναπόσπαστο κοµµάτι της καθη-
µερινότητας του πολίτη και διαπλάθουν φυσικά νέες κατανα-
λωτικές συνήθειες.

Έτσι υποχρεώνονται και οι επιχειρήσεις να κάνουν το αναγκαίο
ψηφιακό άλµα, προκειµένου να εξακολουθήσουν να είναι αντα-
γωνιστικές.

Η προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου ή ψηφιακών υπηρεσιών
είναι πια µια καθηµερινότητα για εµπόρους και καταναλωτές. Για
παράδειγµα, η αγορά µιας smart tv, η οποία περιέχει ποικίλες ψη-
φιακές εφαρµογές ή ενός smart watch ή ενός «έξυπνου» τηλε-
φώνου αποτελεί πια προϊόν καταναλωτικής συνήθειας, κατα-
λαµβάνοντας µεγάλο µέρος των καθηµερινών µας οικονοµικών
συναλλαγών.

Σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης πια δεν έχουµε µόνο µια εσω-
τερική αγορά, αλλά και µια ενιαία ψηφιακή εσωτερική αγορά
όπου από τη µία πλευρά οι καταναλωτές πρέπει να έχουν ευκο-
λότερη πρόσβαση µε τις µέγιστες δυνατές εγγυήσεις των δικαιω-
µάτων τους και από την άλλη οι επιχειρήσεις πρέπει να έχουν
πρόσβαση στην προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου και υπηρε-
σιών µε τις µέγιστες εγγυήσεις της ανταγωνιστικότητας.

Σκοπός των ευρωπαϊκών κανόνων που ενσωµατώνει το νοµο-
σχέδιο είναι η ισορροπία µεταξύ της επίτευξης ενός υψηλού επι-
πέδου προστασίας των καταναλωτών και της προώθησης του
υγιούς ανταγωνισµού µεταξύ των επιχειρήσεων. 

Η ενσωµάτωση αυτή έπρεπε να έχει γίνει από την 1η Ιουλίου
του 2021. Για ακόµα µία φορά η Ελλάδα καθυστερεί να εκπλη-
ρώσει τις υποχρεώσεις που επιβάλλει το Ενωσιακό Δίκαιο. Για
να πάω και στα θέµατα διαδικασίας, για ακόµα µία φορά βλέ-
πουµε την Κυβέρνηση να φέρνει νοµοσχέδια για ψήφιση µετά
από µια πολύ ισχνή διαβούλευση και όλα αυτά έρχονται ουσια-
στικά να µας θυµίσουν πώς το επιτελικό κράτος και η ορθή νο-
µοθέτηση ουσιαστικά πάσχουν αυτούς τους τελευταίους
καιρούς.

Οι καταναλωτές είναι πολύ σηµαντικό να γνωρίζουν ότι τα συµ-
βατικά τους δικαιώµατα προστατεύονται κατά την πραγµατοποί-
ηση διασυνοριακών αγορών, ιδίως µέσω διαδικτύου, αλλά και οι
διαπροσωπικές επικοινωνίες και αυτό επιτυγχάνεται µ’ ένα
σαφές συµβατικό πλαίσιο που εξασφαλίζει όχι µόνο την εµπιστο-
σύνη, αλλά και την άνετη πρόσβαση σε υψηλής ποιότητας ψη-
φιακό περιεχόµενο και υπηρεσίες.

Είναι σηµαντικό ότι στη σκέψη 24 της υπό ενσωµάτωση οδη-
γίας προβλέπεται συµβατική επανόρθωση για τους καταναλωτές
σε συµβάσεις προµήθειας ψηφιακού περιεχοµένου υπηρεσιών,
όπου το αντάλλαγµα δεν είναι χρηµατικό, αλλά είναι τα ίδια τα
προσωπικά δεδοµένα του καταναλωτή. Επίσης, σηµαντικό είναι
ότι η ίδια οδηγία αναπτύσσει άµεσες συνδέσεις µε τον κανονισµό
679 για την προστασία των προσωπικών δεδοµένων, αφού ανα-
φέρεται ρητά ότι το δικαίωµα διαγραφής και το δικαίωµα του κα-
ταναλωτή να ανακαλέσει τη συγκατάθεσή του για την επεξεργα-
σία των δεδοµένων θα πρέπει να ισχύουν πλήρως και σε σχέση
µε τις συµβάσεις που καλύπτονται από την οδηγία αυτή. 

Τέλος, πολύ σηµαντική είναι και η σκέψη 67 της οδηγίας, η
οποία αναφέρει την περίπτωση που το ψηφιακό περιεχόµενο ή η
ψηφιακή υπηρεσία παρέχεται στον καταναλωτή κατόπιν παροχής
από εκείνον δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και καταγγείλει
τη σύµβαση ακόµη και στην περίπτωση που η έλλειψη συµµόρ-
φωσης εκ µέρους του είναι επουσιώδης.

Υπάρχουν επιπλέον παρατηρήσεις οι οποίες εκφράστηκαν από
την ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλλαγής κ. Νάντια
Γιαννακοπούλου. 

Από την πλευρά µου, θα ήθελα να σταθώ σε αυτές τις ειδικό-
τερες πρόνοιες και να τονίσω ότι η Κυβέρνηση οφείλει να θεσπί-
σει προγράµµατα προσαρµογής και εξοικείωσης των µικρών και
µεσαίων επιχειρήσεων µε το ηλεκτρονικό εµπόριο µέσω της καλ-
λιέργειας ειδικών δεξιοτήτων που απαιτούνται, ώστε να αµβλυν-
θούν οι ψηφιακές ανισότητες συγκριτικά µε τις µεγαλύτερες
επιχειρήσεις που διαθέτουν εξ ορισµού περισσότερη τεχνογνω-

σία και ανθρώπινους και υλικούς πόρους.
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Η κ. Μαρία Αθανασίου από την Ελληνική Λύση έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Το παρόν νοµοσχέδιο είναι άκρως τεχνικό και αποσκοπεί στην

εναρµόνιση της εθνικής έννοµης τάξης µε την ευρωπαϊκή. Γενικά
η πλειονότητα των προτεινόµενων ρυθµίσεων αποτελεί µια ανα-
παραγωγή των γενικών κανόνων που ισχύουν στις συµβάσεις του
Αστικού Κώδικα.

Επικεντρώνοµαι σε ορισµένα ενδεικτικά άρθρα του παρόντος
νοµοσχεδίου.

Άρθρο 5: Η υπεροχή των κανόνων της Ενωσιακής Νοµοθεσίας
ως προς το ζήτηµα της επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπι-
κού χαρακτήρα αφορά και στην επεξεργασία των προσωπικών
δεδοµένων των Ευρωπαίων πολιτών στον τοµέα της υγείας. Η
Ευρωπαϊκή Ένωση πρόκειται να δηµιουργήσει πλατφόρµα που
θα είναι προσβάσιµος ο φάκελος υγείας κάθε Ευρωπαίου πολίτη
σε περίπτωση που χρειαστεί, για παράδειγµα, νοσηλεία στο εξω-
τερικό, καθώς και για να διευκολυνθούν οι ιατρικές έρευνες.

Αυτό θα µπορούσε να χαρακτηριστεί κατ’ αρχάς ως θετικό,
ωστόσο γεννά πολύ έντονο προβληµατισµό το γεγονός ότι µπο-
ρεί να συνδεθεί µε τον εµβολιασµό και την υποχρεωτικότητα
αυτού, µε αποτέλεσµα να θίγονται προσωπικά δεδοµένα πολι-
τών.

Επίσης, ένας άλλος ευαίσθητος τοµέας στον οποίον θα πρέπει
να διασφαλιστεί η διαφύλαξη των προσωπικών δεδοµένων των
πολιτών είναι και ο τοµέας της ιδιωτικής ασφάλισης. Ας φαντα-
στούµε τη διαρροή προσωπικών δεδοµένων σε ιδιωτικές ασφα-
λιστικές εταιρείες. Εκτός από τον προφανή κίνδυνο να έλθουν
σε κοινή γνώση αυστηρώς προσωπικά ευαίσθητα δεδοµένα, υφί-
σταται και ο κίνδυνος να γνωρίζουν οι ασφαλιστικές εταιρείες
στοιχεία για την υγεία των υποψηφίων ασφαλιζοµένων, τα οποία
οι ίδιοι οι ενδιαφερόµενοι να αγνοούν και έτσι οι εταιρείες να
απορρίπτουν την ασφάλιση ή να επαυξάνουν υπερβολικά τα
ασφάλιστρα, µε τους ενδιαφερόµενους να µην µπορούν να γνω-
ρίζουν την αιτία.

Άρθρο 34, ανταπόκριση του πράγµατος στη σύµβαση, αντικα-
τάσταση άρθρου 534 Αστικού Κώδικα και άρθρο 35. Πραγµατικά
ελαττώµατα και τα δύο αυτά άρθρα, το ένα ως συνέχεια του
άλλου, καθώς εισάγουν εσφαλµένη τροποποίηση, διότι µε τα όσα
προβλέπουν περιορίζεται υπερβολικά το περιεχόµενο σηµαντι-
κών διατάξεων στο πεδίο των δικαιοπραξιών, µε αποτέλεσµα να
διαταράσσεται το παρόν νοµοθετικό πλαίσιο. 

Άρθρο 47: Μείωση του τιµήµατος και υπαναχώρηση, προ-
σθήκη άρθρου 545 Αστικού Κώδικα. Κατά την άποψή µας είναι
αρνητική για τους αγοραστές η επιµονή στη διατήρηση της σύµ-
βασης και την αποκατάσταση της έλλειψης ανταπόκρισης αντί
της µείωσης του τιµήµατος ή της υπαναχώρησης. Οι διατάξεις
για τις επουσιώδεις ελλείψεις θα δηµιουργήσουν επιπλέον σύγ-
χυση, καθώς περιορίζονται τα δικαιώµατα των αγοραστών, µε
αποτέλεσµα οι πωλητές να έχουν υπερβολικά κυρίαρχη και δε-
σπόζουσα θέση. 

Άρθρο 50: Καταστροφή ή χειροτέρευση του πράγµατος, τρο-
ποποίηση άρθρου 548 του Αστικού Κώδικα. Αναφέρεται ότι ο
αγοραστής µπορεί να ζητήσει αντικατάσταση ή να υπαναχωρή-
σει από τη σύµβαση ή να µειώσει το τίµηµα σε περίπτωση που
το πράγµα καταστράφηκε λόγω έλλειψης ανταπόκρισης.

Προηγουµένως υπήρχε η λέξη «ελάττωµα», η οποία αντικαθί-
σταται µε τον όρο «έλλειψη ανταπόκρισης». Η χρήση µιας πιο γε-
νικής ορολογίας απ’ αυτήν αφήνει πολύ διευρυµένα περιθώρια
ερµηνείας για το τι σηµαίνει ότι το πράγµα δεν ανταποκρίνεται
στη σύµβαση, µε αποτέλεσµα να δηµιουργούνται µελλοντικά
συγχύσεις και αύξηση των αντιδικιών.

Άρθρο 53. Έναρξη, συµπλήρωση και διακοπή παραγραφής,
τροποποίηση του άρθρου 555. Η νέα φράση είναι γενική, αόρι-
στη και ευρεία, αφήνοντας περιθώρια ερµηνείας για το τι µπορεί
να θεωρηθεί ότι δεν ανταποκρίνεται στη σύµβαση. Ο όρος «έλ-
λειψη ανταπόκρισης» δεν παρέχει, όπως επισηµάνθηκε και στο
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προηγούµενο άρθρο, σαφή κριτήρια για το πότε ένα αντικείµενο
µπορεί να θεωρηθεί ότι δεν ανταποκρίνεται στη σύµβαση. Με
αυτόν τον τρόπο δηµιουργείται µια νέα νοµική έννοια στις δια-
τάξεις για την πώληση, γύρω από την οποία θα αναπτυχθούν δια-
φορετικές, αντιφατικές θεωρητικές απόψεις, οι οποίες θα
οδηγούν πολλές φορές σε αντιφατικά συµπεράσµατα. 

Άρθρο 60. Αναφέρεται στο άρθρο 693 του Αστικού Κώδικα, το
οποίο παρ’ ότι τροποποιείται, εντούτοις διατηρείται η εξαιρετικά
σύντοµη εξάµηνη παραγραφή επί ελαττωµατικού κινητού στη
σύµβαση έργου. Η προθεσµία αυτή είναι ανεπίτρεπτα σύντοµη
και δεν δίνει τη δυνατότητα να διαπιστώσει ο αγοραστής την
ελαττωµατικότητα του πωληθέντος πράγµατος. 

Η αντίστοιχη προθεσµία παραγραφής επί ερωτηµατικού ακι-
νήτου στη σύµβαση πώλησης είναι διετής και τούτο ισχύει ήδη
από είκοσι ετών µε τον ν.3043 του 2002. Θεωρούµε ότι δεν υφί-
σταται κανένας λόγος διαφοροποίησης της προθεσµίας παρα-
γραφής για τον ίδιο ακριβώς λόγο µεταξύ των δύο συµβάσεων,
της σύµβασης πώλησης και της σύµβασης έργου. Θα χρειαστεί
διόρθωση της εν λόγω διάταξης και παρέκταση της προθεσµίας
παραγραφής στα δύο χρόνια και στη σύµβαση έργου για τα
ελαττωµατικά κινητά πράγµατα.

Κύριοι, κλείνοντας, θα µου επιτρέψετε να τοποθετηθώ και στην
υποβληθείσα τροπολογία µε την οποία το Υπουργείο Υγείας προ-
βλέπει την πληρωµή εφηµεριών των γιατρών που µετακινούνται
µε σκοπό την κάλυψη τρεχουσών αναγκών, στελέχωσης δοµών
υγείας και πλήρωση υπαρχόντων κενών, ένα ακόµη ηµίµετρο, µια
τακτική λανθασµένη που ξεκινήσατε στην περίοδο της πανδηµίας
και παγιώνεται σήµερα στο πλαίσιο του προσωπικού γιατρού.
Νοµιµοποιείτε τη µετακίνηση των γιατρών από εδώ και από εκεί.
Με τέτοιος ακροβασίες δεν ασκείται το ιατρικό λειτούργηµα ούτε
η δηµόσια υγεία στελεχώνεται.

Η Κυβέρνηση όφειλε να έχει προβλέψει την επαρκή στελέ-
χωση των δοµών υγείας προς αρτιότερη και πληρέστερη κάλυψη
των κενών και των αναγκών. Ειδικά µετά από πανδηµία είναι ανε-
πίτρεπτο να λειτουργεί η Κυβέρνηση τόσο αποσπασµατικά και
χωρίς σχεδιασµό και µάλιστα µε τροπολογίες και σκόρπια άρθρα
σε νοµοσχέδια τα οποία αφορούν κατ’ αρχάς άλλους κλάδους.

Κύριοι της Κυβέρνησης, οφείλετε να λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν
σας τις ανάγκες της δηµόσιας υγείας, τα κενά τα οποία έχει δη-
µιουργήσει και διαιωνίσει η αδράνεια σας και η αδιαφορία σας.
Πρόκειται για ανθρώπινες ζωές, η διασφάλιση των οποίων απο-
τελεί κύρια και θεµελιώδη αρχή και µέριµνα κάθε ευνοµούµενης
πολιτείας.

Επίσης, για το σηµερινό νοµοσχέδιο η Ελληνική Λύση κατέ-
θεσε τροπολογία για κατάργηση της υποχρεωτικότητας του εµ-
βολιασµού άνω των εξήντα και επιστροφή των καταβληθέντων
προστίµων. Σας υπενθυµίζουµε ότι η εφαρµογή του νόµου έχει
ανασταλεί, αλλά δεν έχει καταργηθεί. Είναι ασέβεια και βία προς
τους γονείς και τους παππούδες µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Υψηλάντης και αµέσως µετά ο κύριος Υφυπουρ-
γός.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, για ποιο θέµα;

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Επί της διαδικασίας.
Θα ήθελα να ρωτήσω, γιατί ίσως και εγώ είµαι µπερδεµένη,

βάσει ποιου άρθρου του Κανονισµού της Βουλής στον κατάλογο
των οµιλητών µετά το τελευταίο κόµµα δεν ακολουθεί ο ανεξάρ-
τητος Βουλευτής, αλλά παρεµβάλλονται δύο Βουλευτές αυτή τη
στιγµή στον παρόντα κατάλογο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία,
όταν τελειώσει, θα σας το πω αναλυτικά.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Θα ήθελα µια απλή απάντηση,
γιατί γίνεται συστηµατικά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.

Κύριε Υψηλάντη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα εισαγωγικά να
κάνω δύο παρατηρήσεις. Η πρώτη είναι ότι σύµφωνα µε το
άρθρο 5 των υπό ενσωµάτωση οδηγιών τα κράτη-µέλη δεν µπο-
ρούν να υιοθετήσουν στο εθνικό τους δίκαιο διατάξεις που πα-
ρεκκλίνουν από τις ρυθµίσεις των συγκεκριµένων οδηγιών,
δηλαδή της 2019/770 και της 2019/771 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου που ενσωµατώνονται στην εθνική
έννοµη τάξη µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο και βεβαίως επιση-
µαίνοντας ότι παρά την καθυστέρηση -την όποια καθυστέρηση-
, είµαστε από τα πρώτα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που ενσωµατώνουν τις συγκεκριµένες οδηγίες. Και τούτο διότι
υπήρξε σχολαστική νοµοπαρασκευαστική επεξεργασία, προκει-
µένου οι νέες αυτές µέθοδοι στο κοµµάτι των πωλήσεων του
Ενοχικού Δικαίου να επεξεργαστούν καταλλήλως και να ενταχ-
θούν στον Αστικό µας Κώδικα.

Είναι αλήθεια ότι στο Κοινοβούλιό µας δυστυχώς παρά τα σα-
ράντα και πλέον χρόνια της ένταξης µας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, εντούτοις ακούγονται ακόµα και εδώ στο Κοινοβούλιο
πράγµατα τα οποία δεν συνάδουν µε την ευρωπαϊκή έννοµη
τάξη. Είναι σαν να είµαστε κάπου αλλού. Εδώ ακούγονται πράγ-
µατα σαν να είµαστε µια χώρα η οποία δεν είναι σαράντα χρόνια
και πλέον στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν ξέρουµε τι εστί κανονι-
σµός, δεν ξέρουµε τι εστί οδηγία και εδώ λέµε αυτά τα πράγ-
µατα. Όπως λέµε εµείς οι νοµικοί -ας µε συγχωρήσετε- είναι σαν
να παίζουµε µπιλιάρδο στην πλάτη των εντολέων µας. Εδώ πέρα
είναι σαν να ερχόµαστε και να λέµε πράγµατα για τα οποία απλά
και µόνο τα λέµε, για να ικανοποιήσουµε τα αυτιά ορισµένων. Ε,
δεν είναι έτσι τα πράγµατα και ούτε µπορεί να προχωρήσει µέσα
από έναν τέτοιο διάλογο, ειδικά µέσα εδώ, αυτή η χώρα µπρο-
στά, να διεκδικεί και να θέλει από την Ευρώπη, αλλά να µη γνω-
ρίζουν καν ορισµένοι ποιες είναι οι βασικές υποχρεώσεις αυτής
της χώρας και πώς πρέπει να λειτουργούν δικαιϊκά µέσα στην έν-
νοµη ευρωπαϊκή τάξη.

Η δεύτερη είναι ότι οι φωνές για νοµοθετική οκνηρία καταρρί-
πτονται. Αποδεικνύεται αντίθετα ακόµη µία φορά ότι υπάρχει όχι
µόνο παραγωγή πρωτογενούς νοµοθετικού έργου από την Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, αλλά και της έγκαιρης και
ορθής ενσωµάτωσης ακριβώς -αυτό που έλεγα προηγούµενα-
των ενωσιακών οδηγιών στο Εθνικό µας Δίκαιο.

Πρέπει επίσης να πούµε ότι οι οδηγίες, ειδικά αυτές οι σαφείς
και ξεκάθαρες, µπορούν να τις επικαλεστεί οποιοσδήποτε ευρω-
παίος πολίτης. Είναι πάγια νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστη-
ρίου και συνεπώς οι συζητήσεις αυτές ανάγονται σε αυτά τα
οποία προείπα εισαγωγικά.

Το ηλεκτρονικό εµπόριο και στη χώρα µας, όπως άλλωστε και
στην υπόλοιπη Ευρώπη, καταγράφει µια µεγάλη ανάπτυξη. Η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση δηµιουργεί στρατηγική για την ψηφιακή ενιαία
αγορά, προκειµένου να υπάρξει ασφάλεια δικαίου, καθώς επίσης
και ενσωµάτωση όλων των υπηρεσιών του εµπορίου στην πώ-
ληση αγαθών και ψηφιακού περιεχοµένου εκτός εγχώριας αγο-
ράς τους.

Συνεπώς σκοπός και του υπό έγκριση σχεδίου νόµου είναι η
προσαρµογή του ιδιωτικού δικαίου στις απαιτήσεις των σύγχρο-
νων συναλλαγών µε αντικείµενο την παροχή ψηφιακού περιεχο-
µένου και ψηφιακών υπηρεσιών µε στόχο την ανάπτυξη της
ψηφιακής οικονοµίας µε εµπέδωση της ασφάλειας στις συναλ-
λαγές. Οι οδηγίες προκρίνουν τους όρους «προµηθευτής»,
αυτός που αναλαµβάνει υποχρέωση να παράσχει στον «λήπτη»
ψηφιακό περιεχόµενο ή ψηφιακή υπηρεσία, ο δε «λήπτης» να κα-
ταβάλλει το συµφωνηµένο αντίτιµο. Προβλέπουν ευθύνη του
προµηθευτή ανεξάρτητα από υπαιτιότητα του για τις περιπτώ-
σεις της µη εκπλήρωσης και µη ανταπόκρισης, προσδιορίζονται
τα δικαιώµατα των ληπτών και καθορίζεται ο χρόνος παραγρα-
φής, καθώς επίσης και το δικαίωµα αναγωγής εναντίον κάθε προ-
ηγούµενου προµηθευτή.

Εξαιρετικά σηµαντική για τον καταναλωτή είναι η συµπλήρωση
της κείµενης νοµοθεσίας στο άρθρο 10, παράγραφος 16 του
ν.2251/1994, µε την οποία παρέχεται δυνατότητα στις ενώσεις
καταναλωτών να ασκήσουν συλλογική αγωγή για την προστασία
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των συµφερόντων του καταναλωτικού κοινού µε αίτηµα την πα-
ράλειψη της παράνοµης συµπεριφοράς του προµηθευτή στο
πλαίσιο των συµβάσεων για την προµήθεια ψηφιακού περιεχο-
µένου και ψηφιακών υπηρεσιών.

Έχουµε, δηλαδή, πέρα από τις παρεµβάσεις στον Αστικό Κώ-
δικα -για να καταλαβαινόµαστε εδώ µεταξύ µας οι νοµοθέτες-
και µια παρέµβαση σε νόµο για τους καταναλωτές. Αυτές οι δια-
κρίσεις θα ήταν πολύ πιο απλές αν πραγµατικά δίναµε µια έµ-
φαση στη µελέτη των νοµοθετηµάτων που έρχονται εδώ και όχι
απλά για την παράθεση πολιτικών κορόνων.

Με την ενσωµάτωση των συγκεκριµένων οδηγιών αφ’ ενός
τροποποιούνται και συµπληρώνονται οι διατάξεις του Αστικού
Κώδικα περί πώλησης, ανταλλαγής και σύµβασης έργου στο δέ-
κατο τέταρτο και δέκατο ένατο κεφάλαιο. Έτσι οι διατάξεις που
αναφέρονται σε πώληση εφαρµόζονται και στην πώληση πράγ-
µατος µε ψηφιακά στοιχεία και τροποποιούνται οι διατάξεις του
ν.2251/94 σχετικά µε τα ζητήµατα προστασίας καταναλωτή σε
συµµόρφωση µε το Ενωσιακό Δίκαιο και ειδικότερα καθορίζεται
ο αναγκαστικός χαρακτήρας των άρθρων 534 επόµενα του Αστι-
κού Κώδικα, ότι η συµφωνία που εισάγει παρέκκλιση από τα προ-
αναφερόµενα άρθρα σε βάρος του καταναλωτή είναι άκυρη.

Θεωρώ ότι ακολουθούµε µία πορεία συνεπή στον ελληνικό λαό
σε όλα τα επίπεδα, στις ευρωπαϊκές µας υποχρεώσεις και στις
εθνικές µας υποχρεώσεις. Και µε αυτόν τον τρόπο θα συνεχί-
σουµε µέχρι την ηµέρα εκείνη που ο ελληνικός λαός θα εγκρίνει
και θα ξαναδώσει ισχυρή εντολή στην Κυβέρνησή του Κυριάκου
Μητσοτάκη για µία ακόµα τετραετία.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Χαρα-

κόπουλος έχει τον λόγο. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε προσοχή τον Κοινο-

βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΚΙΝΑΛ-ΠΑΣΟΚ τον κ. Σκανδαλίδη να
αναλώνει µεγάλο µέρος της οµιλίας του για να εκφράσει την
αγωνία του στο ενδεχόµενο αλλαγής του εκλογικού νόµου.
Επειδή είµαι εξ αυτών που δηµόσια έχουν τοποθετηθεί υπέρ της
ανάγκης αλλαγής του εκλογικού νόµου µε στόχο τη σταθερό-
τητα, επιτρέψτε µου µια µικρή απάντηση. 

Η κριτική που ασκείται από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση αλλά
και κυρίως από το Κίνηµα Αλλαγής, το ΠΑΣΟΚ, είναι ότι αυτή η
ενδεχόµενη αλλαγή του εκλογικού νόµου θα είναι µία µη θεσµική
στάση από πλευράς της Κυβέρνησης. Γιατί, όµως, µιλάµε για το
ενδεχόµενο αλλαγής του εκλογικού νόµου, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι; Το θέµα τίθεται διότι έχουµε µια άκρως αντιθεσµική
συµπεριφορά από τον αρχηγό του τρίτου κόµµατος του ΚΙΝΑΛ,
τον κ. Ανδρουλάκη, ο οποίος λέει ότι εκ προοιµίου δεν θα σεβα-
στεί τη λαϊκή εντολή που αυτοδίκαια δίνει το δικαίωµα της εντο-
λής σχηµατισµού Κυβέρνησης στον αρχηγό του πρώτου
κόµµατος.

Μας λέει ότι όποιος και αν είναι ο αρχηγός του πρώτου κόµ-
µατος, είτε ο κ. Μητσοτάκης, ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας
-που όλες οι έρευνες κοινής γνώµης δείχνουν ότι θα είναι το
πρώτο κόµµα ή αν -ο µη γένοιτο- ήταν ο κ. Τσίπρας, ο ΣΥΡΙΖΑ
πρώτο κόµµα, δεν θα δεχόταν ο αρχηγός του πρώτου κόµµατος
να είναι Πρωθυπουργός. Άρα, λοιπόν, η χώρα θα έµπαινε σε µια
περιπέτεια, σε µια πολιτική αστάθεια και το τελευταίο που χρει-
αζόµαστε εν µέσω ενός κυκεώνα τέτοιων προκλήσεων που αντι-
µετωπίζει η πατρίδα µας αυτή την ώρα κυρίως µε τον εξ
ανατολών γείτονα που απειλεί ευθέως µε casus belli, µε εισβολή
στα ελληνικά νησιά, είναι η αστάθεια. Χρειαζόµαστε ισχυρή κυ-
βέρνηση η οποία θα αντιδρά γρήγορα, θα παίρνει αποφάσεις
γρήγορα, ώστε να αντιµετωπίσει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο
κάθε πρόκληση.

Και τέλος, παραπάει να µιλάνε για πολιτικαντισµό αυτοί που
το 1989 άλλαξαν παραµονές των εκλογών τον εκλογικό νόµο.
Έφεραν την απλή αναλογική, όπως ψήφισε και ο ΣΥΡΙΖΑ παρα-
µονές της πτώσης του. Χρειάστηκαν τρεις απανωτές εκλογικές
αναµετρήσεις και 47%, προκειµένου τότε η Νέα Δηµοκρατία να
σχηµατίσει οριακή πλειοψηφία για να κυβερνήσει τη χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισέρχοµαι τώρα στο νοµοσχέ-

διο. Αναµφίβολα το Υπουργείο Δικαιοσύνης διεκδικεί µια από τις
πρώτες θέσεις στο µεταρρυθµιστικό έργο που υλοποιείται τα
τρία τελευταία χρόνια. Βεβαίως αυτό δεν είναι τυχαίο καθώς µία
από τις χρόνιες παθογένειες της δικαιοσύνης είναι η καθυστέ-
ρηση στην απονοµή της, στην απόδοση της δικαιοσύνης.
Ωστόσο ο τοµέας της δικαιοσύνης υφίσταται και την πίεση από
τις καταιγιστικές αλλαγές που συµβαίνουν τόσο σε τοπικό όσο
και σε ευρωπαϊκό επίπεδο και εκ των πραγµάτων προβάλλει η
ανάγκη προσαρµογής του νοµοθετικού πλαισίου στα νέα δεδο-
µένα, ώστε να µπορεί να ανταποκριθεί στις νέες προκλήσεις.
Αναφέροµαι για παράδειγµα στη διεθνοποίηση του εγκλήµατος
αλλά και σε νέες µορφές εγκληµατικής δράσης που δεν µας απα-
σχολούσαν στο σχετικά πρόσφατο παρελθόν. Το έργο εποµένως
του Υπουργείου Δικαιοσύνης είναι σύνθετο και δυσχερές διότι
απαιτεί ενδελεχή και επίπονη προεργασία, ώστε να υπάρξει ολο-
κληρωµένη νοµοθετική πρόταση και όχι εν θερµώ νοµοθέτηση
υπό την πίεση της συγκυρίας ή της επικαιρότητας. Είµαι βέβαιος
ότι η ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης θα συνεχίσει και το
επόµενο διάστηµα την ίδια σταθερή νοµοθετική παραγωγικό-
τητα.

Σε αυτό το πλαίσιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εντάσσεται
και το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα. Η ενσωµάτωση των
συγκεκριµένων οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την προ-
µήθεια ψηφιακών υπηρεσιών είναι αναµφισβήτητα µια υποχρέ-
ωση της χώρας µας και τηρουµένων των αναλογιών γίνεται
εγκαίρως σε αντίθεση µε ό,τι γινόταν στο παρελθόν, όπως για
παράδειγµα µε τον κανονισµό για τα προσωπικά δεδοµένα. Ταυ-
τόχρονα, όµως, συνιστά και µια απάντηση σε πραγµατικές ανάγ-
κες που γεννά η ολοένα και πιο παγκοσµιοποιηµένη αγορά: η
έκρηξη του ηλεκτρονικού εµπορίου και οι πωλήσεις ψηφιοποι-
ηµένων προϊόντων. 

Είναι φανερό ότι τα ζητήµατα αυτά προέκυψαν τις προηγού-
µενες δεκαετίες και απαιτείται ένα ενιαίο πλαίσιο προστασίας
των καταναλωτών αλλά και η ενίσχυση του ηλεκτρονικού εµπο-
ρίου µεταξύ των κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης χωρίς
εµπόδια που τίθενται από τις ισχύουσες νοµοθεσίες. Χωρίς αµ-
φιβολία το ηλεκτρονικό εµπόριο µε τη χρήση ψηφιακών µέσων
για την αγορά προϊόντων και υπηρεσιών εκτινάχθηκε και στη
χώρα µας κατά την περίοδο της πανδηµίας όταν τέθηκαν οι πε-
ριορισµοί στις µετακινήσεις. Και είναι σηµαντικό ότι αυτή η τάση
συνεχίζει να έχει µεγάλη δυναµική και αφορά εκατοµµύρια αν-
θρώπους. Σαφώς θα αυξάνονται προϊόντος του χρόνου γιατί
τόσο οι πολίτες όσο και οι επιχειρήσεις εκ των πραγµάτων
ωθούνται σε ανάλογες επιλογές για τις εµπορικές και καταναλω-
τικές συναλλαγές. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι το ηλεκτρονικό εµπόριο όπως υπο-
γράµµισε εύστοχα ο εισηγητής µας κ. Ζεµπίλης από το 2019 έως
το 2021 σχεδόν διπλασιάστηκε. Ταυτόχρονα το ίδιο το κράτος
προχώρησε σε µια ταχεία προσαρµογή στα σύγχρονα ψηφιακά
δεδοµένα αυτού του θαυµαστού νέου κόσµου µε το µεταρρυθ-
µιστικό έργο που κατά κοινή οµολογία έχει υλοποιηθεί τα τελευ-
ταία χρόνια. Αυτή η νέα πραγµατικότητα εποµένως πρέπει να
αποκρυσταλλωθεί σε ένα σύγχρονο νοµοθετικό πλαίσιο που θα
κατοχυρώνει και τις επιχειρήσεις και τους καταναλωτές. Να είναι,
δηλαδή, βέβαιοι οι καταναλωτές όταν αγοράζουν διαδικτυακά
κάθε είδους αγαθό στην Ευρωπαϊκή Ένωση ότι είναι το ίδιο δια-
σφαλισµένοι όπως όταν αγοράζουν από ένα φυσικό κατάστηµα.
Αυτή είναι η πρόθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αυτόν τον
στόχο υπηρετούν οι εν λόγω οδηγίες που καλούµαστε να ενσω-
µατώσουµε στο εθνικό µας δίκαιο. 

Συγχρόνως όµως ένα νέο ξεκάθαρο νοµοθετικό πλαίσιο µπο-
ρεί να λειτουργήσει υποστηρικτικά για τον τοµέα των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων ενισχύοντας την εξωστρέφειά τους ώστε να
δραστηριοποιηθούν εντονότερα εκτός των ελληνικών συνόρων.
Μέχρι σήµερα η πολυπλοκότητα του νοµικού πλαισίου και των
διαφορών στο δίκαιο των συµβάσεων των κρατών µελών αποτε-
λούσε τροχοπέδη για ανάλογες πρωτοβουλίες. Αυτό, λοιπόν,
είναι κάτι που το έχουµε ανάγκη λόγω της σύνθεσης που έχει η
παραγωγική µας δοµή µε τη ραχοκοκαλιά της οικονοµίας µας να
αποτελείται από µικρές και µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Ένα ζήτηµα που ετέθη και από αρκετούς οµιλητές στην επι-
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τροπή είναι αυτό της προστασίας των προσωπικών δεδοµένων.
Όλοι γνωρίζουµε ότι το ψηφιακό σύµπαν έχει µαύρες τρύπες,
έχει σηµεία στα οποία γίνονται διαρροές και κακόβουλες δρα-
στηριότητες. Ο κανονισµός που έχει ψηφιστεί για τα προσωπικά
δεδοµένα και αναφέρεται ρητώς και σε αυτό το νοµοσχέδιο ελ-
πίζουµε ότι θα λειτουργήσει ως δικλείδα ασφαλείας σε παρόµοια
ζητήµατα εφόσον προκύψουν. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, θέλω να πιστεύω ότι θα εισακουστεί η
πρόταση του διευθυντή και νοµικού συµβούλου της Ελληνικής
Συνοµοσπονδίας Εµπορίου και Επιχειρηµατικότητας κ. Αντωνίου
Μέγγουλη ο οποίος ζήτησε κατά την ακρόαση των φορέων από
το αρµόδιο Υπουργείο Ανάπτυξης να προχωρήσει σε νέα προ-
γράµµατα ανάπτυξης του ηλεκτρονικού εµπορίου για τις επιχει-
ρήσεις ώστε να µπορέσουν να προσαρµοστούν σε αυτό το νέο
περιβάλλον της παγκοσµιοποιηµένης αγοράς. 

Με αυτές τις σκέψεις, κύριε Πρόεδρε, υπερψηφίζω την ενσω-
µάτωση των κοινοτικών οδηγιών για τις ψηφιακές πωλήσεις και
τις εγγυήσεις καταναλωτικών αγαθών. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Σκανδαλίδης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ο καλός κύριος συνάδελ-

φος έχει µπερδέψει λίγο τα πράγµατα. Το πρόβληµα της διακυ-
βέρνησης, κύριε συνάδελφε, δεν είναι µονάχα πρόβληµα
σχηµατισµού µιας Κυβέρνησης. Είναι πρόβληµα διαφορετικών
απόψεων στη δηµοκρατία για τον τρόπο που κυβερνιέται η χώρα.
Αν ένα κόµµα έχει µια διαφορετική άποψη τελείως διαφορετική
από τον τρόπο που κυβερνά ο κ. Μητσοτάκης πρέπει να κάνει
συγκυβέρνηση µαζί του στο όνοµα της σταθερότητας; 

Θα σας πω ένα παράδειγµα για να καταλάβετε γιατί κάνετε
λάθος. Το 1958 ο Καραµανλής έφερε το τριφασικό σύστηµα
όπου το δεύτερο κόµµα ήρθε πρώτο κι έκανε κυβέρνηση. Το
έκανε στο όνοµα του κοµµουνιστικού κινδύνου. Γιατί τότε η Αρι-
στερά ήταν πολύ ψηλά. Και θεωρείτε, αυτό το δικαίωµα το έχει
σε οποιαδήποτε δηµοκρατία, οποιουδήποτε ανεπτυγµένου κρά-
τους, οποιαδήποτε κυβέρνηση, στο όνοµα της σταθερότητας;
Προσέξτε γιατί ο συλλογισµός σας οδηγεί σε τελείως ανάποδα
πράγµατα. 

Εάν εµείς διαφωνούµε παντελώς µε τον τρόπο που κυβερνιέ-
ται η χώρα, θα βάλουµε Υπουργούς στην Κυβέρνηση του κ. Μη-
τσοτάκη, του κ. Τσίπρα, έτσι χωρίς λόγο, για να έχει πολιτική
σταθερότητα; Μα, εµείς θεωρούµε ότι είναι παράγων πολιτικής
αστάθειας ο τρόπος που κυβερνά ο κ. Μητσοτάκης. Έχουµε
αυτό το δικαίωµα; Θα µας το λύσετε θεσµικά µε νόµο που απα-
γορεύει να δηµιουργούνται πλειοψηφίες και µειοψηφίες στο
όνοµα των διαφορετικών προτάσεων και όχι των εκλογικών συ-
στηµάτων; Για όνοµα του Θεού! 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ – ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Τριάντα χρόνια έτσι
κυβερνιέται η χώρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Η δηµοκρατία κυβερνιέται
είτε µε µονοκοµµατικές είτε µε πολυκοµµατικές κυβερνήσεις στη
βάση ενός κυβερνητικού προγράµµατος συµφωνηµένου από
οµοϊδεάτες, εκτός αν είναι εθνική κρίση και µπορεί να γίνεται κυ-
βέρνηση εθνικής ενότητας ή οτιδήποτε άλλο. Εάν δεν υπάρχει
αυτό, αποφασίζει ο λαός, µια εκλογή, δυο εκλογές, τρεις εκλο-
γές, δέκα εκλογές, δική του είναι η πλειοψηφία, αυτός αποφασί-
ζει. 

Εσείς θα καταργήσετε τις διαφορές των κοµµάτων στο όνοµα
της σταθερότητας; Δεν υπάρχει αυτό. Νοµίζω ότι ο συλλογισµός
σας είναι πάρα πολύ έξω από τα δέοντα. Δεν σας κατηγορώ ότι
το κάνετε επίτηδες. Απλά η ακραία λογική της σταθερότητας
πάση θυσία, της σταθερής κυβέρνησης -και εγώ θέλω σταθερή
κυβέρνηση- οδηγεί ουσιαστικά στην κατάργηση της δηµοκρα-
τίας. Άρα και τα εκλογικά συστήµατα δεν µπορούν να έρχονται
οποιαδήποτε στιγµή θέλει, οποιοδήποτε κόµµα θέλει… 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
για ένα λεπτό µόνο γιατί δεν υπάρχει προσωπικό. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Βοηθάω, όµως, έτσι στο διά-
λογο και στην κατανόηση για όσους παρακολουθούν τη συζή-

τησή µας, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ που µου δίνετε τη
δυνατότητα.

Κύριε Σκανδαλίδη, εγώ δεν είπα ότι θα αποκλείσουµε τον µε-
τεκλογικό διάλογο. Το ζητούµενο είναι, για να υπάρχει µια µετε-
κλογική συνεργασία, να συµφωνήσουµε σε ένα κυβερνητικό
πρόγραµµα. Αυτό είναι αυτονόητο, βεβαίως. Εάν δεν συµφωνή-
σουµε σε ένα κυβερνητικό πρόγραµµα -εάν δεν υπάρχει αυτο-
δυναµία της Νέας Δηµοκρατίας- δεν µπορούµε να κάνουµε µια
κυβέρνηση συνεργασίας. Όµως όταν ο Αρχηγός σας εκ προοι-
µίου -πέραν του αν θα µπορέσουµε να συµφωνήσουµε σε µία µε-
τεκλογική κυβερνητική συµπόρευση µε ένα συµφωνηµένο πρό-
γραµµα- λέει ότι δεν θα δεχθεί ο αρχηγός του πρώτου κόµµατος
να είναι Πρωθυπουργός, δεν καταστρατηγείται ο σεβασµός στη
λαϊκή κυριαρχία; Αυτό είναι το µείζον και γι’ αυτό αναγκαζόµαστε
να κάνουµε όλη αυτήν τη συζήτηση για αλλαγή του εκλογικού
νόµου. 

Εµείς ψηφίσαµε έναν εκλογικό νόµο που έδινε τη δυνατότητα
του κλιµακωτού µπόνους, έτσι ώστε εάν το πρώτο κόµµα δεν πε-
τύχαινε το 38%, να υπήρχε η δυνατότητα συνεργασιών. Η συνερ-
γασία, βεβαίως, προϋποθέτει ότι θα συµφωνήσουµε σε ένα κοινό
κυβερνητικό πρόγραµµα. 

Εσείς, όµως, πέραν της συµφωνίας σε ένα κοινό πρόγραµµα
κυβερνητικού σχεδιασµού, βάζετε ως προϋπόθεση να µην είναι
ο αρχηγός του πρώτου κόµµατος Πρωθυπουργός. 

Ο κ. Ανδρουλάκης έχει πει ότι δεν θα δεχθεί ούτε ο Μητσοτά-
κης ούτε ο Τσίπρας να είναι Πρωθυπουργοί, «δεν θα συναινέσω»
είπε. Όταν, λοιπόν, λέει ότι δεν θα είναι ο Αρχηγός του πρώτου
κόµµατος Πρωθυπουργός, δεν σέβεται τη λαϊκή ετυµηγορία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Να εξηγήσω την απλή ανα-
λογική γιατί πάλι κάνει λάθος ο κ. Χαρακόπουλος. Μπορεί ένα
κόµµα να είναι πρώτο και να µην κάνει κυβέρνηση γιατί ο δηµο-
κρατικός λαός αποφάσισε ότι το δεύτερο και το τρίτο ή το δεύ-
τερο και το τέταρτο ή το δεύτερο, το τρίτο και το τέταρτο κόµµα
έχουν πλειοψηφία κοινοβουλευτική κι έχουν και κοινό πρό-
γραµµα και µπορούν να κυβερνήσουν τη χώρα. 

Σας ρωτώ –εσάς που θέλετε κοινά προγράµµατα- θα φέρετε
τον φάκελο του Ανδρουλάκη σήµερα στην επιτροπή ή όχι; Για να
ξέρουµε πώς χρησιµοποιείτε την πολιτική απέναντι στους αντι-
πάλους σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ εκ
των προτέρων, καθώς ο αρχηγός µου µίλησε µόνο επτά λεπτά,
να µε αφήσετε να µιλήσω λίγο παραπάνω, σύνολο εννιά λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει,
κύριε συνάδελφε.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Κατ’ αρχάς να ξεκινήσω λέγοντας ότι, ξέρετε, οι άνθρωποι εκεί

έξω ζουν στην πραγµατικότητα και προκαλεί θυµηδία στους αν-
θρώπους εκεί έξω όταν βλέπουν κονταροχτυπήµατα πολιτικά
εντός του Κοινοβουλίου µεταξύ µνηµονιακών κοµµάτων, µεταξύ
της απλής αναλογικής και της ενισχυµένης. Είναι πολύ απλό. Να
το πούµε για να το ξέρει και ο κόσµος που µας ακούει έξω και
καταλαβαίνει ότι λέµε την αλήθεια. Αν δεν σας βγουν τα κουκιά
µνηµονιακά, θα συνεργαστείτε και οι τρεις. Τόσο απλά το λέµε
και το λέµε µε πλήρη πολιτική ευθύνη αυτό που λέµε. 

Εάν, για να συνεχιστεί το µνηµόνιο, που στραγγαλίζει το λαό
µας, µέχρι το 2060, οφείλει η Νέα Δηµοκρατία, το ΚΙΝΑΛ και ο
ΣΥΡΙΖΑ να συγκυβερνήσουν, θα συγκυβερνούν µέχρι το 2060. 

Εκτός αν εσύ, αγαπητέ, αξιοπρεπέστατε ελληνικέ λαέ, τους
χαλάσεις τα σχέδια, τους ανατρέψεις τα σχέδια και τους χαλά-
σεις τη µαγιονέζα. Αξίζει τον κόπο να τους κάνουµε µαζί αυτήν
την έκπληξη. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µιλήσω καθόλου για το σχέδιο νόµου
που συζητάµε σήµερα, καθώς µίλησε ενδελεχέστατα η ειδική
αγορήτρια, η αγαπηµένη µας κ. Φωτεινή Μπακαδήµα, η οποία τα
είπε θαυµάσια. Θα µιλήσω για το ρεύµα, καθώς για ό,τι κι αν συ-
ζητάµε εµείς µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, αν δεν είναι το ρεύµα,
επιβεβαιώνουµε αυτό που πιστεύει στο υποσυνείδητό του ο ελ-
ληνικός λαός, ότι είµαστε άσχετοι µε την πραγµατικότητα, ότι
παριστάνουµε ότι είµαστε πολιτικοί που συνεισφέρουν στη δια-
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χείριση και στη µορφή της πραγµατικότητας. Περί άλλων τυρβά-
ζουµε, µε λίγα λόγια, εµείς, ενώ ο κόσµος έξω εκεί καίγεται,
κύριε Πρόεδρε.

Ρεύµα, λοιπόν: Σας τα είπε ο Αρχηγός µας, αγαπητοί κύριοι
Υπουργοί, θα σας τα πω κι εγώ άλλη µια φορά λίγο πιο απλά, πιο
κατανοητά, καθώς δεν υπήρξα ποτέ καθηγητής πανεπιστηµίου
ούτε καν φοιτητής στη ζωή µου παρά µόνο στη δραµατική σχολή
του Θεάτρου Τέχνης, όταν ακόµα ζούσε ο υπέροχος Κάρολος
Κουν. 

Ρεύµα, λοιπόν: Πώς σου ρίχνουν, ελληνικές λαέ, πολίτες µας
που µας ακούτε από εκεί έξω, τόνους στάχτη στα µάτια; Προ-
σποιείστε, κύριοι Υπουργοί -ο κ. Μητσοτάκης, βέβαια, η ανώνυµη
αυτή εταιρεία που παριστάνει τον Πρωθυπουργό- ότι, δήθεν,
παίρνετε τα χρήµατα που δίνετε ως επιδότηση στους πολίτες
από τους παραγωγούς -από αυτούς τους γνωστούς τέσσερις και
πέµπτη είναι η αµερικάνικη πολυεθνική. Προσποιείστε, λοιπόν,
ότι τα χρήµατα αυτά που δίνετε ως επιδότηση δεν τα δανείζεστε
-όπως έχει βουίξει ο τόπος στο όνοµά του- από την κυρία Κριστίν
Λαγκάρντ, που σας είπε µόλις πριν λίγο ο Γραµµατέας του
ΜέΡΑ25. Δεν τα δανείζεστε από το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Λέτε: «Δεν χρειάζεται,
γιατί τα παίρνουµε από τους παραγωγούς». Έτσι, λοιπόν, τους
δηµιουργείτε την ψευδαίσθηση ότι δεν τους επιδοτείτε από τον
κρατικό κορβανά, δηλαδή από τις οικονοµίες τους, τις οποίες
διαχειρίζεστε και δεν έχετε δικαίωµα να σκορπάτε µε αυτόν τον
τρόπο, να τις χαρίζετε δηλαδή στους παρασιτικούς που έχουν
την ενέργεια. 

Όµως την ίδια ακριβώς στιγµή, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, άνθρωποι που µας ακούτε από εκεί έξω και δεν
έχετε ακόµα εξεγερθεί, πίσω από την πλάτη τους -των πολιτών-
τα επιστρέφετε, εις διπλούν µάλιστα σας όπως θα σας αποδείξω
αµέσως, στους παρόχους. 

Ξέρετε τι ξεχνούν να σας πουν, πολίτες της Ελλάδας; Μια ση-
µαντικότατη λεπτοµέρεια: Στην Ελλάδα οι παραγωγοί και οι πά-
ροχοι είναι τα ίδια πρόσωπα. Ποια πρόσωπα λέτε να είναι αυτά;
Είναι τα γνωστά εθνικά καµάρια µας, είναι ο κ. Λάτσης, ο κ. Βαρ-
δινογιάννης, ο κ. Μυτιληναίος, ο κ. Περιστέρης και µια αµερικά-
νικη πολυεθνική αγνώστων λοιπών στοιχείων. 

Γιατί εις διπλούν; Γιατί πήρατε -για λογαριασµό µας υποτίθε-
ται- από τους παραγωγούς 1,5 δισεκατοµµύρια ευρώ σε δύο
µήνες και σε δύο άλλους µήνες -όχι τους ίδιους, να είµαι ακριβής
κι εγώ- επιστρέψατε στους παρόχους -που, επαναλαµβάνω, ελ-
ληνικέ λαέ και δεν εξεγείρεται κανένας, ακόµα απορώ- 3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Δηλαδή, όχι απλά εσείς θα πληρώνετε την
επιδότηση που σας δίνουν, αλλά τα εθνικά καµάρια πήραν 1,5
δισεκατοµµύριο παραπάνω. Ακούστε το και βγείτε έξω να τους
ανατρέψετε, να τους ανατρέψουµε όλοι µαζί. Ελάτε να τους ανα-
τρέψουµε αγκαλιά, θα είναι υπέροχες στιγµές. 

Ακούστε τώρα. Ο κ. Μητσοτάκης ήρθε εδώ πριν από δύο Πα-
ρασκευές, στην συζήτηση σε επίπεδο πολιτικών Αρχηγών για τις
υποκλοπές, καθώς οι υποκλοπές είναι µείζον θέµα, καθώς η δη-
µοκρατία τίθεται σε αµφισβήτηση αυτήν τη στιγµή στη χώρα µας,
κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και όπως είπα και
τότε -την επόµενη Δευτέρα που µίλησα, τρεις µέρες µετά δη-
λαδή, εκ µέρους του ΜέΡΑ25- χωρίς να ντραπεί καθόλου ο Πρω-
θυπουργός είπε: «Όχι µόνο δεν γνώριζα ότι παρακολουθούνται
πολιτικά πρόσωπα και δηµοσιογράφοι, αλλά δεν είχα και θεσµικό
δικαίωµα». Το θυµάστε, κύριοι Υπουργοί; «Δεν είχα και θεσµικό
δικαίωµα να γνωρίζω». Έτσι είπε ο Πρωθυπουργός σας που είναι
και ανώνυµη εταιρεία. 

Όλοι τρελαθήκαµε γιατί ξέραµε ότι αν αυτός δεν είχε θεσµικό
δικαίωµα να γνωρίζει, ο µόνος από πάνω του, κύριε Πρόεδρε,
δυστυχώς, είναι ο µεγαλοδύναµος Θεός. Αν ο Πρωθυπουργός
µιας χώρας δεν είχε το δικαίωµα το θεσµικό -και σωστά δεν
ήξερε- ποιοι παρακολουθούνται, τότε µε συγχωρείτε, κύριοι συ-
νάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, ποιος πρέπει να ξέρει; Μόνο ο
Θεός. Πάνω από έναν Πρωθυπουργό ποιος είναι σε µια χώρα;
Μόνο ο Θεός.

Έλα, όµως, που ο κ. Δεµίρης, ο θαυµάσιος κ. Δεµίρης, η επι-
λογή του κ. Μητσοτάκη, ήρθε στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας, στην οποία δεν είµαι µέλος και από την οποία δεν βγάζω

απόρρητα, σας µεταφέρω ακριβώς γραµµένα σε πολλές εφηµε-
ρίδες -εάν θέλετε να σας αναφέρω και τις εφηµερίδες εάν αµφι-
σβητείτε ότι γράφτηκαν σε πολλές εφηµερίδες- και είπε ότι από
τη στιγµή που ανέλαβα εγώ, ο Πρωθυπουργός ενηµερώνεται για
όλες τις νόµιµες επισυνδέσεις. 

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ή ότι ο κ. Μητσοτάκης -όπως
λέµε τόσον καιρό- µας «δούλευε» όλους εδώ µέσα «ψιλό γαζί»
χωρίς να ντρέπεται καθόλου ή ότι αυτή τη στιγµή ο κ. Μητσοτά-
κης παρανοµεί, γιατί εάν δεν είχε θεσµικό δικαίωµα να ξέρει ποιοι
παρακολουθούνται, τώρα πώς το απέκτησε; Από τον ουρανό
έπεσε κι αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ολοκληρώσω την οµιλία µου και µάλλον θα
είµαι και πιο σύντοµος από τα επτά λεπτά που σας υποσχέθηκα.

Μιλώντας για τη χθεσινή εµπειρία µου φαίνεται ότι τα ΜΑΤ ή
οι επικεφαλής τους έχουν µια τάση να µε δείρουν και τελικά δεν
θα τη γλιτώσω. Προχθές το απόγευµα στην Πανεπιστηµιούπολη
-θα πω όλη την ιστορία εν συντοµία- µαζεύτηκαν πενήντα,
εξήντα, ογδόντα το πολύ φοιτητές για να διαµαρτυρηθούν στην
παρθενική εµφάνισή της ΟΠΠΙ, δηλαδή, της Ειδικής Οµάδας της
Πανεπιστηµιακής Αστυνοµίας, που φυλάει τα πανεπιστήµια. 

Μόλις εµφανίστηκαν οι εξήντα φοιτητές, και το λέω µετά
λόγου γνώσεως γιατί ήµουν εκεί, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές και ελληνικέ λαέ που µας ακούς από εκεί έξω, για
να διαµαρτυρηθούν για το προφανές, δηλαδή για το τι δουλειά
έχει µια αστυνοµία µέσα στις σχολές τους, εµφανίστηκαν τρια-
κόσιοι άνδρες των ΜΑΤ, τέσσερις, πέντε, έξι διµοιρίες, ο Θεός
µόνο ξέρει πόσοι.  

Βεβαίως, τι προκάλεσε αυτό το γεγονός; Πρέπει να  γνωρίζετε
ότι οι φοιτητές δεν καταβάλλονται µε τίποτα και θα συντριβείτε,
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, εάν επιχειρήσετε να τα βά-
λετε µέχρι τέλους µαζί τους, όπως συνετρίβησαν όλοι ανεξαιρέ-
τως οι Υπουργοί και οι Κυβερνήσεις που τα έβαλαν µαζί τους.
Αυτοί οι φοιτητές, λοιπόν, σε πέντε λεπτά µε τηλέφωνα είχαν µα-
ζέψει χίλιους, δύο χιλιάδες, τρεις χιλιάδες φοιτητές και έτσι τότε
τα ΜΑΤ –τι να κάνουν;- ο ταξίαρχος που ήταν εκεί, νοµίζω, επικε-
φαλής φώναξε πεντακόσιους άνδρες των ΜΑΤ. 

Η ώρα έφτασε 21.00’ από τις 19.00’ που είχε αρχίσει η συγ-
κέντρωση. Πήγα στον επικεφαλής της ΟΠΠΙ, τον υπεύθυνο, δη-
λαδή, της Πανεπιστηµιακής Αστυνοµίας και του είπα: Δεν
καταλαβαίνετε το προφανές; Ότι εάν είναι εδώ χιλιάδες φοιτητές
και είναι και σχεδόν χίλιοι άντρες των ΜΑΤ και οι φοιτητές έχουν
δηλώσει ότι είναι το πανεπιστήµιό τους και εάν δεν αποχωρή-
σουν πρώτα οι άνδρες των ΜΑΤ δεν θα αποχωρήσουν ποτέ
αυτοί, θα µείνουν µέχρι το πρωί. Μέχρι το πρωί, του είπα, αγα-
πητέ επικεφαλής της ΟΠΠΙ, της Πανεπιστηµιακής Αστυνοµίας
εδώ, στην Πανεπιστηµιούπολη θα είναι δεκατέσσερις ώρες. Και
σε δεκατέσσερις ώρες κατά πάσα πιθανότητα κάποιος θα κάνει
µία απρέπεια από τη µία ή την άλλη πλευρά, γιατί είναι ανθρώ-
πινο, τόσο απλά.

Ξέρετε τι µου απάντησε χαµογελαστός ο ειδικός που βάλατε
για να φυλάει τους φοιτητές και µετά στείλατε τα ΜΑΤ για να φυ-
λάνε αυτόν από τους φοιτητές, γιατί τέτοιο σουρεαλισµό ζούµε
στην Ελλάδα; Αργότερα -να το πω και αυτό παρενθετικά- θα στεί-
λετε τα ΕΚΑΜ για να φυλάνε τα ΜΑΤ που φυλάνε την ΟΠΠΙ και
στο τέλος θα στείλετε τεθωρακισµένα για να φυλάνε τα ΕΚΑΜ
που φυλάνε τα ΜΑΤ που φυλάνε τους ΟΠΠΙ και εάν χρειαστεί θα
απογειώσετε Ραφάλ για να φυλάξουν τα τεθωρακισµένα που φυ-
λάνε τα ΕΚΑΜ που φυλάνε τους ΟΠΠΙ, οι οποίοι φυλάνε τους
φοιτητές. Εάν αυτό σας βγάζει νόηµα, κρατήστε το. 

Τη στιγµή, λοιπόν, που ο επικεφαλής -ο εκλεκτός σας- µου
έλεγε: Κύριε Γρηγοριάδη, µην ανησυχείτε όσο είµαι εγώ εδώ δεν
θα συµβεί το παραµικρό, τριάντα δεύτερα µετά, σε απόσταση
πέντε µέτρων από εµένα και τον κύριο που συζητούσα, έσκασε
κρότου λάµψης. Ξέρετε έχει θραύσµατα αυτή που µπορεί να
σκοτώσει Βουλευτή ή άνθρωπο, οποιονδήποτε µπορεί να σκοτώ-
σει και τον αρχηγό της ΟΠΠΙ µπορεί να σκοτώσει και, βεβαίως,
δίπλα µου, αλλά και επάνω µου εκείνη τη στιγµή έπεσαν δακρυ-
γόνα. Τότε γύρισα και τον κοίταξα και του λέω: Τώρα τι γίνεται;
Μου λέει: Πού να το φανταστώ; Αυτή είναι η λειτουργία που
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έχετε φέρει στα πανεπιστήµια, αυτό είναι το κόστος που θα πλη-
ρώνετε. 

Κοιτάξτε, οι φοιτητές είναι στα πανεπιστήµιά τους. Οι φοιτητές
απέδειξαν προχθές –χίλια άτοµα- από τις 19.00’ µέχρι τις 21.00’
ότι δεν έκαναν το παραµικρό επεισοδιάκι. Όταν πήγε η Αστυνο-
µία, άρχισε η ένταση. Και ξέρετε πώς άρχισε η ένταση; Γιατί οι
διµοιρίες των ΜΑΤ εστήνονταν -ήµουν εκεί, ήµουν αυτόπτης και
αυτήκοος µάρτυς και το καταθέτω και στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία- ανά δεκάδες µπροστά στη µύτη τους. Ήταν εξωφρενικά
προκλητικοί και τα παιδιά είναι δεκαοκτώ µε είκοσι δύο ετών. Κά-
ποιος θα πει µία κουβέντα. Και µόλις είπε κάποιος µία κουβέντα,
µας ξέσκισαν στα δακρυγόνα και στις κρότου-λάµψης. 

Σταµατήστε αυτό το βιολί πριν χάσουµε ένα νέο παιδί. Το αξί-
ζουµε να έχουµε τους φοιτητές υγιείς να σπουδάζουν. Η φοιτη-
τική αστυνοµία δεν έχει την παραµικρή θέση µέσα στα
πανεπιστήµια. Σας διασύρει κάθε φορά.

Ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Κώτσηρας έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα ψηφίζουµε στην

Ολοµέλεια της Βουλής ένα νοµοσχέδιο το οποίο πράγµατι απο-
τελεί ενσωµάτωση δύο ενωσιακών οδηγιών, ιδιαιτέρως χρήσιµων
για την καθηµερινότητα των πολιτών, καθότι όπως τονίστηκε και
στην επιτροπή και θεωρώ ότι τονίστηκε και από την πλειοψηφία
των συναδέλφων που ασχολήθηκαν µε το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο, αφορά µία µεγάλη γκάµα καθηµερινών συναλλαγών και
µάλιστα εκσυγχρονίζει το νοµικό µας πλαίσιο, σε σχέση µε τα
σύγχρονα δεδοµένα, µε την ψηφιακή εποχή, µε τις ανάγκες των
σύγχρονων κοινωνιών και των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης να προσαρµόζονται, να ευθυγραµµίζονται µε ένα πολύ
µεγάλο κοµµάτι του ενωσιακού δικαίου που αφορά την προστα-
σία του καταναλωτή σε σύνθετα ψηφιακά δεδοµένα, αλλά, ταυ-
τοχρόνως, και την προστασία των επιχειρήσεων, προκειµένου να
µπορούν να ανταποκρίνονται στα σύνθετα και πολυεπίπεδα δε-
δοµένα που δηµιουργεί η τεχνολογική εξέλιξη. 

Αυτές οι συµβάσεις, αυτού του είδους οι συναλλαγές που γί-
νονται µέσω του διαδικτύου, αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι έχουν
ένα πολύ µεγάλο βάθος χρόνου και στο µέλλον και είναι σηµαν-
τικό τα κράτη-µέλη να προσαρµόζονται, να ευθυγραµµίζονται,
για να προστατεύουν τους πολίτες τους και να µπορούν να έχουν
ένα νοµικό πλαίσιο ασφαλές, συνεκτικό, το οποίο θα µπορέσει
να διαρκέσει για ένα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα. 

Δεν είναι τυχαίο ότι ένας από τους βασικούς άξονες της στρα-
τηγικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ψηφιακή ενιαία αγορά,
όπως αυτή ανακοινώθηκε ήδη από το 2015, αφορά ακριβώς τη
δυνατότητα εκσυγχρονισµού του νοµικού πλαισίου σε αυτά τα
δεδοµένα και είναι βασισµένη σε τρεις πυλώνες, δηλαδή, στην
καλύτερη πρόσβαση των καταναλωτών σε ψηφιακά προϊόντα και
υπηρεσίες ανά την Ευρώπη, στη δηµιουργία κατάλληλων συνθη-
κών και ισότιµων όρων ανταγωνισµού για την ανάπτυξη των ψη-
φιακών δικτύων, αλλά και στη µεγιστοποίηση του δυναµικού
ανάπτυξης της ψηφιακής οικονοµίας. 

Με άλλα λόγια, λοιπόν, είναι ένα δεδοµένο το οποίο έχει µια
πραγµατική ανάγκη η οποία έχει εκφραστεί σε επίπεδο Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και δεν είναι τυχαίο -το είπα και στην επιτροπή- ότι
η Ευρωπαϊκή Ένωση επιλέγει ακριβώς να ευθυγραµµίσει και να
βοηθήσει τα κράτη-µέλη µέσω οδηγιών, προκειµένου να µπορέ-
σουν να έχουν µια οµοιόµορφη εφαρµογή αυτών των διατάξεων.
Γιατί όταν µιλάµε για ψηφιακό περιβάλλον, όταν µιλάµε για δια-
δίκτυο, αντιλαµβανόµαστε ότι αυτό δεν έχει όρια, δεν έχει σύ-
νορα σε ένα κράτος-µέλος, αλλά οφείλει το σύνολο των
κρατών-µελών να έχει µία ευθυγραµµισµένη νοµοθεσία.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έρχεται ως προϊόν -πέραν της
αυτονόητης υποχρέωσης της χώρας µας να ενσωµατώσει την
ενωσιακή νοµοθεσία- µιας πολύ σηµαντικής νοµικοτεχνικής επε-
ξεργασίας που έγινε από τη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή. 

Επίσης, λυπάµαι –και το λέω ειλικρινά- που ακούστηκε από συ-

νάδελφο στην Αίθουσα αυτή ότι η νοµοπαρασκευαστική επι-
τροπή λειτούργησε ως δοκιµαστική ή κάπως έτσι, εάν δεν κάνω
λάθος. Θεωρώ ότι είναι απρεπές έναντι στην επιστηµονική κοι-
νότητα και στα µέλη της νοµοπαρασκευαστικής, τα οποία είναι
εκλεκτά και γνωστά στην επιστηµονική κοινότητα για το κύρος
τους, να αναφερόµαστε µε αυτόν τον τρόπο σε µια νοµοτεχνική
επεξεργασία δύο και πλέον ετών, που σκοπό είχε να µπορέσει η
χώρα µας να ενσωµατώσει νοµοτεχνικά άρτια ένα κείµενο δύο
οδηγιών, προκειµένου να προστατεύσει µε τον µέγιστο δυνατό
τρόπο τα δικαιώµατα των πολιτών, των καταναλωτών και των επι-
χειρήσεων, δηλαδή, µιας πολύ µεγάλης γκάµας της ελληνικής
κοινωνίας. 

Πέραν αυτού, σε συνέχεια της νοµοτεχνικής επεξεργασίας
που έγινε σε επίπεδο νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής και η δια-
βούλευση έγινε. Να σηµειώσω πως δεν αντιλαµβάνοµαι τα περί
καλοκαιριού ή περί Αυγούστου. Και τον Αύγουστο γίνονται δη-
µόσιες διαβουλεύσεις, ίσα-ίσα το κοινοβουλευτικό έργο της Κυ-
βέρνησης προχωράει κανονικά, προχωράµε κανονικά τις
νοµοθετικές µας υποχρεώσεις και τις ανάγκες που έχουµε βάσει
του ενωσιακού δικαίου. 

Έγινε, λοιπόν, διαβούλευση, εκλήθησαν πάρα πολλοί φορείς
στην κοινοβουλευτική επιτροπή, προκειµένου να εκφράσουν τις
απόψεις τους, κάποιοι ήρθαν, κάποιοι δεν ήρθαν. Μάλιστα µεσο-
λάβησε µία εβδοµάδα από την ηµέρα της τελευταίας συνεδρία-
σης της αρµόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής και δεν υπήρξε
κάποια άλλη ένσταση -εξ όσων γνωρίζω- από τους φορείς οι
οποίοι δεν ήρθαν στην κοινοβουλευτική επιτροπή. Νοµίζω ότι
υπήρξε το νοµοσχέδιο αυτό µε τη µορφή που έχει λάβει σήµερα
ως ένα άρτιο νοµοσχέδιο και νοµοτεχνικά και συστηµατικά προ-
κειµένου να µπορέσει να εξυπηρετήσει τους σκοπούς του.

Επίσης, επειδή έγινε και γι’ αυτό µια συζήτηση, επελέγη πράγ-
µατι στη µεν πρώτη οδηγία να υπάρξει µια ξεχωριστή αυτοτελής
ρύθµιση, διότι αφορά ένα ειδικό θέµα σε σχέση µε τον Αστικό
Κώδικα, και σε σχέση µε την άλλη οδηγία η οποία ρυθµίζει τα θέ-
µατα των διατάξεων της πώλησης του Αστικού Κώδικα να γίνει
µια ενσωµάτωση πάνω στον Αστικό Κώδικα, προκειµένου ακρι-
βώς να επιτύχουµε ασφάλεια δικαίου και να µπορέσει και ο νοµι-
κός και ο πολίτης να έχει ένα οργανωµένο νοµικό πλαίσιο
µπροστά του πάνω στο οποίο θα δουλέψει και το οποίο θα ερ-
µηνεύσει και τα δικαστήρια θα µπορέσουν να το αξιολογήσουν
µε τον µέγιστο δυνατό τρόπο.

Είναι επίσης δεδοµένο ότι η ενσωµάτωση αυτή, πέραν της αρ-
τιότητας την οποία εγγυάται, έγινε και µε σχετική ταχύτητα διότι,
όπως είπε και ο κύριος Υπουργός, η πλειοψηφία των κρατών-
µελών δεν έχει προχωρήσει σε ενσωµάτωση. 

Μάλιστα, η διαδικασία επί παραβάσει που ακολουθείται δεν
έχει καµµία σχέση µε αυτό που ανέφερε η εισηγήτρια του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για κάποια αναφορά κάποιου σε ένα Συµβούλιο της Αρχής
για την Προστασία των Προσωπικών Δεδοµένων στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Αν έχει κάποιο συγκεκριµένο στοιχείο, καλό είναι να το
προσκοµίσει, διότι διαδικασία επί παραβάσει δεν υπάρχει όπως
προβλέπεται στη συνθήκη για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, η οποία ξεκινάει από την προειδοποιητική επιστολή και
φτάνει στην αιτιολογηµένη γνώµη. Δεν υπάρχει τίποτα απ’ αυτά.
Καλό είναι, όταν αναφέρουµε κάτι, να είναι σαφές.

Και µιας και ανοίξαµε το θέµα για τα θέµατα των προσωπικών
δεδοµένων, το οποίο ήταν ένα ζήτηµα το οποίο πράγµατι τονί-
στηκε από αρκετούς συναδέλφους, θεωρώ ότι έχει γίνει µια συ-
ζήτηση η οποία είναι άνευ αντικειµένου και νοµικού αντικειµένου
και όπως προκύπτει από το ίδιο το κείµενο του υπό επεξεργασία
νοµοσχεδίου.

Η δε παράγραφος που αφορά στη δήθεν εξαίρεση που ανα-
φέρεται ότι δήθεν έχει κάποιους αλλότριους σκοπούς, τους οποί-
ους προφανώς ήξερε η Ευρωπαϊκή Ένωση έτη πριν όταν ψήφισε
την οδηγία η οποία ήταν προς ενσωµάτωση από τα κράτη-µέλη,
η ενσωµάτωση που γίνεται σε αυτό το άρθρο είναι αυτοτελής.
Ό,τι λέει το άρθρο της οδηγίας, αυτό ακριβώς λέει και το άρθρο
του υπό επεξεργασία νοµοσχεδίου. Δεν έχει αλλάξει κάτι, δεν
έχει προστεθεί κάτι, δεν είχε αφαιρεθεί κάτι, ώστε να δηµιουρ-
γείται κάποια εντύπωση περί δήθεν άλλων στόχων της συγκεκρι-
µένης ρύθµισης. Και σε κάθε περίπτωση, η παράγραφος 5 του
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άρθρου 5 νοµίζω ότι λύνει την οποιαδήποτε παρεξήγηση µπορεί
να υπάρξει σε αυτό το ζήτηµα.

Διαβάζω αυτούσια: «Η ενωσιακή νοµοθεσία για την προστασία
δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα ισχύει για όλα τα δεδοµένα
προσωπικού χαρακτήρα που υποβάλλονται σε επεξεργασία σε
σχέση µε συµβάσεις που διέπονται από τον παρόντα». Αναφέρει
για όλα τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα, λοιπόν. Και συνε-
χίζω: «Ειδικότερα, οι διατάξεις του παρόντος δεν θίγουν τον κα-
νονισµό...» τον περίφηµο για τον προστασία των προσωπικών
δεδοµένων και τον ν.4624/2019 «...και σε περίπτωση σύγκρουσης
µεταξύ του παρόντος και του Ενωσιακού Δικαίου ή εναρµονισµέ-
νων προς αυτό εθνικών διατάξεων για την προστασία των δεδο-
µένων προσωπικού χαρακτήρα υπερισχύει το Ενωσιακό Δίκαιο».
Είναι µια διάταξη η οποία θεωρώ ότι ξεκαθαρίζει πλήρως την
οποιαδήποτε αµφιβολία, ορίζει ρητά ότι εφαρµόζεται ο κανονι-
σµός, ο οποίος ούτως ή άλλως ισχύει αλλά το υπερτονίζει, ανα-
φέρεται ρητά σε περίπτωση σύγκρουσης δικαιωµάτων, που
ούτως ή άλλως ίσχυε, αλλά το υπερτονίζει.

Αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχουν κάποιες ανάγκες να αναδειχ-
θούν αντιπολιτευτικά µηνύµατα τα οποία είναι όµως άσχετα µε
το νοµοσχέδιο, δεν έχουν καµµία σχέση µε το νοµοσχέδιο. Νο-
µίζω ότι είναι τόσο καθαρό που όποιος είχε παρακολουθήσει είτε
τις επιτροπές, είτε είχε διαβάσει ακριβώς το νοµοσχέδιο θα είχε
αντιληφθεί την αναντιστοιχία αυτής της ρητορικής και αυτών των
επιχειρηµάτων µε την πραγµατικότητα.

Καλή είναι η Αντιπολίτευση σε ό,τι χρειάζεται και πρέπει να
γίνει, αλλά να είναι επί πραγµατικών δεδοµένων. Όταν το ίδιο το
άρθρο του νόµου, ως µη όφειλε νοµικά, κατά την άποψή µου,
ρητά αναφέρεται σε περιπτώσεις σύγκρουσης νοµοθετικών κει-
µένων ή αναφέρεται ρητά στην εφαρµογή του κανονισµού και
του εθνικού πλαισίου νοµίζω ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος να
συζητάµε κάτι περισσότερο.

Και το λέω αυτό διότι η συγκεκριµένη ρύθµιση αφορά σε ένα
θέµα το οποίο πραγµατικά προστατεύει τα δικαιώµατα των κα-
ταναλωτών και όντως το θέµα των προσωπικών δεδοµένων είναι
ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει όλους να µας απασχολεί γιατί εξε-
λίσσεται το δίκαιο, εξελίσσεται η αγορά και πρέπει να προσαρ-
µοζόµαστε όλοι στην αναγκαία προστασία των προσωπικών
δεδοµένων και αυτός ακριβώς είναι ο στόχος του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης το οποίο όλο αυτό το διάστηµα έχει φέρει διατάξεις
οι οποίες σε ό,τι έχει να κάνει µε τα δικαιώµατα των πολιτών, σε
ό,τι έχει να κάνει µε τα δικαιώµατα των καταναλωτών, σε ό,τι έχει
να κάνει µε την καταπολέµηση του διασυνοριακού εγκλήµατος
οποιασδήποτε µορφής είναι παρών, έχει σταθερό προσανατολι-
σµό στο να ευθυγραµµιστεί η εθνική νοµοθεσία µε τα ενωσιακά
δεδοµένα. Νοµίζω ότι µε αυτόν τον τρόπο µπορούµε να επιτύ-
χουµε τους µέγιστους στόχους.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι και συνεκτικό και πρακτικό,
βοηθάει τους καταναλωτές και τις επιχειρήσεις, είναι πραγµατικά
προοδευτικό γιατί φέρνει πρόοδο στο δίκαιο και στις ανάγκες
του δικαίου να προσαρµόζεται και να εκσυγχρονίζεται. Προσω-
πικά θεωρώ απολύτως λογικό να ψηφιστεί από τη µεγαλύτερη
πλειοψηφία του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Τελειώνω µε το εξής: Νοµίζω ότι έγινε µια συζήτηση προηγου-
µένως σε σχέση µε τις συνεργασίες και µε τη δυνατότητα της
Κυβέρνησης να ανταποκρίνεται στα σύγχρονα δεδοµένα. Νοµίζω
ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη όλο αυτό το χρονικό
διάστηµα έχει δείξει ότι διαχειρίζεται µε επάρκεια ένα µεγάλο
εύρος προβληµάτων, κυρίως εξωγενών, και κρίσεων. Παράλ-
ληλα, µε αυτή τη διαχείριση των πολύ δύσκολων κρίσεων που
εκλήθη να διαχειριστεί προχωράει το µεταρρυθµιστικό της έργο
βήµα-βήµα µε πολύ µεγάλη συστηµατικότητα και µε πολύ µεγάλη
επάρκεια, προκειµένου να µπορέσουµε να διαµορφώσουµε την
Ελλάδα που θέλουµε για τις επόµενες δεκαετίες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Ως εκ τούτου, νοµίζω ότι όταν έρθει η ώρα οι Έλληνες πολίτες
µε οποιονδήποτε τρόπο θα δώσουν µια καθαρή αυτοδυναµία
στην Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και στη Νέα Δηµοκρατία
προκειµένου να µπορέσει να συνεχίσει αυτό το έργο. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, όµως, δεν νοµίζω ότι µπορούµε να παρακάµψουµε ότι

οι απόψεις που πράγµατι εκφράστηκαν περί της µη θέσης στην
πρωθυπουργία του Αρχηγού του πρώτου κόµµατος, δεν συνι-
στούν θεσµική αξιοπιστία, όπως ανέφερε ο κ. Σκανδαλίδης. Αν-
τιθέτως, θεωρώ ότι αλλοτριώνουν τη βούληση του ελληνικού
λαού και γι’ αυτόν τον λόγο νοµίζω ότι ο ίδιος ο ελληνικός λαός
θα δώσει την απάντηση που θα χρειαστεί, µε τον τρόπο που θα
χρειαστεί στις εκλογές που θα γίνουν το 2023 δίνοντας µια αυ-
τοδύναµη κυβέρνηση η οποία θα εξασφαλίζει τη σταθερότητα
της χώρας η οποία είναι πιο αναγκαία από ποτέ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τώρα η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Αγγελική Αδα-
µοπούλου.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε σή-
µερα προς συζήτηση δύο σηµαντικές ευρωπαϊκές οδηγίες για
την παροχή ψηφιακών υπηρεσιών σε µια περίοδο έντονων πολι-
τικών, κοινωνικών και υγειονοµικών προκλήσεων.

Η Κυβέρνηση βρίσκεται έρµαιο των πρόσφατων εξελίξεων οι
οποίες κυριολεκτικά όζουν µε επίκεντρο το τεράστιο σκάνδαλο
των παρακολουθήσεων. Είναι εντελώς αποδεδειγµένα ανίκανη
να εξυπηρετήσει και να αντιµετωπίσει τις πραγµατικές ανάγκες
της κοινωνίας, διότι, σαν να µην µας έφτανε η γενικευµένη επι-
τελική αποτυχία της Κυβέρνησης, έπρεπε να ζήσουµε κι αυτό µε
την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ένα στοχευµένο ωφελι-
µιστικό «Μαξίµου-gate» κατά πολιτικών ή δηµοσιογράφων και
Θεός ξέρει κατά ποιων άλλων τους οποίους η Κυβέρνηση θεωρεί
ως πολιτικούς της αντιπάλους ή πρόσωπα ενδιαφέροντος, µε
αποκορύφωµα βεβαίως την αντισυνταγµατική παρακολούθηση
ενός Ευρωβουλευτή ο οποίος είναι και Αρχηγός κοινοβουλευτι-
κής παράταξης.

Στα οικονοµικά αναµένεται ένας βαρύτατος χειµώνας. Ενερ-
γειακά θεωρείται ο βαρύτερος από το 1942. Πρόκειται για έναν
βαρύτατο χειµώνα για τη συντριπτική πλειονότητα των πολιτών
της πατρίδας µας µε ραγδαίες ανατιµήσεις στα προϊόντα και τις
υπηρεσίες, µε τεράστιες ελλείψεις γενικότερα στα αγαθά, µε πι-
θανότατα ένα πλαφόν κατανάλωσης στο ρεύµα και στη θέρ-
µανση.

Η νεοφιλελεύθερη Νέα Δηµοκρατία η οποία διατείνεται ότι
τάχα φρίττει µε τα κουπόνια και τα δελτία, διότι δεν θέλει να είναι
«σοβιετία», τελικά παράγει πολιτική µόνο µε δελτία και κουπόνια
µε τη διαφορά ότι τα κατονοµάζει το ένα pass, το άλλο pass, εδώ
παπάς, εκεί παπάς, κατά τη γνωστή λαϊκή ρήση.

Επίσης, ενώ πουλάει ως πλεονέκτηµά της ότι ξέρει πολύ καλά
την αγορά, τελικά την έχει µετατρέψει και την έχει καταντήσει σε
ένα στρεβλό ολιγοπώλιο µε άδεια ράφια και µε εκατοντάδες χι-
λιάδες πολίτες, νοικοκυριά και επιχειρήσεις σε απόγνωση και κα-
τάθλιψη. 

Πριν µπω στο υγειονοµικό κοµµάτι να πω ότι την ώρα που
εσείς µοιράζετε δελτία και κουπόνια και στήνετε αυτί όπου κυ-
ριολεκτικά σας καπνίσει ταυτόχρονα δίνετε τα δηµόσια ταµεία
στους βαρόνους της ενέργειας, δηλαδή στα ενεργειακά καρτέλ,
καθώς οι όποιες επιδοτήσεις έχετε εξαγγείλει είναι επιδότηση
της αισχροκέρδειας τους. Αυτή είναι σε σύνοψη η κυβερνητική
πολιτική.

Και να µην ξεχάσω πριν αναφερθώ στο νοµοσχέδιο, να ανα-
φερθώ βεβαίως στο ότι βρισκόµαστε σε µία εκτεταµένη περίοδο
πανδηµίας µε ποσοστά θνησιµότητας σε πολύ υψηλά επίπεδα,
υψηλότερα συγκριτικά µε τον πανευρωπαϊκό µέσο όρο. Αντί να
λάβετε πρόνοια έχετε αφήσει για τόσο µεγάλο διάστηµα τους
υγειονοµικούς και τους νοσοκοµειακούς γιατρούς ακόµα σε ανα-
στολή κόντρα σε κάθε λογική. Διότι είναι κόντρα σε κάθε λογική
να πυροβολείτε εν ψυχρώ το Εθνικό Σύστηµα Υγείας αντί να ενι-
σχύσετε, να εξοπλίσετε, να στελεχώσετε τα νοσοκοµεία τα οποία
καταρρέουν µόνο και µόνο για να τα υποβαθµίσετε, όπως θα κά-
νετε και µε το δίκτυο ύδρευσης. Καταρρέουν τα νοσοκοµεία, κα-
ταρρέει το «Παίδων Αγία Σοφία», καταρρέει το νοσοκοµείο της
Νίκαιας, της Κοζάνης, της Ιεράπετρας. Οι γιατροί παραιτούνται,
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διότι δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα µε τόσο ελάχιστο δυνα-
µικό.

Έρχοµαι στα του νοµοσχεδίου. Εδώ έχουµε καθυστερήσεις
ενός έτους. Έχουµε αποτυχηµένες, άστοχες, επανειληµµένες δι-
καιολογίες του Υπουργού Δικαιοσύνης. Έχουµε µία διαβούλευση
µόλις δεκαέξι ηµερών µε την ελάχιστη συµµετοχή αρµόδιων φο-
ρέων. Μέχρι που έφτασε και ο κ. Χαρακόπουλος, ο Πρόεδρος
της επιτροπής, να τους πει ότι σταθήκατε τυχεροί που είχατε διο-
ρία µόλις µιάµιση µέρα για να υποβάλετε τις προτάσεις σας και
τα υποµνήµατα σας. Αυτός είναι ο κοινοβουλευτικός και νοµοθε-
τικός πολιτισµός µας. Αυτή είναι η πρακτική που ακολουθείται γι’
αυτό και έφτασε µέχρι και το δικό σας παιδί, ο Σύνδεσµος Ελλή-
νων Βιοµηχάνων να παραπονιέται. 

Τι κάνετε, λοιπόν, µε αυτό το νοµοσχέδιο; Κατ’ αρχάς για
ακόµα µία φορά αλλάζετε τη δοµή και αλλοιώνετε το ύφος του
αστικού κώδικα, αναριθµήσεις, καταργήσεις, τροποποιήσεις, µα-
κροσκελείς και ασαφείς διατάξεις. Προκαλείτε µεγάλη σύγχυση
σε εκατοµµύρια πολίτες και επιχειρήσεις που επηρεάζονται από
τόσο µεγάλες αλλαγές σε ένα τόσο σηµαντικό πεδίο του ενοχι-
κού δικαίου, όπως είναι το πεδίο των πωλήσεων και της σύµβα-
σης έργου. 

Θα µας πείτε βεβαίως, γιατί είναι η µόνιµη επωδός σας, είναι η
επωδός που επικαλείστε όλη την ώρα, ότι υπήρχε αναγκαιότητα
ενσωµάτωσης του ενωσιακού δικαίου. Μόνο που εσείς εδώ το
πάτε ακόµα παραπέρα µε την οριζόντια καθιέρωση του όρου
«λήπτη» έναντι του καταναλωτή του ψηφιακού περιεχοµένου και
των ψηφιακών υπηρεσιών. Αλίµονο στη νέα, στην ελληνική µικρή
και µεσαία επιχείρηση η οποία θα προσπαθήσει να ανταποκριθεί
σε όλες αυτές τις αλλαγές και να έρθει αντιµέτωπη µε την από-
φασή σας αυτή, διότι αυτό συνεπάγεται ανασφάλεια, αβεβαι-
ότητα, υπέρµετρες υποχρεώσεις, υπέρµετρα βάρη στις
επιχειρήσεις που θα πρέπει να ανταποκριθούν στο βάρος της συµ-
µόρφωσης. Και σε επίπεδο ανταγωνιστικότητας, όµως, σε σχέση
µε τα ευρωπαϊκά κράτη-µέλη οι αντίστοιχες επιχειρήσεις θα βρε-
θούν σε δυσµενέστερη θέση, διότι στα ευρωπαϊκά κράτη - µέλη
δεν έχει συµπεριληφθεί σχετική πρόβλεψη σε αντίστοιχο νοµοθε-
τικό πλαίσιο. Άρα, λοιπόν, αποθαρρύνετε την προσέλκυση καινο-
τόµων και προηγµένων ψηφιακά επιχειρήσεων στη χώρα µας.

Και βεβαίως, δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στα προβλή-
µατα που προκαλεί η παραδοσιακή αχίλλειος πτέρνα της Κυβέρ-
νησης που είναι τα προσωπικά δεδοµένα, διότι εδώ προκαλείτε
κενά ως προς τη συλλογή και επεξεργασία των προσωπικών δε-
δοµένων όχι τόσο των δεδοµένων µε χρηµατικό αντάλλαγµα όσο
των δεδοµένων µε αντάλλαγµα την διάθεση των προσωπικών δε-
δοµένων, αφού σε περίπτωση που καταγγελθεί ή λυθεί η σύµ-
βαση λέτε ότι τα προσωπικά αυτά δεδοµένα δεν θα µπορέσουν
να επιστραφούν. 

Και βέβαια στο άρθρο 5 γεννιέται το ερώτηµα γιατί δεν ζητή-
σατε τη γνωµοδότηση της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προ-
σωπικού Χαρακτήρα όταν φέρνετε µία τόσο σηµαντική εξαίρεση
στο GDPR.

Κλείνω, λοιπόν, την τοποθέτησή µου καλώντας για πολλοστή
φορά, το έχω κάνει επανειληµµένα, να ρυθµίσετε σοβαρότερες
εκκρεµότητες σε σχέση µε ευρωπαϊκές οδηγίες. Θα πρέπει, επι-
τέλους, να ενσωµατώσετε για παράδειγµα την οδηγία για τους
προστατευόµενους µάρτυρες. Το έχω πει πάρα πολλές φορές.
Είναι κρίµα να κρεµάστε τη χώρα στα διεθνή µανταλάκια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Γεώργιος
Παπαηλιού και αµέσως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπου-
λος.

Ορίστε, κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µια σύντοµη παρατήρηση για
όσα ελέχθησαν τόσο από τον κύριο Υφυπουργό όσο και από
Βουλευτές της Συµπολίτευσης περί αντιθεσµικών συµπεριφορών
της Αντιπολίτευσης για το θέµα που η ίδια η Κυβέρνηση έχει
θέσει και προβάλλει, το θέµα της αλλαγής του εκλογικού νόµου
φυσικά για τις µεθεπόµενες εκλογές. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι αντιθεσµική συµπεριφορά επιδεικνύει η
Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός όταν λέει ρητά ή άρ-
ρητα, ότι δεν πρόκειται να λάβει υπ’ όψιν και θα παρακάµψει τη
λαϊκή βούληση που θα εκφραστεί µε το αποτέλεσµα των επόµε-
νων εκλογών που θα γίνουν µε το σύστηµα της απλής αναλογι-
κής. Αυτή είναι αντιθεσµική συµπεριφορά και όλα τα άλλα δεν
έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Με το νοµοσχέδιο ενσωµατώ-
νονται δύο κοινοτικές οδηγίες που αφορούν στις συµβάσεις για
την προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπηρε-
σιών. Αυτές περιλαµβάνουν δεδοµένα, τα οποία παράγονται και
παρέχονται σε ψηφιακή µορφή που επιτρέπουν και στον λήπτη
να τα επεξεργάζεται και να τα αποθηκεύει (σε ψηφιακή µορφή).
Αναµφίβολα υπάρχει ανάγκη για τη ρύθµιση του ψηφιακού
χώρου, τόσο για τη στήριξη της ανάπτυξης και της καινοτοµίας
στην ψηφιακή οικονοµία όσο και για την προστασία των χρηστών. 

Σκοπός των οδηγιών είναι η προσαρµογή του εθνικού δικαίου
στις ανάγκες, στις απαιτήσεις των σύγχρονων συναλλαγών στο
πλαίσιο των οποίων η παροχή ψηφιακού περιεχοµένου και ψη-
φιακών υπηρεσιών αναπτύσσεται και επεκτείνεται. Έτσι ενισχύε-
ται η ψηφιακή οικονοµία, αλλά συγχρόνως –και αυτό έχει πολύ
µεγάλη σηµασία- πρέπει να διασφαλίζεται η προστασία των χρη-
στών και η ασφάλεια των συναλλαγών. 

Είναι κοµβικής σηµασίας αυτοί οι στόχοι να υλοποιούνται µε
σεβασµό στην προστασία των θεµελιωδών δικαιωµάτων των πο-
λιτών και στη διαµόρφωση ισότιµων όρων ανταγωνισµού για τις
επιχειρήσεις, αλλά και την εύρυθµη λειτουργία της αγοράς µέσω
της εισαγωγής ενός κανονιστικού πλαισίου και της ενίσχυσης
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων στον συγκεκριµένο τοµέα. 

Εποµένως, η εισαγωγή στην ελληνική έννοµη τάξη κανόνων
που αφορούν στις συµβάσεις για την προµήθεια ψηφιακού πε-
ριεχοµένου και ψηφιακών υπηρεσιών είναι σηµαντική και πρέπει
η ενσωµάτωση να µη γίνεται µε τρόπο που οι προτεινόµενες δια-
τάξεις να παρεκκλίνουν από τις ρυθµίσεις των οδηγιών και να τις
διευρύνουν υπερβολικά. Αυτό ισχύει τόσο για τις εθνικές διατά-
ξεις που διευρύνουν ή που αποµειώνουν το επίπεδο της προστα-
σίας του καταναλωτή - αγοραστή. Εποµένως, πρέπει να
υιοθετείται το µοντέλο της µέγιστης ή πλήρους εναρµόνισης,
στην οποία, όµως, δεν ανταποκρίνεται το περιεχόµενο του υπό
κρίση νοµοσχεδίου. 

Σε σύγκριση µε την οδηγία 1999/44 που ακολουθούσε το πρό-
τυπο της ελάχιστης εναρµόνισης, στη συγκεκριµένη περίπτωση
υπάρχουν δεσµευτικοί κανόνες από την Ευρωπαϊκή Ένωση ένας
εκ των οποίων είναι ότι δεν µπορεί να αποµειώνεται η προστασία
του καταναλωτή σε περίπτωση ευθύνης του πωλητή για µη αν-
ταπόκριση του πωλούµενου πράγµατος στις συµφωνηθείσες
ιδιότητες.

Με την ενσωµάτωση της οδηγίας στον Αστικό Κώδικα αλλοι-
ώνεται το ύφος, η συνοχή και η ενότητα του Αστικού Κώδικα.
Είναι προφανές ότι αλλάζουν οι ορισµοί που περιλαµβάνονται σε
αυτόν και αποδυναµώνονται οι διατάξεις για την πώληση διά
ζώσης ή µε φυσικό τρόπο, αφού η νοµοθετική πρόβλεψη προ-
σαρµόζεται αποκλειστικά στις ανάγκες της ψηφιακής πραγµατι-
κότητας. Και, βέβαια, η πώληση διά ζώσης, µε φυσικό τρόπο
υπάρχει, αναπτύσσεται και θα υπάρχει, αφού αποτελεί το µεγα-
λύτερο ποσοστό πωλήσεων που γίνεται στη χώρα µας. Κατά συ-
νέπεια, αφού οι διατάξεις του Αστικού Κώδικα δεν µπορεί να
αλλάξουν, οι διαφορετικές ρυθµίσεις για τις ψηφιακές πωλήσεις
πρέπει να περιληφθούν σε ξεχωριστό νοµοθέτηµα. 

Τέλος, οι προτεινόµενες διατάξεις πρέπει να ανταποκρίνονται
στην κατοχύρωση της ισορροπίας των δικαιωµάτων και των υπο-
χρεώσεων των εµπλεκοµένων. Αυτό µπορεί να γίνει µε τη θεσµο-
θέτηση ορισµένων και σαφών κανόνων που να συµβάλλουν στην
εύρυθµη λειτουργία της αγοράς και στην ορθή απονοµή της δι-
καιοσύνης. Άλλωστε το Σύνταγµα κατοχυρώνει την προστασία
των δεδοµένων µε προσωπικό χαρακτήρα. 

Όµως, προκαλούνται ερωτήµατα µε το άρθρο 5. Υπάρχουν
ασάφειες ως προς το επίπεδο διασφάλισης των δεδοµένων προ-
σωπικού χαρακτήρα. Και αυτό διότι εισάγεται εξαίρεση από τις
προβλέψεις του ευρωπαϊκού κανονισµού για την προστασία των
προσωπικών δεδοµένων. 
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Έτσι, στο άρθρο 5 ορίζεται ότι οι διατάξεις του παρόντος
εφαρµόζονται, όταν µε τη σύµβαση ο προµηθευτής έχει υποχρέ-
ωση να παράσχει στον λήπτη ψηφιακό περιεχόµενο ή ψηφιακή
υπηρεσία και ο λήπτης έχει υποχρέωση να παρέχει τα δικά του
δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα, εκτός αν –και αυτή είναι η
εξαίρεση- αυτά (τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα) υποβάλ-
λονται σε επεξεργασία από τον προµηθευτή, αποκλειστικά για
την παροχή ψηφιακού περιεχοµένου ή ψηφιακής υπηρεσίας ή
προκειµένου ο προµηθευτής να συµµορφωθεί προς νοµικές υπο-
χρεώσεις και ο προµηθευτής δεν επεξεργάζεται τα δεδοµένα
αυτά για οποιονδήποτε άλλο σκοπό. 

Οµολογώ ότι δεν κατανοώ για ποιον λόγο εισάγονται αυτές οι
εξαιρέσεις. Ποιος κρίνει πότε ενεργοποιείται η εξαίρεση, δηλαδή
πότε τα προσωπικά δεδοµένα που συλλέγονται από τον προµη-
θευτή είναι µόνο και µόνο για να συµµορφωθεί προς νοµικές
υποχρεώσεις του και ποιες είναι αυτές; Πότε και ποιος κρίνει αν
τα δεδοµένα τυγχάνουν επεξεργασίας για άλλο σκοπό; 

Αυτή η εξαίρεση παραπέµπει στην περίπτωση της «CISCO»,
στη σύµβαση µε την εταιρεία «PALANTIR», δήθεν για τον έλεγχο
της πανδηµίας που διεκόπη µόλις δηµοσιοποιήθηκε και, βέβαια,
στις παρακολουθήσεις µε το κακόβουλο λογισµικό «Predator». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική συγκυρία κατά την
οποία εισάγεται µια τέτοια διάταξη, εν µέσω της θύελλας για το
ελληνικό Watergate, δηλαδή το σκάνδαλο των αντισυνταγµατι-
κών και παράνοµων παρακολουθήσεων και εν αναµονή της λει-
τουργίας και του τρόπου λειτουργίας και των συµπερασµάτων
της εξεταστικής επιτροπής δεν είναι τυχαία. Αν µη τι άλλο, είναι
ύποπτη. 

Δυστυχώς οι απαντήσεις δεν έχουν δοθεί, όπως είπε και η ει-
σηγήτριά µας, από µία κυβέρνηση, που δεν σέβεται το κράτος
δικαίου και τα δικαιώµατα των πολιτών, δεν περιµένουµε απαν-
τήσεις ή µάλλον οι απαντήσεις που θα δοθούν, θα είναι αόριστες
και βέβαια, πάντα µε την επίκληση του απορρήτου που δεν ισχύει
έναντι της Βουλής, της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψηφιακή τεχνολογία και οι
ηλεκτρονικές συναλλαγές υπηρετούν σύγχρονες ανάγκες στις
οποίες πρέπει να ανταποκρίνεται. Η ψηφιακή τεχνολογία πρέπει
να υπηρετεί τις σύγχρονες ανάγκες της µεγάλης κοινωνικής πλει-
οψηφίας. Ταυτόχρονα, η προστασία των δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα πρέπει να είναι απολύτως σεβαστή και πάντως η ψη-
φιακή τεχνολογία δεν πρέπει να αποτελεί ευκαιρία για τη χειρα-
γώγηση των πολιτών που εν προκειµένω, εµφανίζονται ως λήπτες
ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπηρεσιών από την κρα-
τική εξουσία, αλλά και από τους µεγάλους και ισχυρούς της αγο-
ράς. Δυστυχώς ούτε το υπό κρίση νοµοσχέδιο ούτε η παρούσα
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του συστήµατος Μητσοτάκη
υπηρετούν αυτούς τους σκοπούς. Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς µια οφειλόµενη απάντηση στον Αρχηγό της Ελλη-

νικής Λύσης, τον κ. Βελόπουλο, σε ό,τι αφορά στο ζήτηµα των
γερµανικών αποζηµιώσεων. Εγώ νοµιµοποιούµαι να µιλήσω µόνο
για τον ΣΥΡΙΖΑ. Φαντάζοµαι τα άλλα πολιτικά κόµµατα θα ανα-
πτύξουν τις δικές τους απόψεις. 

Κατά την περίοδο ΣΥΡΙΖΑ επανειληµµένα τέθηκαν µε επανει-
ληµµένες ρηµατικές διακοινώσεις οι απαιτήσεις της χώρας και
όταν ο κ. Βελόπουλος λέει ότι δεν διεκδικήσαµε αυτά που µας
αναλογούν, κάνει λάθος ή ψεύδεται. Θέλω να πιστεύω ότι κάνει
λάθος. 

Βεβαίως, στο τέλος µετά από την αντίδρασή µου, άλλαξε τη
βάση της επιχειρηµατολογίας και της κριτικής του και ισχυρί-
στηκε ότι το είπε επειδή δεν υπογράφει ο Υπουργός Δικαιοσύνης
τη δυνατότητα του ελληνικού δηµοσίου να προχωρά σε εκτέ-
λεση, δηλαδή σε κατάσχεση και σε εκτέλεση σε βάρος της περι-
ουσίας του γερµανικού δηµοσίου. Αυτό υπενόησε, αλλά αυτό
είναι άλλης τάξης πρόβληµα. Δεν έχει σχέση µε τη διεκδίκηση
των γερµανικών οφειλών. Η διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών
παραµένει παρούσα από το ελληνικό κράτος. 

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ και σε επίπεδο κυβέρνησης και σε επίπεδο
Προέδρου Βουλής, αλλά ακόµη και ο Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τίας το επανέφερε επανειληµµένα, µε αποτέλεσµα το αίτηµα και
η απαίτηση της χώρας να είναι ενεργές αµφότερες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε σήµερα για την ενσωµά-
τωση οδηγιών του Ευρωπαϊκού Δικαίου στο εσωτερικό, στο δικό
µας Δίκαιο, ενώ σε µια άλλη αίθουσα της Βουλής συνεδριάζει η
εξεταστική των πραγµάτων επιτροπή για να αντιµετωπίσει, να
ασχοληθεί µε το πολύ σοβαρό σκάνδαλο των υποκλοπών σε
βάρος αφ’ ενός µεν του Αρχηγού του τρίτου κόµµατος και αφ’
ετέρου του δηµοσιογράφου Θανάση Κουκάκη. Βεβαίως, στη δη-
µόσια συζήτηση έχει επικρατήσει η υποκλοπή των συνδιαλέξεων
του κ. Ανδρουλάκη, αλλά και η υποκλοπή των συνοµιλιών του κ.
Κουκάκη δεν είναι ήσσονος σηµασίας. 

Έχουµε ένα πολύ σοβαρό σκάνδαλο. Είναι υπόλογος ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός. Οι διαδικασίες που ακολουθήθηκαν τόσο για
την υπαγωγή της ΕΥΠ στο Μέγαρο Μαξίµου όσο και για την τρο-
ποποίηση των προϋποθέσεων για τον διορισµό του κ. Κοντολέ-
οντα, ο οποίος δεν είχε τις τυπικές προϋποθέσεις και ήταν ο
εκλεκτός του Υπουργού και βεβαίως, µε την τροπολογία, η οποία
απαγόρευε στην Αρχή Διασφάλισης του Απορρήτου των Επικοι-
νωνιών να ενηµερώνει τον παρακολουθούµενο πολίτη, δείχνουν
ότι υπήρξε µία µεθόδευση τέτοια που οδήγησε στο συγκεκριµένο
αποτέλεσµα. 

Πολιτικά υπάρχει ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα για τη χώρα. Η
χώρα πλέον απασχολεί για αρνητικούς λόγους τα πρωτοσέλιδα
µεγάλων εφηµερίδων. Το προσωπείο του κ. Μητσοτάκη, του κεν-
τρώου, φιλελεύθερου, µεταρρυθµιστή Πρωθυπουργού έχει διαρ-
ραγεί ανεπανόρθωτα. Και κοντά σ’ αυτά υπάρχει η αγωνία της
κοινωνίας για την επόµενη µέρα. Βλέπετε ο κ. Μητσοτάκης
ακούει τις συνοµιλίες των αντιπάλων του, αλλά δεν µπορεί να
ακούσει την αγωνία της κοινωνίας. 

Σήµερα οι υποχρεούµενοι σε εξηγήσεις στην Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας καλύφθηκαν πίσω από το απόρρητο, απόρ-
ρητο, δηλαδή, ενώπιον της επιτροπής και απόρρητο ενώπιον της
ελληνικής Βουλής, για να εξακολουθήσουν να λειτουργούν ως
µια παρακρατική οργάνωση, η οποία λειτουργεί εν κρυπτώ και
παραβύστω και εν αγνοία όλων των ελεγκτικών µηχανισµών της
χώρας. 

Επικαλέστηκαν το απόρρητο για να κρύψουν ουσιαστικά τις
ευθύνες του Μεγάρου Μαξίµου για την απαράδεκτη πρωτοβου-
λία να παρακολουθηθεί Αρχηγός πολιτικού κόµµατος δηµοσιο-
γράφο που ασκούσε ερευνητική δηµοσιογραφία. Και
αναφέρθηκε σε πρωτοσέλιδο της εφηµερίδας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»
ότι παρακολουθούνται και άλλοι επτά-οκτώ πολιτικοί και το δη-
µοσίευµα δεν έτυχε ούτε καν µιας χλιαρής διάψευσης. 

Σήµερα αυτό που απασχολεί και το οποίο θα αναζητήσει µε
πάθος υποθέτω η εξεταστική είναι: Πρώτον, για ποιους λόγους
παρακολουθήθηκαν ο κ. Ανδρουλάκης και ο κ. Κουκάκης. Και,
δεύτερον, ποιος έδωσε την εντολή της παρακολούθησης. Είναι
τα δύο κολοσσιαία θέµατα που απασχολούν την εξεταστική επι-
τροπή, έχουν σχέση µε τον πυρήνα του κράτους δικαίου, µε τα
ατοµικά και κοινωνικά δικαιώµατα των πολιτών και δεν εντάσσον-
ται στη συνήθη πολιτική αντιπαράθεση, όπως θέλει να το παρου-
σιάσει η Κυβέρνηση. 

Είναι, δε, τόση η αγωνία της Κυβέρνησης να συσκοτίσει την
εξέλιξη των πραγµάτων ώστε εχθές η κ. Μπακογιάννη, σε τηλε-
οπτική της εµφάνιση, ουσιαστικά απείλησε µε ποινικές καταδίκες
τους ανθρώπους που τυχόν θα θέλουν να παραβιάσουν το απόρ-
ρητο και να καταθέσουν αυτά που γνωρίζουν, ακριβώς γιατί θέλει
και αυτή να συσκοτίσει αυτή την υπόθεση. 

Είναι στο χέρι όλων των πολιτικών δυνάµεων, ξεπερνάει τη
συγκυρία την πολιτική, όπου την πλειοψηφία έχει η Νέα Δηµο-
κρατία, και πρέπει να βγει ένα πόρισµα που να καταδεικνύει τους
φυσικούς και τους ηθικούς αυτουργούς αυτής της απαράδεκτης
καθόλα και αντιθεσµικής ενέργειας. 

Δεν είναι τυχαίο ότι κάτω από τις συνθήκες αυτές την Αίθουσά
µας απασχόλησε πάλι η αλλαγή του εκλογικού νόµου. Και ειλι-
κρινά, δεν καταλαβαίνω πώς συνδυάζεται ο καθόλα θεσµικός
Πρωθυπουργός, ο οποίος θέλει να εξαντλήσει την τετραετία και
ο όποιος διαρρήγνυε τα ιµάτιά του προ ολίγων εβδοµάδων ότι
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δεν αλλάζει ο εκλογικός νόµος, µε την επανέναρξη της συζήτη-
σης για να κάνουµε έναν εκλογικό νόµο ο οποίος βολεύει την αυ-
τοδυναµία, θαρρείς και όλη η διαδικασία των εκλογών γίνεται για
να υπάρξει αυτοδύναµη κυβέρνηση και όχι για το µείζον, που
είναι να εκφράσει ο ελληνικός λαός την άποψή του και να ωθήσει
τις πολιτικές δυνάµεις να βγάλουν τα συµπεράσµατα και να πο-
ρευτούν κατά την ετυµηγορία του ελληνικού λαού. 

Βλέπετε, στη συντηρητική λογική της Νέας Δηµοκρατίας η αν-
τιµετώπιση των εκλογών είναι µια µηχανιστική διαδικασία, η
οποία γίνεται για να εκλεγεί απλώς µια κυβέρνηση και όχι ένα πο-
λιτικό γεγονός µείζονος σηµασίας το οποίο παράγει πολιτικά
αποτελέσµατα. 

Συζητάµε σήµερα, λοιπόν, την ενσωµάτωση των οδηγιών 770
και 771, οι οποίες αφορούν στο ηλεκτρονικό εµπόριο και στις
συµβάσεις των πωλήσεων. Και ειλικρινά, παίρνω το ερέθισµα από
οµιλία προηγούµενης συναδέλφου και θέλω να πω στους κυρί-
ους Υπουργούς: Τι γίνεται µε αυτή την ενσωµάτωση της οδηγίας
για τους µάρτυρες δηµοσίου συµφέροντος; Το έθεσα στην επι-
τροπή και, βεβαίως, τεχνηέντως το αποσιωπήσατε. 

Και εδώ θέλω να επισηµάνω, κύριε Υπουργοί, τις ευθύνες της
Κυβέρνησής σας, διότι κληθήκατε σε ευρωπαϊκό επίπεδο να πα-
ράσχετε διευκρινίσεις -υπάρχει µία πίεση από την Ευρώπη για
να ενισχυθεί το «οπλοστάσιο» της προστασίας των µαρτύρων δη-
µοσίου συµφέροντος- και εκεί εµφανίστηκε ο γενικός γραµµα-
τέας του Υπουργείου, αν θυµάµαι καλά, ο κ. Αλεξανδρής, ο
οποίος διαβεβαίωσε την ανάλογη επιτροπή ότι σε µερικές ηµέ-
ρες θα κατατεθεί το νοµοσχέδιο. 

Οι «µερικές ηµέρες» έγιναν µερικές εβδοµάδες, οι µερικές
εβδοµάδες έγιναν αρκετοί µήνες και ακόµη τηρείτε αιδήµονα
σιωπή. Δεν ενηµερώνετε γι’ αυτό το πολύ σηµαντικό θέµα που
απασχολεί ουσιαστικά τη δηµόσια ζωή της χώρας και ο καθένας
µπορεί να βγάλει τα συµπεράσµατά του. 

Ταυτοχρόνως, σε αυτή τη συγκυρία συζητάµε ένα νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Και µου παρέχεται η δυνατότητα,
για να µη µιλάω για άσχετα πράγµατα σε άσχετα νοµοσχέδια, να
σχολιάσω αυτό που αποτέλεσε αντικείµενο δηµόσιας συζήτησης
πάλι, την προαγωγή των πέντε ανώτατων δικαστικών σε αντιπρο-
έδρους, οι οποίοι αποτελούν µέλη του Ειδικού Δικαστηρίου. Και
βεβαίως, όταν υπάρχουν οι ανάγκες -και υπήρχαν οι ανάγκες-
προαγωγής, έπρεπε να γίνουν οι προαγωγές, αλλά αυτές οι προ-
αγωγές έγιναν καθ’ υπέρβαση της ιεραρχίας. Ή τουλάχιστον οι
περισσότερες από αυτές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): …(δεν
ακούστηκε). 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, γιατί
αν εξαιρέσουµε τους δύο πρώτους, κατεβήκατε αρκετά κάτω για
να προχωρήσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ξέρετε
ότι δεν είχαµε τον απαιτούµενο αριθµό υποψηφίων λόγω της
συγκυρίας; Τα ξέρετε αυτά; Αφού τα έχετε µελετήσει. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ακούστε, κύριε Υπουργέ. Εγώ
βλέπω την επετηρίδα και βλέπω ότι παραλήφθηκαν άνθρωποι οι
οποίοι έπρεπε να είχαν προαχθεί και προχωρήσατε παρακάτω.
Θα δώσετε τις εξηγήσεις σας και θα τις ακούσω, γιατί µέχρι στιγ-
µής δεν έχετε απαντήσει επ’ αυτού. 

Εδώ υπάρχει ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα, διότι ουσιαστικά
υπονοµεύετε τα στοιχεία εξωτερικής ανεξαρτησίας των δικα-
στών και µειώνετε την αποδοχή τους στον κόσµο, γιατί, ακριβώς,
θα κριθούν να αποφασίσουν σε δύο µείζονες υποθέσεις του Ει-
δικού Δικαστηρίου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): …δεν
ακούστηκε. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, κύριε Υπουργέ. Έτσι
είναι. 

Και τέλος, κύριε Υπουργέ, έχετε µία ευθύνη για την επιλογή
της κυρίας να την προάγετε σε Αντιπρόεδρο του Αρείου Πάγου,
για να προκαλέσετε έως και πρόβληµα στις σχέσεις µας µε άλλες
χώρες. Υπήρξε η απάντηση του Κεντρικού Ισραηλιτικού Συµβου-
λίου, υπήρξε η ερώτηση της κ. Κεφαλογιάννη. Και όλα αυτά είναι
απότοκα µιας λογικής η οποία δεν κοιτάζει όλες τις παραµέτρους
για να προχωρήσει σε πολιτικές επιλογές, αλλά ελαφρά τη καρ-

δία καταλήγει σε κάποιες. 
Βεβαίως, όπως είπε και ένας φίλος, σε ένα Υπουργικό Συµβού-

λιο που δύο Υπουργοί διακονούν τέτοιες απόψεις για το Ολοκαύ-
τωµα και για τους Εβραίους δεν ήταν και κανένα φοβερό
γεγονός ότι προήχθη µία δικαστής η οποία υπηρετούσε αυτές
τις αρχές και αυτές τις αξίες. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά σε αυτό καθαυτό το νοµοσχέδιο, θέλω
να πω ότι για ακόµα µια φορά δείχνετε την απέχθειά σας στη λει-
τουργία των κωδίκων και τροποποιείτε τον Αστικό Κώδικα τσα-
λαπατώντας ουσιαστικά αυτό που αποτελεί κάθε κώδικας, ένα
ενιαίο συνεκτικό νοµοθέτηµα µε διατάξεις οι οποίες «κουµπώ-
νουν» η µία στην άλλη. 

Δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι εκτός από µία χώρα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση όλες οι άλλες ενσωµάτωσαν τις οδηγίες είτε
τροποποιώντας το δίκαιο του καταναλωτή είτε µε ξεχωριστό νο-
µοθέτηµα. Νοµοτεχνικά, λοιπόν, προχωράτε στην αύξηση των
διατάξεων περί πώλησης του Αστικού Κώδικα. Σας το έχουν επι-
σηµάνει από πλευράς αστικολόγων ότι θα δηµιουργήσει ερµη-
νευτικές δυσκολίες. Αλλά, συνάδει µε τη λογική σας, γιατί ο
κώδικας για σας δεν είναι ένα νοµοθέτηµα µε τα στοιχεία που
προανέφερα προηγουµένως, αλλά είναι ένα νοµοθέτηµα στο
οποίο µπορεί ο καθείς να προσθαφαιρεί διατάξεις, ανάλογα µε
την πολιτική συγκυρία. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ολοκλήρωσα τον χρόνο
µου. Ενδεχοµένως να χρειαστεί να επανέλθω στη δευτεροµιλία
µου για τα περαιτέρω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τον

κατάλογο των Βουλευτών. 
Καλώ στο Βήµα τη Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Διονυ-

σία Αυγερινοπούλου. 
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο ενσω-

µατώνονται στην εθνική µας έννοµη τάξη δύο πολύ σηµαντικές
οδηγίες για την επίτευξη της ενιαίας ψηφιακής αγοράς, η οδηγία
770 του 2019 για την προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου και ψη-
φιακών υπηρεσιών και η οδηγία 771 του 2019 για την πώληση
αγαθών. 

Οι οδηγίες αυτές συνιστούν σηµαντική εξέλιξη στο ενωσιακό
δίκαιο των συµβάσεων της προστασίας του καταναλωτή και επί-
σης αποτελούν και την απάντηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην
αύξηση, αλλά και στην ανάγκη περαιτέρω αύξησης των διασυ-
νοριακών πωλήσεων ψηφιακών υπηρεσιών και προϊόντων. Επί-
σης, στοχεύουν και στην άρση της αβεβαιότητας των
καταναλωτών που δηµιουργείται από την προµήθεια καταναλω-
τικών ψηφιακών αγαθών από επιχειρήσεις άλλης χώρας και πάλι
εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Οι οδηγίες σαφώς αντανακλούν τον βασικό στόχο της Ένω-
σης, που είναι µεταξύ άλλων η ταχύτερη ανάπτυξη της ψηφιακής
ενιαίας αγοράς προς όφελος τόσο των καταναλωτών όσο και των
επιχειρήσεων, µεταξύ αυτών, βεβαίως, και των ελληνικών επιχει-
ρήσεων. 

Ας µην ξεχνάµε ότι οι Έλληνες διακρινόµαστε ως προς την και-
νοτοµία στις επιχειρήσεις, αλλά και για την ψηφιακή εκπαίδευση
και τις ικανότητες ειδικά στη νέα γενιά. Συνεπώς, αυτές οι ρυθ-
µίσεις θα ενισχύσουν ακόµη περισσότερο το ελληνικό επιχειρείν. 

Επίσης, θα βοηθήσουν τις ελληνικές επιχειρήσεις να δραστη-
ριοποιηθούν απρόσκοπτα µέσω του ηλεκτρονικού εµπορίου σε
µία αγορά πληθυσµιακά πολύ µεγαλύτερη από αυτή της Ελλά-
δας, ενώ αναµένεται µε αυτόν τον τρόπο να µειωθεί και το κό-
στος του επιχειρείν της χώρας µας και να αυξηθούν και τα κέρδη
τους. Είναι στόχοι οι οποίοι βρίσκονται και στο επίκεντρο των πο-
λιτικών της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για την ανά-
πτυξη της εθνικής µας οικονοµίας, αλλά και για τη δηµιουργία
νέων θέσεων εργασίας για τη νέα γενιά.

Με το παρόν νοµοσχέδιο ρυθµίζονται αφ’ ενός οι προϋποθέ-
σεις σύµφωνα µε τις οποίες θα πωλούνται τα ψηφιακά προϊόντα
και αφ’ ετέρου θα προστατεύονται οι καταναλωτές όταν το ψη-
φιακό προϊόν δεν είναι όπως το περίµεναν, δηλαδή δεν ανταπο-
κρίνεται στις εύλογες προσδοκίες τους. Αποκαθίσταται µε αυτόν
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τον τρόπο σταδιακά η εµπιστοσύνη των καταναλωτών στο ψη-
φιακό εµπόριο, διότι πλέον τα δικαιώµατά τους κατοχυρώνονται
κατά την αγορά αυτών των ψηφιακών αγαθών µέσω του διαδι-
κτύου. 

Δηµιουργείται ένα ενισχυµένο πλαίσιο ασφάλειας και ένα
επαρκές πλαίσιο προστασίας των καταναλωτών και των επαγγελ-
µατιών. Αφ’ ενός, οι επιχειρήσεις ενθαρρύνονται να επεκτείνουν
τις δραστηριότητές τους σε ξένες αγορές, καθώς δεν αντιµετω-
πίζουν πλέον διαφορές στο δίκαιο των συµβάσεων σε κάθε δια-
φορετική χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δραστηριο-
ποιούνται, αφ’ ετέρου περιορίζονται οι περιπτώσεις του αθέµιτου
ανταγωνισµού εξαιτίας των αποκλίσεων στους κανόνες αγοράς
των κρατών-µελών. 

Αυτοί οι ενιαίοι κανόνες ηλεκτρονικού εµπορίου στην Ένωση,
συνεπώς, θα µειώσουν την αβεβαιότητα που αντιµετωπίζουν όχι
µόνο οι καταναλωτές, αλλά και οι ίδιες οι επιχειρήσεις λόγω των
διαφορών στα έννοµα καθεστώτα των κρατών-µελών, αλλά και
θα µειωθούν και οι µέχρι σήµερα υψηλές δαπάνες που προκύ-
πτουν από την επίλυση δικαστικών διαφορών όταν πρόκειται για
διασυνοριακές διαφορές. 

Το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου εστιάζει στην ενσωµά-
τωση της οδηγίας 770 που αφορά στην εδραιωµένη σύµβαση
παροχής ψηφιακού περιεχοµένου ή ψηφιακής υπηρεσίας. Θε-
σπίζει κανόνες που αφορούν σε συµβάσεις για την προµήθεια
τους και πιο συγκεκριµένα κανόνες σχετικά µε τη συµµόρφωση
µε τη σύµβαση, καθώς και µε τους τρόπους επανόρθωσης σε πε-
ρίπτωση που το ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψηφιακή υπηρεσία δεν
συµµορφώνεται µε τη σύµβαση ή σε περιπτώσεις όπου υπάρχει
αδυναµία προµήθειας. Τροποποιείται, βεβαίως, ο Αστικός µας
Κώδικας, γεγονός που αυξάνει και τη σπουδαιότητα του νοµο-
σχεδίου που συζητάµε σήµερα. 

Εισάγεται στο δίκαιο των συµβάσεων η έννοια της ανταπόκρι-
σης του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας, ενώ
διαρθρώνονται οι υποκειµενικές και αντικειµενικές απαιτήσεις αν-
ταπόκρισης που συγκεντρώνει το ψηφιακό περιεχόµενο και η ψη-
φιακή υπηρεσία. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 6, ως βασική υποχρέωση του εµπόρου
θεσπίζεται η προµήθεια στον καταναλωτή του ψηφιακού περιε-
χόµενου ή της ψηφιακής υπηρεσίας χωρίς αδικαιολόγητη καθυ-
στέρηση µετά τη σύναψη της σύµβασης. Ο έµπορος τεκµαίρεται
ότι έχει συµµορφωθεί µε τις υποχρεώσεις του όταν τα ψηφιακά
αγαθά ή οι υπηρεσίες που έχει επιλέξει ο καταναλωτής έχουν κα-
ταστεί προσβάσιµα ή διαθέσιµα και αντιστοιχούν στην περι-
γραφή, την ποσότητα και την ποιότητα της παραγγελίας του, ενώ
διαθέτουν ακόµη και άλλα χαρακτηριστικά, όπως λειτουργικό-
τητα, συµβατότητα και διαλειτουργικότητα, όπως προβλέπονται
από τη σύµβαση. 

Περαιτέρω, ρυθµίζεται η αξίωση αποζηµίωσης. Δηλαδή, σε πε-
ρίπτωση που ο έµπορος προµηθεύσει το ψηφιακό περιεχόµενο
ή την ψηφιακή υπηρεσία µε αδικαιολόγητη καθυστέρηση ή δεν
το προµηθεύσει εντός της συµφωνηθείσας χρονικής περιόδου,
δίνεται η δυνατότητα στον καταναλωτή να καταγγείλει τη σύµ-
βαση και να απαιτήσει σχετική αποζηµίωση. 

Το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου εστιάζει στην ενσωµάτωση
της οδηγίας 2019/771 για την πώληση των αγαθών η οποία συµ-
πληρώνει την οδηγία του 2019/770. Με αυτή την οδηγία εισάγον-
ται ρυθµίσεις για την εύρυθµη λειτουργία της εσωτερικής
αγοράς µέσω της θέσπισης ορισµένων κοινών κανόνων σχετικά
µε τις συµβάσεις πώλησης µεταξύ του πολίτη και του κατανα-
λωτή, παραδείγµατος χάριν ως προς τη συµµόρφωση των αγα-
θών µε τη σύµβαση, την επανόρθωση σε περίπτωση έλλειψης
της εν λόγω συµµόρφωσης, τους τρόπους άσκησης της εν λόγω
επανόρθωσης και τις εµπορικές εγγυήσεις. 

Ειδικότερα, οι πωλητές φέρουν πλέον ευθύνη για οποιαδήποτε
έλλειψη συµµόρφωσης που καθίσταται εµφανής εντός δύο ετών
από την παράδοση και όχι εντός έξι µηνών όπως ίσχυε έως σή-
µερα. Είναι σηµαντικό αυτό για τον καταναλωτή. Εισάγεται δε η
υποχρέωση του πωλητή να διασφαλίζει ότι στον αγοραστή κοι-
νοποιούνται και παρέχονται οι απαιτούµενες ενηµερώσεις επι-
καιροποίησης των ψηφιακών στοιχείων. Διευκρινίζονται οι τρόποι
αποκατάστασης ανταπόκρισης είτε µε τη διόρθωση είτε µε την
αντικατάσταση του αγαθού, ενώ θεσπίζονται και όρια, βεβαίως
και στα δικαιώµατα, δηλαδή είναι πιο ξεκάθαρα τα δικαιώµατα
του αγοραστή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις
εναρµόνισης των ψηφιακών αυτών αγορών προστατεύεται ο κα-
ταναλωτής και βεβαίως, εδραιώνεται ακόµη περισσότερο η ψη-
φιακή ενιαία ευρωπαϊκή αγορά, µε οφέλη και για τις επιχειρήσεις
και για την ανταγωνιστικότητα της ίδιας της Ένωσης έναντι τρί-
των κρατών, αλλά και ενισχύεται τόσο στα υπόλοιπα κράτη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και στη χώρα µας η ατζέντα εργασίας
και επιχειρηµατικότητας της νέας γενιάς. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν δώσω τον λόγο
στον κ. Λιούπη, ο κύριος Υπουργός θέλει να κάνει µια µικρή πα-
ρέµβαση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κατ’
αρχάς, να καταθέσουµε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις για να είναι
υπ’ όψιν των συναδέλφων.  

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δευτε-
ρευόντως, να εισηγηθώ την τροπολογία του Υπουργείου Πολιτι-
σµού λόγω µιας αδυναµίας της Υπουργού Πολιτισµού να βρεθεί
ενώπιον του Σώµατος να την αιτιολογήσει. Προτίθεµαι εγώ να
εξηγήσω στο Σώµα. 

Ουσιαστικά πρόκειται για µια τροπολογία µε την οποία δίνεται
η δυνατότητα της απόσπασης υπαλλήλων τόσο από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού όσο και από εποπτευόµενους φορείς από το
Υπουργείο Πολιτισµού προς την Υπηρεσία Συντήρησης Μνη-
µείων Ακροπόλεως. Επειδή, ακριβώς, υπάρχουν έργα υλοποί-
ησης, συντήρησης και αναστήλωσης που εκτελούνται αυτή την
περίοδο στην Ακρόπολη, γι’ αυτόν τον λόγο και το Υπουργείο Πο-
λιτισµού εισηγείται τη συγκεκριµένη τροπολογία. 

Βεβαίως, για όλα τα άλλα τα οποία ετέθησαν περί του νοµο-
σχεδίου από την πλευρά των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων θα
απαντήσω κατά τη διάρκεια της οµιλίας µου, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αύριο έρχεται

το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού κανονικά. Γιατί δεν
έρχεται αυτό αύριο κι έρχεται σήµερα ως τροπολογία; Αν το γνω-
ρίζετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ίσως
είναι θέµα προγραµµατισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Λιούπη, έχετε
τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που συζητάµε σήµερα ενσωµατώνει δύο ενωσιακές οδηγίες ση-
µαντικές για την καθηµερινή οικονοµική µας ζωή. Πρόκειται για
διατάξεις που αφορούν στις ψηφιακές υπηρεσίες, στην προµή-
θεια ψηφιακού περιεχοµένου και στο νοµοθετικό πλαίσιο για τη
σύµβαση πώλησης τέτοιων υπηρεσιών και αγαθών. 

Ειδικά το κοµµάτι των ψηφιακών πωλήσεων είναι, όπως όλοι
γνωρίζουµε, ταχύτατα αναπτυσσόµενο. Κυρίως στα χρόνια της
πανδηµίας οι ψηφιακές αγορές κέρδισαν σηµαντικό έδαφος και
συνεχίζουν να αναπτύσσονται εξαιτίας της ευκολίας και της τα-
χύτητας που τις διακρίνει και η αλήθεια είναι ότι η χώρα µας έχει
ακόµη µεγάλο περιθώριο βελτίωσης σε αυτού του είδους τις συ-
ναλλαγές. Η Ελλάδα διαθέτει τους µεγαλύτερους ρυθµούς ανά-
πτυξης στο ηλεκτρονικό εµπόριο σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ένωσης το 2021. 

Μάλιστα, είναι σηµαντικό ότι οι οδηγίες που συζητάµε είναι
πλήρους εναρµόνισης, δηλαδή τα κράτη - µέλη δεν έχουν τη δυ-
νατότητα να κάνουν αλλαγές θεσπίζοντας είτε αυστηρότερα είτε
ηπιότερα µέτρα. Κι αυτό για να ρυθµίζονται ενιαία σε όλη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση τα ζητήµατα που περιλαµβάνονται στις οδηγίες.
Εξάλλου, πρόκειται για θέµατα που εξ ορισµού δεν έχουν σύ-
νορα, αφού ο ψηφιακός χώρος είναι προσβάσιµος σε όλους και
από παντού.

Γιατί είναι σηµαντική µια τέτοια ενιαία αντιµετώπιση; Η ενιαία
ρύθµιση διευκολύνει, ευνοεί κυρίως µικροµεσαίες επιχειρήσεις
που είναι ο µεγάλος όγκος των ελληνικών επιχειρήσεων. Κι αυτό
γιατί αυτού του µεγέθους οι επιχειρήσεις δεν διαθέτουν συνή-
θως τους πόρους για να ενηµερωθούν και να εφαρµόζουν τους
κανόνες που έχει θεσπίσει κάθε διαφορετική χώρα και εποµένως,
παραµένουν συνήθως εγκλωβισµένες στην εγχώρια αγορά χωρίς
δυνατότητα επέκτασης. 

Αυτό σήµερα αλλάζει αφού η Ευρωπαϊκή Ένωση αποκτά ένα
κοινό νοµοθετικό πλαίσιο για τα ψηφιακά προϊόντα. 

Το νέο πλαίσιο προσφέρει ασφάλεια δικαίου στους καταναλω-
τές, αλλά και περισσότερες ευκαιρίες στις µικρές επιχειρήσεις
να επεκτείνουν τη δράση τους. Παρά τις όποιες επιφυλάξεις από
την πλευρά της Αντιπολίτευσης, σχετικά µε την προστασία των
προσωπικών δεδοµένων στις συναλλαγές, το νοµοσχέδιο όπως
και οι οδηγίες είναι ξεκάθαρες. Ισχύει πάντα η ευρωπαϊκή νοµο-
θεσία για την προστασία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα
κατά τη χρήση των συµβάσεων πώλησης µε ψηφιακά µέσα.

Από τις σηµαντικές αλλαγές που βλέπουµε είναι ότι διευρύ-

νονται οι δυνατότητες που έχει ο καταναλωτής σε περίπτωση
που παρέλαβε ένα προϊόν που δεν καλύπτει τις απαιτήσεις του.
Ο καταναλωτής έχει τη δυνατότητα να ζητήσει, να απαιτήσει
αποκατάσταση του προϊόντος ή της υπηρεσίας που έλαβε, να
µειώσει το τίµηµα, να λύσει τη σύµβαση ή να απαιτήσει αποζη-
µίωση. Μάλιστα, προβλέπεται διετής παραγραφή και όχι έξι
µηνών, όπως ισχύει µέχρι σήµερα. 

Με την ενσωµάτωση της δεύτερης οδηγίας γίνονται αλλαγές
στον Αστικό Κώδικα στο µέρος που αφορά στη σύµβαση της πώ-
λησης. Προβλέπεται ότι οι διατάξεις πώλησης εφαρµόζονται σε
αγαθά µε ψηφιακά µέσα. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που έτυχε θετικής ανταπόκρισης από
τους νοµικούς στο στάδιο των επιτροπών. Ο Συνήγορος του Κα-
ταναλωτή τοποθετήθηκε θετικά στις αλλαγές που γίνονται, όπως
και οι εκπρόσωποι του επιχειρηµατικού κόσµου από την πλευρά
της Ελληνικής Συνοµοσπονδίας Εµπορίου και Επιχειρηµατικότη-
τας. Είναι γεγονός ότι όλοι αναγνωρίζουν την αναγκαιότητα που
έρχονται να καλύψουν οι νέες διατάξεις µε βάση τις νέες ανάγ-
κες του ψηφιακού εµπορίου. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι αποτέλεσµα πολυετούς προ-
σπάθειας της Νοµοπαρασκευαστικής Επιτροπής, που επεξεργά-
στηκε τις διατάξεις των οδηγιών και κατέβαλε κάθε δυνατή
προσπάθεια να ενσωµατωθούν οµαλά στην ελληνική νοµοθεσία
και στον Αστικό Κώδικα. Πρόκειται για πολύπλοκα ζητήµατα που
για αυτόν τον λόγο έτυχαν προσεκτικού σχεδιασµού από ειδι-
κούς ακαδηµαϊκούς νοµικούς που επεδίωξαν την καλύτερη δυ-
νατή προσαρµογή των οδηγιών στο εθνικό µας δικαιϊκό σύστηµα.
Η προσπάθεια που καταβλήθηκε, λοιπόν, από το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης σε αυτό το πεδίο είναι αξιοσηµείωτη, όπως και το γε-
γονός ότι η χώρα µας ενσωµατώνει τις δύο οδηγίες δύο χρόνια
πριν από το τέλος του χρονικού περιθωρίου που έχει τεθεί από
την Ευρωπαϊκή Ένωση για τον έλεγχο της εφαρµογής τους. 

Συνολικά το έργο της ηγεσίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης τα
τελευταία τρία χρόνια καταγράφεται ως εντατικό και προσανα-
τολισµένο στις ανάγκες της κοινωνίας, αλλά και στη διεθνή ει-
κόνα και τις υποχρεώσεις της χώρας µας. Έχουν γίνει πολλά
βήµατα σε πολλές κατευθύνσεις µε κυριότερη την ενίσχυση των
δοµών της δικαιοσύνης, την υποστήριξη του έργου των δικαστι-
κών λειτουργών και τη µέριµνα για καλύτερες συνθήκες απονο-
µής δικαιοσύνης. Ανάµεσα στις αλλαγές που έχουν δροµολο-
γηθεί είναι και η ανέγερση νέων δικαστικών µεγάρων ή η αποκα-
τάσταση και επέκταση των υπαρχόντων, ώστε δικαστικοί λει-
τουργοί, δικαστικοί υπάλληλοι, νοµικοί και πολίτες να εργάζονται
και να κινούνται σε κατάλληλες κτηριακές συνθήκες. 

Μεταξύ των νέων δικαστικών µεγάρων είναι και τα δικαστήρια
του Βόλου. Ειδικά για τον Βόλο το νέο δικαστικό µέγαρο, ένα
διαχρονικό αίτηµα όλων µας, σύντοµα θα υλοποιηθεί µέσω ΣΔΙΤ
και συνιστά απόλυτη αναγκαιότητα και φυσικά, είναι αποτέλεσµα
µιας συντονισµένης προσπάθειας και συνεργασίας µε την ηγεσία
του Υπουργείου Δικαιοσύνης και την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Κλείνοντας, να επανέλθω στο σηµερινό νοµοσχέδιο που παρ’
ότι είναι ένα τεχνικό κείµενο στο µεγαλύτερο µέρος του ωστόσο
ρυθµίζει θέµατα απολύτως καθηµερινά και σηµαντικά. Η ενσω-
µάτωση των δύο οδηγιών που συζητάµε σήµερα είναι επιβεβλη-
µένη και λόγω της υποχρέωσης µας έναντι της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, αλλά και γιατί µε τις ρυθµίσεις που περιέχονται προ-
στατεύουµε τους καταναλωτές και στηρίζουµε τις επιχειρήσεις -
και µάλιστα τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις- και γενικώς
καλλιεργούµε ένα κλίµα ασφάλειας στις συναλλαγές ψηφιακών
υπηρεσιών, που είναι όχι µόνο το µέλλον, αλλά και το παρόν. Δεν
µπορούµε να αγνοούµε την πραγµατικότητα, δεν µπορούµε να
αφήνουµε αρρύθµιστη µια τόσο µεγάλη αγορά και δεν µπορούµε
να αφήνουµε ακάλυπτους τους καταναλωτές και τους λιγότερο
ισχυρούς επιχειρηµατίες. Ο επιχειρηµατικός κόσµος, το κατανα-
λωτικό κοινό και όλη η αγορά χρειάζονται τις ρυθµίσεις που συ-
ζητάµε σήµερα και γι’ αυτό πρέπει όλοι να τις υπερψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Χάρης Θεοχάρης. 
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ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτονόητη η στήριξη σε
αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι ένα νοµοσχέδιο που συµµορφώνει τη
χώρα µας µε το Ενωσιακό Δίκαιο. Δεύτερον, προστατεύει τους
καταναλωτές. Αυτό από µόνο του θα έπρεπε να ήταν αρκετό για
να έχουµε την πλήρη οµοφωνία όλης της Βουλής, δηλαδή µόνο
η προστασία των καταναλωτών. Όµως δεν τους προστατεύει
απλώς, τους προστατεύει από ένα πεδίο της νέας οικονοµίας και
δηµιουργεί συνθήκες εµπιστοσύνης στην ψηφιακή οικονοµία, ένα
πολύ επικίνδυνο για πολλούς συνανθρώπους µας πεδίο, γιατί φο-
βούνται, δεν ξέρουν, δεν είναι σίγουροι πως να πάρουν αυτού
του είδους τις υπηρεσίες. Εκσυγχρονίζει, τρίτον, το δίκαιο πώ-
λησης στη νέα εποχή, στην εποχή που ζούµε και αυτή που έρχε-
ται. Και τέλος, αναβαθµίζει το πλαίσιο και για την προστασία σε
αυτό το πεδίο των προσωπικών δεδοµένων. 

Αρνούµαι, λοιπόν, να πιστέψω, δυσκολεύοµαι να κατανοήσω
από πού πηγάζουν και το σηµείο στο οποίο εδράζονται όλες
αυτές οι αντιρρήσεις. Είναι κρίµα να χάνεται µια ευκαιρία συναί-
νεσης σε κάτι τόσο σηµαντικό και αυτονόητο. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό, λοιπόν, πρέπει να στηριχθεί
από όλες τις πλευρές της Βουλής. Βέβαια, όλοι µας για τη στάση
µας λογοδοτούµε απέναντι στον ελληνικό λαό. 

Όµως, ακούσαµε και ευρύτερα ζητήµατα και επιτρέψτε µου
να µιλήσω λίγο και γι’ αυτά, γιατί ζούµε, δυστυχώς, την εποχή
της τεχνητής όξυνσης του πολιτικού κλίµατος. Και λέω τεχνητής
γιατί η βάση της όξυνσης αυτής είναι το ότι λείπουν τα πολιτικά
επιχειρήµατα από την Αντιπολίτευση, ιδιαίτερα από την Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση. Μέχρι και για τις επισυνδέσεις ακούσαµε σή-
µερα και, µάλιστα, ακούσαµε πάρα πολλά µε έωλες διασυνδέσεις
µε το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Η Κυβέρνηση σε αυτόν τον τοµέα κινήθηκε ακαριαία, η αντί-
δρασή της ήταν ουσιαστική και όλα τα θέµατα διερευνώνται από
τις κατάλληλες υπηρεσίες και από τη Βουλή. Δεν υπάρχει, λοι-
πόν, τίποτα σε αυτό το ζήτηµα. 

Ακούσαµε, λοιπόν, πολλά σε αυτά. Δεν ακούσαµε, όµως, άλλα.
Όπως για παράδειγµα για την ανακοίνωση της ΕΛΣΤΑΤ σήµερα
για το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν της χώρας µας. Νέο ρεκόρ,
7,7% του ΑΕΠ ήταν η αύξηση στο δεύτερο τρίµηνο αυτής της
χρονιάς σε σχέση, φυσικά, µε έναν χρόνο πριν. Και όχι µόνο
αυτό, αλλά αναθεώρηση επί τα βελτίω από το 7% το πρώτο τρί-
µηνο, που ήταν η πρώτη ανακοίνωση, πήγε στο 8%. Ως αποτέλε-
σµα η ανάπτυξη στη χώρα µας ξεπερνά κάθε προσδοκία, κάθε
εκτίµηση και θα αναγκάσει -σας το λέω µετά βεβαιότητας- όλους
τους διεθνείς οργανισµούς -και τους τραπεζικούς και τους ιδιω-
τικούς και τους δηµόσιους- να εκτιµήσουν µε καλύτερα νούµερα
την ανάπτυξη της χώρας µας. Το πρώτο εξάµηνο αυτής της χρο-
νιάς 7,8% η ανάπτυξη! Και ξέρουµε πολύ καλά ότι το δεύτερο
εξάµηνο είναι το ισχυρό εξάµηνο του τουρισµού. Θα δούµε και
από εκεί. Και χαίροµαι πάρα πολύ που όλη αυτή η προσπάθεια
στη διάρκεια της πανδηµίας, το χτίσιµο όλων αυτών των ισχυρών
σχέσεων µε την τουριστική αγορά αποδίδει και αποδίδει πολύ
σηµαντικούς καρπούς χάριν της ελληνικής κοινωνίας. 

Δεν ακούσαµε τίποτα για την πρωτοφανή µείωση της ανεργίας
-πριν από λίγες ηµέρες ανακοινώθηκε στο 12,1%- και µάλιστα µε
πρωτοφανή αύξηση και της εργασίας, όχι δηλαδή µε αποχώρηση
των ανθρώπων από την αγορά εργασίας, αλλά µε πραγµατική
και ουσιαστική αύξηση. 

Συνεπώς υπάρχουν πάρα πολλοί δείκτες. Θα προσθέσω κι
άλλον έναν: Δεν ακούσαµε τίποτα για τον πληθωρισµό, που ενώ
είναι υψηλός µειώνεται στη χώρα µας, την ίδια στιγµή που συνε-
χίζει και αυξάνεται και στην Ευρωζώνη και ευρύτερα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Βλέπετε, λοιπόν, ότι όλοι οι δείκτες δείχνουν ισχύ της ελληνι-
κής οικονοµίας, η οποία, όµως, βαδίζει σε ένα πολύ αβέβαιο και
δύσκολο εξωτερικό περιβάλλον, ένα αβέβαιο και δύσκολο εξω-
τερικό περιβάλλον που χρειάζεται ισχυρή κυβέρνηση, χρειάζεται
ένας Πρωθυπουργός σαν τον Κυριάκο Μητσοτάκη, που δεν αφή-
νει το χέρι από το τιµόνι, για να αντιµετωπίσει όλες αυτές τις προ-
κλήσεις του διεθνούς περιβάλλοντος.

Τώρα θα κλείσω µε δυο λόγια για το ενεργειακό πεδίο, για να

µη λένε µόνο ότι ασχολούµαι µε τα εσωτερικά και τις καλές ει-
δήσεις από το εσωτερικό, αλλά να πούµε ακριβώς και τα πολύ
δύσκολα τα οποία έχουµε να αντιµετωπίσουµε. Η Ρωσία αυτή τη
στιγµή, όπως καταλαβαίνουµε που είναι η βασική πηγή της αστά-
θειας, παίζει τα τελευταία της χαρτιά. Κλείνει το φυσικό αέριο,
τώρα που αχνοφαίνεται ακόµα και η πιθανότητα ήττας της στο
στρατιωτικό πεδίο. Διότι εδώ και λίγες εβδοµάδες δεν έχει την
πρωτοβουλία των µαχών και έχουµε πάρα πολλά νέα από την Ου-
κρανία, που δείχνουν ότι στριµώχνεται σε πολλά σηµεία του πε-
δίου. 

Ο τελευταίος, λοιπόν, πόλεµος αυτός της απελευθέρωσης από
την αποικιοκρατία, ο πόλεµος ο οποίος θα ορίσει τις γεωστρα-
τηγικές εξελίξεις δεκαετιών, είναι ένας πόλεµος ο οποίος είµαστε
σίγουροι ότι θα κερδηθεί από τις δυνάµεις της δηµοκρατίας και
της ελευθερίας. 

Τη στιγµή, λοιπόν, που αυτά γίνονται στο πεδίο των µαχών και
εκεί η χώρα µας, στηρίζοντας από την πρώτη στιγµή την Ουκρα-
νία, είναι στη σωστή µεριά της ιστορίας, η µάχη κρίνεται και στο
ενεργειακό πεδίο. Διότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση κυρίως εκεί γί-
νεται. Στρατηγικά λάθη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ιδιαίτερα της
Γερµανίας, µας έχουν καταστήσει περισσότερο ευάλωτους από
όσο θα µπορούσαµε να ήµασταν. Δεν θα ήταν υπερβολή να λέ-
γαµε πως ένας από τους λόγους που οδήγησαν σε αυτόν τον πό-
λεµο, είναι η πολιτική ανωριµότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης η
οποία βιαίως αναγκάζεται να πάρει αποφάσεις. 

Σε αυτή την περίοδο της αναταραχής και ανασφάλειας για την
Ευρωπαϊκή Ένωση η Ελλάδα ορθώνει το ανάστηµά της ως σύµ-
βολο ορθολογισµού και σύνεσης. Για την αντιµετώπιση της ενερ-
γειακής κρίσης ακόµα και η Γερµανία σπεύδει τώρα να
υιοθετήσει µέτρα που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ήδη
εφαρµόζει εδώ και πολλούς µήνες. Η Γερµανία σήµερα ανακα-
λύπτει το εργαλείο της φορολόγησης των υπερεσόδων που απο-
σπούν οι πάροχοι της ηλεκτρικής ενέργειας. 

Όσο και η προπαγάνδα να προσπαθεί να πείσει ότι η χώρα µας
δεν φορολογεί την αισχροκέρδεια, η αλήθεια είναι διαφορετική.
Πρώτον, από τις 7 Ιουλίου και µετά, δεν υπάρχει ούτε 1 ευρώ αι-
σχροκέρδειας, καθώς κάθε ευρώ φεύγει από τους παρόχους και
πηγαίνει στο Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης. Από εκεί βρίσκον-
ται τα περισσότερα χρήµατα για τη στήριξη των νοικοκυριών και
των επιχειρήσεων. 

Αυτός ο µηχανισµός είναι τόσο επιτυχηµένος -δεν θα κουρα-
στώ να το επαναλαµβάνω- που έχει ήδη σε σαράντα επτά µέρες,
που ήταν τα στοιχεία που είχα κοιτάξει, 1,1 δισ. όταν ο αντίστοι-
χος ισπανικός µηχανισµός σε εξήντα µέρες είχε πάρει µόνο 1
δισ.. Και µιλάµε για µια ισπανική αγορά επταπλάσια της ελληνι-
κής αγοράς ενέργειας. Και οι ενέργειες που κάνουµε για να φο-
ρολογηθούν και αναδροµικά µε το µεγάλο ποσοστό του 90%, και
αυτές θα ευοδωθούν. Εξάλλου είµαστε από τις πρώτες χώρες
που έχουµε υλοποιήσει και φορολογήσει µε αυτόν τον υψηλό-
τατο δυνατό συντελεστή. 

Αυτά κάνει η Κυβέρνηση που τολµά, η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, φορολο-
γούµε εκεί που πρέπει και όχι όπως έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ που
υπερφορολογούσε τη µεσαία τάξη. Η Γερµανία, λοιπόν, και πι-
θανότατα η Ευρωπαϊκή Ένωση αποµιµείται τι κάνει η Ελλάδα και
σε πολλά πεδία η χώρα µας πρωτοπορεί και στη στήριξη των νοι-
κοκυριών µε 3,7% του ΑΕΠ µέσα από αυτή τη διαδικασία. 

Έκτακτη ενίσχυση -θυµίζω µερικά µέτρα που έχουµε πάρει-
εξακοσίων τριάντα τεσσάρων χιλιάδων χαµηλοσυνταξιούχων,
εκατόν τριάντα οκτώ χιλιάδων δικαιούχων αναπηρικού επιδόµα-
τος του ΟΠΕΚΑ, τριάντα δύο χιλιάδων ανασφάλιστων υπερηλί-
κων µε 200 ευρώ ανά δικαιούχο, διπλασιασµό του ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος σε διακόσιες είκοσι τρεις χιλιάδες πεν-
τακόσιους συµπολίτες µας κ.λπ.. 

Κλείνω λέγοντας ότι αυτά που κάνουµε εµείς τα αντιγράφουν,
αλλά κι εκεί που πρέπει να πάρει αποφάσεις η Ευρωπαϊκή Ένωση
εµείς πρωτοπορούµε. Θυµίζω το σχέδιο έξι σηµείων του Πρωθυ-
πουργού Κυριάκου Μητσοτάκη. Το απέστειλε στις 9 Μαρτίου.
Μεθαύριο, στις 9 Σεπτεµβρίου, συµπληρώνουµε επτά µήνες, και
σε αυτούς τους επτά µήνες ακόµα η Ευρωπαϊκή Ένωση µιλάει
γι’ αυτό το σχέδιο και δεν έχει καταφέρει να συµφωνήσει. Η έκ-
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κληση, λοιπόν, που πρέπει να γίνει από όλους µας, είναι επιτέ-
λους στο συµβούλιο αυτό µεθαύριο να παρθούν αποφάσεις. 

Θυµίζω το σχέδιο-πλαφόν στις τιµές του ταµείου µεταφοράς
τίτλων, TTF, στην Ολλανδία, ηµερήσιο όριο διακύµανσης τιµών,
καθορισµό τιµών για το ταµείο µεταφοράς τίτλων ως µέσο άµυ-
νας στον εκβιασµό εις βάρος της Ευρώπης από τον Πούτιν, πλα-
φόν στο µεικτό περιθώριο κέρδους. Ακούστε τα όλα αυτά. 

Και µας κατηγορούν ότι εµείς είµαστε που στηρίζουµε τις αγο-
ρές πάση θυσία και χωρίς καµµία λογική, ότι στηρίζουµε το νεο-
φιλελευθερισµό και δεν ξέρω εγώ τι άλλες κατηγορίες. Πόσο
µακριά από την πραγµατικότητα είναι η Αντιπολίτευση;

Ενδεχοµένως εµπόριο ενέργειας µόνο µε φυσική παράδοση
σε έκτακτες ανάγκες και αν χρειαστεί και αύξηση της ρευστότη-
τας στην αγορά του φυσικού αερίου µέσω της διασύνδεσης των
αγορών της Αµερικής και της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και της
Ασίας. 

Κλείνω, λοιπόν, µε το συµπέρασµα: Στις δύσκολες ώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όταν το πρόβληµα που προβλέπεται πως
θα επιδεινώνεται το προσεχές διάστηµα θα είναι ακόµα πιο
ισχυρό και πανευρωπαϊκό, η ορθή λύση θα είναι αυτή που προ-
τείνει η ελληνική Κυβέρνηση. Αυτό βλέπει και επιβραβεύει ο ελ-
ληνικός λαός σε όλες τις δηµοσκοπήσεις, όσο και να θέλετε να
µας πείσετε για το αντίθετο. Αυτό θα κάνει και το 2023 στις επερ-
χόµενες εκλογές. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Βασί-
λειος Βιλιάρδος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, επιγραµµατικά

στο νοµοσχέδιο, αφού το ανέλυσε ο εισηγητής µας, µας έκανε
εντύπωση το γιατί η οδηγία δεν έχει εφαρµοστεί ακόµη στις Πο-
λωνία, Σλοβακία, Σλοβενία και ειδικά στην Ιρλανδία, αφού πολλές
εταιρείες του ψηφιακού κλάδου έχουν εκεί υποκαταστήµατα,
όπως για παράδειγµα το Facebook, η «GOOGLE», η «MI-
CROSOFT» κ.λπ.. 

Επίσης, γιατί καθυστέρησε και γιατί κατατέθηκε από το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης, όταν όσον αφορά στο ψηφιακό εµπόριο έχει
νοµοθετήσει πρόσφατα το Υπουργείο Ανάπτυξης µε τον
ν.4933/2022 περί προστασίας των καταναλωτών, που περιλαµ-
βάνει και ψηφιακές υπηρεσίες, καθώς επίσης αναφορές σε αγο-
ρές από επιχειρηµατικές πλατφόρµες;

Θα ήθελα να αναφερθώ τώρα µε τη σειρά µου στις διαδόσεις
που κυκλοφορούν, σχετικά µε τη δήθεν συνεργασία της Ελληνι-
κής Λύσης µε τη Νέα Δηµοκρατία. Προφανώς η πηγή τους είναι
η Νέα Δηµοκρατία του κ. Μητσοτάκη, εν πρώτοις επειδή έχασε
τη δυνατότητα συνεργασίας του µε το ΠΑΣΟΚ λόγω του απαρά-
δεκτου σκανδάλου των υποκλοπών, για το οποίο δυστυχώς δεν
είχε το θάρρος να αναλάβει την ευθύνη ο προϊστάµενος της ΕΥΠ
Πρωθυπουργός. Ακόµη χειρότερα, τη µετέθεσε στους δύο υφι-
σταµένους του, κάτι που εάν συνέβαινε στον ιδιωτικό τοµέα εκ
µέρους, για παράδειγµα, ενός διευθύνοντος συµβούλου θα είχαν
παραιτηθεί αµέσως όλα τα στελέχη της επιχείρησής του. 

Θα ήταν αλήθεια ποτέ δυνατόν να συνεργαστούµε µε ένα τέ-
τοιο άτοµο, µε κάποιον που δεν αναλαµβάνει τις ευθύνες της
θέσης του; Θα του είχαµε ποτέ εµπιστοσύνη; Ακόµη χειρότερα
µε µια Κυβέρνηση –γνωρίζοντας, βέβαια, πως η κυβέρνηση δεν
είναι συνώνυµη µε το κόµµα ούτε την εκπροσωπεί- η οποία χρέ-
ωσε τη χώρα µας πάνω από 30 δισεκατοµµύρια µέσα σε τρία
µόλις χρόνια, όσο καµµία άλλη στο παρελθόν; Που δεν έχει µάθει
ακόµη ότι η ανάπτυξη που στηρίζεται στην κατανάλωση µε δα-
νεικά, όπως ακριβώς τη δεκαετία πριν το 2009, οδηγεί σε νέα
χρεοκοπία και σε νέα µνηµόνια; Με µια Κυβέρνηση που παράγει
µόνο ελλείµµατα και χρέη, ενώ ξεπουλάει την Ελλάδα; Που
θριαµβολογεί για τις ξένες επενδύσεις, όταν προέρχονται, κυ-
ρίως, από την επιτάχυνση της πώλησης των περιουσιακών στοι-
χείων του κράτους µας σε εξευτελιστικές τιµές; Με µια
Κυβέρνηση που αποκρύπτει από τους Έλληνες το γεγονός ότι ο
ακαθάριστος σχηµατισµός παγίου κεφαλαίου, οι πραγµατικές
επενδύσεις, δηλαδή, που παράγουν πλούτο και ευηµερία, είναι

κατά 50% χαµηλότερες απ’ ό,τι πριν το 2009, ενώ δεν καλύπτουν
καν τις αποσβέσεις;

Θα ήταν δυνατόν να συνεργαστούµε µε µια Κυβέρνηση, που
ο ένας Υπουργός κοροϊδεύει τον άλλον και οι δύο µαζί τους φο-
ρολογούµενους πολίτες, όπως στο θέµα των Ναυπηγείων Ελευ-
σίνας, µε µια Κυβέρνηση που σπατάλησε -κυριολεκτικά
σπατάλησε- 43,3 δισεκατοµµύρια µε δανεικά για τα αχρείαστα
lockdowns ή το 29,5% του ΑΕΠ των δύο ετών µας, του 2020 και
του 2021 στηρίζοντας µόλις µε 183 εκατοµµύρια την πρωτογενή
παραγωγή µας, που τώρα δηλώνει πως θα δαπανήσει ακόµη 10
δισεκατοµµύρια ή πάνω από το 5% του ΑΕΠ µας στην ουσία για
να στηρίξει το καρτέλ της ενέργειας, όταν η πάµπλουτη Γερµα-
νία µόλις το 1,7% του δικού της ΑΕΠ, µε µια Κυβέρνηση, που δεν
καταλαβαίνει ότι η λύση δεν είναι τα επιδόµατα ελεηµοσύνης που
αυξάνουν τον πληθωρισµό αλλά η αναλογική µείωση του ΦΠΑ,
που µειώνει τόσο τις τιµές όσο και τον πληθωρισµό, έναν πλη-
θωρισµό που κυριολεκτικά εξαθλιώνει τους εργαζόµενους, ενώ
κλέβει -τονίζουµε κλέβει- από τις αποταµιεύσεις των Ελλήνων
πάνω από 17 δισεκατοµµύρια ετησίως εν αγνοία των περισσότε-
ρων, µε µια Κυβέρνηση, που θριαµβολογεί για τον ρυθµό ανά-
πτυξης, όταν γνωρίζει πως οφείλεται στον πληθωρισµό και στη
συγκυριακή άνοδο του τουρισµού σε ολόκληρο τον ευρωπαϊκό
Νότο -όχι µόνο στην Ελλάδα, ο τουρισµός ανεβαίνει, αυξάνεται
σε ολόκληρο τον ευρωπαϊκό Νότο- µε µια Κυβέρνηση, που διε-
νήργησε µια µεγαλοπρεπή κυβίστηση στο θέµα της Μακεδονίας,
ενώ δεν τόλµησε να δροµολογήσει την εξεταστική που προτεί-
ναµε εµείς για τη Συµφωνία των Πρεσπών, ούτε καν αυτή για το
πρώτο εξάµηνο του 2015 που είχε υποσχεθεί και ζητήσαµε επα-
νειληµµένα;

Κατά δεύτερο λόγο, βέβαια, οι κυβερνητικές διαδόσεις οφεί-
λονται στην τεράστια δυναµική της Ελληνικής Λύσης στην κοι-
νωνία την οποία θέλει να εµποδίσει, επειδή οι Έλληνες έχουν πια
συνειδητοποιήσει πως έχουµε τόσο τις λύσεις όσο και τις ικανό-
τητες να οδηγήσουµε την Ελλάδα εκεί που της αξίζει, ότι µπο-
ρούµε ως Ελληνική Λύση να ανακτήσουµε την οικονοµική
ανεξαρτησία της πατρίδας µας χωρίς την οποία, όπως όλοι γνω-
ρίζουµε, δεν υπάρχει εθνική κυριαρχία, πως είµαστε σε θέση να
τους προσφέρουµε την εθνική υπερηφάνεια και την αξιοπρέπεια
που αξίζει στους πολίτες µιας πάµπλουτης πολλαπλά προικισµέ-
νης χώρας, όπως, ασφαλώς, είναι η Ελλάδα. 

Από την άλλη πλευρά µας ξένισε σε µεγάλο βαθµό ο τίτλος
µιας ιδιόρρυθµης εφηµερίδας, για να µην τη χαρακτηρίσουµε
διαφορετικά, σύµφωνα µε την οποία η Ελληνική Λύση είναι ένα
ακροδεξιό κόµµα. Επειδή, όµως, δεν είναι δυνατόν να έχει σχη-
µατιστεί τέτοια εντύπωση µετά από τόσο καιρό που είµαστε στο
Κοινοβούλιο, φαίνεται καθαρά πως ο στόχος της είναι να επιτεθεί
στην Ελληνική Λύση, δυστυχώς, δειλά και ανήθικα.

Σε κάθε περίπτωση δεν πρόκειται να συνεργαστούµε ούτε µε
τη Νέα Δηµοκρατία ούτε µε κανένα από τα υπόλοιπα κόµµατα
της τρόικας εσωτερικού. Αν ήταν ποτέ δυνατόν να συνεργα-
στούµε µε εκείνα τα κόµµατα που έχουν κυριολεκτικά καταστρέ-
ψει την Ελλάδα, ενώ, βέβαια, συνεχίζουν να την καταστρέφουν!
Μας αρκεί δε, όσον αφορά στην αθλιότητα της εφηµερίδας, το
ότι η πολιτική µας ιδεολογία και αυτά που πιστεύουµε είναι γνω-
στά σε όλους τους Έλληνες πολίτες, οι οποίοι γίνονται συνεχώς
περισσότεροι, µας στηρίζουν και τους ευχαριστούµε ειλικρινά
µέσα από την καρδιά µας, στους Έλληνες πολίτες που γνωρί-
ζουν πως η Ελληνική Λύση είναι ένα πατριωτικό κόµµα, το οποίο
πιστεύει στον κοινωνικό φιλελευθερισµό, ενώ τοποθετείται εναν-
τίον της ασύµµετρης παγκοσµιοποίησης των ολιγοπωλίων και
των ανεξέλεγκτων µεταναστευτικών ροών, σε αυτούς που ξέ-
ρουν πολύ καλά πως οι µετανάστες χρησιµοποιούνται συχνά από
εθνικά κράτη ως όπλα στο πλαίσιο του υβριδικού πολέµου που
διεξάγουν εναντίον άλλων κρατών. Από τις παγκόσµιες ελίτ δε
οι µετανάστες χρησιµοποιούνται για τη µείωση των µισθών των
εγχώριων εργαζοµένων, καθώς επίσης για τη δηµιουργία πολυ-
πολιτισµικών εύκολα ελεγχόµενων κοινωνιών. Αυτός είναι ο σκο-
πός τους. 

Η Ελληνική Λύση άλλωστε απευθύνεται στους Έλληνες πολί-
τες που έχουν καταλάβει πως έχουν πάψει πια να ισχύουν οι έν-
νοιες Αριστερά, Κέντρο, Δεξιά, αφού αυτό που έχει σηµασία είναι
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η κοινή λογική και η υπεράσπιση του 99% των ανθρώπων απέ-
ναντι σε ένα αχόρταγο 1% που θέλει να κατέχει τα πάντα και
τους υπόλοιπους, κυριολεκτικά, δούλους του, σε εκείνους τους
Έλληνες που έχουν πειστεί ότι δεν µπήκαµε στη Βουλή για να δι-
αιωνίσουµε τη διαφθορά του συστήµατος, αλλά για να προσφέ-
ρουµε ό,τι καλύτερο µπορούµε στην πατρίδα µας, στους πολίτες
της και ειδικά στα παιδιά µας, στις επόµενες γενιές. 

Κλείνοντας, θα ήταν καλύτερα να ασχοληθεί η Νέα Δηµοκρα-
τία του κ. Μητσοτάκη περισσότερο µε τα προβλήµατα των Ελλή-
νων, και λιγότερο, πολύ λιγότερο αν όχι καθόλου µε εµάς, πόσω
µάλλον σε µια εποχή όπως η σηµερινή όπου η ενεργειακή κρίση
µαίνεται και η Ελλάδα είναι εντελώς ανοχύρωτη. 

Εν προκειµένω, έχουµε επισηµάνει τα τεράστια λάθη της Κυ-
βέρνησης και στον τοµέα της ενέργειας, ενώ έχουµε καταθέσει
επακριβείς και ρεαλιστικές προτάσεις, οι οποίες όµως θα πρέπει
να εφαρµοστούν άµεσα, αφού διαφορετικά δεν θα έχουν το
προσδοκώµενο αποτέλεσµα. Ή εφαρµόζεις κάτι την ώρα που
πρέπει ή δεν έχει νόηµα όταν το κάνεις πολύ αργότερα. 

Το σηµαντικότερο, πάντως, είναι να σταµατήσει η ληστεία των
Ελλήνων από το ενεργειακό καρτέλ που κερδοσκοπεί ασύστολα
στο χρηµατιστήριο του κ. Χατζηδάκη, καθώς επίσης η αισχρο-
κέρδεια στα καύσιµα όπου µόνο τα δύο διυλιστήρια είχαν κα-
θαρά κέρδη µετά από φόρους σχεδόν 1,6 δισεκατοµµύρια τους
πρώτους έξι µήνες του έτους. 

Επίσης, πρέπει να αποσυνδεθεί η τιµή του ηλεκτρικού ρεύµα-
τος από το φυσικό αέριο, όπως συµβαίνει µε την Ισπανία και µε
την Πορτογαλία, µε αποτέλεσµα οι τιµές εκεί να είναι, τουλάχι-
στον, τρεις φορές χαµηλότερες, σταθερά τρεις φορές, τουλάχι-
στον, χαµηλότερες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, όµως.
Έχετε υπερβεί πάρα πάρα πολύ τον χρόνο και δεν έχετε πει λέξη
για το νοµοσχέδιο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία
γραµµή.

Τέλος, πρέπει να λειτουργήσουν σωστά τα λιγνιτικά µας εργο-
στάσια, καθώς επίσης φυσικά να επανακρατικοποιηθεί η ΔΕΗ.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευστάθιος Κωνσταντινί-
δης. 

Ορίστε, κύριε Κωνσταντινίδη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συµφωνούµε νοµίζω όλοι ότι τα ζητήµατα που πραγµατεύε-
ται το συζητούµενο σχέδιο νόµου αφορούν σε ένα πεδίο της
αγοράς το οποίο γνωρίζει τροµερή άνθηση και αυτό δεν είναι
άλλο από το ψηφιακό εµπόριο. Κοµµάτι και αυτό της ψηφιακής
εποχής έχει µικρύνει τις αποστάσεις ανάµεσα στους συναλλασ-
σόµενους επαγγελµατίες και καταναλωτές. Είναι ένα µοναδικό
εργαλείο που επιτρέπει σε κάθε επιχείρηση να αποκτήσει τερά-
στια εµβέλεια και προβολή και να προωθήσει τα προϊόντα της
στο εµπορικό ράφι του πιο αποµακρυσµένου καταστήµατος,
ακόµα και στην πόρτα του τελικού χρήστη, είτε αφορά σε υλικά
αγαθά αναλώσιµα και µη είτε σε υπηρεσίες είτε σε ψηφιακές
εφαρµογές. Αποτελεί µια φιλελεύθερη επανάσταση που δίνει τη
δυνατότητα σε µια µικρή επιχείρηση να αποκτήσει βιτρίνα στο
παγκόσµιο καταναλωτικό κοινό και να ανταγωνιστεί έτσι µια πο-
λυεθνική επιχείρηση που διαθέτει δεκάδες σηµεία πώλησης ίσως
και εκατοντάδες. 

Από την άλλη, όµως, αποτελεί και ένα εµπορικό περιβάλλον
ραγδαία εξελισσόµενο, σε κάποιες εκφάνσεις του όχι επαρκώς
ρυθµισµένο, που δηµιουργεί κινδύνους και ανησυχίες, γιατί,
όπως και να το κάνουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι άλλο
πράγµα να απευθυνθούµε στο κατάστηµα της πόλης ή της γει-
τονιάς µας, στον επαγγελµατία που γνωρίζουµε και εµπιστευό-
µαστε και να πάµε να προµηθευτούµε το συγκεκριµένο αγαθό,
το συγκεκριµένο προϊόν, και είναι άλλο πράγµα να το παραγγεί-

λουµε από το διαδίκτυο και ενίοτε να προκαταβάλλουµε και το
τίµηµα και τελικώς να παραλάβουµε κάτι που είναι διαφορετικό
από αυτό που εµφανίζεται στην οθόνη του υπολογιστή µας. 

Αναµφίβολα, όµως, το ψηφιακό εµπόριο είναι µία πραγµατικό-
τητα και στη χώρα µας και βλέπουµε να υιοθετείται ακόµα και
από τις µικρότερες, τις έτσι λεγόµενες «οικογενειακές επιχειρή-
σεις» και, τελικά, να αποδίδει εξίσου, ίσως και καλύτερα, από τις
διά ζώσης αγορές.

Και αφού, λοιπόν, τα ηλεκτρονικά καταστήµατα και οι ηλεκτρο-
νικές αγορές αποτελούν µία αναπόδραστη εξέλιξη, πρέπει να
δούµε πώς µπορούµε να εξασφαλίσουµε ένα θεσµικό περιβάλ-
λον που θα παρέχει τις υψηλότερες δυνατές εγγυήσεις νοµιµό-
τητας και υγιούς ανταγωνισµού.

Όµως, αυτού του είδους οι συναλλαγές είναι πάρα πολλές
φορές –συνηθέστατα- και διασυνοριακές και τότε η ανησυχία εν-
τείνεται. Ποιοι κανόνες ισχύουν στην αγορά που µόλις έκανα; Δεν
έχω χειρότερο -και νοµίζω ότι θα συµφωνήσουν οι περισσότεροι-
από το να πρέπει να κάτσω να διαβάσω ένα µεγάλο κατεβατό -
και ενίοτε ασαφές µάλιστα- υπό τον τίτλο «Όροι συναλλαγής».
Τι κάνουµε τις περισσότερες φορές οι χρήστες, οι αγοραστές;
Πατάµε, κλικάρουµε τον όρο, το πεδίο «Αποδοχή», για να τελει-
ώνουµε και όταν προκύψει το πρόβληµα, αναζητούµε τι πραγµα-
τικά συµβαίνει, ποιες είναι οι εγγυήσεις, ποιο είναι το ισχύον
πλαίσιο, τι µπορούµε να κάνουµε για να διεκδικήσουµε τα δικαιώ-
µατά µας.

Απαντώντας, λοιπόν, στην ανάγκη διαφάνειας και ασφάλειας
στις συναλλαγές, και προκειµένου να ενισχύσει την ευρωπαϊκή
ψηφιακή αγορά, η Ένωση έχει υιοθετήσει ένα πλαίσιο κανόνων
και ζητάει από τα µέλη της τη γρήγορη και εν πολλοίς αυτούσια
ενσωµάτωσή τους στις εθνικές νοµοθεσίες, προκειµένου να δη-
µιουργηθεί ένα εναρµονισµένο συναλλακτικό περιβάλλον. Αυτό
κάνουν και οι συζητούµενες δύο οδηγίες που σήµερα ενσωµα-
τώνουµε στην ελληνική έννοµη τάξη, δηλαδή οι οδηγίες 2019/770
και 2019/771 που αφορούν στις συµβάσεις για την προµήθεια
ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπηρεσιών η πρώτη και
στις συµβάσεις για τις πωλήσεις αγαθών η δεύτερη.

Ουσιαστικά πρόκειται για µία ολοκληρωµένη και συνεκτική επι-
καιροποίηση και συµπλήρωση της υφιστάµενης νοµοθεσίας, που
περιλαµβάνει όλα τα ουσιώδη και αναγκαία στοιχεία σε σχέση µε
το αντικείµενο που καλείται να ρυθµίσει. Προβλέπονται έτσι οι
όροι και οι προϋποθέσεις εκπλήρωσης της παροχής, οι περιπτώ-
σεις και οι συνέπειες µη ανταπόκρισης, τα περιθώρια υπαναχώ-
ρησης, τα εκατέρωθεν δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις, τα
ζητήµατα της παραγραφής και διάφορα άλλα θέµατα που συνι-
στούν -θα έλεγε κάποιος- τον θεσµικό κατοπτρισµό ενός φυσικού
εµπορικού περιβάλλοντος σε έναν ψηφιακό, µε τις ευνόητες -αν
θέλετε- διαφοροποιήσεις που συνεπάγονται οι ιδιαιτερότητες
του δεύτερου και οι ανάγκες µιας αυξηµένης προστασίας στον
λήπτη-καταναλωτή.

Δεν θα απαριθµήσω τις ειδικότερες προβλέψεις του σχεδίου.
Με ενάργεια αναφέρθηκε στις επιµέρους ρυθµίσεις ο εισηγητής
της Πλειοψηφίας και τον ευχαριστούµε.

Έχει, όµως, αξία να αναγνωρίσουµε την ορθότητα της επιλο-
γής, η µεν πρώτη οδηγία, η 2019/770 να αποτελέσει πρόβλεψη
ειδικού αστικού νόµου, αφού ρυθµίζει αυτοτελώς θέµατα ειδικό-
τερα του Αστικού Κώδικα που ορθώς δεν εντάσσονται στην ύλη
του, ενώ αντίθετα οι διατάξεις της δεύτερης οδηγίας, που αφορά
στο κεφάλαιο της πώλησης, να ενταχθούν και να ενσωµατωθούν
στο περιεχόµενο του κώδικα µε ρυθµίσεις που θα αναφέρονται
στη νέα ψηφιακή εποχή. Η συστηµατική αυτή επιλογή υπαγο-
ρεύεται από τα περιεχόµενα των δύο οδηγιών και υπηρετεί την
ασφάλεια δικαίου, χωρίς να οδηγεί σε αχρείαστη διάσπαση ενός
πολύ σηµαντικού κεφαλαίου των συµβάσεων, όπως είναι αυτό
των πωλήσεων.

Εξάλλου, η τελική µορφή του σχεδίου αποτελεί το προϊόν διε-
τούς επεξεργασίας της νοµοθετικής ύλης από ειδική νοµοπαρα-
σκευαστική επιτροπή αποτελούµενη από προσωπικότητες
εγνωσµένου κύρους, γεγονός που εξηγεί και δικαιολογεί τον
χρόνο που έρχεται αυτό το σχέδιο νόµου προς ψήφιση.

Το σηµείο, βέβαια, αυτό αποτέλεσε -καθ’ υπερβολή θα έλεγα-
σηµείο κριτικής από την Αντιπολίτευση, η οποία, βεβαίως, µας
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εγκαλεί για προχειρότητα κάθε φορά που επεµβαίνουµε στα
εδάφη των κωδίκων, χωρίς να έχει προηγηθεί συστηµατική επε-
ξεργασία των διατάξεων από αντίστοιχη επιτροπή. Το ίδιο κάνει
και σήµερα που έχει προηγηθεί αυτή η διαδικασία.

Έρχεται, όµως, η ασκηθείσα κριτική και σε σύγκρουση µε τη
στάση της Αντιπολίτευσης τα προηγούµενα δύο χρόνια, όπου
κάθε φορά που φέρναµε ένα «µη-COVID» νοµοσχέδιο ακούγαµε
τα στελέχη της να εξεγείρονται. Εκεί, λοιπόν, σας ενοχλούσε ότι
νοµοθετούσαµε εν µέσω της πανδηµίας. Τώρα σας ενοχλεί η θε-
ρινή ραστώνη. Τη µία µας λέγατε «γιατί βιάζεστε;», τώρα µας
λέτε «γιατί αργείτε;». Αποφασίστε!

Μέχρι τότε εµείς θα έχουµε νοµοθετήσει τετρακόσια περίπου
νοµοσχέδια, θα έχουµε εκσυγχρονίσει το θεσµικό πλαίσιο, θα
έχουµε δηµιουργήσει το αναπτυξιακό περιβάλλον, θα έχουµε
αναβαθµίσει τη χώρα σε όλους σχεδόν τους δείκτες, και εσείς
ακόµα θα συζητάτε για το «αργά ή γρήγορα».

Όµως, από την εξελιχθείσα συζήτηση επιβεβαιώνεται αβίαστα
και ένα άλλο συµπέρασµα: η απροθυµία των κοµµάτων να συ-
νεννοηθούµε ακόµα και στα αυτονόητα. Όταν, δηλαδή, µέχρι τη
σηµερινή συζήτηση στην Ολοµέλεια για την ενσωµάτωση δύο
οδηγιών µε τεχνικό εν πολλοίς περιεχόµενο και σχεδόν ανύπαρ-
κτη τη δυνατότητα παρεκκλίσεων λόγω του δεσµευτικού τους
πεδίου, ακούγονται επί της αρχής –προσέξτε, επί της αρχής, όχι
στα άρθρα- δύο κατά και τρεις επιφυλάξεις, για ποιες πολυκοµ-
µατικές κυβερνήσεις µιλάµε; Όταν κάποια κόµµατα από γινάτι
δεν ψηφίζουν το νοµοσχέδιο για τα Ναυπηγεία της Ελευσίνας
που διασώζουν εκατοντάδες θέσεις εργασίας και υπόσχονται τη
δηµιουργία ακόµα περισσοτέρων αλλά και επενδύσεις εκατον-
τάδων εκατοµµυρίων, τότε για ποια συνεννόηση µιλάµε;

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, εσείς που µι-
λάτε για σύνθεση και συνεννόηση υποτάσσετε αυτές τις έννοιες
σε κοµµατικές σκοπιµότητες.

Εµείς πιστεύουµε στην ανάγκη σταθερότητας και προόδου και
θα κάνουµε ό,τι είναι αναγκαίο για να τα εξασφαλίσουµε και τα
δύο για τη χώρα και τους συµπολίτες µας και θα παρουσιάσουµε
το συνολικό µας έργο, την αποτίµηση του έργου µας σε δέκα
µήνες, όταν θα έρθει ο χρόνος των εκλογών, για να το αξιολογή-
σουν αυτό οι Ελληνίδες και οι Έλληνες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και ολοκληρώνουµε
τον κατάλογο των οµιλητών µε τον Βουλευτή της Ελληνικής
Λύσης κ. Κωνσταντίνο Μπούµπα.

Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολύ ση-

µαντική αυτή η συµφωνία, η ενσωµάτωση -αν θέλετε- µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση για αυτό το πλέγµα προστασίας που πρέπει να
υπάρχει για τον ανυπεράσπιστο καταναλωτή.

Βέβαια, κάποια στιγµή θα πρέπει να κάνουµε και µια αναφορά
στον λίγο χρόνο που έχουµε για τις γερµανικές αποζηµιώσεις,
γιατί εµείς ως Ελληνική Λύση τα λέγαµε όλους αυτούς τους
µήνες και ιστορικά θα δούµε τι δεν έκανε η Νέα Δηµοκρατία αλλά
και ο ΣΥΡΙΖΑ που έχει την ευθύνη για το θέµα της καταβολής των
γερµανικών αποζηµιώσεων.

Όσον αφορά το θέµα τώρα για το πλέγµα αυτό σε ό,τι αφορά
τις αγορές στο διαδίκτυο, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να κάνετε
µια εκστρατεία ενηµέρωσης. Κατακλύζεται το διαδίκτυο από δια-
φηµίσεις. Μπαίνουν δεκατετράχρονα παιδιά, κατεβάζουν ένα παι-
δικό παιχνίδι και µετά αυτό το άρθρο 5 που είναι πάρα πολύ
σηµαντικό διακυβεύει τα προσωπικά δεδοµένα. Άρα, λοιπόν,
ποιος προστατεύει το µικρό παιδί;

Αυτή η εναρµόνιση µε το Ενωσιακό Δίκαιο είναι καλή για να
υπάρχει ένας συγκερασµός -αν θέλετε- για να υπάρχουν κοινές
οδηγίες, να προστατεύεται πρωτίστως ο καταναλωτής, ο αγορα-
στής αλλά και η µικροµεσαία επιχείρηση.

Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να γίνει µια εκστρατεία ενηµέρωσης,
όπως υπάρχουν αυτές οι διαφηµίσεις στο διαδίκτυο να υπάρχει
από το Υπουργείο Δικαιοσύνης ένα µήνυµα -αν θέλετε- το οποίο
να κεντρίζει το ενδιαφέρον των χρηστών -αυτό που λέµε «στα

µάτια του χιτώνα του µατιού»- για να µπορεί να προστατευθεί
από τη λεγόµενη «απάτη». Οι απάτες έχουν αυξηθεί πάρα πολύ.

Σας τα είπε και ο οµοϊδεάτης µου, ο κ. Χήτας, και ο κ. Βιλιάρ-
δος που έκανε µια πολύ καλή ανάλυση αλλά και ο Πρόεδρος της
Ελληνικής Λύσης, διότι µένει ανοχύρωτος ο καταναλωτής, καθώς
τα στοιχεία άλλα λένε, κύριε Τσιάρα. Εδώ ο Συνήγορος του Πο-
λίτη το 2015 όπου ξεκίνησε αυτή η συζήτηση: «Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Αρχών: Η Ελλάδα χάνει από απάτες στο διαδίκτυο ετησίως
22 εκατοµµύρια ευρώ . Ο µέσος όρος απάτης στην πιστωτική
κάρτα που χάνει την αξία της είναι περίπου 37 ευρώ». Η Τράπεζα
της Ελλάδος λέει ότι το 2020 η απάτη στο διαδίκτυο -προσέξτε
το νούµερο!- έχει αυξηθεί κατά 298% και κατά 313% επί της
πραγµατικής αξίας.

Άρα, λοιπόν, εδώ θα έπρεπε αρχικά να αναβαθµιστεί ο θεσµός
του Παρατηρητηρίου Τιµών. Δεν έχετε κάνει κάτι προκειµένου
το Παρατηρητήριο Τιµών που έχει θεσπιστεί να είναι πιο ουσια-
στικό κοντά στον καταναλωτή. Ο γνήσιος παραδοσιακός τρόπος
εκ του σύνεγγυς όταν κάνεις αγορά ενός προϊόντος, σου δίνει
µια καλή ψυχολογία και µια ψυχοθεραπεία. Είναι ιεροτελεστία η
αγορά του προϊόντος. Εδώ οι έρευνες λένε ότι το 50% είναι η
ψυχολογία. Δεν είναι µόνο η οικονοµική δυνατότητα. Καλώς ή
κακώς είµαστε όµηροι και δέσµιοι µιας διαδικτυακής εµπορικής
συναλλαγής και ό,τι αυτό συνεπάγεται, όπου διακυβεύονται τα
προσωπικά δεδοµένα. Όταν αυτή τη στιγµή απλά αναζητάς ένα
προϊόν και ξέρει πλέον η επιχείρηση το όνοµα του χρήστη και το
παραγόµενο αποτέλεσµα, τότε αντιλαµβάνεστε ότι µπορεί εύ-
κολα να εξαπατηθεί κάποιος. Εξ ου και τα νούµερα. 

Άρα, λοιπόν, εγώ θα περίµενα µια ενηµερωτική καµπάνια
πέραν της οδηγίας που έχετε πει, κύριε Υπουργέ, ότι είχαµε τη
δυνατότητα να το πάµε και αργότερα, µέχρι το 2024 νοµίζω…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Τότε θα
γίνει η αξιολόγηση. Έπρεπε να γίνει νωρίτερα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Πάντως περίµενα να υπάρ-
χουν περισσότεροι φορείς στη διαβούλευση και οι ίδιες οι κατα-
ναλωτικές οργανώσεις όπως και ο Συνήγορος του Πολίτη.
Έπρεπε να έχει γίνει εµπεριστατωµένα. Έχουν γίνει ηµερίδες.
Εγώ ενθυµούµαι πάρα πολλές εκποµπές που κάναµε µε τις κα-
ταναλωτικές οργανώσεις, τις οποίες δεν τις ακούω να αντιδρούν
τόσο σθεναρά ως θα έπρεπε, για να προστατεύσουν µέσω του
Παρατηρητηρίου Τιµών την αισχροκέρδεια. 

Πάµε λίγο τώρα στο θέµα των γερµανικών αποζηµιώσεων.
Εµείς εδώ ως Ελληνική Λύση –τα είπε και ο Πρόεδρός µας, ο Κυ-
ριάκος Βελόπουλος- είπαµε ότι δεν κάνατε τα αυτονόητα, διότι
µπορεί να υπάρχει η συµφωνία των επανορθώσεων του 1945, ή
αν θέλετε η συµφωνία του 1953 ή όλα αυτά που έχουν ειπωθεί
στη Συνθήκη στη Μόσχα, δηλαδή το «2+4» αν δείτε ιστορικά,
αλλά εδώ υπάρχει δικαστική απόφαση από το Ανώτατο Συνταγ-
µατικό Δικαστήριο της Ιταλίας. Είναι η υπόθεση του αείµνηστου
Γιάννη Σταµούλη και της Χριστίνας Σταµούλη για το Δίστοµο και
τις σφαγές που έγιναν στις 10 Ιουνίου του 1944, µε Ιταλό δικη-
γόρο που έβαλε τότε ο αείµνηστος Γιάννης Σταµούλης. Θα πε-
ρίµενα αυτή η Κυβέρνηση να κάνει µια σθεναρή επιτροπή, στην
οποία θα είναι όλες οι µαρτυρικές πόλεις και να βάλει τη δικη-
γόρο, την κόρη του αείµνηστου Γιάννη Σταµούλη, η οποία θα είχε
και τη δεδικασµένη αυτή απόφαση του ανώτατου ιταλικού δικα-
στηρίου το οποίο αποφάσισε για τα θύµατα του Διστόµου να πα-
ρακρατηθούν 25 εκατοµµύρια ευρώ από τους ιταλικούς
σιδηροδρόµους που έχει µετοχές η Γερµανία. Η Γερµανία, ενώ
προσέφυγε στο Διεθνές Δικαστήριο, δεν δικαιώθηκε και εµείς
δεν έχουµε διεκδικήσει αυτά τα 25 εκατοµµύρια ευρώ, µε τα
οποία το Ανώτατο Συνταγµατικό Δικαστήριο δικαίωσε τον Γιάννη
Σταµούλη και κατ’ επέκταση την κόρη του Χριστίνα Σταµούλη. 

Όµως, εδώ, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Ξανθόπουλε, τι κάνατε
εσείς επί του θέµατος; 

Τι κάνατε εσείς, κύριε Τσιάρα, από τη Νέα Δηµοκρατία;
Να σας πω τηλεοπτική εκποµπή –εγώ δεν ξέρω γερµανικά, ο

Πρωθυπουργός ξέρει καλά τα γερµανικά- από το πρώτο κανάλι
της γερµανικής τηλεόρασης RT. Η ιστοσελίδα είναι tagesschau.de
και η εφηµερίδα tagesschau Spiegel. Ξέρετε τι λέει; Μπείτε και
δείτε. Λέει ότι ο κ. Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή του το θέµα των
γερµανικών αποζηµιώσεων το έχει αφήσει. Δεν ενοχλεί καθόλου.
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Το αφήνει στην άκρη. Αυτό λέει η γερµανική τηλεόραση για τις
γερµανικές αποζηµιώσεις. Κι όταν πριν από λίγους µήνες το ιτα-
λικό δικαστήριο αποφάσισε να δεσµεύσει γερµανικά κτήρια στη
Ρώµη και σε άλλες ιταλικές πόλεις για ένα εκατοµµύριο ευρώ που
επιδίκασε για εννέα θύµατα στην Τσιβιλέτα της Τοσκάνης, πρέπει
να το πάρετε ως οδηγό. Και ήρθε και η Πολωνία. 

Εµείς κάναµε κάτι για τις γερµανικές αποζηµιώσεις επί της ου-
σίας; Δεν το ανοίξαµε το θέµα νοµικά. Έχουµε την απόφαση του
Ανώτατου Συνταγµατικού Δικαστηρίου από την υπόθεση του
Γιάννη Σταµούλη ο οποίος είχε πρωτόδικη απόφαση του δικα-
στηρίου της Λιβαδειάς, αλλά ήθελε αυτό να εκτελεστεί σε άλλη
χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπερ και εγένετο στην Ιταλία.
Εµείς όλα αυτά τα χρόνια δεν διεκδικήσαµε τίποτα από αυτή τη
δεδικασµένη απόφαση για τις γερµανικές αποζηµιώσεις.

Να ενηµερωθεί η ελληνικός λαός, διότι προέρχοµαι και εγώ
από µια περιοχή που στις 17 Οκτωβρίου του 1944 από τη Βέρ-
µαχτ είχαµε το ολοκαύτωµα των Κερδυλλίων. Η δε Χριστίνα Στα-
µούλη για τις 10 Ιουνίου του 1944 λέει ότι από τα διακόσια
δεκαεπτά θύµατα, τα πενήντα τέσσερα ήταν παιδιά. Το οφεί-
λουµε για τα κόκαλα των προγόνων, αλλά να το διεκδικήσουµε
όχι απλά να το λέµε. Να µη δειλιάζουµε απέναντι στη γερµανική
µπότα της εποχής.

Κλείνω, λέγοντας ότι στο site dikastiko.gr -και θέλω να το δείτε,
κύριε Τσιάρα- υπάρχει µία διαµαρτυρία διότι στον Άρειο Πάγο,
στο Ιλίου Μέλαθρον, όπως λέγεται, στο µαρµάρινο κτήριο, υπάρ-
χουν δύο πορτρέτα, ο δικαστής Ζακυνθινός Γιώργος Τερτσέτης
και ο Σερραίος Πρόεδρος –από το Μελένικο, αλλά είναι συντο-
πίτης µου- σύµβολο της δικαιοσύνης Αναστάσιος Πολυζωίδης.
Κατ’ εντολή, λέει, της νέας Προέδρου Μαρίας Γεωργίου, αυτά
τα πορτρέτα που αποτελούν σύµβολο της δικαιοσύνης δεν υπάρ-
χουν στον Άρειο Πάγο –για δείτε το λίγο, σας παρακαλώ- όπως
και πολλά ιερά κειµήλια τα οποία είναι του Στέφανου Ματθία. 

Δεν έχουµε τα σύµβολα της αδέκαστης, αµερόληπτης δικαιο-
σύνης, Αναστάσιο Πολυζωίδη και Γεώργιο Τερτσέτη, που ξέρετε
πολύ καλά από τη δίκη του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη το 1834 ότι
για τον νοµικό κόσµο ήταν αυτοί που δεν συµβιβάστηκαν µε τον
Όθωνα για να καταδικάσουν τον Θεόδωρο Κολοκοτρώνη και το
Δηµήτρη Πλαπούτα. Αυτοί αποτελούν κορωνίδα της Θέµιδος. Γι’
αυτό υπάρχει και η προτοµή στα δικαστήρια των Σερρών του
Αναστασίου Πολυζωίδη.

Δείτε το λίγο, κύριε Υπουργέ. Αν ισχύει αυτό, δεν µπορεί να
δίδετε εντολή –δεν ξέρω, γιατί ο νοµικός κόσµος µιλάει για τη
νέα Πρόεδρο, κ. Γεωργίου, ότι έδωσε την εντολή να φεύγουν τα
δύο πορτρέτα Πολυζωίδη και Τερτσέτη. Θέλω να το δείτε. Υπάρ-
χει στο dikastiko.gr. Σας δίνω και την πληροφορία, προκειµένου
να δείτε αν ισχύει ή όχι. Ήταν οι µόνοι που δεν υπέγραψαν την
καταδίκη του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη, λέει η ιστορία –ανεξάρ-
τητα αν ο Πολυζωίδης δεν τα είχε καλά µε τον Καποδίστρια- του
Δηµήτρη Πλαπούτα και του Κίτσου Τζαβέλα. Αυτός είναι! Κορω-
νίδα!

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν κλείσει ο

Υπουργός, έχουν ζητηθεί κάποιες δευτερολογίες. 
Η κ. Κοµνηνάκα έχει ζητήσει και έχει τον λόγο. 
Ορίστε, κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο. 
Τρία λεπτά επαρκούν µε ανοχή;
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, µε µία µικρή

ανοχή.
Θα τοποθετούµουν µόνο επί της τροπολογίας, αλλά επειδή ο

Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος ήταν στην εξεταστική επι-
τροπή θέλω να κάνω ένα ευρύτερο σχόλιο για τη συζήτηση,
επειδή από την όλη συζήτηση πολύ δάκρυ έπεσε για τη δηµο-
κρατία και τα συνταγµατικά δικαιώµατα, αλλά όταν αυτά είναι
επιλεκτικά τείνουν να ακούγονται υποκριτικά. 

Στην τοποθέτησή του ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ επέλεξε να αναφερθεί στην εξεταστική επιτροπή, στο ότι
πρέπει να διερευνηθούν –και το επανέλαβε δυο ή τρεις φορές
στην τοποθέτησή του- δύο πολύ σοβαρές υποθέσεις, αυτή της
παρακολούθησης του κ. Ανδρουλάκη αλλά και αυτή του δηµο-
σιογράφου κ. Κουκάκη. Όµως, για ακόµη µια φορά από την το-

ποθέτηση του ΣΥΡΙΖΑ διέφυγε ότι στην εξεταστική επιτροπή
µετά από έξι χρόνια παραλείψεων δύο κυβερνήσεων ερευνάται
και η υπόθεση για την παρακολούθηση του τηλεφωνικού κέντρου
του ΚΚΕ.

Είναι, λοιπόν, απαράδεκτο να παρακολουθείται ο Αρχηγός ενός
πολιτικού κόµµατος, να παρακολουθείται ένας δηµοσιογράφος,
αλλά δεν είναι απαράδεκτο να παρακολουθείται ένα ολόκληρο
κόµµα επί έξι χρόνια; Διότι ξέρετε, τα «εγκλήµατα» -και το λέω
εντός εισαγωγικών- τελούνται και διά παραλείψεως. Ως Κυβέρ-
νηση σφυρίζατε αδιάφορα στις καταγγελίες του ΚΚΕ, και αν δεν
ήταν η παρέµβασή µας θα είχατε κλείσει και άρον άρον την υπό-
θεση. Όµως και ως Αντιπολίτευση, πρώτα διά στόµατος του κ. Κα-
τρούγκαλου φροντίσατε να απαλλάξετε και τη Νέα Δηµοκρατία
των ευθυνών της, µιλώντας δήθεν για µη ύπαρξη αδιάσειστων
στοιχείων. Όµως, οι έρευνες της δικαιοσύνης άλλα δείχνουν. Δεί-
χνουν κρίσιµα και αξιοποιήσιµα στοιχεία. Αυτό και το κλείνω το
θέµα.

Αναφορικά µε την τροπολογία θα έλεγα ότι για άλλη µία φορά
είναι µια τροπολογία στην οποία συνδυάζονται θέµατα διαφορε-
τικών Υπουργείων. Πρόκειται για µια προβληµατική διαδικασία. 

Θα πω πρώτα για τα άρθρα που αφορούν τα ζητήµατα του
Υπουργείου Υγείας. Στο άρθρο 1 στην πρώτη παράγραφο, ου-
σιαστικά επεκτείνεται η διαδικασία που έχει αξιοποιηθεί και για
τις µετακινήσεις των αναισθησιολόγων και για άλλου είδους ει-
δικότητες όπως επικουρικών γιατρών, για τις περιβόητες «εξαι-
ρετικές περιπτώσεις» µε πρόσθετη αµοιβή βέβαια.

Φυσικά και δεν έχουµε καµµία αντίρρηση να δοθεί η πρόσθετη
αµοιβή στις ειδικότητες των γιατρών, η οποία κατά τη γνώµη µας
οφείλεται και θα έπρεπε να δίνεται σε όλους τους γιατρούς και
τους υγειονοµικούς, γιατί αποτελεί µέρος των τεράστιων περι-
κοπών στις αποδοχές τους που έχουν γίνει όλα αυτά τα χρόνια,
και βέβαια θα έπρεπε να δίνεται χωρίς την εργασιακή τους περι-
πλάνηση από νοσοκοµείο σε νοσοκοµείο.

Όµως η Κυβέρνηση επιλέγει για ακόµα µια φορά, αντί να
προσλαµβάνει γιατρούς, να αναδιανέµει το λιγοστό προσωπικό
χωρίς να λύνει κανένα ουσιαστικό πρόβληµα ούτε για την
ασφαλή και έγκαιρη περίθαλψη των ασθενών ούτε, βέβαια, για
τις σωστές εργασιακές συνθήκες για τους γιατρούς που µετακι-
νούνται από νοσοκοµείο σε νοσοκοµείο. 

Η µόνη λύση για το κύριο και ουσιαστικό ζήτηµα που είναι η
ασφαλής και έγκαιρη περίθαλψη όλων των ασθενών, είναι η
πρόσληψη του αναγκαίου ιατρικού προσωπικού σε όλες τις δη-
µόσιες µονάδες υγείας και, βέβαια, η επίταξη χωρίς αποζηµίωση
των ιδιωτικών επιχειρηµατικών µονάδων υγείας για να αξιοποι-
ηθούν για όλες τις ασθένειες. Σε αυτό το άρθρο θα ψηφίζαµε
«κατά».

Στη δεύτερη παράγραφο, προβλέπεται η αποζηµίωση ιδιωτών
γιατρών για την κάλυψη κενών σε εικοσιτετράωρες εφηµερίες.
Στην πραγµατικότητα η Κυβέρνηση αναγνωρίζει την έλλειψη για-
τρών για την κάλυψη των εφηµεριών, τους οποίους, βέβαια, δεν
προσλαµβάνει αλλά εφευρίσκει ως λύση το να καλούνται ιδιώτες
γιατροί, αν και εφόσον θελήσουν, να προσφέρουν τις υπηρεσίες
τους, πράγµα που έχει ακόµα ένα προβληµατικό στοιχείο την έλ-
λειψη εξοικείωσης των ιδιωτών γιατρών µε την οργάνωση και λει-
τουργία ενός τµήµατος ή κλινικής σε δηµόσιο νοσοκοµείο, και
έτσι αντικειµενικά στην πραγµατικότητα αφαιρείται και ένα µέρος
της δυνατότητας να ανταποκριθούν στις συγκεκριµένες συνθή-
κες. Θεωρούµε ότι αυτή η αξιοποίηση των ιδιωτών γιατρών στην
πραγµατικότητα γίνεται συστηµατικά ως όχηµα για την άµεση δι-
είσδυση του ιδιωτικού τοµέα στα δηµόσια νοσοκοµεία. 

Φυσικά δεν έχουµε αντίρρηση και θα ψηφίζαµε την τρίτη πα-
ράγραφο που προβλέπει αποζηµίωση πρόσθετων ενεργών εφη-
µεριών στους γιατρούς του ΕΣΥ µε 250 ευρώ ανά πρόσθετη
εφηµερία. Όµως και αυτό, αν θέλετε, επιβεβαιώνει την ανάγκη
να γίνονται πρόσθετες ενεργές εφηµερίες, επειδή ακριβώς δεν
υπάρχει επαρκές ιατρικό προσωπικό µε όποιες συνέπειες έχει
αυτό και για τις συνθήκες εργασίας των γιατρών.

Στο άρθρο 2, καθορίζεται το ποσό των 2 εκατοµµυρίων ευρώ
για την υλοποίηση της κινητικότητας, της αξιοποίησης των ιδιω-
τών γιατρών και την πρόσθετη αµοιβή. Πέρα από όλα τα άλλα
που έχουµε επισηµάνει, δεν καταλαβαίνω από πού προκύπτει το
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ποσό των 2 εκατοµµυρίων ευρώ. Αν, δηλαδή, χρειαστεί να γίνουν
περισσότερες εφηµερίες αυτές δεν θα αµειφθούν γιατί δεν χω-
ράνε στο πλαφόν του ποσού αυτού;

Συνολικά στα άρθρα αυτά που αφορούν το Υπουργείο Υγείας
θα ψηφίζαµε «παρών», αλλά θα τοποθετηθούµε µε το κατά στην
τροπολογία, διότι βαραίνει περισσότερο το άρθρο 3 που έχει να
κάνει µε το Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης,
το οποίο είναι η επιλογή της Κυβέρνησης να ιδιωτικοποιήσει την
επικουρική ασφάλιση και, βέβαια, κατά συνέπεια να αναζητεί
στην αγορά τους κατάλληλους για να στελεχώσουν αυτόν τον
οργανισµό. Διαφωνούµε συνολικά µε τη λογική του, και γι’ αυτό
και θα το καταψηφίσουµε όπως και το άρθρο 4, καθώς για άλλη
µια φορά επιλέγεται και από το Υπουργείο Πολιτισµού η γνωστή
µέθοδος της κινητικότητας, αντί να προσλαµβάνεται χρήσιµο
προσωπικό που λείπει από όλες τις υπηρεσίες του δηµοσίου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μισό λεπτό για να βά-

λουµε µία τάξη. Να ρωτήσω αντίστροφα. 
Κυρία Μπακαδήµα, θέλετε τον λόγο;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και ο κ. Χήτας όπως

µου είπε, προηγουµένως, δεν θέλει τον λόγο. Απ’ ό,τι βλέπω θέ-
λουν να τοποθετηθούν η εισηγήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Ελευθε-
ριάδου, η κ. Γιαννακοπούλου και ο κ. Ξανθόπουλος. Θα δώσω
πρώτα τον λόγο στον κ. Ξανθόπουλο που είναι Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος και δεν έχει κάνει χρήση άλλης τοποθέτησης παρά
µόνο της πρωτολογίας του και ακριβώς στον χρόνο του.

Κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος.
Έχει δίκιο η συνάδελφος, η κ. Κοµνηνάκα. Δεν αναφέρθηκα

στην έρευνα σε ό,τι αφορά τις συνακροάσεις, που λέγαµε τότε,
στα γραφεία της Κεντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας, διότι το ζήτηµα του απορρήτου πρωτίστως
αφορά τις επισυνδέσεις, όπως λέµε µε τη σύγχρονη ορολογία,
των παρακολουθήσεων Κουκάκη και Ανδρουλάκη. Άρα είναι
σαφές ότι ταυτόχρονα µε τις δύο αναζητήσεις η εξεταστική, γιατί
αυτό είναι το αντικείµενό της, θα ψάξει και την ιστορία της πα-
ρακολούθησης των τηλεφώνων της Κεντρικής Επιτροπής και δεν
το ξεχωρίζω.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Είναι δευτερεύον.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, δεν είναι δευτερεύον.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: … η διόρθωση που κάνετε τώρα.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι δευτερεύον. Ξαναλέω

ότι δεν έχει ζήτηµα απορρήτου εκείνη η παρακολούθηση. Ζή-
τηµα απορρήτου ΕΥΠ έχουν οι δύο συγκεκριµένες. Γι’ αυτό
έκανα τη διάκριση. Πάντως εκ παραδροµής δεν το ανέφερα.

Σε ό,τι αφορά τις συγκεκριµένες τροπολογίες -θα το ξαναπώ-
είναι µία παρελκυστική τακτική που ακολουθείται από πλευράς
κυβερνητικής πλειοψηφίας να συναρθρώνονται άσχετα ζητήµατα
σε ένα νοµοθέτηµα του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Χαρακτηρι-
στικά ρώτησα και τον κύριο Υπουργό ο οποίος είχε κατ’ ανάθεσιν
την υποχρέωση να εισηγηθεί την τροπολογία του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης. Αύριο έχουµε νοµοθέτηµα του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης και δεν έρχεται αύριο, αλλά έρχεται σήµερα ως τροπολογία. 

Εδώ έχουµε και εµείς την αφετηριακή διαφωνία µε την ύπαρξη
αυτή του Ταµείου Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης
στο οποίο βεβαίως ψηφίζουµε «παρών», διότι δεν µπορούµε να
το αποδεχθούµε ως λειτουργία και αυτό µας εµποδίζει να απο-
δεχθούµε µία τροπολογία στο άρθρο 3 της οποίας πραγµατικά
συµφωνούµε για την κινητικότητα µεταξύ των δύο Υπουργείων
και στο άρθρο 1 βεβαίως για να εξοφληθούν οι υπερωρίες και τα
δεδουλευµένα των ιατρών και να παραταθεί το εργασιακό καθε-
στώς. Με αυτή την έννοια, όµως, επειδή υπάρχει το εµβόλιµο,
υπάρχει το αγκάθι του συγκεκριµένου ταµείου θα ψηφίσουµε
«παρών» στην τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η ειση-
γήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, η κ. Σουλτάνα Ελευ-
θεριάδου.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Από τις τοποθετήσεις των συναδέλφων της Πλειοψηφίας δεν

λάβαµε καµµία απάντηση στα ερωτήµατα που θέσαµε όσον

αφορά το νοµοσχέδιο και συγκεκριµένα το άρθρο 5. Όλοι ήταν
στοιχισµένοι µε τη θέση του Υπουργείου. Ελπίζουµε ο Υπουργός
να απαντήσει στα ερωτήµατά µας. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, µόνο συµπληρωµατικά στον
Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο, στον κ. Ξανθόπουλο, θέλω να
πω ότι όσον αφορά το άρθρο 1 αποδεικνύεται µε αυτή την τρο-
πολογία ότι δεν έχει ενισχύσει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας τόσα χρόνια το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, ότι τα κενά
παραµένουν, παρ’ ότι ήταν επιτακτική ανάγκη και αποδείχτηκε
ότι είναι επιτακτική ανάγκη η µόνιµη ενίσχυση του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας και ότι δηµιουργούµε επιπλέον κόστη στο ελ-
ληνικό δηµόσιο τα οποία θα ήταν δυνατόν να µην υπάρχουν µε
την προκήρυξη µόνιµων θέσεων και έτσι θα λύνονταν και τα δύο
θέµατα. 

Το άρθρο 29 του ν.4816/2021 αναφέρεται σε έκτακτες υπηρε-
σιακές ανάγκες και µόνο σε αυτές. Γι’ αυτό γίνονταν αυτές οι επι-
πλέον έκτακτες µετακινήσεις του ιατρικού και νοσηλευτικού
προσωπικού. Άρα ουσιαστικά αποδεχόµαστε ότι υφίστανται
ακόµα αυτές οι έκτακτες ανάγκες, ότι ο κορωνοϊός δεν έχει φύγει
και εποµένως αποδεχόµαστε ότι σε κάποιες περιπτώσεις, όπως,
για παράδειγµα, στο άνοιγµα των σχολείων και σε άλλες περι-
πτώσεις, που είναι σαν να µην υπάρχει ο κορωνοϊός, είναι µια ει-
κονική πραγµατικότητα. 

Αυτό επίσης στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ είναι στους ερ-
γαζόµενους, οι οποίοι ακόµη βρίσκονται σε αναστολή, ακόµη δεν
πληρώνονται εδώ και ένα χρόνο. Πριν µερικές µέρες κλείσαµε
έναν χρόνο που αυτοί οι άνθρωποι βρίσκονται εκτός δουλειάς
παντελώς αδικαιολόγητα πλέον, άνθρωποι που θα κάλυπταν ένα
κοµµάτι αυτού του κενού. Επαναλαµβάνουµε και σήµερα ότι ζη-
τάµε να γυρίσουν άµεσα στη δουλειά τους, µε συστηµατικούς
διαγνωστικούς ελέγχους και υψηλά στάνταρ ασφάλειας για όλο
το προσωπικό και τους ασθενείς.

Όσον αφορά τα άρθρα 2 και 3 θα επαναλάβω ότι είµαστε κατά
της ιδιωτικοποίησης της επικουρικής ασφάλισης.

Η µεθόδευση που κάνετε να φέρνετε µε την ίδια τροπολογία
αυτές τις δύο ρυθµίσεις των άρθρων 1, 2 και 3 µάς αφαιρεί τη
δυνατότητα να ψηφίσουµε ανάλογα µε το τι πραγµατικά πι-
στεύουµε για τα συγκεκριµένα άρθρα. 

Φυσικά για το άρθρο 4, για την ενδοϋπουργική κινητικότητα
στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού, εδώ είµαστε θετικοί.
Υπάρχει ανάγκη. Καλό θα ήταν να υπάρχουν µόνιµες θέσεις,
αλλά από τη στιγµή που δεν υπάρχουν µόνιµες θέσεις, υπάρχει
η ανάγκη γι’ αυτές τις µετακινήσεις. 

Θα περιµέναµε βέβαια να έρθει η κ. Μενδώνη για να τοποθε-
τηθεί επί της τροπολογίας. Αύριο υπάρχει ένα νοµοσχέδιο, το
οποίο είναι σχετικό. Θα µπορούσε η τροπολογία να έρθει αύριο
σε αυτό το νοµοσχέδιο, εκτός αν έχει αποφασίσει η κ. Μενδώνη
να κάνει δεκτό το αίτηµα του ΣΥΡΙΖΑ να πάρει πίσω αυτό το κα-
τάπτυστο νοµοσχέδιο που έρχεται αύριο, το οποίο ουσιαστικά
είναι ντροπή για την Κυβέρνηση και τη χώρα µας, η οποία Κυ-
βέρνηση λειτουργεί σαν οίκος δηµοπρασιών και µετατρέπει τη
Βουλή σε «πλυντήριο», αναρτώντας στο site της και τους κατα-
λόγους των «αφαιρούµενων» αρχαιοτήτων από τη χώρα µας και
τις δίνει σε ιδιώτες. Αυτά βέβαια θα τα εξετάσουµε όλα αύριο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η

ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, η κ. Νάντια
Γιαννακοπούλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Για τις τροπολογίες τοποθετηθήκαµε και όταν ήταν η αρµόδια
Υπουργός εδώ και ήρθε να υποστηρίξει στην τροπολογία, ότι για
τα άρθρα 1 και 2 συµφωνούµε βεβαίως να τους δοθούν οι υπε-
ρωρίες, αλλά, όπως τονίσαµε, µε το να τους παίρνουν πίσω αυτά
τα οποία τους δίνουν µέσω της φορολόγησης, καθώς δεν ισχύει
η αυτοτελής φορολόγηση, όπως πολλές φορές έχουµε ζητήσει
-δύο φορές µάλιστα καταθέτοντας και συγκεκριµένη τροπολο-
γία-, είναι ένας εµπαιγµός υπό µια έννοια. Όµως, σε κάθε περί-
πτωση θετικό είναι. 

Πολύ σηµαντικό, όµως, είναι η Κυβέρνηση να δει πώς θα µπο-
ρέσει να λύσει και αυτό το ζήτηµα, γιατί δυστυχώς µε αυτόν τον
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τρόπο αλλάζουν κλίµακα οι αµοιβές των ιατρών, άρα µε αυτό τον
τρόπο φορολογούνται πολύ περισσότερο. 

Άρα θα ψηφίσουµε «ναι» στην τροπολογία, παρά τις διαφωνίες
τις οποίες έχουµε για το άρθρο 3, κύριε Πρόεδρε, το οποίο προ-
βλέπει την παράταση του χρόνου άσκησης των αρµοδιοτήτων
της προσωρινής διοικούσας επιτροπής του ΤΕΚΑ κατά τρεις
µήνες, καθώς δεν έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία επιλογής και
ορισµού διοικητικού συµβουλίου του ΤΕΚΑ εντός του προβλεπό-
µενου χρόνου. Θέλω να υπενθυµίσω σε αυτό το σηµείο ότι εµείς
είχαµε καταγγείλει και είχαµε καταψηφίσει τη δηµιουργία του
ΤΕΚΑ.

Τώρα για το άρθρο 4 νοµίζω ότι είναι σαφής η προχειρότητα
στη νοµοθέτηση από τη µεριά της Κυβέρνησης, αλλιώς δεν νο-
µίζω να το έφερνε έτσι. 

Σε κάθε περίπτωση, και για τη στάση µας, όσον αφορά το νο-
µοσχέδιο, αντιλαµβανόµαστε βεβαίως ότι αυτό αποτελεί µια ευ-
ρωπαϊκή υποχρέωσή µας και ενσωµάτωση ευρωπαϊκής οδηγίας
και θα υπερψηφίσουµε επί της αρχής το σχέδιο νόµου. 

Όµως, καθώς δεν έχουν δοθεί επαρκείς απαντήσεις πάνω στα
πολύ σοβαρά ερωτήµατα, κατά την άποψή µας, τα οποία σας θέ-
σαµε, θα καταψηφίσουµε τα άρθρα στα οποία δεν µας έχετε
απαντήσει, κύριε Υπουργέ, ακόµα, το άρθρο 4, το άρθρο 5 και
ακόµα τα άρθρα τα οποία θέσαµε στην τοποθέτησή µας.

Επιτρέψτε µου µόνο, κύριε Πρόεδρε, ένα πολύ µικρό σχόλιο
γι’ αυτό το οποίο διηµείφθη πριν από λίγο. Διότι ακούσαµε και
τον Πρόεδρο άλλωστε της αρµόδιας Επιτροπής Δηµόσιας Διοί-
κησης, τον κ. Χαρακόπουλο, ο οποίος, προκειµένου να λανσάρει
την αλλαγή του εκλογικού νόµου, που, απ’ ό,τι φαίνεται, έχετε
αποφασίσει ήδη, κύριε Υπουργέ, να κάνετε και να προχωρήσετε,
κρύφτηκε γι’ αυτή την απόφαση πίσω από την επίθεση προς τον
κ. Ανδρουλάκη ότι δήθεν είναι αντιθεσµικός. 

Εγώ θα σας έλεγα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να αφήσετε τα
φύλλα συκής. Έχετε προφανέστατα πάρει την απόφαση να αλ-
λάξετε τον εκλογικό νόµο. Ακούσαµε και τον κ. Γεραπετρίτη,
ακούσαµε και την κ. Μπακογιάννη σήµερα γενικά να αφήνουν
ανοικτό αυτό το ενδεχόµενο. Θα είστε -και αυτό θα αποτελεί παγ-
κόσµια πρωτοτυπία- η πρώτη Κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης,
ενδεχοµένως και από τη δηµιουργία του ελληνικού κράτους, που
µέσα σε τρία χρόνια θα αλλάζετε τον ίδιο τον δικό σας εκλογικό
νόµο.

Τώρα αν αυτό είναι παράδειγµα θεσµικότητας ή µη, θα το κρί-
νει, νοµίζω, ο ελληνικός λαός. Αλλά όχι και να τα ακούµε από
εσάς παραπάνω, όχι δηλαδή και να επιτίθεστε στον Πρόεδρό
µας, όχι και να επιτίθεστε στο ΠΑΣΟΚ για να κρύψετε αυτή την
αντιθεσµική απόφασή σας. Όλα έχουν ένα όριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Ζεµπίλης δεν
θέλει τον λόγο, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, και εποµένως, κύριε
Υπουργέ, ο λόγος σε εσάς, προκειµένου να ολοκληρωθεί και η
σηµερινή διαδικασία επί του σχεδίου νόµου το οποίο σήµερα
προτείνετε στο Κοινοβούλιο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιµένω, κατά το κλείσιµο της
συζήτησης στην Ολοµέλεια σχετικά µε το σχέδιο νόµου που προ-
τείνει το Υπουργείο Δικαιοσύνης, να ισχυρίζοµαι ότι όλα τα νο-
µοσχέδια του Υπουργείου Δικαιοσύνης είναι µια κοινοβουλευτική
άσκηση. Κάποιες φορές σε αυτή την άσκηση, θα έλεγα, υπάρχει
επιτυχία, κάποιες άλλες φορές ίσως όχι και τόσο µεγάλη επιτυ-
χία. 

Και πριν απαντήσω σε πολλά από τα ζητήµατα τα οποία έχουν
τεθεί κυρίως από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, αλλά
ζητήµατα τα οποία κατά βάση δεν έχουν σχέση µε το ίδιο το νο-
µοσχέδιο, θα επιχειρήσω να δώσω κάποιες απαντήσεις σε αυτά
τα οποία ακούστηκαν, κυρίως ως ενστάσεις ή ως αντιρρήσεις
πάνω στη φιλοσοφία ή σε συγκεκριµένα άρθρα του νοµοσχεδίου,
προκειµένου να υπάρχει, τουλάχιστον κατά τη δική µου άποψη,
ένας βασικός οδηγός συζήτησης. 

Τι ερχόµαστε να κάνουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο; Ερχόµαστε
να ενσωµατώσουµε δύο ευρωπαϊκές οδηγίες, οι οποίες αφορούν
συµβάσεις για την προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφια-
κών υπηρεσιών και βεβαίως, συµβάσεις για τις πωλήσεις αγαθών. 

Είναι αναγκαίο να ενσωµατώνονται στην ελληνική νοµοθεσία οι
ευρωπαϊκές οδηγίες; Θυµίζω ότι αυτή τη συζήτηση την έχουµε
εξαντλήσει εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Δηλαδή αν πρέπει να επα-
ναφέρουµε τους λόγους για τους οποίους οι ευρωπαϊκές οδηγίες
πρέπει να ενσωµατωθούν στην ελληνική νοµοθεσία, νοµίζω ότι
µάλλον χάνουµε χρόνο, συζητάµε για θέµατα τα οποία έχουν ου-
σιαστικά καταλήξει οριστικά εδώ και δεκαετίες και προφανώς, δεν
προσφέρουµε υπηρεσία ούτε στους πολίτες ούτε πολύ περισσό-
τερο σε µια διαδικασία που κάθε κυβέρνηση ή κάθε, αν θέλετε,
χρονική στιγµή µέσα σε αυτόν τον µεγάλο χρόνο, µας αναγκάζει
να πάρουµε θέση και να επιλέξουµε κάποια πράγµατα. 

Οι συγκεκριµένες, λοιπόν, οδηγίες έρχονται σε µια χρονική
στιγµή που, όπως παραδέχθηκαν όλοι οι συνάδελφοι όλων των
κοµµάτων όταν µίλησαν στην αρµόδια κοινοβουλευτική επι-
τροπή, έχει δηµιουργήσει εντελώς διαφορετικά δεδοµένα στο
κοµµάτι της προστασίας των πολιτών, στο κοµµάτι της προστα-
σίας των αγοραστών, των καταναλωτών και βεβαίως των ληπτών.
Γιατί συµβαίνει αυτό; Θα επαναλάβουµε το αυτονόητα.

Διότι αναγκαστήκαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειδικά την
περίοδο της πανδηµίας να υιοθετήσουµε διαφορετικές πρακτι-
κές σε σχέση µε αυτές που είχαµε συνηθίσει στο παρελθόν. Η
συγκεκριµένη οδηγία έρχεται να βοηθήσει να προστατεύσει τους
αγοραστές, τους καταναλωτές, τους λήπτες; Βεβαίως κι έρχεται
να κάνει αυτό και µόνο.

Και νοµίζω ότι ο λόγος για τον οποίον σήµερα ερχόµαστε να
προτείνουµε την ενσωµάτωση των δύο συγκεκριµένων οδηγιών
ακριβώς έχει ως σκοπό τη µέγιστη δυνατή προστασία των πολι-
τών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και βεβαίως, των Ελλήνων πολιτών. 

Μέσα σε αυτή τη διαδικασία εµπεριέχεται και η προστασία των
επιχειρήσεων; Βεβαίως εµπεριέχεται και η προστασία των επι-
χειρήσεων.

Όλη αυτή η συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ του-
λάχιστον εκτιµώ ότι θα έπρεπε να ήταν σε µια διαφορετική λο-
γική. Κατανοώ την ανάγκη να υπάρξει µια διαφορετική πολιτική
άποψη, που είναι µέσα στη γενικότερη πολιτική συζήτηση και σε
αυτά τα ζητήµατα που σε ένα µικρό ή µεγαλύτερο βαθµό κάθε
φορά απασχολούν και το ελληνικό Κοινοβούλιο και την ελληνική
πολιτική σκηνή. 

Υπάρχουν, όµως, κάποια θέµατα και ζητήµατα τόσο απλά και
τόσο αυτονόητα, που το να προσπαθεί κανείς να εφεύρει τον
λόγο για τον οποίον πρέπει να εκφράσει αντίρρηση ή διαφορε-
τική άποψη, περισσότερο δηµιουργεί, αν θέλετε, ένα θέµα και
ένα ζήτηµα αναξιοπιστίας γενικότερης του πολιτικού συστήµα-
τος για µια συζήτηση η οποία στερεότυπα επαναλαµβάνεται,
παρά δίνει µια συγκεκριµένη διάσταση.

Εξαιρώ -το λέω για πολλοστή φορά- τα κόµµατα τα οποία λένε
ότι εµείς δεν θέλουµε την Ευρώπη, δεν θέλουµε την Ευρωπαϊκή
Ένωση, δεν θέλουµε τις ευρωπαϊκές συµβάσεις, δεν θέλουµε την
ευρωπαϊκή νοµολογία.

Όλα αυτά προφανώς κρίνονται από τους πολίτες. Είναι µια
άλλη θέση, τη διαχωρίζω. Τα πολιτικά κόµµατα, όµως, τα οποία
υποτίθεται ότι είναι φιλοευρωπαϊκά, τα οποία έχουν δείξει µε τη
µέχρι σήµερα πορεία τους ότι η γενικότερη υιοθέτηση των ευ-
ρωπαϊκών οδηγιών είναι µέσα στη γενικότερη πολιτική τους
άποψη και στην πολιτική τους φιλοσοφία, δεν µπορεί να προσέρ-
χονται µε ενστάσεις οι οποίες πραγµατικά έχουν απαντηθεί µέσα
από τα ίδια τα κείµενα ή µέσα από τα ίδια τα άρθρα του προτει-
νόµενου νοµοσχεδίου. Ποια ήταν η βασική συζήτηση κατά βάσιν
των αξιότιµων συναδέλφων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης;
Το άρθρο 4 και το άρθρο 5 για ένα - δύο συγκεκριµένα ζητήµατα,
τα οποία όντως ήταν πεδίο έντονου προβληµατισµού, είµαι ο
πρώτος που έρχοµαι να το πω και το είπα και στη συζήτηση στην
επιτροπή, πλην όµως έτυχαν πολύ σοβαρής επεξεργασίας προ-
κειµένου να καταλήξουµε κάπου. 

Τι ακούσαµε, λοιπόν, για τα συγκεκριµένα άρθρα; Δεν προστα-
τεύονται τα προσωπικά δεδοµένα των πολιτών, παρ’ ότι υπάρχει
σαφής αναφορά στην παράγραφο 5 και 6 του άρθρου 5 ότι µετά
από όλα αυτά, αυτό που τελικά υπερισχύει είναι η ενωσιακή και η
εθνική νοµοθεσία, παρ’ όλα αυτά οι ενστάσεις των αξιότιµων συ-
ναδέλφων που βρέθηκαν στο Βήµα επαναλήφθηκαν µε ένα στε-
ρεότυπο τρόπο σαν να µην είχαν ακούσει απολύτως τίποτα. Και
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µάλιστα υπήρχε και µία γενικότερη συζήτηση σε σχέση µε το γε-
γονός ότι πέραν αυτού τι γίνεται στην περίπτωση που η σύµβαση
δεν προχωράει, που η σύµβαση λύνεται και τα προσωπικά δεδο-
µένα παραµένουν στη χρήση, στην κατοχή του µέρους του πολίτη. 

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και αυτό είναι απαντη-
µένο. Και είναι απαντηµένο, διότι θα σας έλεγα ότι αν λυθεί η
σύµβαση τα προσωπικά δεδοµένα που δόθηκαν ως αντιπαροχή
παύουν να χρησιµοποιούνται και αυτό είναι απολύτως ξεκάθαρο.
Ο προµηθευτής υποχρεούται να απέχει από τη χρήση τους και
κατόπιν αιτήµατος του λήπτη τα θέτει εκ νέου στη διάθεσή του.
Άρθρο 23 παράγραφος 4 και 5. Είναι απαντηµένα όλα αυτά, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Τέθηκε ένα θέµα για τα προσωπικά δεδοµένα. Η διεύρυνση
του πεδίου εφαρµογής από τον καταναλωτή στο λήπτη -γιατί εκεί
ήταν η συζήτηση- έγινε µε σκοπό την ευρεία και οµοιόµορφη
ρύθµιση των ζητηµάτων που θα προκύπτουν ώστε να επιτυγχά-
νεται η αναγκαία ασφάλεια δικαίου και η µέγιστη δυνατή προ-
στασία. 

Το άρθρο 4 του νοµοσχεδίου που έχει τους ορισµούς είναι
ακριβώς ένα άρθρο στο οποίο έγινε ακριβής αυτολεξεί µετα-
φορά της οδηγίας 770. Το άρθρο 5 του νοµοσχεδίου είναι επίσης
ακριβής αυτολεξεί µεταφορά της οδηγίας 770. Με την παρά-
γραφο 5 θεσπίζεται η µεγαλύτερη δυνατή προστασία -το είπα και
νωρίτερα- µε τη ρητή αναφορά τόσο σε ενωσιακές όσο και σε
ηµεδαπές νοµικές διατάξεις και αυτό φαντάζοµαι ότι είναι κατα-
νοητό, γιατί όλες οι διατυπώσεις αυτές περιέχονται ουσιαστικά
από το πρώτο κείµενο της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής. 

Εκφράστηκε και µία άποψη ότι ενδεχοµένως αυτό το νοµοσχέ-
διο έρχεται να καλύψει κάποια ζητήµατα της επικαιρότητας. Αλή-
θεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πιστεύετε αυτό πραγµατικά;
Διότι σε µια τέτοια περίπτωση κάποιος θα έπρεπε ή να έχει µαντι-
κές ικανότητες ή να δηµιουργεί δεδοµένα µήνες πριν κάποια
πράγµατα, τα οποία ξέρουµε ότι δηµιουργούν ένα γενικότερο ζή-
τηµα συζήτησης πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα αργότερα. Ξέ-
ρετε γιατί σας το λέω αυτό; Γιατί όλα αυτά που αφορούν στους
συγκεκριµένους όρους και όλα αυτά που αφορούν σε συγκεκρι-
µένες προτάσεις, τελικά κείµενο του νοµοσχεδίου, ξέρετε από
πότε είναι διατυπωµένα από τη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή;
Εδώ και περισσότερο από έξι µήνες, από τις 23 Φεβρουαρίου.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά όλα τα κείµενα τα οποία έχουν
έρθει στο Υπουργείο µε συγκεκριµένες χρονοσηµάνσεις, µε συγ-
κεκριµένους χρόνους για να γίνει κατανοητό στους αγαπητούς
συναδέλφους οι οποίοι νόµιζαν ότι ανακάλυψαν κάτι φοβερό από
την πλευρά της Κυβέρνησης µε την ουσιαστικά πρόταση του
συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, ότι µάλλον είναι µια αγωνιώδης
προσπάθεια να βρουν κάτι για να πουν ή κάτι που νοµίζω ότι τε-
λικά φοβίζει τους ίδιους και όχι κάτι πραγµατικό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε αυτή, λοιπόν, τη συζήτηση είτε προσέρχεται κανείς µε
πραγµατικά δεδοµένα είτε διαφορετικά πρέπει απλά να επανα-
λαµβάνει τον εαυτό του σε µια αγωνιώδη προσπάθεια να βρει
τους λόγους ή τις αιτίες µε τις οποίες σε καµµία περίπτωση δεν
πρόκειται να συναντηθεί η πραγµατικότητα. 

Εύλογος χρόνος. Ένα ζήτηµα το οποίο τέθηκε και συζητήθηκε
θα έλεγα ευρέως κατά τη διάρκεια της αρµόδιας κοινοβουλευτι-
κής επιτροπής. Όντως ήταν ένα ζήτηµα που µας προβληµάτισε
και µάλιστα µας προβληµάτισε ακόµη και µέχρι χθες σε ένα πολύ
µεγάλο βαθµό και εµένα και τους συνεργάτες µου, τους δικα-
στές, τους αποσπασµένους στη νοµική υπηρεσία του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης. 

Η συγκεκριµένη ρύθµιση που τέθηκε αφορά τόσο στα κινητά
όσο και στα ακίνητα πράγµατα. Εάν τεθεί συγκεκριµένο όριο, πα-
ραδείγµατος χάριν δεκαπέντε ηµέρες, ακούστηκε, ήταν µια πρό-
ταση από συναδέλφους- τότε θα δηµιουργηθεί πρόβληµα κατά
την εφαρµογή δεδοµένου ότι οι δεκαπέντε ηµέρες επαρκούν για
την επισκευή ενός κινητού. Είναι, όµως -πρέπει να είµαστε ειλι-
κρινείς µεταξύ µας- απαγορευτικός ως χρόνος για την αποκατά-
σταση ενός ακινήτου. 

Συνεπώς, µε τον εύλογο χρόνο οι συµβαλλόµενοι προσαρµό-
ζονται στις ιδιαιτερότητες κάθε συγκεκριµένης έννοµης σχέσης
και έτσι επιτυγχάνεται η ευελιξία που απαιτείται στις σύγχρονες
συναλλαγές. Η αόριστη νοµική έννοια του εύλογου χρόνου, θα
εξειδικεύεται από τα δικαστήρια σε κάθε περίπτωση. Άλλωστε
µε τη διαπίστωση αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνεί
τόσο η ‘Ενωση Αστικολόγων όσο και η Επιστηµονική Υπηρεσία
της Βουλής στην έκθεση της. Ειρήσθω εν παρόδω στις νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις που κατέθεσα και είναι νοµίζω στα χέρια σας,
κατά βάσιν υιοθετήσαµε τις συγκεκριµένες παρατηρήσεις που
έγιναν από την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής προκειµένου
να µην υπάρχει κενό και να µην τίθεται κανένα απολύτως ζήτηµα. 

Υπήρξε µία συζήτηση για την καθυστέρηση αν και εδώ υπήρχε
µια φοβερή αντίφαση. Από τη µία υπήρχε καθυστέρηση στην εν-
σωµάτωση της οδηγίας και από την άλλη «γιατί έγιναν γρήγορα
οι διαδικασίες» και «γιατί έγινε γρήγορα η δηµόσια διαβούλευση»
και «γιατί δεν ήρθαν οι φορείς». Θα το πω για άλλη µια φορά, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όντως υπήρξε καθυστέρηση, σε µια
πρακτική, όµως, που, όπως σας ανέφερα νωρίτερα, τέσσερις
χώρες ενσωµάτωσαν µόλις λίγες εβδοµάδες νωρίτερα τις συγ-
κεκριµένες οδηγίες µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και άλλες τέσσερις χώρες δεν έχουν καν ξεκινήσει αυτή τη συ-
ζήτηση. Αλλά το να µιλάει για καθυστέρηση ειδικά η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, όταν συγκεκριµένα ανέφερα πόσο µεγάλος ήταν
ο χρόνος καθυστέρησης οδηγιών ειδικά κατά τη δική της κυβερ-
νητική περίοδο αν δεν συνιστά τουλάχιστον υποκρισία, συνιστά
µια εντελώς άτοπη πολιτική προσέγγιση. Και επί τη ευκαιρία είµαι
αναγκασµένος να το επαναλάβω: Έρχεστε και πραγµατικά µι-
λάτε για την προστασία των προσωπικών δεδοµένων και θεω-
ρείτε ότι πρέπει να λάβουµε κάθε δυνατό µέτρο –ορθά, σωστά-,
προκειµένου η προστασία των προσωπικών δεδοµένων, συνταγ-
µατικό, µάλλον θα έλεγα βασικό δικαίωµα του κάθε πολίτη, να
είναι πολύ ψηλά στην ατζέντα της όποιας πολιτικής επιλογής και
της όποιας νοµοθέτησης. 

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θυµάστε τι είχε γίνει µε
τον κανονισµό προστασίας προσωπικών δεδοµένων σε σχέση µε
τους χειρισµούς της προηγούµενης κυβέρνησης; Η Ελλάδα από
τις 6 Μαΐου του 2018 πλήρωνε ηµερήσιο πρόστιµο αφού της είχε
επιβληθεί και εφάπαξ πρόστιµο. Αλλά η προηγούµενη κυβέρνηση
δεν είχε κουραστεί, δεν ίδρωσε το αφτί της προκειµένου να προ-
χωρήσει στη νοµοθέτηση του κανονισµού προστασίας προσωπι-
κών δεδοµένων. Ήταν τότε που όντως µε διαδικασίες επείγοντος
νοµοσχεδίου, θα έλεγα ότι ήταν µετά το Δεκαπενταύγουστο, µόλις
είχε ανοίξει η Βουλή, ήταν το πρώτο νοµοσχέδιο το οποίο πρό-
τεινα προς την Εθνική Αντιπροσωπεία, ακριβώς για να υπάρχει στη
χώρα µας κανονισµός προστασίας προσωπικών δεδοµένων, για
να προστατεύονται οι Έλληνες πολίτες, για να προστατεύονται τα
προσωπικά τους δεδοµένα. Δεν µιλάµε για προειδοποίηση που
είχε δοθεί πολύ νωρίτερα. Μιλάµε, ξαναλέω, ότι για περισσότερο
από ένα χρόνο η χώρα είχε ουσιαστικά µπει σε ένα καθεστώς επι-
βολής ηµερησίου προστίµου γιατί η προηγούµενη κυβέρνηση δεν
είχε φροντίσει να φέρει τον κανονισµό προστασίας προσωπικών
δεδοµένων και τη συγκεκριµένη ευρωπαϊκή οδηγία. Στο σπίτι του
κρεµασµένου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µιλάνε συνήθως
για σκοινί. Είναι µία ρήση την οποία αναγκαζόµαστε να επαναλά-
βουµε. Αλλά είναι και µια πραγµατικότητα µε την οποία πρωτίστως
βρίσκεται αντιµέτωπη σήµερα που µιλάµε η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση και προηγούµενη κυβέρνηση. 

Άρα λοιπόν, χρειάζεται µια γενικότερη προσοχή σε σχέση µε
όλα αυτά τα ζητήµατα τα οποία πολλές φορές τίθενται και δηµι-
ουργούν θα σας έλεγα µια γενικότερη σύγχυση. 

Πάµε να δούµε, όµως, και τα µεγάλα θέµατα τα οποία ετέθη-
σαν κατά τη διάρκεια των αγορεύσεων και των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων και των πολιτικών Αρχηγών αλλά και πολλών εκ των
συναδέλφων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιµένω τουλάχιστον οι Βου-
λευτές οι οποίοι συµµετέχουν στην Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκη-
σης και οι οποίοι είναι βασικά µέλη, θα έλεγα, των συζητήσεων
για τα νοµοσχέδια του Υπουργείου Δικαιοσύνης, να ξεκινήσουν
από µια παραδοχή, ότι η δικαιοσύνη στην Ελλάδα είναι ανεξάρ-
τητη, ότι η δικαιοσύνη στην Ελλάδα προστατεύεται συνταγµατικά
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και η συνολική της λειτουργία δεν µπορεί ποτέ να είναι αποτέλε-
σµα ή αντικείµενο µικροπολιτικών χειρισµών ή ενδεχόµενων σκέ-
ψεων που µπορεί να οδηγήσουν σε όποιο µικροκοµµατικό ή
µικροπολιτικό όφελος σε δεύτερο χρόνο.

Είναι µια βασική αρχή µε την οποία πρέπει να προσερχόµαστε
σε κάθε συζήτηση και πρέπει να υποστηρίζουµε και τις θέσεις
µας σε σχέση µε οποιοδήποτε νοµοσχέδιο, αλλά και τις θέσεις
µας σε σχέση µε όποια επικείµενη µεταρρύθµιση µπορεί να προ-
τείνεται ή µπορεί να εξελίσσεται. Και επειδή το τελευταίο χρονικό
διάστηµα µόνο για µεταρρυθµιστική οκνηρία δεν µπορεί να κα-
τηγορήσει κανείς ειδικά το Υπουργείο Δικαιοσύνης, θα σας
έλεγα κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πρέπει να λειτουργούµε
όλοι µε έναν πραγµατικό σεβασµό στη λειτουργία της δικαιοσύ-
νης. 

Δεν σας κρύβω ότι µε εξέπληξε πολύ αρνητικά σήµερα ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αντιπολίτευσης ο κ. Ξανθόπου-
λος, όταν έκανε µια συγκεκριµένη αναφορά για την επιλογή των
αντιπροέδρων στον Άρειο Πάγο. Προφανώς -δεν είναι εδώ τώρα
αυτή τη στιγµή- δεν είδε ότι η δεξαµενή των δυνατοτήτων που
είχαµε για επιλογή αντιπροέδρων στον Άρειο Πάγο δεν ήταν καν
η προβλεπόµενη µε βάση τον -θα έλεγα- Κώδικα Οργανισµού Δι-
καστηρίων και Κατάστασης Δικαστικών Λειτουργών. Προφανώς
δεν είδε ότι για τον ίδιο λόγο στο Συµβούλιο της Επικρατείας
υπήρχε µια εντελώς διαφορετική προσέγγιση και µια διαφορε-
τική αντιµετώπιση. Και προφανώς η αναφορά του ειδικά στο
θέµα της επετηρίδας ήταν για άλλη µια φορά απολύτως άτυχη
και απολύτως άστοχη. 

Αλήθεια, βλέπει κανείς πώς κινείται η Κυβέρνηση και το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης στο θέµα της επιλογής των ανώτατων δικαστι-
κών τα τελευταία τρία χρόνια; Σας προκαλώ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αν ετέθη µια φορά ζήτηµα επιλογής εκτός επετηρί-
δας και -επαναλαµβάνω- Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και
Δικαστικών Λειτουργών, να το θέσετε ως θέµα. 

Θέλετε να θυµηθούµε τι γινόταν επί των ηµερών της προηγού-
µενης κυβέρνησης; Τις θυµάστε τις βουτιές, κυρία Ελευθεριά-
δου; Δεν τις θυµάστε. Προφανώς δεν τις θυµάστε, διότι οι
βουτιές δεν ήταν απλά και µόνο στην γκάµα των υποψηφίων µε
βάση την επετηρίδα, ενώ προφανώς ήταν µερικές δεκάδες πιο
κάτω από εκεί που θα έπρεπε. 

Αλλά όλα αυτά επειδή κάποιοι τα θεωρούν εύκολα, αυτονόητα
ή ενδεχοµένως ήδη τα έχουν ξεχάσει, έρχονται σήµερα να γίνουν
τιµητές µιας πραγµατικότητας που οι ίδιοι είχαν υιοθετήσει και
εµείς σήµερα έχουµε απορρίψει. Ναι, σήµερα υπάρχει ο σεβα-
σµός στον κανονισµό, στην οργάνωση των δικαστηρίων της
χώρας και δεν έχουµε ξεφύγει ποτέ από την επετηρίδα, ποτέ δεν
έχουµε ξεφύγει από τα προβλεπόµενα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Και για άλλη µια φορά πρέπει να γίνει κτήµα µας ή πρέπει
να γίνει κοινή µας πεποίθηση ο σεβασµός στη λειτουργία της δι-
καιοσύνης. 

Υπάρχουν απόψεις όπως αυτές οι οποίες έχουν εκφραστεί
πολλές φορές από στελέχη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σχε-
τικά µε το πώς πρέπει να λειτουργεί η δικαιοσύνη, αν πρέπει να
έχουµε άλλους δικαστές ή αν πρέπει να καταργήσουµε αυτή την
Εθνική Σχολή Δικαστών και να κάνουµε κάποια άλλη. Προφανώς
αυτή είναι µια άποψη ακραία και επικίνδυνη για τη δηµοκρατία
και κάποια στιγµή πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι µεταξύ µας. Μια
συζήτηση η οποία επαναλαµβάνεται µε αυτόν τον τρόπο και θέτει
τέτοιου είδους ζητήµατα είναι µια συζήτηση που αφορά στην ίδια
τη δηµοκρατία. Εκεί είναι η ουσία και όχι σε όλα αυτά που προ-
σχηµατικά κάποιοι έρχονται κάθε φορά να ορθώσουν ως πολιτικά
επιχειρήµατα σε µια συζήτηση. 

Πέραν όµως όλων αυτών, για να επανέλθω και να κλείσω το
θέµα, η επιλογή των αντιπροέδρων του Αρείου Πάγου έγινε σί-
γουρα µε βάση τον Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Δικα-
στικών Λειτουργών. Έγινε τηρώντας απόλυτα την επετηρίδα και
βεβαίως τη συνταγµατική πρόβλεψη η οποία υπάρχει για την επι-
λογή των µελών που µπορούν να συµµετέχουν σε ένα ειδικό δι-
καστήριο. Μάλλον ούτε αυτό το είδε ο κ. Ξανθόπουλος, ότι
υπάρχει συνταγµατική πρόβλεψη κωλυµάτων για το ποιος µπορεί
και ποιος δεν µπορεί να συµµετέχει σε ένα ειδικό δικαστήριο.
Αλλά αυτή η εύκολη συζήτηση -επαναλαµβάνω- επιστρέφεται σε

όλους αυτούς που µε έναν συγκεκριµένο τρόπο έρχονται να ορ-
θώσουν επιχειρήµατα τα οποία στην πραγµατικότητα πλήττουν
το κύρος της ίδιας της δικαιοσύνης. 

Τέλος, για το θέµα της αντιπροέδρου ετέθη ένα µεγάλο ζή-
τηµα. Νοµίζω ότι η εν λόγω δικαστική λειτουργός απάντησε µε
µια συγκεκριµένη επιστολή. Είµαι περίεργος αν τη διάβασε ο κ.
Ξανθόπουλος, γιατί όλα αυτά είναι θέµατα τα οποία κάποια
στιγµή πρέπει να τα ξεκαθαρίζει κανείς από την αρχή, απολύτως
από την αρχή. 

Το τελευταίο για το οποίο µπορεί να πει κανείς σε αυτή την Κυ-
βέρνηση είναι η γενικότερη στάση της και του Πρωθυπουργού
και όλων των µελών του Υπουργικού Συµβουλίου για θέµατα που
αφορούν στο γενικότερο -θα έλεγα- κλίµα που υπάρχει και για
το οποίο δεν µπορεί παρά να έχουµε µια ξεκάθαρη θέση. Όλοι
ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι ο εβραϊκός λαός υπέστη κτηνωδίες
και θηριωδίες οι οποίες είναι απολύτως ασύµβατες και µε το ευ-
ρωπαϊκό ιδεώδες αλλά και µε τον ίδιο τον ευρωπαϊκό πολιτισµό
και στεκόµαστε δίπλα του αλληλέγγυοι. Και έχουµε κάνει τα
πάντα τα τελευταία χρόνια για να αποδείξουµε ότι τέτοιου είδους
φαινόµενα δεν µπορεί να έχουν καµµία θέση στην ευρωπαϊκή
ιστορία και δεν µπορεί παρά να καταδικάζονται απερίφραστα.
Και αυτό είναι µια ξεκάθαρη θέση. Δεν νοµίζω ότι τέτοια συζή-
τηση βοηθάει κανέναν αυτή τη στιγµή ακόµη και σαν µοµφή απέ-
ναντι στο ρόλο ή στη λειτουργία της δικαιοσύνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι έχουµε κλείσει πολλά
κεφάλαια µεταξύ µας συζητήσεων τα οποία αφορούν στη νοµο-
θέτηση νοµοσχεδίων του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Και εκτιµώ
ότι υπάρχει µια µεγάλη, αν θέλετε, διάθεση από τη δική µου
πλευρά να ολοκληρώσουµε έναν κύκλο µεγάλων και πολλών µε-
ταρρυθµίσεων που έχει ανάγκη η ελληνική δικαιοσύνη. 

Όλοι µας αναγνωρίζουµε λίγο ή πολύ τα τελευταία χρόνια ότι
έπρεπε να γίνουν τα απαραίτητα βήµατα και νοµίζω ότι τα κά-
νουµε µε έναν πολύ συγκεκριµένο τρόπο παρά τις διαφωνίες που
µπορεί να υπάρχουν ή τις διαφορετικές θέσεις, µε σοβαρή κα-
τάθεση ενστάσεων και διαφορετικών απόψεων και µε µία γενικό-
τερη κουλτούρα, που τουλάχιστον για το Υπουργείο Δικαιοσύνης
θέλω να πιστεύω ότι έχει υιοθετηθεί και δείχνει τον δρόµο µιας
γενικότερης κοινοβουλευτικής πράξης και λειτουργίας. 

Σε αυτή, λοιπόν, την προσπάθεια η ενσωµάτωση των δύο συγ-
κεκριµένων οδηγιών είναι µια υποχρέωση της χώρας που ταυτό-
χρονα δηµιουργεί ένα πλαίσιο προστασίας των πολιτών αλλά και
των επιχειρήσεων. Είναι µια προσπάθεια ουσιαστικά να εναρµο-
νίσουµε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία µε την ελληνική νοµοθεσία ή
και αντίστροφα. Και είναι µια προσπάθεια κρίκος σε µια πολύ µε-
γάλη αλυσίδα νοµοθετηµάτων, τα οποία έχουν προηγηθεί και κά-
ποια εκ των οποίων έπονται προκειµένου η χώρα µας να έχει ένα
πραγµατικά σοβαρό νοµικό οπλοστάσιο, προκειµένου να δίνει
την ευκαιρία της προστασίας των δικαιωµάτων των πολιτών και
κυρίως να δείχνει µε τον τρόπο της ότι σέβεται και τη συνταγµα-
τική λειτουργία της δικαιοσύνης. Αλλά και πάνω από όλα στέκε-
ται µε τέτοιο τρόπο ώστε οι Έλληνες πολίτες κάνουν τα βήµατα
τους, αισθάνονται εµπιστοσύνη απέναντι στο δικαστικό σύστηµα.
Και βεβαίως από εκεί και πέρα στέλνουν ένα µήνυµα ότι σε αυτό
τον µεγάλο δρόµο της προόδου, σε αυτόν τον µεγάλο δρόµο των
τελευταίων εξελίξεων και των τελευταίων µεταρρυθµίσεων είµα-
στε συντεταγµένοι µέχρις ότου η πατρίδα µας βρεθεί εκεί που
πραγµατικά της αξίζει. 

Κλείνω µε ένα σχόλιο που αφορά τη συζήτηση περί εκλογικού
νόµου και όλα αυτά τα οποία διηµείφθησαν εδώ νωρίτερα. Δεν
κατανοώ πραγµατικά την αγωνία που µπορεί να εκφράζεται, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πίσω από µια ενδεχόµενη τέτοια συ-
ζήτηση. Εγώ δεν νοµίζω ότι υπάρχει αυτή η συζήτηση, αλλά
υποθετικά ας ήταν µια ενδεχόµενη συζήτηση. Αλήθεια δεν κατα-
νοούµε ότι ο τελικός κριτής δεν είµαστε εµείς, αλλά είναι οι Έλ-
ληνες πολίτες; Δεν κατανοούµε ότι το αποτέλεσµα των πολιτικών
δεν κρίνεται από αυτό που γίνεται στη συζήτηση εντός του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου, αλλά κρίνεται από το αποτέλεσµα που
φέρνουν αυτές οι πολιτικές στην κοινωνία και στους πολίτες και
τελικός κριτής είναι οι πολίτες; 

Εµείς έχουµε εµπιστοσύνη στην ελληνική κοινωνία και έχουµε
εµπιστοσύνη στους Έλληνες πολίτες. Εκτιµούµε ότι αυτή η προ-
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σπάθεια που έγινε τα τελευταία τρία χρόνια προκειµένου η πα-
τρίδα µας να ξεπεράσει τις απερίγραπτες δυσκολίες που δηµι-
ουργήθηκαν κυρίως λόγω, θα έλεγα, πανευρωπαϊκών και
παγκόσµιων συγκυριών αλλά και να ανακτήσει τον ρόλο της και
το χώρο της στο ευρωπαϊκό και στο παγκόσµιο στερέωµα, κάτι
που είχαµε πραγµατικά πολλά χρόνια να το δούµε, είναι εξελίξεις
που οι Έλληνες πολίτες τις βλέπουν, τις κατανοούν και βεβαίως
τις επικροτούν. 

Οι Έλληνες πολίτες είναι αυτοί που στο τέλος της ηµέρας θα
κρίνουν και την Κυβέρνηση και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
ανάλογα µε τις προτάσεις και τις θέσεις τους. Την Κυβέρνηση
θα την κρίνουν για το έργο και το δικό της αποτέλεσµα, και τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης για τη σταθερότητά τους, τη συνέ-
χειά τους, τη σοβαρότητα των απόψεών τους. Και νοµίζω ότι σε
αυτό πρέπει να µείνει κανείς. Μόνο µε αυτόν τον τρόπο, και στέλ-
νοντας πάντα το µήνυµα στους πολίτες, θα µπορούµε κυρίως να
ανακτήσουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών. Και µιλάω και για τα
κόµµατα και για το πολιτικό σύστηµα. Διότι αυτό θα έπρεπε να
ήταν το µεγαλύτερο στοίχηµα αυτής της εποχής. 

Είµαστε σε µια περίοδο προκλήσεων. Ξέρουµε πάρα πολύ
καλά ότι οι προκλήσεις που αντιµετωπίζει η χώρα είναι πάρα πολ-
λές. Και δεν είναι µόνο προκλήσεις που µπορεί να δηµιουργούν-
ται εσωτερικά, µέσα από προβλήµατα ή παθογένειες που
έρχονται και από το παρελθόν, αλλά είναι προκλήσεις και προ-
βλήµατα που έρχονται εκτός Ελλάδος, όπως είναι η ενεργειακή
κρίση και η γενικότερη, θα έλεγα, κρίση που υπάρχει στα ελλη-
νοτουρκικά το τελευταίο χρονικό διάστηµα, αλλά πολύ περισσό-
τερο η γενική και παγκόσµια συγκυρία που αφορά στην
παγκόσµια οικονοµία. Όλα αυτά είναι ζητήµατα που πρέπει κα-
νείς να τα βλέπει και µε σοβαρότητα και µε ευθύνη, αν όντως
θέλει να κρατάει τον ρόλο του απέναντι στους Έλληνες πολίτες,
και δηµιουργώντας µε αυτό τον τρόπο µια πραγµατική, αν θέ-
λετε, πρόταση την οποία οι Έλληνες πολίτες πάντα είναι σε θέση
να κρίνουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, για την τροπολογία;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αυτό
που µπορώ να σας πω, κύριε Χήτα, είναι ότι η τροπολογία δεν
είναι στο αντικείµενο του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Οπότε δεν
µπορεί να γίνει δεκτή. Είναι δεκτές και υποστηρίζονται οι κυβερ-
νητικές τροπολογίες, η κυβερνητική τροπολογία δηλαδή µε τα
πολλά άρθρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και
των άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης:
«Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/770 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου, της 20ής Μαΐου 2019, σχετικά µε
ορισµένες πτυχές που αφορούν τις συµβάσεις για την προµήθεια
ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπηρεσιών (L 136), καθώς
και της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/771 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου, της 20ής Μαΐου 2019, σχετικά µε ορισµένες
πτυχές που αφορούν τις συµβάσεις για τις πωλήσεις αγαθών,
την τροποποίηση του Κανονισµού (ΕΕ) 2017/2394 και της Οδη-
γίας 2009/22/ΕΚ, και την κατάργηση της Οδηγίας 1999/44/ΕΚ
(L136) και λοιπές διατάξεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, εξήντα πέντε άρθρα, µία τροπολογία, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, οι θέσεις των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά
την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα
Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/770 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 20ης Μαΐου 2019, σχε-
τικά µε ορισµένες πτυχές που αφορούν τις συµβάσεις για την
προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπηρεσιών

(L136), καθώς και της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/771 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 20ης Μαΐου 2019, σχε-
τικά µε ορισµένες πτυχές που αφορούν τις συµβάσεις για τις

πωλήσεις αγαθών, την τροποποίηση του Κανονισµού (ΕΕ)
2017/2394 και της Οδηγίας 2009/22/ΕΚ, και την κατάργηση της

Οδηγίας 1999/44/ΕΚ (L136) και λοιπές διατάξεις

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 10 ως έχει    ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 12 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 14 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 30 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 36 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 37 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 42 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 44 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 47 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 49 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 52 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 53 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 54 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 55 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 56 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 57 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 58 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 59 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 60 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 61 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 62 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 63 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 64 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 65 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. Τροπ. 1416/117 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2019/770 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου, της 20ής Μαΐου 2019, σχετικά µε ορισµένες πτυχές που
αφορούν τις συµβάσεις για την προµήθεια ψηφιακού περιεχοµέ-
νου και ψηφιακών υπηρεσιών (L 136), καθώς και της Οδηγίας
(ΕΕ) 2019/771 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου, της 20ής Μαΐου 2019, σχετικά µε ορισµένες πτυχές που
αφορούν τις συµβάσεις για τις πωλήσεις αγαθών, την τροποποί-
ηση του Κανονισµού (ΕΕ) 2017/2394 και της Οδηγίας
2009/22/ΕΚ, και την κατάργηση της Οδηγίας 1999/44/ΕΚ (L136)
και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συ-
ζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/770 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 20ής Μαΐου 2019, σχε-
τικά µε ορισµένες πτυχές που αφορούν τις συµβάσεις για την
προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπηρεσιών
(L 136), καθώς και της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/771 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 20ής Μαΐου 2019, σχε-
τικά µε ορισµένες πτυχές που αφορούν τις συµβάσεις για τις
πωλήσεις αγαθών, την τροποποίηση του Κανονισµού (ΕΕ)
2017/2394 και της Οδηγίας 2009/22/ΕΚ, και την κατάργηση της
Οδηγίας 1999/44/ΕΚ (L 136) και λοιπές διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΜΕΡΟΣ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1: Σκοπός
(άρθρο 1 Οδηγιών 2019/770 και 2019/771)
Άρθρο 2: Αντικείµενο 
(άρθρο 1 Οδηγιών 2019/770 και 2019/771)
ΜΕΡΟΣ Β’: ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (EE) 2019/770 ΤΟΥ

ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ, ΤΗΣ
20ΗΣ ΜΑΪΟΥ 2019, ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΟΡΙΣΜΕΝΕΣ ΠΤΥΧΕΣ ΠΟΥ ΑΦΟ-
ΡΟΥΝ ΤΙΣ ΣΥΜΒΑΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΜΗΘΕΙΑ ΨΗΦΙΑΚΟΥ ΠΕΡΙΕ-
ΧΟΜΕΝΟΥ ΚΑΙ ΨΗΦΙΑΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

Άρθρο 3: Σύµβαση παροχής ψηφιακού περιεχοµένου ή ψηφια-
κής υπηρεσίας

(παρ. 1 άρθρου 3 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 4: Ορισµοί
(άρθρο 2 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 5: Πεδίο εφαρµογής
(άρθρο 3 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 6: Εκπλήρωση της παροχής του προµηθευτή
(άρθρο 5 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 7: Ευθύνη προµηθευτή για µη εκπλήρωση
(παρ. 1 άρθρου 11 και παρ. 1 άρθρου 12 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 8: Δικαιώµατα λήπτη επί µη εκπλήρωσης
(άρθρο 13 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 9: Ανταπόκριση στη σύµβαση
(άρθρο 6 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 10: Υποκειµενικές απαιτήσεις ανταπόκρισης
(άρθρο 7 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 11: Αντικειµενικές απαιτήσεις ανταπόκρισης
(παρ. 1 άρθρου 8 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 12: Πληµµελής ενσωµάτωση
(άρθρο 9 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 13: Έλλειψη ανταπόκρισης λόγω δικαιώµατος τρίτου
(άρθρο 10 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 14: Ενηµερώσεις
(άρθρο 6 και παρ. 2 και 6 άρθρου 8 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 15: Ευθύνη για µη ανταπόκριση
(παρ. 4 άρθρου 8 και παρ. 2 άρθρου 11 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 16: Αποκλεισµός της ευθύνης για µη ανταπόκριση
(παρ. 3 και 5 άρθρου 8 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 17: Βάρος της απόδειξης
(παρ. 2 έως 5 άρθρου 12 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 18: Δικαιώµατα λήπτη
(παρ. 1 άρθρου 14 Οδηγίας 2019/770)

Άρθρο 19: Αποκατάσταση της ανταπόκρισης
(παρ. 2 και 3 άρθρου 14 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 20: Μείωση ανταλλάγµατος ή λύση της σύµβασης
(παρ. 4 και 6 άρθρου 14 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 21: Ενέργεια µείωσης του ανταλλάγµατος
(παρ. 5 άρθρου 14 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 22: Άσκηση του δικαιώµατος λύσης της σύµβασης
(άρθρο 15 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 23: Υποχρεώσεις του προµηθευτή σε περίπτωση λύσης

της σύµβασης
(άρθρο 16 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 24: Υποχρεώσεις του λήπτη σε περίπτωση λύσης της

σύµβασης
(άρθρο 17 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 25: Επιστροφή χρηµάτων από τον προµηθευτή
(άρθρο 18 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 26: Αξίωση αποζηµίωσης
Άρθρο 27: Τροποποίηση του ψηφιακού περιεχοµένου ή της

ψηφιακής υπηρεσίας
(άρθρο 19 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 28: Παραγραφή
(παρ. 2 και 3 άρθρου 11 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 29: Δικαίωµα αναγωγής
(άρθρο 20 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 30: Υποχρεωτικός χαρακτήρας
(άρθρο 22 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 31: Κυρώσεις
(άρθρο 21 Οδηγίας 2019/770)
Άρθρο 32: Ενώσεις καταναλωτών - Συλλογικά µέσα προστα-

σίας - Τροποποίηση παρ. 16 άρθρου 10  ν. 2251/1994
(άρθρο 23 Οδηγίας 2019/770)
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (EE) 2019/771 ΤΟΥ

ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ, ΤΗΣ
20ΗΣ ΜΑΪΟΥ 2019, ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΟΡΙΣΜΕΝΕΣ ΠΤΥΧΕΣ ΠΟΥ ΑΦΟ-
ΡΟΥΝ ΤΙΣ ΣΥΜΒΑΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΓΑΘΩΝ, ΤΗΝ ΤΡΟ-
ΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ (ΕΕ) 2017/2394 ΚΑΙ ΤΗΣ
ΟΔΗΓΙΑΣ 2009/22/ΕΚ ΚΑΙ ΤΗΝ ΚΑΤΑΡΓΗΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ
1999/44/ΕΚ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΣΤΟ ΔΕΚΑΤΟ ΤΕΤΑΡΤΟ ΚΑΙ
ΔΕΚΑΤΟ ΕΝΑΤΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΟΥ ΑΣΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ ΠΕΡΙ ΠΩΛΗ-
ΣΗΣ, ΑΝΤΑΛΛΑΓΗΣ ΚΑΙ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΕΡΓΟΥ

Άρθρο 33: Πώληση πράγµατος µε ψηφιακά στοιχεία - Προ-
σθήκη άρθρου 513Α ΑΚ

(υποπερ. β’ περ. 5, περ. 6, υποπερ. α’ και β’ περ. 7 άρθρου 2
και παρ. 3 άρθρου 3 Οδηγίας 2019/771)

Άρθρο 34: Ανταπόκριση του πράγµατος στη σύµβαση - Αντι-
κατάσταση άρθρου 534 ΑΚ

(άρθρο 5 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 35: Πραγµατικά ελαττώµατα - Αντικατάσταση άρθρου

535 ΑΚ
Άρθρο 36: Υποκειµενικές απαιτήσεις ανταπόκρισης - Προ-

σθήκη άρθρου 535Α ΑΚ
(περ. 8 και 10 άρθρου 2 και άρθρο 6 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 37: Αντικειµενικές απαιτήσεις ανταπόκρισης - Προ-

σθήκη άρθρου 535Β ΑΚ
(περ. 13 άρθρου 2 και άρθρο 7 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 38: Πληµµελής εγκατάσταση - Τροποποίηση άρθρου

536 ΑΚ
(άρθρο 8 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 39: Έλλειψη ανταπόκρισης λόγω δικαιώµατος τρίτου -

Αντικατάσταση άρθρου 537 ΑΚ
(άρθρο 9 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 40: Ενηµερώσεις του πράγµατος µε ψηφιακά στοιχεία

- Προσθήκη άρθρου 538 ΑΚ
(παρ. 3 άρθρου 7 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 41: Ευθύνη πωλητή για µη ανταπόκριση - Προσθήκη

άρθρου 539 ΑΚ
(άρθρο 10 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 42: Μη ευθύνη του πωλητή επί έλλειψης ανταπόκρισης

πράγµατος µε ψηφιακά στοιχεία - Αντικατάσταση άρθρου 540
ΑΚ
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(παρ. 4 άρθρου 7 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 43: Βάρος απόδειξης - Αντικατάσταση άρθρου 541 ΑΚ
(άρθρο 11 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 44: Δικαιώµατα του αγοραστή - Αντικατάσταση άρθρου

542 ΑΚ
(παρ. 1 άρθρου 13 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 45: Αποκατάσταση της ανταπόκρισης -  Αντικατάσταση

άρθρου 543 ΑΚ
(παρ. 2 και 3 άρθρου 13 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 46: Χρόνος και συνέπειες αποκατάστασης - Αντικατά-

σταση άρθρου 544 ΑΚ
(άρθρο 14 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 47: Μείωση του τιµήµατος και υπαναχώρηση - Προ-

σθήκη άρθρου 545 ΑΚ
(εδάφιο πρώτο παρ. 7 άρθρου 3, παρ. 4 και 5 άρθρου 13 Οδη-

γίας 2019/771)
Άρθρο 48: Ενέργεια µείωσης του τιµήµατος και υπαναχώρη-

σης - Αντικατάσταση άρθρου 546 ΑΚ
(άρθρο 15 και παρ. 3 άρθρου 16 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 49: Αξίωση αποζηµίωσης - Αντικατάσταση άρθρου 547

ΑΚ
Άρθρο 50: Καταστροφή ή χειροτέρευση του πράγµατος - Τρο-

ποποίηση άρθρου 548 ΑΚ
Άρθρο 51: Πώληση περισσότερων πραγµάτων - Τροποποίηση

άρθρου 551 ΑΚ
(άρθρο 16 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 52: Παραγραφή - Αντικατάσταση άρθρου 554 ΑΚ
(άρθρο 10 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 53: Έναρξη, συµπλήρωση και διακοπή παραγραφής -

Τροποποίηση άρθρου 555 ΑΚ
Άρθρο 54: Ορολογική εναρµόνιση λοιπών διατάξεων για την

πώληση - Τροποποίηση άρθρου 556 ΑΚ
Άρθρο 55: Ορολογική εναρµόνιση λοιπών διατάξεων για την

πώληση - Τροποποίηση άρθρου 557 ΑΚ
Άρθρο 56: Ορολογική εναρµόνιση λοιπών διατάξεων για την

πώληση - Τροποποίηση άρθρου 558 ΑΚ
Άρθρο 57: Ορολογική εναρµόνιση λοιπών διατάξεων για την

πώληση - Τροποποίηση άρθρου 560 ΑΚ
(άρθρο 18 Oδηγίας 2019/771)
Άρθρο 58: Ορολογική εναρµόνιση λοιπών διατάξεων για την

πώληση - Τροποποίηση άρθρου 562 ΑΚ
Άρθρο 59: Εναρµόνιση διατάξεων της σύµβασης έργου που

παραπέµπουν στην πώληση - Τροποποίηση άρθρου 689 ΑΚ
Άρθρο 60: Εναρµόνιση διατάξεων της σύµβασης έργου που

παραπέµπουν στην πώληση - Τροποποίηση άρθρου 693 ΑΚ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΥ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΗ -

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ Ν. 2251/1994
Άρθρο 61: Ορισµοί - Τροποποίηση άρθρου 1α  ν. 2251/1994
(περ. 3 άρθρου 2 Οδηγίας 2019/771)
Άρθρο 62: Ορισµός σύµβασης πώλησης - Προσθήκη περ. 12
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ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1 
Σκοπός

(άρθρο 1 Οδηγιών 2019/770 και 2019/771)

Σκοπός του παρόντος είναι: α) η δηµιουργία ενός νοµικού
πλαισίου για την παροχή ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών
υπηρεσιών, που ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις των σύγχρονων
συναλλαγών και των συναλλασσοµένων και β) ο εκσυγχρονισµός
του δικαίου της πώλησης του Αστικού Κώδικα, µε έµφαση στην
ψηφιακή διάσταση των οικείων συµβάσεων.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

(άρθρο 1 Οδηγιών 2019/770 και 2019/771)

Αντικείµενο του παρόντος είναι η ενσωµάτωση στην ελληνική
έννοµη τάξη: α) της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/770 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου, της 20ής Μαΐου 2019, σχετικά µε
ορισµένες πτυχές που αφορούν στις συµβάσεις για την προµή-
θεια ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπηρεσιών (L 136)
και β) της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/771 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου, της 20ής Μαΐου 2019, σχετικά µε ορισµένες
πτυχές που αφορούν τις συµβάσεις για τις πωλήσεις αγαθών,
την τροποποίηση του Κανονισµού (ΕΕ) 2017/2394 και της Οδη-
γίας 2009/22/ΕΚ και την κατάργηση της Οδηγίας 1999/44/ΕΚ (L
136).

ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (EE) 2019/770 
ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ 

ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ, ΤΗΣ 20ής ΜΑΪΟΥ 2019, ΣΧΕΤΙΚΑ 
ΜΕ ΟΡΙΣΜΕΝΕΣ ΠΤΥΧΕΣ ΠΟΥ ΑΦΟΡΟΥΝ ΤΙΣ 

ΣΥΜΒΑΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΜΗΘΕΙΑ ΨΗΦΙΑΚΟΥ 
ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ ΚΑΙ ΨΗΦΙΑΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

Άρθρο 3
Σύµβαση παροχής ψηφιακού περιεχοµένου 

ή ψηφιακής υπηρεσίας
(παρ. 1 άρθρου 3 Οδηγίας 2019/770)

Με τη σύµβαση παροχής ψηφιακού περιεχοµένου ή ψηφιακής
υπηρεσίας ο προµηθευτής έχει υποχρέωση να παράσχει στον
λήπτη ψηφιακό περιεχόµενο ή ψηφιακή υπηρεσία και ο λήπτης
έχει υποχρέωση να καταβάλει το συµφωνηµένο αντάλλαγµα.  

Άρθρο 4
Ορισµοί

(άρθρο 2 Οδηγίας 2019/770)

Για τους σκοπούς του παρόντος µέρους ισχύουν οι ακόλουθοι
ορισµοί:

1. «ψηφιακό περιεχόµενο»: δεδοµένα τα οποία παράγονται και
παρέχονται σε ψηφιακή µορφή, 

2. «ψηφιακή υπηρεσία»: α) υπηρεσία που επιτρέπει στον λήπτη
να δηµιουργεί, να επεξεργάζεται, να αποθηκεύει δεδοµένα σε
ψηφιακή µορφή ή να έχει πρόσβαση σε αυτά, ή 

β) υπηρεσία που επιτρέπει την ανταλλαγή δεδοµένων σε ψη-
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φιακή µορφή ή κάθε άλλη αλληλεπίδραση µε τα δεδοµένα αυτά,
τα οποία αναφορτώνονται ή δηµιουργούνται από τον λήπτη ή άλ-
λους χρήστες της εν λόγω υπηρεσίας,

3. «πράγµα µε ψηφιακά στοιχεία»: κάθε κινητό πράγµα που εν-
σωµατώνει ή διασυνδέεται µε ψηφιακό περιεχόµενο ή ψηφιακή
υπηρεσία κατά τέτοιον τρόπο, ώστε η απουσία του ψηφιακού πε-
ριεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας να εµποδίζει την εκτέ-
λεση των λειτουργιών του, 

4. «ενσωµάτωση»: σύνδεση και ένταξη του ψηφιακού περιεχο-
µένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας στα συστατικά µέρη του ψη-
φιακού περιβάλλοντος του λήπτη ώστε το ψηφιακό αντικείµενο
να χρησιµοποιείται σύµφωνα µε τις απαιτήσεις ανταπόκρισης
που προβλέπονται στο παρόν,

5. «προµηθευτής»: κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, ανεξάρ-
τητα από το εάν διέπεται από το ιδιωτικό ή το δηµόσιο δίκαιο, το
οποίο, στο πλαίσιο των συµβάσεων που υπάγονται στο παρόν,
ενεργεί, ακόµη και µέσω άλλου προσώπου που δρα στο όνοµά
του ή για λογαριασµό του, για σκοπούς οι οποίοι σχετίζονται µε
την εµπορική, επιχειρηµατική, βιοτεχνική ή επαγγελµατική του
δραστηριότητα,

6. «λήπτης»: κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που προµηθεύε-
ται ψηφιακό περιεχόµενο ή ψηφιακή υπηρεσία σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος, 

7. «καταναλωτής»: κάθε φυσικό πρόσωπο το οποίο ενεργεί για
λόγους οι οποίοι δεν εµπίπτουν στην εµπορική, επιχειρηµατική,
βιοτεχνική ή ελευθέρια επαγγελµατική του δραστηριότητα,

8. «αντάλλαγµα»: χρηµατικό ποσό ή ψηφιακή αναπαράσταση
αξίας, ιδίως ηλεκτρονικό δελτίο ή κουπόνι, που οφείλεται ως αν-
τιπαροχή για την παροχή ψηφιακού περιεχοµένου ή ψηφιακής
υπηρεσίας,

9. «δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα»: τα δεδοµένα προσω-
πικού χαρακτήρα, όπως ορίζονται στην παρ. 1 του άρθρου 4 του
Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου 2016 για την προστασία των
φυσικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία των
δεδοµένων αυτών και την κατάργηση της Οδηγίας 95/46/ΕΚ [Γε-
νικός Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµένων (L 119)],

10. «ψηφιακό περιβάλλον»: υλισµικό, λογισµικό και κάθε σύν-
δεση δικτύου που χρησιµοποιεί ο λήπτης για να προσπελάσει ή
να χρησιµοποιήσει ψηφιακό περιεχόµενο ή ψηφιακή υπηρεσία,

11. «συµβατότητα»: η ικανότητα του ψηφιακού περιεχοµένου
ή της ψηφιακής υπηρεσίας να λειτουργήσει µε υλισµικό ή λογι-
σµικό µε το οποίο χρησιµοποιείται συνήθως ψηφιακό περιεχό-
µενο ή ψηφιακή υπηρεσία ιδίου τύπου, χωρίς την ανάγκη
µετατροπής του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπη-
ρεσίας,  

12. «λειτουργικότητα»: η ικανότητα του ψηφιακού περιεχοµέ-
νου ή της ψηφιακής υπηρεσίας να εκτελεί τις λειτουργίες του,
λαµβάνοντας υπόψη τον σκοπό του,

13. «διαλειτουργικότητα»: η ικανότητα του ψηφιακού περιεχο-
µένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας να λειτουργεί µε υλισµικό ή λο-
γισµικό διαφορετικό από εκείνα µε τα οποία χρησιµοποιείται
συνήθως ψηφιακό περιεχόµενο ή ψηφιακή υπηρεσία ιδίου τύπου,
και ιδίως η ικανότητα του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφια-
κής υπηρεσίας να ανταλλάσσει πληροφορίες µε το ανωτέρω δια-
φορετικό υλισµικό ή λογισµικό και να χρησιµοποιεί τις
πληροφορίες που ανταλλάσσονται,

14. «σταθερό µέσο»: κάθε µέσο που επιτρέπει στον λήπτη ή
στον προµηθευτή να αποθηκεύει πληροφορίες που απευθύνον-
ται προσωπικά σε αυτόν κατά τρόπο προσπελάσιµο για µελλον-
τική πρόσβαση επί χρονικό διάστηµα επαρκές για τους σκοπούς
που εξυπηρετούν οι πληροφορίες και το οποίο επιτρέπει την
ακριβή αναπαραγωγή των αποθηκευµένων πληροφοριών.

Άρθρο 5
Πεδίο εφαρµογής

(άρθρο 3 Οδηγίας 2019/770)

1. Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται και:
α) όταν µε τη σύµβαση παροχής ψηφιακού περιεχοµένου ή ψη-

φιακής υπηρεσίας ο προµηθευτής έχει υποχρέωση να παράσχει
στον λήπτη ψηφιακό περιεχόµενο ή ψηφιακή υπηρεσία και ο λή-
πτης έχει υποχρέωση να παρέχει δικά του δεδοµένα προσωπικού
χαρακτήρα, εκτός αν τα δεδοµένα αυτά υποβάλλονται σε επε-
ξεργασία από τον προµηθευτή αποκλειστικά για την παροχή του
ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας ή προκειµέ-
νου ο προµηθευτής να συµµορφωθεί προς νοµικές υποχρεώσεις
και ο προµηθευτής δεν επεξεργάζεται τα δεδοµένα αυτά για
οποιονδήποτε άλλον σκοπό,

β) όταν το ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψηφιακή υπηρεσία σχε-
διάζεται σύµφωνα µε τις προδιαγραφές του λήπτη, 

γ) µε την εξαίρεση των άρθρων 6 έως 8, σε κάθε υλικό µέσο
που χρησιµεύει αποκλειστικά ως φορέας για τη µεταφορά ψη-
φιακού περιεχοµένου και 

δ) επί της παροχής του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφια-
κής υπηρεσίας, ακόµα και όταν το ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψη-
φιακή υπηρεσία παρέχεται στο πλαίσιο µικτής σύµβασης. 

2. Οι διατάξεις του παρόντος δεν εφαρµόζονται: 
α) επί σύµβασης πώλησης πράγµατος µε ψηφιακά στοιχεία,

υπό την έννοια του άρθρου 513A του Αστικού Κώδικα, 
β) σε συµβάσεις που αφορούν: βα) στην παροχή υπηρεσιών,

εξαιρουµένων των ψηφιακών υπηρεσιών όπως αυτές ορίζονται
στον παρόντα, ανεξάρτητα από το αν ο προµηθευτής χρησιµο-
ποιεί ψηφιακές µορφές ή ψηφιακά µέσα για να παράγει το αποτέ-
λεσµα της υπηρεσίας ή για την παράδοση ή τη διαβίβασή του στον
καταναλωτή, ββ) υπηρεσίες ηλεκτρονικών επικοινωνιών, όπως ορί-
ζονται στην περ. 39 της παρ. Α’ του άρθρου 110 του
ν. 4727/2020 (Α’ 184), µε εξαίρεση τις υπηρεσίες διαπροσωπικών
επικοινωνιών ανεξαρτήτως αριθµών, όπως ορίζονται στην περ. 34
της παρ. Α’ του άρθρου  110 του ν. 4727/2020, βγ) την υγειονοµική
περίθαλψη, όπως ορίζεται στην περ. α) του άρθρου 3 του ν.
4213/2013          (Α’ 261), βδ) υπηρεσίες τυχερών παιγνίων, δηλαδή
τις υπηρεσίες που συνίστανται σε τυχερά παίγνια στα οποία ο παί-
κτης στοιχηµατίζει χρηµατική αξία, συµπεριλαµβανοµένων και
εκείνων που ενέχουν στοιχείο δεξιότητας, όπως λαχειοφόρες αγο-
ρές, παίγνια σε καζίνα, παιχνίδια πόκερ και συναλλαγές που αφο-
ρούν στοιχήµατα, µε τη χρήση ηλεκτρονικών µέσων ή άλλης
τεχνολογίας για τη διευκόλυνση της επικοινωνίας και κατόπιν ατο-
µικού αιτήµατος αποδέκτη υπηρεσίας, βε) χρηµατοοικονοµικές
υπηρεσίες, όπως ορίζονται στην παρ. 9 του άρθρου 1α του ν.
2251/1994 (Α’ 191), βστ) λογισµικό που διαθέτει ο προµηθευτής
βάσει άδειας ελεύθερου και ανοικτού λογισµικού, όταν ο λήπτης
δεν καταβάλλει αντάλλαγµα και τα δεδοµένα προσωπικού χαρα-
κτήρα που παρέχει ο λήπτης υποβάλλονται σε επεξεργασία από
τον προµηθευτή αποκλειστικά για τη βελτίωση της ασφάλειας, της
συµβατότητας ή της διαλειτουργικότητας του συγκεκριµένου λο-
γισµικού, βζ) την προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου όταν το ψη-
φιακό περιεχόµενο διατίθεται στο ευρύ κοινό µε άλλον τρόπο
εκτός από τη µετάδοση σήµατος, ως µέρος παράστασης ή εκδή-
λωσης, όπως οι ψηφιακές κινηµατογραφικές προβολές, και βη) το
ψηφιακό περιεχόµενο που παρέχεται σύµφωνα µε το Κεφάλαιο Ι’
του ν. 4727/2020 από φορείς του Δηµοσίου.

3. Το άρθρο 27 του παρόντος δεν εφαρµόζεται στις περιπτώ-
σεις που µία δέσµη υπηρεσιών κατά την έννοια του ν. 4727/2020
περιλαµβάνει στοιχεία υπηρεσίας πρόσβασης στο διαδίκτυο
όπως ορίζεται στην περ. 2 του άρθρου 2 του Κανονισµού (ΕΕ)
2015/2120 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 25ης Νοεµβρίου 2015 για τη θέσπιση µέτρων σχετικά µε την
πρόσβαση στο ανοικτό διαδίκτυο και την τροποποίηση της Οδη-
γίας 2002/22/ΕΚ για την καθολική υπηρεσία και τα δικαιώµατα
των χρηστών όσον αφορά δίκτυα και υπηρεσίες ηλεκτρονικών
επικοινωνιών και του Κανονισµού (ΕΕ) 531/2012 για την περια-
γωγή σε δηµόσια δίκτυα κινητών επικοινωνιών εντός της Ένωσης
(L 310) ή υπηρεσιών διαπροσωπικών επικοινωνιών βάσει αριθµών
όπως ορίζονται στην περ. 38 της παρ. Α του άρθρου 110 του
ν. 4727/2020.

4. Οι διατάξεις του παρόντος ισχύουν µε την επιφύλαξη ειδι-
κότερων ενωσιακών πράξεων ή εναρµονισµένων προς αυτές
εθνικών διατάξεων που ρυθµίζουν ειδικούς τοµείς ή αντικείµενα. 

5. Η ενωσιακή νοµοθεσία για την προστασία δεδοµένων προ-
σωπικού χαρακτήρα ισχύει για όλα τα δεδοµένα προσωπικού χα-
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ρακτήρα που υποβάλλονται σε επεξεργασία σε σχέση µε συµ-
βάσεις που διέπονται από τον παρόντα. Ειδικότερα, οι διατάξεις
του παρόντος δεν θίγουν τον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/679 και τον
ν. 4624/2019         (Α’ 137). Σε περίπτωση σύγκρουσης µεταξύ
του παρόντος και του ενωσιακού δικαίου ή εναρµονισµένων προς
αυτό εθνικών διατάξεων για την προστασία των δεδοµένων προ-
σωπικού χαρακτήρα, υπερισχύει το ενωσιακό δίκαιο.

6. Οι διατάξεις του παρόντος δεν θίγουν τις διατάξεις της ενω-
σιακής και της εθνικής νοµοθεσίας περί πνευµατικής ιδιοκτησίας
και συγγενικών δικαιωµάτων, συµπεριλαµβανοµένου του άρθρου
81 του ν. 3057/2002 (Α’ 239).

Άρθρο 6
Εκπλήρωση της παροχής του προµηθευτή

(άρθρο 5 Οδηγίας 2019/770)

1. Ο προµηθευτής έχει την υποχρέωση να παράσχει το ψη-
φιακό περιεχόµενο ή την ψηφιακή υπηρεσία στον λήπτη. Εάν τα
µέρη δεν έχουν συµφωνήσει διαφορετικά, ο προµηθευτής υπο-
χρεούται να παράσχει το ψηφιακό περιεχόµενο ή την ψηφιακή
υπηρεσία χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση µετά από τη σύ-
ναψη της σύµβασης.

2. Ο προµηθευτής λογίζεται ότι έχει ανταποκριθεί στην υπο-
χρέωση παροχής όταν:

α) το ψηφιακό περιεχόµενο ή οποιοδήποτε µέσο κατάλληλο
για την προσπέλαση ή µεταφόρτωση ψηφιακού περιεχοµένου
καθίσταται διαθέσιµο ή προσβάσιµο από τον λήπτη ή από τη φυ-
σική ή εικονική εγκατάσταση που έχει επιλέξει ο λήπτης για τον
σκοπό αυτόν,

β) η ψηφιακή υπηρεσία καθίσταται διαθέσιµη στον λήπτη ή στη
φυσική ή εικονική εγκατάσταση που έχει επιλέξει ο λήπτης για
τον σκοπό αυτόν.

Άρθρο 7
Ευθύνη προµηθευτή για µη εκπλήρωση

(παρ. 1 άρθρου 11 και παρ. 1 άρθρου 12 Οδηγίας
2019/770)

1. Ο προµηθευτής ευθύνεται ανεξάρτητα από υπαιτιότητά του
αν δεν παράσχει το ψηφιακό περιεχόµενο ή την ψηφιακή υπηρε-
σία σύµφωνα µε το άρθρο 6.

2. Ο προµηθευτής φέρει το βάρος της απόδειξης όσον αφορά
στην παροχή του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπη-
ρεσίας σύµφωνα µε το άρθρο 6.

Άρθρο 8
Δικαιώµατα λήπτη επί µη εκπλήρωσης

(άρθρο 13 Οδηγίας 2019/770)

1. Εάν ο προµηθευτής δεν εκπληρώσει την υποχρέωσή του,
σύµφωνα µε το άρθρο 6, ο λήπτης δικαιούται να απαιτήσει από
τον προµηθευτή την εκπλήρωση. Αν και πάλι ο προµηθευτής δεν
παράσχει το ψηφιακό περιεχόµενο ή την ψηφιακή υπηρεσία
χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση ή εντός της πρόσθετης χρο-
νικής περιόδου που έχει ρητώς συµφωνηθεί από τα µέρη, ο λή-
πτης έχει το δικαίωµα να λύσει τη σύµβαση. 

2. Η παρ. 1 δεν εφαρµόζεται και ο λήπτης δικαιούται να λύσει
τη σύµβαση όταν: 

α) ο προµηθευτής έχει δηλώσει, ή είναι εξίσου σαφές από τις
περιστάσεις, ότι ο προµηθευτής δεν θα παράσχει το ψηφιακό πε-
ριεχόµενο ή την ψηφιακή υπηρεσία,

β) ο λήπτης και ο προµηθευτής έχουν συµφωνήσει ή είναι
σαφές από τις περιστάσεις ότι η παροχή πρέπει να εκπληρωθεί
αποκλειστικά σε ορισµένο χρόνο ή αποκλειστικά µέσα σε ορι-
σµένη προθεσµία. 

3. Όταν ο λήπτης λύσει τη σύµβαση δυνάµει των παρ. 1 ή 2,
εφαρµόζονται τα άρθρα 22 έως 25.

4. Αν η µη παροχή οφείλεται σε πταίσµα του προµηθευτή, ο
λήπτης δικαιούται, σωρευτικά µε την άσκηση του δικαιώµατος
λύσης της σύµβασης, να απαιτήσει αποζηµίωση για τη ζηµία που
δεν καλύπτεται από την άσκησή του. 

Άρθρο 9
Ανταπόκριση στη σύµβαση

(άρθρο 6 Οδηγίας 2019/770)

Ο προµηθευτής υποχρεούται να παράσχει στον λήπτη ψη-
φιακό περιεχόµενο ή ψηφιακή υπηρεσία που ανταποκρίνεται στη
σύµβαση κατά την έννοια των άρθρων 10 έως 14. 

Άρθρο 10
Υποκειµενικές απαιτήσεις ανταπόκρισης

(άρθρο 7 Οδηγίας 2019/770)

Το ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψηφιακή υπηρεσία ανταποκρίνε-
ται στη σύµβαση, όταν έχει τις ιδιότητες που έχουν συµφωνήσει
τα µέρη και ιδίως όταν:

α) αντιστοιχεί στην περιγραφή, την ποσότητα και την ποιότητα
και διαθέτει τη λειτουργικότητα, τη συµβατότητα, τη διαλειτουρ-
γικότητα και τα λοιπά χαρακτηριστικά, που προβλέπονται στη
σύµβαση,

β) είναι κατάλληλο για την ειδική χρήση που προβλέπεται στη
σύµβαση,   

γ) παρέχεται µε όλα τα εξαρτήµατα και τις οδηγίες, συµπερι-
λαµβανοµένων των οδηγιών εγκατάστασης, και τις υπηρεσίες
υποστήριξης που προβλέπονται στη σύµβαση και

δ) επικαιροποιείται µε ενηµερώσεις κατά τα προβλεπόµενα
στη σύµβαση.  

Άρθρο 11
Αντικειµενικές απαιτήσεις ανταπόκρισης

(παρ. 1  άρθρου 8 Οδηγίας 2019/770)

1. Το ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψηφιακή υπηρεσία ανταποκρί-
νεται στη σύµβαση όταν:

α) είναι κατάλληλο για τους σκοπούς για τους οποίους χρησι-
µοποιείται συνήθως ψηφιακό περιεχόµενο ή ψηφιακή υπηρεσία
ίδιας κατηγορίας, λαµβάνοντας υπόψη, κατά περίπτωση,  την
υφιστάµενη εθνική και ενωσιακή νοµοθεσία, τα τεχνικά πρότυπα
ή, σε περίπτωση απουσίας τους, εφαρµοστέους ανά τοµέα κώ-
δικες δεοντολογίας,

β) ανταποκρίνεται προς δοκιµαστική έκδοση ή προεπισκόπηση
του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας, την
οποία ο προµηθευτής είχε παρουσιάσει στον λήπτη, 

γ) συνοδεύεται από εξαρτήµατα και οδηγίες, που είναι εύλογο
να αναµένει να λάβει ο  λήπτης, 

δ) αντιστοιχεί στην ποσότητα και διαθέτει τα ποιοτικά και άλλα
χαρακτηριστικά, ιδίως τη λειτουργικότητα, τη συµβατότητα, την
προσβασιµότητα, τη συνέχεια και την ασφάλεια, που είναι συ-
νήθη για ψηφιακό περιεχόµενο ή ψηφιακή υπηρεσία της ίδιας κα-
τηγορίας και τα οποία είναι εύλογο να αναµένει ο λήπτης. 

2. Για τον προσδιορισµό των εύλογων προσδοκιών του λήπτη,
λαµβάνονται υπόψη η φύση του ψηφιακού περιεχοµένου ή της
ψηφιακής υπηρεσίας, καθώς και οι δηµόσιες δηλώσεις του προ-
µηθευτή ή του αντιπροσώπου του ή άλλων προσώπων σε προ-
ηγούµενα στάδια της αλυσίδας συναλλαγών, ιδίως στο πλαίσιο
διαφήµισης ή επισήµανσης. Ο προµηθευτής δεν δεσµεύεται από
δηµόσιες δηλώσεις, εάν αποδείξει ότι δεν γνώριζε ούτε µπο-
ρούσε ευλόγως να γνωρίζει τη σχετική δηµόσια δήλωση ή ότι
κατά τον χρόνο σύναψης της σύµβασης η δηµόσια δήλωση είχε
διορθωθεί µε τον ίδιο ή παρόµοιο τρόπο µε αυτόν που είχε πραγ-
µατοποιηθεί ή ότι η απόφαση του λήπτη δεν µπορούσε να επη-
ρεαστεί από τη δηµόσια δήλωση.

Άρθρο 12
Πληµµελής ενσωµάτωση

(άρθρο 9 Οδηγίας 2019/770)

Το ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψηφιακή υπηρεσία δεν ανταπο-
κρίνεται στη σύµβαση σε περίπτωση πληµµελούς ενσωµάτωσης
στο ψηφιακό περιβάλλον του λήπτη, αν η ενσωµάτωση αποτελεί
µέρος της σύµβασης και πραγµατοποιήθηκε από τον προµη-
θευτή ή υπό την ευθύνη του. Το ίδιο ισχύει και όταν η πληµµέλεια
της ενσωµάτωσης, που προοριζόταν να γίνει από τον λήπτη και
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έγινε από αυτόν, οφείλεται σε ατελείς οδηγίες ενσωµάτωσης που
του παρασχέθηκαν.  

Άρθρο 13
Έλλειψη ανταπόκρισης λόγω δικαιώµατος τρίτου

(άρθρο 10 Οδηγίας 2019/770)

Το ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψηφιακή υπηρεσία δεν ανταπο-
κρίνεται στη σύµβαση, αν εξαιτίας προσβολής δικαιώµατος τρί-
του, ιδίως δικαιώµατος διανοητικής ιδιοκτησίας, περιορίζεται
ολικά ή µερικά η χρήση του σύµφωνα µε τα άρθρα 10 και 11. 

Άρθρο 14
Ενηµερώσεις

(άρθρο 6 και παρ. 2 και 6 άρθρου 8 Οδηγίας 2019/770)

1. Ο προµηθευτής του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφια-
κής υπηρεσίας υποχρεούται να διασφαλίσει ότι κοινοποιείται και
παρέχεται στον λήπτη, εκτός από τις ενηµερώσεις ασφαλείας,
και κάθε άλλη ενηµέρωση που είναι απαραίτητη, προκειµένου το
ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψηφιακή υπηρεσία να ανταποκρίνεται
στη σύµβαση. 

2. Αν η σύµβαση είναι εκτελεστέα µε µία (1) ή περισσότερες
διαδοχικές παροχές, ο προµηθευτής ευθύνεται για την παροχή
ενηµερώσεων καθ’ όλο το χρονικό διάστηµα που ο λήπτης δι-
καιούται ευλόγως να αναµένει την παροχή ενηµερώσεων, δεδο-
µένου του είδους και του σκοπού του ψηφιακού περιεχοµένου ή
της ψηφιακής υπηρεσίας, λαµβανοµένων υπόψη των περιστά-
σεων και της φύσης της σύµβασης.

3. Αν η σύµβαση είναι εκτελεστέα µε διαρκή παροχή, ο προ-
µηθευτής ευθύνεται για την παροχή ενηµερώσεων καθ’ όλο το
χρονικό διάστηµα της υποχρέωσης παροχής του ψηφιακού πε-
ριεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας. 

4. Εκτός εάν τα µέρη έχουν συµφωνήσει διαφορετικά, το ψη-
φιακό περιεχόµενο ή η ψηφιακή υπηρεσία παρέχεται στην πλέον
πρόσφατη έκδοση που είναι διαθέσιµη κατά τον χρόνο σύναψης
της σύµβασης.

Άρθρο 15
Ευθύνη για µη ανταπόκριση

(παρ. 4 άρθρου 8 και παρ. 2 άρθρου 11 Οδηγίας 2019/770)

1. Ο προµηθευτής ευθύνεται ανεξάρτητα από υπαιτιότητά του
αν κατά τον χρόνο παροχής το ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψη-
φιακή υπηρεσία δεν ανταποκρίνεται στη σύµβαση. 

2. Αν η σύµβαση είναι εκτελεστέα µε διαρκή παροχή, ο προ-
µηθευτής ευθύνεται για την έλλειψη ανταπόκρισης του ψηφιακού
περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας καθ’ όλο το χρονικό
διάστηµα της υποχρέωσης παροχής.

Άρθρο 16
Αποκλεισµός της ευθύνης για µη ανταπόκριση

(παρ. 3 και 5 άρθρου 8 Οδηγίας 2019/770)

1. Ο προµηθευτής δεν ευθύνεται αν ο λήπτης, κατά τον χρόνο
σύναψης της σύµβασης, έλαβε ειδική ενηµέρωση ότι ένα συγκε-
κριµένο χαρακτηριστικό του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψη-
φιακής υπηρεσίας αποκλίνει από τις αντικειµενικές απαιτήσεις
ανταπόκρισης και το αποδέχθηκε ρητώς. 

2. Ο προµηθευτής δεν ευθύνεται για έλλειψη ανταπόκρισης
του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας στη σύµ-
βαση, όταν αυτή απορρέει αποκλειστικά από την απουσία συγ-
κεκριµένης ενηµέρωσης, την οποία δεν εγκατέστησε ο λήπτης
εντός εύλογου χρονικού διαστήµατος από την παροχή της, εφό-
σον: α) ο προµηθευτής ενηµέρωσε τον λήπτη σχετικά µε τη δια-
θεσιµότητα της ενηµέρωσης και τις συνέπειες της µη
εγκατάστασής της και β) η αδυναµία του λήπτη να εγκαταστήσει
την ενηµέρωση ή η εσφαλµένη εγκατάστασή της από αυτόν δεν
οφειλόταν σε ατελείς οδηγίες εγκατάστασης που παρασχέθηκαν
στον λήπτη.

Άρθρο 17
Βάρος της απόδειξης

(παρ. 2 έως 5 άρθρου 12 Οδηγίας 2019/770)

1. Έλλειψη ανταπόκρισης που εµφανίζεται µέσα σε ένα (1)
έτος από την παροχή του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφια-
κής υπηρεσίας τεκµαίρεται ότι υπήρχε κατά την παροχή. 

2. Αν η σύµβαση είναι εκτελεστέα µε διαρκή παροχή του ψη-
φιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας, η έλλειψη αν-
ταπόκρισης που διαπιστώνεται κατά τη διάρκεια της σύµβασης
τεκµαίρεται ότι υπήρχε καθ’ όλο το χρονικό διάστηµα που µεσο-
λάβησε.

3. Οι παρ. 1 και 2 δεν εφαρµόζονται όταν ο προµηθευτής απο-
δεικνύει ότι το ψηφιακό περιβάλλον του λήπτη δεν είναι συµβατό
µε τις τεχνικές απαιτήσεις του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψη-
φιακής υπηρεσίας και ο προµηθευτής είχε ενηµερώσει τον λήπτη
σχετικά µε αυτές τις απαιτήσεις µε σαφή και κατανοητό τρόπο
πριν από τη σύναψη της σύµβασης.

4. Ο λήπτης συνεργάζεται µε τον προµηθευτή στον βαθµό που
είναι ευλόγως δυνατό και αναγκαίο, προκειµένου να εξακριβωθεί
αν η αιτία της έλλειψης ανταπόκρισης του ψηφιακού περιεχοµέ-
νου ή της ψηφιακής υπηρεσίας κατά τον χρόνο που ορίζεται στα
άρθρα 14 και 15, εντοπίζεται στο ψηφιακό περιβάλλον του λήπτη.
Η υποχρέωση συνεργασίας περιορίζεται στα τεχνικώς διαθέσιµα
µέσα που είναι λιγότερο παρεµβατικά για τον λήπτη. Αν ο λήπτης
δεν συνεργαστεί και ο προµηθευτής είχε ενηµερώσει τον λήπτη
για την απαίτηση αυτή µε σαφή και κατανοητό τρόπο πριν από
τη σύναψη της σύµβασης, τότε ο λήπτης φέρει το βάρος της
απόδειξης σε σχέση µε το κατά πόσο η έλλειψη ανταπόκρισης
υπήρχε κατά τον ανωτέρω κρίσιµο χρόνο. 

Άρθρο 18
Δικαιώµατα λήπτη

(παρ. 1 άρθρου 14 Οδηγίας 2019/770)

1. Όταν ο προµηθευτής ευθύνεται για έλλειψη ανταπόκρισης,
ο λήπτης δικαιούται, σύµφωνα µε τους όρους των επόµενων άρ-
θρων, να: α) απαιτήσει αποκατάσταση της ανταπόκρισης του ψη-
φιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας, β) µειώσει το
αντάλλαγµα, γ) λύσει τη σύµβαση και δ) απαιτήσει αποζηµίωση. 

2. Ο λήπτης µπορεί, αν διαπιστωθεί αργότερα και άλλη έλ-
λειψη ανταπόκρισης, να ασκήσει εκ νέου τα δικαιώµατά του. 

Άρθρο 19
Αποκατάσταση της ανταπόκρισης

(παρ. 2 και 3 άρθρου 14 Οδηγίας 2019/770)

1. Ο λήπτης δικαιούται να ζητήσει αποκατάσταση της ανταπό-
κρισης του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας,
εκτός αν αυτό θα ήταν αδύνατο ή θα επέφερε δυσανάλογες δα-
πάνες για τον προµηθευτή, αφού ληφθούν υπόψη όλες οι περι-
στάσεις της εκάστοτε περίπτωσης και ιδίως: α) η αξία που θα
είχε το ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψηφιακή υπηρεσία αν δεν
υπήρχε έλλειψη ανταπόκρισης και β) η βαρύτητα της έλλειψης
ανταπόκρισης.

2. Ο προµηθευτής οφείλει να πραγµατοποιήσει την αποκατά-
σταση σε εύλογο χρόνο, χωρίς οικονοµική επιβάρυνση και χωρίς
σηµαντική ενόχληση του λήπτη, λαµβάνοντας υπόψη τη φύση
του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας και τον
σκοπό στον οποίο απέβλεπε ο λήπτης. 

Άρθρο 20
Μείωση ανταλλάγµατος ή λύση της σύµβασης
(παρ. 4 και 6 άρθρου 14 Οδηγίας 2019/770)

1. Ο λήπτης δικαιούται να µειώσει το αντάλλαγµα ή να λύσει
τη σύµβαση, µόνο αν: α) ο προµηθευτής είτε αρνείται νοµίµως
να προβεί στην αποκατάσταση της έλλειψης ανταπόκρισης είτε
δηλώνει ή συνάγεται από τις περιστάσεις ότι δεν πρόκειται να
προβεί ολοσχερώς και προσηκόντως στην αποκατάσταση της έλ-
λειψης ανταπόκρισης, β) ο προµηθευτής δεν πραγµατοποιεί ολο-
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σχερώς και προσηκόντως την αποκατάσταση της έλλειψης αν-
ταπόκρισης, γ) παρά την προσπάθεια εκ µέρους του προµηθευτή
να αποκαταστήσει την έλλειψη ανταπόκρισης, εµφανίζεται εκ
νέου η ίδια ή διαφορετική έλλειψη ανταπόκρισης, δ) η έλλειψη
ανταπόκρισης είναι τόσο σοβαρή, ώστε να δικαιολογεί την άµεση
µείωση του ανταλλάγµατος ή τη λύση της σύµβασης. 

2. Σε περίπτωση παροχής του ψηφιακού περιεχοµένου ή της
ψηφιακής υπηρεσίας έναντι ανταλλάγµατος, ο λήπτης δικαιούται
να λύσει τη σύµβαση µόνο αν η έλλειψη ανταπόκρισης είναι ου-
σιώδης. Η απόδειξη ότι η έλλειψη ανταπόκρισης δεν είναι ουσιώ-
δης βαρύνει τον προµηθευτή.

Άρθρο 21
Ενέργεια µείωσης του ανταλλάγµατος
(παρ. 5 άρθρου 14 Οδηγίας 2019/770)

1. Αν ο λήπτης µειώσει το αντάλλαγµα, ο προµηθευτής υπο-
χρεούται να επιστρέψει εντόκως µέρος του ανταλλάγµατος που
είναι ανάλογο της µείωσης της αξίας του ψηφιακού περιεχοµέ-
νου ή της ψηφιακής υπηρεσίας που δεν ανταποκρίνεται στη σύµ-
βαση σε σύγκριση µε την αξία που θα είχε το ψηφιακό
περιεχόµενο ή η ψηφιακή υπηρεσία αν ανταποκρινόταν στη σύµ-
βαση.  

2. Αν η σύµβαση είναι εκτελεστέα µε περισσότερες διαδοχικές
παροχές ή µε διαρκή παροχή, το αντάλλαγµα µειώνεται για το
χρονικό διάστηµα κατά το οποίο το ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψη-
φιακή υπηρεσία δεν τελούσε σε ανταπόκριση.

Άρθρο 22
Άσκηση του δικαιώµατος λύσης της σύµβασης

(άρθρο 15 Οδηγίας 2019/770)

Ο λήπτης ασκεί το δικαίωµα να λύσει τη σύµβαση µε δήλωση
προς τον προµηθευτή.  

Άρθρο 23
Υποχρεώσεις του προµηθευτή σε περίπτωση 

λύσης της σύµβασης
(άρθρο 16 Οδηγίας 2019/770)

1. Αν ο λήπτης λύσει τη σύµβαση, ο προµηθευτής υποχρεούται
να του επιστρέψει εντόκως το σύνολο του ποσού που έχει κατα-
βληθεί στο πλαίσιο της σύµβασης.

2. Αν η σύµβαση είναι εκτελεστέα µε περισσότερες διαδοχικές
παροχές ή µε διαρκή παροχή του ψηφιακού περιεχοµένου ή της
ψηφιακής υπηρεσίας, ο προµηθευτής οφείλει να επιστρέψει εν-
τόκως στον λήπτη µέρος του ανταλλάγµατος που αντιστοιχεί στο
χρονικό διάστηµα κατά το οποίο το ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψη-
φιακή υπηρεσία δεν ανταποκρινόταν στη σύµβαση, καθώς και
µέρος του ανταλλάγµατος που τυχόν έχει καταβληθεί από τον
λήπτη προκαταβολικά και αντιστοιχεί στο χρονικό διάστηµα που
θα απέµενε έως τη λήξη της σύµβασης. 

3. Ο προµηθευτής οφείλει να συµµορφώνεται προς τις ισχύου-
σες υποχρεώσεις δυνάµει του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679, όσον
αφορά στα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα του λήπτη.

4. Ο προµηθευτής υποχρεούται να απέχει από κάθε χρήση πε-
ριεχοµένου που δεν συνιστά δεδοµένο προσωπικού χαρακτήρα,
το οποίο παρασχέθηκε ή δηµιουργήθηκε από τον λήπτη κατά τη
χρήση του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας,
εκτός αν το εν λόγω περιεχόµενο: α) δεν έχει καµία χρησιµότητα
εκτός του πλαισίου του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής
υπηρεσίας, β) αφορά µόνο στη δραστηριότητα του λήπτη κατά
τη χρήση του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρε-
σίας, γ) έχει οµαδοποιηθεί µε άλλα δεδοµένα από τον προµη-
θευτή και δεν µπορεί να διαχωριστεί ή µπορεί να διαχωριστεί
µόνο µε δυσανάλογες προσπάθειες, ή δ) έχει παραχθεί από τον
λήπτη από κοινού µε άλλα πρόσωπα, και άλλοι λήπτες είναι σε
θέση να συνεχίζουν να κάνουν χρήση του περιεχοµένου.

5. Με την εξαίρεση των περ. α’, β’ και γ’ της παρ. 4 ο προµη-
θευτής, κατόπιν αιτήµατος του λήπτη, θέτει στη διάθεσή του
οποιοδήποτε περιεχόµενο δεν αποτελεί δεδοµένο προσωπικού

χαρακτήρα, το οποίο παρασχέθηκε ή δηµιουργήθηκε από τον
λήπτη κατά τη χρήση του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφια-
κής υπηρεσίας. Ο λήπτης δικαιούται να ανακτά το εν λόγω ψη-
φιακό περιεχόµενο δωρεάν, χωρίς να παρεµποδίζεται από τον
προµηθευτή, µέσα σε εύλογο χρονικό διάστηµα και σε µορφό-
τυπο κοινώς χρησιµοποιούµενο και αναγνώσιµο από µηχάνηµα.

6. Ο προµηθευτής δικαιούται να εµποδίζει την περαιτέρω
χρήση του ψηφιακού περιεχόµενου ή της ψηφιακής υπηρεσίας,
είτε αποκλείοντας τη πρόσβαση στον λήπτη είτε απενεργοποι-
ώντας τον λογαριασµό χρήστη του λήπτη, µε την επιφύλαξη της
παρ. 4. 

Άρθρο 24
Υποχρεώσεις του λήπτη σε περίπτωση 

λύσης της σύµβασης
(άρθρο 17 Οδηγίας 2019/770)

1. Αν ο λήπτης λύσει τη σύµβαση, υποχρεούται να απέχει από
τη χρήση του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρε-
σίας και από τη διάθεσή του σε τρίτους. 

2. Εάν το ψηφιακό περιεχόµενο έχει παρασχεθεί σε υλικό
µέσο, ο λήπτης, κατόπιν αιτήµατος και µε δαπάνες του προµη-
θευτή, οφείλει να επιστρέψει το υλικό µέσο στον προµηθευτή
χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση. Εάν ο προµηθευτής αποφα-
σίσει να ζητήσει την επιστροφή του υλικού µέσου, η αίτηση υπο-
βάλλεται εντός δεκατεσσάρων (14) ηµερών από την ηµέρα κατά
την οποία ο προµηθευτής ενηµερώθηκε για την απόφαση του
λήπτη να λύσει  τη σύµβαση.

Άρθρο 25
Επιστροφή χρηµάτων από τον προµηθευτή

(άρθρο 18 Οδηγίας 2019/770)

1. Η επιστροφή χρηµάτων που οφείλονται από τον προµη-
θευτή στον λήπτη σύµφωνα µε τα άρθρα 20, 21 και τις παρ. 1 και
2 του άρθρου 23, πραγµατοποιείται χωρίς αδικαιολόγητη καθυ-
στέρηση και, σε κάθε περίπτωση, εντός δεκατεσσάρων (14) ηµε-
ρών από την ηµεροµηνία περιέλευσης στον προµηθευτή της
δήλωσης του λήπτη.  

2. Ο προµηθευτής επιστρέφει τα χρήµατα χρησιµοποιώντας
τα ίδια µέσα πληρωµής που χρησιµοποίησε ο λήπτης, εκτός αν
ο λήπτης συµφωνήσει ρητώς για τη χρήση διαφορετικού µέσου
και υπό τον όρο να µην επιβαρυνθεί µε δαπάνες που προκύπτουν
από την επιστροφή των χρηµάτων.

3. Ο προµηθευτής δεν επιβάλλει στον λήπτη τέλη επιστροφής.

Άρθρο 26
Αξίωση αποζηµίωσης

1. Αν κατά τον χρόνο της παροχής το ψηφιακό περιεχόµενο ή
η ψηφιακή υπηρεσία δεν ανταποκρίνεται στη σύµβαση από πταί-
σµα του προµηθευτή, ο λήπτης δικαιούται, σωρευτικά µε τα
λοιπά δικαιώµατα του άρθρου 18, να απαιτήσει αποζηµίωση για
τη ζηµία που δεν καλύπτεται από την άσκησή τους.  

2. Το ίδιο ισχύει και αν λείπει ιδιότητα του ψηφιακού περιεχο-
µένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας, η οποία αποτέλεσε αντικεί-
µενο συµφωνίας των µερών, εάν ο προµηθευτής ανέλαβε την
ευθύνη για τις συνέπειες της έλλειψής της ανεξαρτήτως πταί-
σµατός του. 

Άρθρο 27
Τροποποίηση του ψηφιακού περιεχοµένου

ή της ψηφιακής υπηρεσίας
(άρθρο 19 Οδηγίας 2019/770)

1. Αν η σύµβαση είναι εκτελεστέα µε περισσότερες διαδοχικές
παροχές ή µε διαρκή παροχή, ο προµηθευτής µπορεί να τροπο-
ποιήσει το ψηφιακό περιεχόµενο ή την ψηφιακή υπηρεσία πέραν
του αναγκαίου για τη διατήρηση της ανταπόκρισης στη σύµβαση
σύµφωνα µε τα άρθρα 10, 11 και 14, εάν πληρούνται οι ακόλου-
θες προϋποθέσεις: α) η σύµβαση επιτρέπει και παρέχει βάσιµους
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λόγους για µια τέτοια τροποποίηση, β) η εν λόγω τροποποίηση
πραγµατοποιείται χωρίς πρόσθετο κόστος για τον λήπτη, γ) ο λή-
πτης ενηµερώνεται µε σαφή και κατανοητό τρόπο σχετικά µε την
τροποποίηση, και δ) στις περιπτώσεις που αναφέρονται στην
παρ. 2, ο λήπτης ενηµερώνεται προκαταβολικά, εντός εύλογης
προθεσµίας σε σταθερό µέσο, σχετικά µε τα χαρακτηριστικά και
τον χρόνο της τροποποίησης και σχετικά µε το δικαίωµα λύσης
της σύµβασης, σύµφωνα µε την παρ. 2 ή την ευχέρεια διατήρη-
σης του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας
χωρίς την εν λόγω τροποποίηση σύµφωνα µε την παρ. 4.

2. Εάν η τροποποίηση επηρεάζει αρνητικά κατά τρόπο ου-
σιώδη την πρόσβαση ή τη χρήση, ο λήπτης δικαιούται να λύσει
τη σύµβαση χωρίς επιβάρυνση, εντός τριάντα (30) ηµερών από
την ενηµέρωσή του ή από τη χρονική στιγµή κατά την οποία το
ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψηφιακή υπηρεσία τροποποιείται από
τον προµηθευτή, ανάλογα µε το ποια ηµεροµηνία είναι µεταγε-
νέστερη.

3. Εάν ο λήπτης λύσει τη σύµβαση σύµφωνα µε την παρ. 2,
εφαρµόζονται τα άρθρα 22 έως 25.

4. Οι παρ. 2 και 3 δεν εφαρµόζονται εάν έχει δοθεί από τον
προµηθευτή στον λήπτη η δυνατότητα να διατηρήσει το ψηφιακό
περιεχόµενο ή την ψηφιακή υπηρεσία χωρίς πρόσθετη επιβά-
ρυνση και το ψηφιακό περιεχόµενο ή η ψηφιακή υπηρεσία εξα-
κολουθεί να ανταποκρίνεται στη σύµβαση. 

Άρθρο 28
Παραγραφή

(παρ. 2 και 3 άρθρου 11 Οδηγίας 2019/770)

1. Τα δικαιώµατα του λήπτη λόγω µη ανταπόκρισης στη σύµ-
βαση παραγράφονται µετά την πάροδο δύο (2) ετών από την πα-
ροχή του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας.
Το ίδιο ισχύει και αν ο λήπτης διαπίστωσε την έλλειψη ανταπό-
κρισης αργότερα.

2. Σε περίπτωση σύµβασης εκτελεστέας µε διαρκή παροχή του
ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής υπηρεσίας τα δικαιώ-
µατα του λήπτη παραγράφονται µετά την πάροδο έξι (6) µηνών
από τη λύση της σύµβασης. 

3. Τα δικαιώµατα του λήπτη που απορρέουν αποκλειστικά από
την αθέτηση της υποχρέωσης ενηµέρωσης παραγράφονται µετά
την πάροδο έξι (6) µηνών από τη λήξη του χρόνου κατά τον οποίο
οφείλεται η ενηµέρωση.

4. Η παραγραφή δεν συµπληρώνεται πριν από την πάροδο δύο
(2) µηνών από τον χρόνο που διαπιστώθηκε η έλλειψη ανταπό-
κρισης.

Άρθρο 29
Δικαίωµα αναγωγής

(άρθρο 20 Οδηγίας 2019/770)

1. Σε περίπτωση διαδοχικών συµβάσεων παροχής ψηφιακού
περιεχοµένου ή ψηφιακής υπηρεσίας και ευθύνης του τελικού
προµηθευτή λόγω µη ανταπόκρισης του ψηφιακού περιεχοµένου
ή της ψηφιακής υπηρεσίας στη σύµβαση, η παραγραφή των δι-
καιωµάτων του κατά προηγούµενου προµηθευτή λόγω της µη
ανταπόκρισης στη σύµβαση αρχίζει από τότε που ικανοποιήθηκε
ο λήπτης, εκτός εάν προηγήθηκε τελεσίδικη δικαστική απόφαση
κατά του τελικού προµηθευτή, οπότε η παραγραφή αρχίζει από
την τελεσιδικία της απόφασης αυτής. 

2. Η παρ. 1 εφαρµόζεται αναλόγως και σε περίπτωση αναγω-
γής εναντίον κάθε προηγούµενου προµηθευτή του ίδιου ψηφια-
κού περιεχοµένου ή της ίδιας ψηφιακής υπηρεσίας.

Άρθρο 30
Υποχρεωτικός χαρακτήρας

(άρθρο 22 Οδηγίας 2019/770)

1. Αν ο λήπτης είναι καταναλωτής, οι διατάξεις του παρόντος
έχουν αναγκαστικό χαρακτήρα.  

2. Συµφωνία που εισάγει παρέκκλιση από τις διατάξεις του πα-
ρόντος σε βάρος του καταναλωτή είναι άκυρη, εφόσον καταρτί-

στηκε πριν από τον χρόνο που η µη εκπλήρωση, η  έλλειψη αν-
ταπόκρισης ή η τροποποίηση του ψηφιακού περιεχοµένου ή της
ψηφιακής υπηρεσίας σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 27
έγινε γνωστή σε αυτόν. Έγκυρη είναι κάθε συµφωνία που εισάγει
παρέκκλιση υπέρ του καταναλωτή.

Άρθρο 31
Κυρώσεις

(άρθρο 21 Οδηγίας 2019/770)

1. Αρµόδια αρχή για την εφαρµογή του Μέρους Β’, εφόσον ο
λήπτης είναι καταναλωτής, ορίζεται η Γενική Διεύθυνση Αγοράς
και Προστασίας Καταναλωτή του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων.

2. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων επιβάλλονται οι κυρώσεις του άρθρου
13α του ν. 2251/1994 (Α’ 191).

Άρθρο 32
Ενώσεις καταναλωτών - Συλλογικά µέσα προστασίας -

Τροποποίηση παρ. 16 άρθρου 10 ν. 2251/1994
(άρθρο 23 Οδηγίας 2019/770)

Στην περ. α’ της παρ. 16 του άρθρου 10 του   ν. 2251/1994 (Α’
191) επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) στην υποπερ. αα’ της
περ. α’ προστίθεται αναφορά στο άρθρο 5α, β) στην υποπερ. γγ’
της περ. α’ επικαιροποιείται η νοµοθετική παραποµπή, µε ανα-
φορά στο π.δ. 7/2018 (Α’ 12), γ) στην υποπερ. ηη’ της περ. α’ επι-
καιροποιείται η νοµοθετική παραποµπή, µε αναφορά στον ν.
4779/2021 (Α’ 27), δ) προστίθεται υποπερ. µµ’ και η παρ. 16 του
άρθρου 10 διαµορφώνεται ως εξής: 

«16. Ένωση καταναλωτών που έχει τουλάχιστον πεντακόσια
(500) ενεργά µέλη και έχει εγγραφεί στο µητρώο ενώσεων κατα-
ναλωτών πριν από ένα (1) τουλάχιστον έτος, µπορεί να ασκεί,
κάθε είδους αγωγή για την προστασία των γενικότερων συµφε-
ρόντων του καταναλωτικού κοινού (συλλογική αγωγή). Η αγωγή
του προηγούµενου εδαφίου µπορεί να ασκηθεί και όταν η παρά-
νοµη συµπεριφορά προσβάλλει τα συµφέροντα τριάντα (30),
τουλάχιστον, καταναλωτών.

Ιδίως µπορεί να ζητήσει:
α) Την παράλειψη παράνοµης συµπεριφοράς του προµη-

θευτή, ακόµη και πριν αυτή εκδηλωθεί, ιδίως όταν συνίσταται σε
παράβαση των διατάξεων:

αα) των άρθρων 2, 3, 3α έως 3ιβ, 4, 4α έως 4η, 4θ, 5, 5α, 6, 7,
7α, 8, 9, 9α έως 9θ του παρόντος νόµου,

ββ) της υπ’ αριθµ. Ζ1-699/2010 (Β’ 917) κοινής υπουργικής
απόφασης "Προσαρµογή της Ελληνικής νοµοθεσίας προς την
Οδηγία 2008/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 23ης Απριλίου 2008 για τις συµβάσεις καταναλωτι-
κής πίστης και την κατάργηση της Οδηγίας 87/102/ΕΟΚ του
Συµβουλίου που δηµοσιεύθηκε στην Επίσηµη Εφηµερίδα των ΕΚ,
αριθµ. L 133 της 22.5.2008",

γγ) του π.δ. 7/2018 «Εναρµόνιση νοµοθεσίας µε Οδηγία (ΕΕ)
2015/2302 σχετικά µε τα οργανωµένα ταξίδια και τους συνδεδε-
µένους ταξιδιωτικούς διακανονισµούς (L 326)» (Α’ 12),

δδ) της ΥΑ υπ’ αριθµ. ΔΥΓ 3 (α)/83657, "Εναρµόνιση της Ελλη-
νικής Νοµοθεσίας προς την αντίστοιχη κοινοτική στον τοµέα της
παραγωγής και της κυκλοφορίας φαρµάκων, που προορίζονται
για ανθρώπινη χρήση σε συµµόρφωση µε την υπ’ αριθµ.
2001/1983/ΕΚ Οδηγία "περί κοινοτικού κώδικα για τα φάρµακα
που προορίζονται για ανθρώπινη χρήση", όπως τροποποιήθηκε
από τις υπ’ αριθµ. 2004-27-ΕΚ, 2004-24-ΕΚ Οδηγίες για τα παρα-
δοσιακά φάρµακα φυτικής προέλευσης και το άρθρο 31 της υπ’
αριθµ. 2002/1998/ΕΚ Οδηγίας για τη θέσπιση προτύπων ποιότη-
τας και ασφάλειας για τη συλλογή, τον έλεγχο, την επεξεργασία,
την αποθήκευση και τη διανοµή ανθρώπινου αίµατος και συστα-
τικών αίµατος, (Β’ 59),

εε) της υπ’ αριθµ. Ζ1-130/2011 (Β’ 295) κοινής υπουργικής
απόφασης "Προσαρµογή της Ελληνικής Νοµοθεσίας προς την
Οδηγία 2008/122/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 14ης Ιανουαρίου 2009, για την προστασία των κα-
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ταναλωτών ως προς ορισµένες πτυχές των συµβάσεων χρονο-
µεριστικής µίσθωσης, µακροπρόθεσµων προϊόντων διακοπών, µε-
ταπώλησης και ανταλλαγής, που δηµοσιεύθηκε στην Επίσηµη
Εφηµερίδα της Ε.Ε. αριθµ. L33 της 3.2.2009,

στστ) του π.δ. 131/2003, "Προσαρµογή στην Οδηγία 200/31 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου σχετικά µε ορισµέ-
νες νοµικές πτυχές των υπηρεσιών της κοινωνίας της πληροφο-
ρίας, ιδίως του ηλεκτρονικού εµπορίου, στην εσωτερική αγορά
(οδηγία για το ηλεκτρονικό εµπόριο)" (Α’ 116), όπως ισχύει,

ζζ) του ν. 2328/1995, "Νοµικό καθεστώς της ιδιωτικής τηλεόρα-
σης και της τοπικής ραδιοφωνίας, ρύθµιση θεµάτων της ραδιοτη-
λεοπτικής αγοράς και άλλες διατάξεις" (Α’ 159 ),

ηη) του ν. 4779/2021 (A’ 27) «Ενσωµάτωση στην εθνική νοµοθε-
σία της Οδηγίας (ΕΕ) 2010/13 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 10ης Μαρτίου 2010 για τον συντονισµό ορι-
σµένων νοµοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων των
κρατών µελών σχετικά µε την παροχή υπηρεσιών οπτικοακουστι-
κών µέσων, όπως έχει τροποποιηθεί µε την Οδηγία (ΕΕ) 2018/1808
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 14ης Νο-
εµβρίου 2018 και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας της Γενικής
Γραµµατείας Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης», 

θθ) του ν. 3844/2010 (Α’ 63) "Προσαρµογή της ελληνικής νοµο-
θεσίας στην Οδηγία 2006/123 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου σχετικά µε τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά
και άλλες διατάξεις",

ιι) του άρθρου 12 της υπ’ αριθµ. Α.Π. 70330οικ./2015 κοινής
υπουργικής απόφασης “Εναρµόνιση προς την οδηγία 2013/11/ΕΕ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου για την εναλ-
λακτική επίλυση καταναλωτικών διαφορών και για την τροποποί-
ηση του Κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 2006/2004 και της Οδηγίας
2009/22/ΕΚ”, 

κκ) του άρθρου 14 του Κανονισµού (ΕΕ) αριθµ. 524/2013 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 21ης Μαΐου
2013, για την ηλεκτρονική επίλυση καταναλωτικών διαφορών (Κα-
νονισµός για την ΗΕΚΔ),

λλ) του ν. 4438/2016 (Α’ 220),
µµ) της εθνικής νοµοθεσίας µε την οποία ενσωµατώνεται η Οδη-

γία (ΕΕ) 2019/770 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου, της 20ής Μαΐου 2019, σχετικά µε ορισµένες πτυχές που
αφορούν τις συµβάσεις για την προµήθεια ψηφιακού περιεχοµέ-
νου και ψηφιακών υπηρεσιών (L 136).

Όταν η παράνοµη συµπεριφορά εκδηλώνεται µετά από σύ-
σταση ή υπόδειξη ενώσεων των προµηθευτών ή εφόσον οι ενώ-
σεις αυτές προβαίνουν σε παράνοµη συµπεριφορά, στην
περίπτωση αυτή µπορεί να ζητηθεί και από αυτές η παύση της εν
λόγω συµπεριφοράς.

Η ένωση καταναλωτών µπορεί να ζητήσει, επιπλέον, τη δέ-
σµευση, την απόσυρση ή την καταστροφή ελαττωµατικών προϊόν-
των που είναι επικίνδυνα για την ασφάλεια ή την υγεία του
καταναλωτικού κοινού, καθώς και τη λήψη µέτρων, όπως είναι η
κατάλληλη δηµοσίευση του συνόλου ή µέρους της απόφασης ή
και η δηµοσίευση επανορθωτικής δήλωσης, ώστε να εκλείψουν τα
συνεχιζόµενα αποτελέσµατα της παράβασης.

β) Χρηµατική ικανοποίηση λόγω ηθικής βλάβης. Για τον καθο-
ρισµό της χρηµατικής ικανοποίησης, το δικαστήριο λαµβάνει
υπόψη, ιδίως, την ένταση της προσβολής της έννοµης τάξης που
συνιστά η παράνοµη συµπεριφορά, το µέγεθος της εναγόµενης
επιχείρησης του προµηθευτή και κυρίως, τον ετήσιο κύκλο εργα-
σιών της, καθώς και τις ανάγκες της γενικής και της ειδικής πρό-
ληψης.

γ) Τη λήψη ασφαλιστικών µέτρων εξασφάλισης των απαιτή-
σεων του καταναλωτικού κοινού για την παράλειψη της παράνο-
µης συµπεριφοράς ή τη χρηµατική ικανοποίηση µέχρι την έκδοση
εκτελεστής απόφασης. Σε περίπτωση ελαττωµατικών προϊόντων
που είναι επικίνδυνα για την ασφάλεια ή την υγεία του καταναλω-
τικού κοινού, µπορεί να διαταχθεί, ως ασφαλιστικό µέτρο, η δέ-
σµευση αυτών.

δ) Την αναγνώριση του δικαιώµατος αποκατάστασης της ζη-
µίας που υφίστανται οι καταναλωτές από την παράνοµη συµπερι-
φορά.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (EE) 2019/771

ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ 
ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ, ΤΗΣ 20ής ΜΑΪΟΥ 2019, 

ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΟΡΙΣΜΕΝΕΣ ΠΤΥΧΕΣ ΠΟΥ ΑΦΟΡΟΥΝ 
ΤΙΣ ΣΥΜΒΑΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΓΑΘΩΝ, 

ΤΗΝ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ (ΕΕ) 2017/2394
ΚΑΙ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ 2009/22/ΕΚ ΚΑΙ ΤΗΝ ΚΑΤΑΡΓΗΣΗ 

ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ 1999/44/ΕΚ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΣΤΟ ΔΕΚΑΤΟ ΤΕΤΑΡΤΟ ΚΑΙ ΔΕΚΑΤΟ

ΕΝΑΤΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΟΥ ΑΣΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ 
ΠΕΡΙ ΠΩΛΗΣΗΣ, ΑΝΤΑΛΛΑΓΗΣ ΚΑΙ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΕΡΓΟΥ

Άρθρο 33
Πώληση πράγµατος µε ψηφιακά στοιχεία - 

Προσθήκη άρθρου 513Α ΑΚ
(υποπερ. β’ περ. 5, περ. 6, υποπερ. α’ και β’ περ. 7
άρθρου 2 και παρ. 3 άρθρου 3 Οδηγίας 2019/771)

Μετά το άρθρο 513 του Αστικού Κώδικα [π.δ. 456/1984 (Α’
164)] προστίθεται άρθρο 513Α, ως εξής:

«Άρθρο 513A
Πώληση πράγµατος µε ψηφιακά στοιχεία

Οι διατάξεις για την πώληση εφαρµόζονται και στην πώληση
πράγµατος µε ψηφιακά στοιχεία, αν τα ψηφιακά στοιχεία αποτε-
λούν µέρος της σύµβασης πώλησης, ανεξάρτητα αν αυτά παρέ-
χονται από τον πωλητή ή τρίτο. Πράγµα µε ψηφιακά στοιχεία
είναι κάθε κινητό πράγµα που ενσωµατώνει ή διασυνδέεται µε
ψηφιακό περιεχόµενο ή ψηφιακή υπηρεσία κατά τέτοιο τρόπο,
ώστε η απουσία του ψηφιακού περιεχοµένου ή της ψηφιακής
υπηρεσίας να εµποδίζει την εκτέλεση των λειτουργιών του. Ως
ψηφιακό περιεχόµενο νοούνται τα δεδοµένα που παράγονται και
παρέχονται σε ψηφιακή µορφή. Ως ψηφιακή υπηρεσία νοείται η
υπηρεσία που παρέχει στον χρήστη τη δυνατότητα να δηµιουρ-
γεί, επεξεργάζεται, αποθηκεύει, διαµοιράζει, αποκτά πρόσβαση
ή να αλληλεπιδρά σε δεδοµένα σε ψηφιακή µορφή. Σύµβαση πώ-
λησης µε αντικείµενο πράγµα µε ψηφιακά στοιχεία περιλαµβάνει,
σε περίπτωση αµφιβολίας, και την παροχή ψηφιακού περιεχοµέ-
νου ή ψηφιακής υπηρεσίας.»

Άρθρο 34 
Ανταπόκριση του πράγµατος στη σύµβαση - 

Αντικατάσταση άρθρου 534 ΑΚ
(άρθρο 5 Οδηγίας 2019/771)

Το άρθρο 534 ΑΚ αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 534 
Ανταπόκριση του πράγµατος στη σύµβαση

Ο πωλητής υποχρεούται να παραδώσει πράγµα που ανταπο-
κρίνεται στη σύµβαση κατά την έννοια των άρθρων 535 ως 538.»

Άρθρο 35 
Πραγµατικά ελαττώµατα - Αντικατάσταση 

άρθρου 535 ΑΚ

Το άρθρο 535 ΑΚ αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 535
Πραγµατικά ελαττώµατα

Το πράγµα ανταποκρίνεται στη σύµβαση, όταν παραδίδεται
χωρίς πραγµατικά ελαττώµατα.»
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Άρθρο 36
Υποκειµενικές απαιτήσεις ανταπόκρισης -

Προσθήκη άρθρου 535Α ΑΚ
(περ. 8 και 10 άρθρου 2 και άρθρο 6 Οδηγίας 2019/771)

Μετά το άρθρο 535 ΑΚ προστίθεται άρθρο 535Α, ως εξής:

«Άρθρο 535Α 
Υποκειµενικές απαιτήσεις ανταπόκρισης

Ο πωλητής εκπληρώνει την υποχρέωση του άρθρου 535, όταν
το πράγµα έχει τις ιδιότητες που έχουν συµφωνήσει τα µέρη και
ιδίως: 1. αντιστοιχεί στην περιγραφή, το είδος, την ποσότητα και
την ποιότητα και διαθέτει τη λειτουργικότητα και τα λοιπά χαρα-
κτηριστικά που προβλέπονται στη σύµβαση, 2. είναι κατάλληλο
για την ειδική χρήση που προβλέπεται στη σύµβαση, 3. παραδί-
δεται µε όλα τα εξαρτήµατα, τις συσκευασίες και τις οδηγίες που
προβλέπονται στη σύµβαση, 4. διαθέτει την ικανότητα να λει-
τουργεί µε υλισµικό ή λογισµικό µε το οποίο χρησιµοποιούνται
κατά κανόνα τα πράγµατα του ίδιου είδους, χωρίς να απαιτείται
η µετατροπή των πραγµάτων, του υλισµικού ή του λογισµικού
(συµβατότητα), καθώς και την ικανότητα να λειτουργεί µε υλι-
σµικό ή λογισµικό διαφορετικό από εκείνο µε το οποίο χρησιµο-
ποιούνται κατά κανόνα τα πράγµατα του ίδιου είδους
(διαλειτουργικότητα), όπως προβλέπεται στη σύµβαση, και 5.
επικαιροποιείται µε τις ενηµερώσεις που προβλέπονται στη σύµ-
βαση.»

Άρθρο 37 
Αντικειµενικές απαιτήσεις ανταπόκρισης - 

Προσθήκη άρθρου 535Β ΑΚ
(περ. 13 άρθρου 2 και άρθρο 7 Οδηγίας 2019/771)

Μετά το άρθρο 535Α ΑΚ προστίθεται άρθρο 535Β, ως εξής:

«Άρθρο 535Β
Αντικειµενικές απαιτήσεις ανταπόκρισης 

Ο πωλητής εκπληρώνει την υποχρέωση του άρθρου 535 όταν
το πράγµα: 1. είναι κατάλληλο για τους σκοπούς για τους οποί-
ους χρησιµοποιούνται συνήθως πράγµατα της ίδιας κατηγορίας,
2. έχει την ποιότητα και ανταποκρίνεται στο δείγµα ή το υπό-
δειγµα, το οποίο ο πωλητής είχε παρουσιάσει στον αγοραστή, 3.
παραδίδεται µαζί µε τα εξαρτήµατα, τις συσκευασίες και τις οδη-
γίες που είναι εύλογο να αναµένει να λάβει ο αγοραστής, 4. δια-
θέτει την ικανότητα να διατηρεί τις απαιτούµενες λειτουργίες και
επιδόσεις του στο πλαίσιο της συνήθους χρήσης (ανθεκτικό-
τητα), την οποία είναι εύλογο να αναµένει ο αγοραστής, 5. αντι-
στοιχεί στην ποσότητα και διαθέτει τα ποιοτικά και άλλα
χαρακτηριστικά, αναλόγως της φύσης του, ιδίως αναφορικά µε
τη λειτουργικότητα, τη συµβατότητα και την ασφάλεια, που είναι
συνήθη για πράγµατα της ίδιας κατηγορίας και που είναι εύλογο
να αναµένει ο αγοραστής. Για τον προσδιορισµό των εύλογων
προσδοκιών του αγοραστή, λαµβάνονται υπόψη οι δηµόσιες δη-
λώσεις του πωλητή ή του αντιπροσώπου του ή άλλων προσώ-
πων, συµπεριλαµβανοµένου του παραγωγού, ιδίως στο πλαίσιο
διαφήµισης ή επισήµανσης. Ο πωλητής δεν δεσµεύεται από δη-
µόσιες δηλώσεις, αν αποδείξει ότι δεν γνώριζε ούτε µπορούσε
ευλόγως να γνωρίζει τη σχετική δηµόσια δήλωση ή ότι κατά τον
χρόνο σύναψης της σύµβασης η δηµόσια δήλωση είχε διορθωθεί
µε τον ίδιο ή παρόµοιο τρόπο µε αυτόν που είχε πραγµατοποι-
ηθεί ή ότι η απόφαση του αγοραστή δεν µπορούσε να επηρεα-
στεί από τη δηµόσια δήλωση.»

Άρθρο 38
Πληµµελής εγκατάσταση -

Τροποποίηση άρθρου 536 ΑΚ
(άρθρο 8 Οδηγίας 2019/771)

Το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 536 ΑΚ αντικαθίσταται και το
άρθρο 536 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 536
Πληµµελής εγκατάσταση

Το πράγµα δεν ανταποκρίνεται στη σύµβαση σε περίπτωση
πληµµελούς εγκατάστασής του, αν η εγκατάσταση αποτελεί
µέρος της σύµβασης και πραγµατοποιήθηκε από τον πωλητή. Το
ίδιο ισχύει και όταν η πληµµέλεια της εγκατάστασης, που προ-
οριζόταν να γίνει από τον αγοραστή και έγινε από αυτόν, οφεί-
λεται σε ατελείς οδηγίες εγκατάστασης που παρασχέθηκαν από
τον πωλητή ή, σε περίπτωση πώλησης πράγµατος µε ψηφιακά
στοιχεία, και από τον πάροχο των ψηφιακών στοιχείων.»

Άρθρο 39
Έλλειψη ανταπόκρισης λόγω δικαιώµατος τρίτου - 

Αντικατάσταση άρθρου 537 ΑΚ
(άρθρο 9 Οδηγίας 2019/771)

Το άρθρο 537 ΑΚ αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 537
Έλλειψη ανταπόκρισης λόγω δικαιώµατος τρίτου

Το κινητό πράγµα δεν ανταποκρίνεται στη σύµβαση, αν εξαι-
τίας προσβολής δικαιώµατος τρίτου, ιδίως δικαιώµατος διανοη-
τικής ιδιοκτησίας, περιορίζεται ολικά ή µερικά η χρήση του
σύµφωνα µε τα άρθρα 535 έως 535Β.»

Άρθρο 40 
Ενηµερώσεις του πράγµατος µε ψηφιακά στοιχεία - 

Προσθήκη άρθρου 538 ΑΚ
(παρ. 3 άρθρου 7 Οδηγίας 2019/771)

Στον ΑΚ προστίθεται άρθρο 538, ως εξής:

«Άρθρο 538
Ενηµερώσεις του πράγµατος µε ψηφιακά στοιχεία

Ο πωλητής πράγµατος µε ψηφιακά στοιχεία υποχρεούται να
διασφαλίσει ότι στον αγοραστή κοινοποιείται και παρέχεται,
εκτός από τις ενηµερώσεις ασφαλείας, και κάθε άλλη ενηµέ-
ρωση που είναι απαραίτητη, προκειµένου το πράγµα να ανταπο-
κρίνεται στη σύµβαση. Αν η σύµβαση πώλησης είναι εκτελεστέα
µε µια ή περισσότερες διαδοχικές παροχές των ψηφιακών στοι-
χείων, ο πωλητής ευθύνεται για την παροχή ενηµερώσεων καθ’
όλο το χρονικό διάστηµα που ο αγοραστής δικαιούται ευλόγως
να αναµένει την παροχή ενηµερώσεων, δεδοµένου του είδους
και του σκοπού του πράγµατος και των ψηφιακών στοιχείων,
λαµβανοµένων υπόψη των περιστάσεων και της φύσης της σύµ-
βασης. Αν η σύµβαση πώλησης είναι εκτελεστέα µε διαρκή πα-
ροχή των ψηφιακών στοιχείων, ο πωλητής ευθύνεται για την
παροχή ενηµερώσεων καθ’ όλο το χρονικό διάστηµα της υπο-
χρέωσης παροχής των ψηφιακών στοιχείων.»

Άρθρο 41 
Ευθύνη πωλητή για µη ανταπόκριση -

Προσθήκη άρθρου 539 ΑΚ
(άρθρο 10 Οδηγίας 2019/771)

Στον ΑΚ προστίθεται άρθρο 539 ως εξής:

«Άρθρο 539
Ευθύνη πωλητή για µη ανταπόκριση

Ο πωλητής ευθύνεται ανεξάρτητα από υπαιτιότητά του αν το
πράγµα, κατά τον χρόνο που ο κίνδυνος µεταβαίνει στον αγορα-
στή, δεν ανταποκρίνεται στη σύµβαση, εκτός αν ο αγοραστής
κατά τη σύναψη της σύµβασης γνώριζε τη µη ανταπόκριση ή
αυτή οφείλεται σε υλικά που χορήγησε ο αγοραστής. Το ίδιο
ισχύει και στην περίπτωση πράγµατος µε ψηφιακά στοιχεία, αν
το πράγµα, κατά τον χρόνο παροχής των ψηφιακών στοιχείων,
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δεν ανταποκρίνεται στη σύµβαση. Αν η σύµβαση είναι εκτελε-
στέα µε διαρκή παροχή των ψηφιακών στοιχείων, ο πωλητής ευ-
θύνεται για την έλλειψη ανταπόκρισης των ψηφιακών στοιχείων
καθ’ όλο το χρονικό διάστηµα της υποχρέωσης παροχής τους.»

Άρθρο 42 
Μη ευθύνη του πωλητή επί έλλειψης ανταπόκρισης 

πράγµατος µε ψηφιακά στοιχεία - 
Αντικατάσταση άρθρου 540 ΑΚ

(παρ. 4 άρθρου 7 Οδηγίας 2019/771)

Το άρθρο 540 ΑΚ αντικαθίσταται ως εξής:
«Άρθρο 540

Μη ευθύνη του πωλητή επί έλλειψης ανταπόκρισης πράγµα-
τος µε ψηφιακά στοιχεία

Ο πωλητής δεν ευθύνεται για έλλειψη ανταπόκρισης του πράγ-
µατος µε ψηφιακά στοιχεία στη σύµβαση, όταν αυτή απορρέει
αποκλειστικά από την απουσία συγκεκριµένης ενηµέρωσης, την
οποία δεν εγκατέστησε ο αγοραστής εντός εύλογου χρονικού
διαστήµατος από την παροχή της, εφόσον: 1) ο πωλητής ενηµέ-
ρωσε τον αγοραστή σχετικά µε τη διαθεσιµότητα της ενηµέρω-
σης και τις συνέπειες της µη εγκατάστασής της και 2) η αδυναµία
του αγοραστή να εγκαταστήσει την ενηµέρωση ή η εσφαλµένη
εγκατάστασή της από αυτόν δεν οφειλόταν σε ατελείς οδηγίες
εγκατάστασης που παρασχέθηκαν στον αγοραστή.»

Άρθρο 43
Βάρος απόδειξης - Αντικατάσταση άρθρου 541 ΑΚ

(άρθρο 11 Οδηγίας 2019/771)

Το άρθρο 541 ΑΚ αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 541
Βάρος απόδειξης 

Η έλλειψη ανταπόκρισης που εµφανίζεται µέσα σε ένα (1) έτος
από την παράδοση του πράγµατος τεκµαίρεται ότι υπήρχε κατά
την παράδοση, εκτός αν αυτό δεν συµβιβάζεται µε τη φύση του
πράγµατος ή µε τη φύση της έλλειψης. Αν η σύµβαση είναι εκτε-
λεστέα µε διαρκή παροχή των ψηφιακών στοιχείων, η έλλειψη
ανταπόκρισης που συνδέεται µε τα ψηφιακά στοιχεία και διαπι-
στώνεται κατά τη διάρκεια της σύµβασης τεκµαίρεται ότι υπήρχε
καθ’ όλο το χρονικό διάστηµα που µεσολάβησε.»

Άρθρο 44
Δικαιώµατα του αγοραστή - 

Αντικατάσταση άρθρου 542 ΑΚ
(παρ. 1 άρθρου 13 Οδηγίας 2019/771)

Το άρθρο 542 ΑΚ αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 542
Δικαιώµατα του αγοραστή

Όταν ο πωλητής ευθύνεται για έλλειψη ανταπόκρισης, ο αγο-
ραστής δικαιούται, σύµφωνα µε τους όρους των επόµενων άρ-
θρων, να: 1) απαιτήσει αποκατάσταση της ανταπόκρισης του
πράγµατος, 2) µειώσει το τίµηµα, 3) υπαναχωρήσει από τη σύµ-
βαση, 4) απαιτήσει αποζηµίωση. Ο αγοραστής δύναται, αν δια-
πιστωθεί µεταγενέστερα και άλλη έλλειψη ανταπόκρισης, να
ασκήσει εκ νέου τα ανωτέρω δικαιώµατα.»

Άρθρο 45
Αποκατάσταση της ανταπόκρισης - 

Αντικατάσταση άρθρου 543 ΑΚ
(παρ. 2 και 3 άρθρου 13 Οδηγίας 2019/771)

Το άρθρο 543 ΑΚ αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 543
Αποκατάσταση της ανταπόκρισης

Ο αγοραστής δικαιούται να επιλέξει ως τρόπο αποκατάστασης
της ανταπόκρισης είτε τη διόρθωση είτε την αντικατάσταση του
πράγµατος, εκτός αν αυτή είναι αδύνατη ή σε σύγκριση µε τον
µη επιλεγέντα τρόπο αποκατάστασης συνεπάγεται για τον πω-
λητή δυσανάλογες δαπάνες, αφού ληφθούν υπόψη ιδίως η αξία
του πράγµατος, η βαρύτητα της έλλειψης ανταπόκρισης και η
δυνατότητα ολοκλήρωσης του µη επιλεγέντος τρόπου αποκατά-
στασης χωρίς σηµαντική ενόχληση του αγοραστή. Ο πωλητής
δικαιούται να αρνηθεί την αποκατάσταση της έλλειψης ανταπό-
κρισης του πράγµατος, αν αυτή είναι αδύνατη ή συνεπάγεται για
αυτόν δυσανάλογες δαπάνες, ενόψει ιδίως της αξίας του πράγ-
µατος και της βαρύτητας της έλλειψης ανταπόκρισης.»

Άρθρο 46
Χρόνος και συνέπειες αποκατάστασης - 

Αντικατάσταση άρθρου 544 ΑΚ
(άρθρο 14 Οδηγίας 2019/771)

Το άρθρο 544 ΑΚ αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 544

Ο πωλητής οφείλει να πραγµατοποιήσει την αποκατάσταση σε
εύλογο χρόνο και χωρίς σηµαντική ενόχληση του αγοραστή. Με
την αποκατάσταση ο αγοραστής περιέρχεται, χωρίς οικονοµική
επιβάρυνση, στην κατάσταση που θα βρισκόταν εάν εξαρχής
απουσίαζε η έλλειψη ανταπόκρισης. Σε περίπτωση αντικατάστα-
σης ο αγοραστής έχει υποχρέωση να αποδώσει το πράγµα ελεύ-
θερο από κάθε βάρος που του προσέθεσε ο ίδιος.»

Άρθρο 47
Μείωση του τιµήµατος και υπαναχώρηση - 

Προσθήκη άρθρου 545 ΑΚ
(εδάφιο πρώτο παρ. 7 άρθρου 3, παρ. 4 

και 5 άρθρου 13 Οδηγίας 2019/771)

Στον ΑΚ προστίθεται άρθρο 545 ως εξής:

«Άρθρο 545 
Μείωση του τιµήµατος και υπαναχώρηση

Ο αγοραστής δικαιούται να µειώσει το τίµηµα ή, σε περίπτωση
ουσιώδους έλλειψης ανταπόκρισης, να υπαναχωρήσει από τη
σύµβαση, µόνο αν: 1. ο πωλητής είτε αρνείται νοµίµως να προβεί
στην αποκατάσταση της έλλειψης ανταπόκρισης είτε δηλώνει ή
συνάγεται από τις περιστάσεις ότι δεν πρόκειται να προβεί ολο-
σχερώς και προσηκόντως στην αποκατάσταση της έλλειψης αν-
ταπόκρισης, 2. ο πωλητής δεν πραγµατοποιεί ολοσχερώς και
προσηκόντως την αποκατάσταση της έλλειψης ανταπόκρισης, 3.
παρά την προσπάθεια εκ µέρους του πωλητή να αποκαταστήσει
την έλλειψη ανταπόκρισης, εµφανίζεται εκ νέου η ίδια ή διαφο-
ρετική έλλειψη ανταπόκρισης, 4. η έλλειψη ανταπόκρισης είναι
τόσο σοβαρή, ώστε να δικαιολογεί την άµεση µείωση του τιµή-
µατος ή την υπαναχώρηση, 5. η έλλειψη ανταπόκρισης εκδηλω-
θεί εντός τριάντα (30) ηµερών από την παράδοση του πράγµατος
και ο αγοραστής έχει ειδοποιήσει τον πωλητή για την έλλειψη
ανταπόκρισης χωρίς υπαίτια καθυστέρηση. Η απόδειξη ότι η έλ-
λειψη ανταπόκρισης δεν είναι ουσιώδης βαρύνει τον πωλητή.»

Άρθρο 48
Ενέργεια µείωσης του τιµήµατος και υπαναχώρησης - 

Αντικατάσταση άρθρου 546 ΑΚ
(άρθρο 15 και παρ. 3 άρθρου 16 Οδηγίας 2019/771)

Το άρθρο 546 ΑΚ αντικαθίσταται ως εξής:
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«Άρθρο 546
Ενέργεια µείωσης του τιµήµατος και υπαναχώρησης

Αν ο αγοραστής µειώσει το τίµηµα, ο πωλητής υποχρεούται
να επιστρέψει εντόκως µέρος του τιµήµατος που είναι ανάλογο
της µείωσης της αξίας του πράγµατος που δεν ανταποκρίνεται
στη σύµβαση σε σύγκριση µε την αξία που θα είχε το πράγµα αν
ανταποκρινόταν στη σύµβαση. Αν ο αγοραστής υπαναχωρήσει
από τη σύµβαση, υποχρεούται να αποδώσει το πράγµα ελεύθερο
από κάθε βάρος που του προσέθεσε ο ίδιος, καθώς και τα ωφε-
λήµατα που αποκόµισε, ενώ ο πωλητής υποχρεούται, µόλις πα-
ραλάβει το πράγµα ή απόδειξη αποστολής του, να επιστρέψει το
τίµηµα εντόκως, τα έξοδα της πώλησης και της επιστροφής του
πράγµατος, καθώς και όσα ο αγοραστής δαπάνησε για το
πράγµα.»

Άρθρο 49
Αξίωση αποζηµίωσης - Αντικατάσταση άρθρου 547 ΑΚ

Το άρθρο 547 ΑΚ αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 547
Αξίωση αποζηµίωσης

Αν κατά τον χρόνο που ο κίνδυνος µεταβαίνει στον αγοραστή
το πράγµα δεν ανταποκρίνεται στη σύµβαση από πταίσµα του
πωλητή, ο αγοραστής δικαιούται να απαιτήσει αποζηµίωση σω-
ρευτικά µε τα λοιπά δικαιώµατα του άρθρου 542 για τη ζηµία που
δεν καλύπτεται από την άσκησή τους ή, αντί για αυτά, αποζη-
µίωση για µη εκτέλεση της σύµβασης. 

Το ίδιο ισχύει και αν λείπει ιδιότητα του πράγµατος, η οποία
αποτέλεσε αντικείµενο συµφωνίας των µερών, εάν ο πωλητής
ανέλαβε την ευθύνη για τις συνέπειες της έλλειψής της ανεξαρ-
τήτως πταίσµατός του (συνοµολογηµένη ιδιότητα).»

Άρθρο 50 
Καταστροφή ή χειροτέρευση του πράγµατος - 

Τροποποίηση άρθρου 548 ΑΚ

Στο άρθρο 548 ΑΚ ο όρος «ελάττωµα» αντικαθίσταται από τον
όρο «έλλειψη ανταπόκρισης» και το άρθρο 548 ΑΚ διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«Άρθρο 548
Καταστροφή ή χειροτέρευση του πράγµατος 

Ο αγοραστής έχει δικαίωµα να ζητήσει αντικατάσταση ή να
υπαναχωρήσει από τη σύµβαση ή να µειώσει το τίµηµα και αν
ακόµη το πράγµα καταστράφηκε ή χειροτέρεψε εξαιτίας της έλ-
λειψης ανταπόκρισης.»

Άρθρο 51 
Πώληση περισσότερων πραγµάτων - 

Τροποποίηση άρθρου 551 ΑΚ
(άρθρο 16 Οδηγίας 2019/771)

Στο άρθρο 551 ΑΚ επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) αντικαθί-
σταται το πρώτο εδάφιο, β) καταργείται το δεύτερο εδάφιο και
το άρθρο 551 ΑΚ διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 551 
Πώληση περισσότερων πραγµάτων

Αν από περισσότερα πράγµατα που πωλήθηκαν µερικά µόνο
δεν ανταποκρίνονται στη σύµβαση, το δικαίωµα αντικατάστασης
ή υπαναχώρησης περιορίζεται σε αυτά, εκτός εάν δεν είναι εύ-
λογο να αναµένεται από τον αγοραστή να δεχθεί να κρατήσει
µόνο τα πράγµατα που ανταποκρίνονται στη σύµβαση.»

Άρθρο 52 
Παραγραφή - Αντικατάσταση άρθρου 554 ΑΚ

(άρθρο 10 Οδηγίας 2019/771)

Το άρθρο 554 ΑΚ αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 554
Παραγραφή

Τα δικαιώµατα του αγοραστή λόγω µη ανταπόκρισης στη σύµ-
βαση παραγράφονται µετά την πάροδο πέντε (5) ετών για τα ακί-
νητα και δύο (2) ετών για τα κινητά.

Σε περίπτωση σύµβασης εκτελεστέας µε διαρκή παροχή των
ψηφιακών στοιχείων, τα δικαιώµατα του αγοραστή που απορρέ-
ουν αποκλειστικά από τη µη ανταπόκριση του ψηφιακού στοι-
χείου παραγράφονται µετά την πάροδο έξι (6)  µηνών από τη
λήξη της συµβατικής διάρκειας. Τα δικαιώµατα του αγοραστή
που απορρέουν αποκλειστικά από την αθέτηση της υποχρέωσης
ενηµέρωσης, παραγράφονται µετά την πάροδο έξι (6) µηνών από
τη λήξη του χρόνου κατά τον οποίο οφείλεται η ενηµέρωση.»

Άρθρο 53 
Έναρξη, συµπλήρωση και διακοπή παραγραφής - Τροπο-

ποίηση άρθρου 555 ΑΚ

Στο άρθρο 555 ΑΚ επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) τροποποι-
είται το δεύτερο εδάφιο µε την αντικατάσταση της αναφοράς
στο «ελάττωµα ή την έλλειψη της ιδιότητας» από τον όρο «έλ-
λειψη ανταπόκρισης», β) προστίθεται νέο τρίτο εδάφιο και το
άρθρο 555 ΑΚ διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 555

Η παραγραφή αρχίζει από την παράδοση του πράγµατος στον
αγοραστή. Το ίδιο ισχύει και αν ο αγοραστής διαπίστωσε την έλ-
λειψη ανταπόκρισης αργότερα. Η παραγραφή δεν συµπληρώνε-
ται πριν από την πάροδο δύο (2) µηνών από τον χρόνο που
διαπιστώθηκε η έλλειψη ανταπόκρισης. Αν ο αγοραστής ζήτησε
να διεξαχθεί συντηρητική απόδειξη, η παραγραφή διακόπτεται
έως το τέλος της διαδικασίας αυτής.»

Άρθρο 54 
Ορολογική εναρµόνιση λοιπών διατάξεων για την

πώληση - Τροποποίηση άρθρου 556 ΑΚ

Το άρθρο 556 ΑΚ τροποποιείται ως προς την αντικατάσταση
των όρων «ελάττωµα» και «έλλειψη συνοµολογηµένης ιδιότητας»
από τον όρο «έλλειψη ανταπόκρισης» και το άρθρο 556 ΑΚ δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 556

Αν συµφωνήθηκε προθεσµία ευθύνης του πωλητή για έλλειψη
ανταπόκρισης, αυτό σε περίπτωση αµφιβολίας σηµαίνει ότι η πα-
ραγραφή για την έλλειψη που εκδηλώθηκε µέσα στην προθεσµία
αρχίζει από τότε που εκδηλώθηκε η έλλειψη.»

Άρθρο 55 
Ορολογική εναρµόνιση λοιπών διατάξεων

για την πώληση - Τροποποίηση άρθρου 557 ΑΚ

Το άρθρο 557 ΑΚ τροποποιείται ως προς την αντικατάσταση
των όρων «ελάττωµα» και «έλλειψη συνοµολογηµένης ιδιότητας»
από τον όρο «έλλειψη ανταπόκρισης» και το άρθρο 557 ΑΚ δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 557

Ο πωλητής δεν µπορεί να επικαλεστεί την παραγραφή των
προηγούµενων άρθρων, αν απέκρυψε ή αποσιώπησε µε δόλο την
έλλειψη ανταπόκρισης.»
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Άρθρο 56 
Ορολογική εναρµόνιση λοιπών διατάξεων 

για την πώληση - Τροποποίηση άρθρου 558 ΑΚ

Το άρθρο 558 ΑΚ τροποποιείται ως προς την αντικατάσταση
των όρων «ελάττωµα» και «έλλειψη συνοµολογηµένης ιδιότητας»
από τον όρο «έλλειψη ανταπόκρισης» και το άρθρο 558 ΑΚ δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 558

Ο αγοραστής µπορεί και µετά τη συµπλήρωση του χρόνου της
παραγραφής να ασκήσει µε ένσταση τα δικαιώµατά του από την
έλλειψη ανταπόκρισης, εφόσον ειδοποίησε για αυτή τον πωλητή
µέσα στο χρόνο της παραγραφής.»

Άρθρο 57 
Ορολογική εναρµόνιση λοιπών διατάξεων 

για την πώληση - Τροποποίηση άρθρου 560 ΑΚ
(άρθρο 18 Oδηγίας 2019/771)

Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 560 ΑΚ τροποποιείται ως προς
την αντικατάσταση των όρων «πραγµατικό ελάττωµα» και «έλλειψη
συνοµολογηµένης ιδιότητας» από τον όρο «έλλειψη ανταπόκρι-
σης» και το άρθρο 560 ΑΚ διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 560
Αναγωγή

Σε περίπτωση διαδοχικών πωλήσεων και ευθύνης του τελικού
πωλητή λόγω έλλειψης ανταπόκρισης η παραγραφή των δικαιω-
µάτων του κατά προηγούµενου πωλητή λόγω της έλλειψης αρχίζει
από τότε που ικανοποιήθηκε ο αγοραστής, εκτός εάν προηγήθηκε
τελεσίδικη δικαστική απόφαση κατά του τελικού πωλητή, οπότε η
παραγραφή αρχίζει από την τελεσιδικία της απόφασης αυτής.
Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται για την παραγραφή οι διατάξεις των
άρθρων 554 έως 558.»

Άρθρο 58 
Ορολογική εναρµόνιση λοιπών διατάξεων 

για την πώληση - Τροποποίηση άρθρου 562 ΑΚ

Το άρθρο 562 ΑΚ τροποποιείται ως προς την αντικατάσταση
των όρων «ελαττώµατα του πράγµατος» και «έλλειψη συµφωνη-
µένων ιδιοτήτων» από τον όρο «έλλειψη ανταπόκρισης», επέρχον-
ται νοµοτεχνικές βελτιώσεις και το άρθρο 562 ΑΚ διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 562
Άλλες ανταλλακτικές συµβάσεις

Οι διατάξεις που αφορούν στην ευθύνη του πωλητή για την έλ-
λειψη ανταπόκρισης εφαρµόζονται αναλόγως και σε άλλες συµ-
βάσεις εκποίησης µε αντάλλαγµα.»

Άρθρο 59
Εναρµόνιση διατάξεων της σύµβασης έργου 

που παραπέµπουν στην πώληση - 
Τροποποίηση άρθρου 689 ΑΚ

Το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 689 ΑΚ τροποποιείται ως προς
τα αναφερόµενα άρθρα του Αστικού Κώδικα και το άρθρο 689 ΑΚ
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 689
Ουσιώδη ελαττώµατα του έργου

Αν το έργο που εκτελέστηκε έχει ουσιώδη ελαττώµατα που το
κάνουν άχρηστο ή αν του λείπουν συµφωνηµένες ιδιότητες, ο ερ-
γοδότης έχει, αντί για τα δικαιώµατα του προηγούµενου άρθρου,
το δικαίωµα να υπαναχωρήσει από τη σύµβαση. Στην περίπτωση
της υπαναχώρησης ή µείωσης της αµοιβής εφαρµόζονται αναλό-

γως οι διατάξεις των άρθρων 542 εδάφιο δεύτερο, 546 εδάφιο
δεύτερο, 548 και 549, 551 έως 553, που ισχύουν για την πώληση.»

Άρθρο 60
Εναρµόνιση διατάξεων της σύµβασης έργου 

που παραπέµπουν στην πώληση - 
Τροποποίηση άρθρου 693 ΑΚ

Το άρθρο 693 ΑΚ τροποποιείται ως προς την αναφορά στην
παρ. 3 του άρθρου 555 αντί για την παρ. 2 του ιδίου άρθρου και
το άρθρο 693 ΑΚ διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 693
Παραγραφή

Οι αξιώσεις του εργοδότη εξαιτίας ελλείψεων του έργου πα-
ραγράφονται, όταν περάσουν δέκα (10) χρόνια από τότε που έγινε
η παραλαβή του, αν πρόκειται για οικοδοµήµατα ή για άλλες ακί-
νητες εγκαταστάσεις. αλλιώς παραγράφονται σε έξι (6) µήνες.,
στην παραγραφή αυτήν εφαρµόζονται αναλόγως τα άρθρα 555
παρ. 3 έως 558.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΥ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΗ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ Ν. 2251/1994

Άρθρο 61
Ορισµοί - Τροποποίηση άρθρου 1α ν. 2251/1994

(περ. 3 άρθρου 2 Οδηγίας 2019/771)

Στο άρθρο 1α του ν. 2251/1994 (Α’ 191) επέρχονται οι εξής αλ-
λαγές: α) αντικαθίσταται η περ. 3, β) καταργείται η περ. 7, γ) τρο-
ποποιείται η περ. 8 µε την αντικατάσταση της λέξης «πλην» από
τις λέξεις «εκτός από τη», της λέξης «βάσει» από τη λέξη «δυνάµει»
και των λέξεων «συµπεριλαµβανοµένης ψηφιακής υπηρεσίας» από
τις λέξεις «ο δε καταναλωτής καταβάλλει ή αναλαµβάνει να κατα-
βάλει το τίµηµα», δ) στην περ. 15 αντικαθίστανται οι όροι «πραγ-
µατικά ελαττώµατα» και «έλλειψη συνοµολογηµένων ιδιοτήτων»
από τον όρο «έλλειψη ανταπόκρισης του πράγµατος» και το
άρθρο 1α διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 1α
Ορισµοί

Με την επιφύλαξη ειδικότερων διατάξεων του παρόντος, νοούν-
ται ως:

1. Καταναλωτής: κάθε φυσικό πρόσωπο το οποίο ενεργεί για
λόγους οι οποίοι δεν εµπίπτουν στην εµπορική, επιχειρηµατική,
βιοτεχνική ή ελευθέρια επαγγελµατική του δραστηριότητα.

2. Προµηθευτής: κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, ανεξάρτητα
από το αν διέπεται από το ιδιωτικό ή δηµόσιο δίκαιο, το οποίο
ενεργεί ακόµη και µέσω κάθε άλλου προσώπου που ενεργεί στο
όνοµά του ή για λογαριασµό του, για σκοπούς οι οποίοι σχετίζον-
ται µε τις εµπορικές, επιχειρηµατικές, βιοτεχνικές ή επαγγελµατι-
κές του δραστηριότητες.

3. Πωλητής: κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, ανεξάρτητα από
το εάν διέπεται από το ιδιωτικό ή δηµόσιο δίκαιο, το οποίο στο
πλαίσιο της σύµβασης πώλησης ενεργεί για σκοπούς που σχετί-
ζονται µε την άσκηση της εµπορικής, επιχειρηµατικής, βιοτεχνικής
ή επαγγελµατικής του δραστηριότητας.

4. Παραγωγός: ο κατασκευαστής ενός καταναλωτικού αγαθού,
ο εισαγωγέας του καταναλωτικού αγαθού σε κράτος µέλος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε), και κάθε πρόσωπο που παρουσιάζεται
ως παραγωγός θέτοντας επί αυτού το όνοµά του, το σήµα του ή
άλλο διακριτικό σηµείο.

5. Αγαθά:
(α) κάθε ενσώµατο κινητό αντικείµενο. Το νερό, το αέριο και η

ηλεκτρική ενέργεια θεωρούνται αγαθά όταν προσφέρονται προς
πώληση σε περιορισµένο όγκο ή καθορισµένη ποσότητα.

(β) κάθε ενσώµατο κινητό αντικείµενο που ενσωµατώνει ή δια-
συνδέεται µε ψηφιακό περιεχόµενο ή ψηφιακή υπηρεσία κατά τέ-
τοιο τρόπο, ώστε η απουσία του εν λόγω ψηφιακού περιεχοµένου
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ή της εν λόγω ψηφιακής υπηρεσίας να παρεµποδίζει τα αγαθά να
εκτελούν τις λειτουργίες τους («αγαθά µε ψηφιακά στοιχεία»).

6. Αγαθό κατασκευασµένο σύµφωνα µε τις προδιαγραφές του
πελάτη, κάθε αγαθό το οποίο δεν είναι προκατασκευασµένο και
κατασκευάζεται σύµφωνα µε την ατοµική επιλογή ή απόφαση του
πελάτη.

6α. Δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα, δεδοµένα προσωπικού
χαρακτήρα όπως ορίζονται στο σηµείο 1 του άρθρου 4 του Κανο-
νισµού (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου (L 119).

7. [Καταργείται].
8. Σύµβαση παροχής υπηρεσιών: κάθε σύµβαση, εκτός από τη

σύµβαση πώλησης, δυνάµει της οποίας ο προµηθευτής παρέχει
ή αναλαµβάνει να παρέχει υπηρεσία στον καταναλωτή, ο δε κατα-
ναλωτής καταβάλλει ή αναλαµβάνει να καταβάλει το τίµηµα.

9. Χρηµατοοικονοµική υπηρεσία: κάθε υπηρεσία τραπεζικής, πι-
στωτικής, ασφαλιστικής ή επενδυτικής φύσης ή σχετική µε ατοµι-
κές συντάξεις, επενδύσεις ή πληρωµές.

10. Σύµβαση χρηµατοοικονοµικών υπηρεσιών από απόσταση:
κάθε σύµβαση που αφορά χρηµατοοικονοµικές υπηρεσίες, η
οποία συνάπτεται µεταξύ ενός προµηθευτή και ενός καταναλωτή
χωρίς την ταυτόχρονη φυσική τους παρουσία, στο πλαίσιο συστή-
µατος από απόσταση πώλησης ή παροχής υπηρεσιών που οργα-
νώνεται από τον προµηθευτή, ο οποίος χρησιµοποιεί αποκλειστικά
για τη σύµβαση αυτή ένα ή περισσότερα µέσα επικοινωνίας από
απόσταση, µέχρι και τη στιγµή σύναψης της σύµβασης.

11. Σταθερό µέσο: κάθε µέσο που επιτρέπει στον καταναλωτή
ή στον προµηθευτή να αποθηκεύει πληροφορίες που απευθύνον-
ται προσωπικά σε αυτόν κατά τρόπο προσπελάσιµο για µελλοντική
πρόσβαση για επαρκές χρονικό διάστηµα σε σχέση µε τους σκο-
πούς που εξυπηρετούν οι πληροφορίες και το οποίο επιτρέπει την
ακριβή αναπαραγωγή των αποθηκευµένων πληροφοριών, όπως
το χαρτί, τα κλειδιά USB, τα CD-ROM, τα DVD, οι κάρτες µνήµης
ή οι σκληροί δίσκοι υπολογιστών, και τα µηνύµατα ηλεκτρονικού
ταχυδροµείου.

12. Μέσο επικοινωνίας από απόσταση : κάθε µέσο το οποίο µπο-
ρεί να χρησιµοποιηθεί, χωρίς την αυτοπρόσωπη και ταυτόχρονη
παρουσία του προµηθευτή και του καταναλωτή, για την από από-
σταση εµπορία υπηρεσίας µεταξύ των µερών αυτών, όπως ανα-
φέρεται στο Μέρος Τρίτο.

13. Φορέας ή προµηθευτής µέσου επικοινωνίας από απόσταση:
κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, ιδιωτικού ή δηµόσιου δικαίου, του
οποίου η εµπορική ή η επαγγελµατική δραστηριότητα συνίσταται
στη διάθεση ενός ή περισσότερων µέσων επικοινωνίας από από-
σταση στους προµηθευτές.

14. Ψηφιακό περιεχόµενο: δεδοµένα που παράγονται και παρέ-
χονται σε ψηφιακή µορφή.

15. Νόµιµη εγγύηση: η ευθύνη του πωλητή για έλλειψη ανταπό-
κρισης του πράγµατος στη σύµβαση, σύµφωνα µε τα άρθρα 534
επ. του Αστικού Κώδικα.

16. Εµπορική εγγύηση: κάθε ανάληψη υποχρέωσης από τον πω-
λητή ή τον παραγωγό (εγγυητή) προς τον καταναλωτή πλέον της
νόµιµης εγγύησης, για επιστροφή του καταβληθέντος τιµήµατος
ή για αντικατάσταση, επισκευή ή συντήρηση µε οποιοδήποτε
τρόπο των αγαθών αν αυτά δεν ικανοποιούν τις προδιαγραφές ή
οποιαδήποτε άλλη απαίτηση, οι οποίες αναφέρονται στη δήλωση
της εγγύησης ή στη σχετική διαφήµιση και είναι διαθέσιµες κατά
τη στιγµή ή πριν από τη σύναψη της σύµβασης.»

Άρθρο 62
Ορισµός σύµβασης πώλησης - 

Προσθήκη περ. 12 στο άρθρο 3 του ν. 2251/1994

Στο άρθρο 3 του ν. 2251/1994 (Α’ 191) προστίθεται περ. 12 ως
εξής:

«12. «Σύµβαση πώλησης»: κάθε σύµβαση δυνάµει της οποίας
ο προµηθευτής αναλαµβάνει την υποχρέωση να µεταβιβάσει την
κυριότητα αγαθών στον καταναλωτή, καθώς και κάθε σύµβαση
που έχει ως αντικείµενο την παροχή αγαθών και υπηρεσιών ταυ-
τόχρονα.»

Άρθρο 63
Ευθύνη κατά την πώληση καταναλωτικών αγαθών - 

Αντικατάσταση άρθρου 5 ν. 2251/1994
(παρ. 2 άρθρου 3, παρ. 5 άρθρου 7 και άρθρο 21 

Οδηγίας 2019/771)

Το άρθρο 5 του ν. 2251/1994 (Α’ 191) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 5
Ευθύνη κατά την πώληση

καταναλωτικών αγαθών (νόµιµη εγγύηση)

1. Σε περίπτωση πώλησης, τα άρθρα 534 επ. του Αστικού Κώ-
δικα έχουν αναγκαστικό χαρακτήρα κατά την έννοια της παρ. 2
του παρόντος. Το ίδιο ισχύει σε κάθε σύµβαση µε αντικείµενο
την προµήθεια αγαθών που πρόκειται να κατασκευασθούν ή να
παραχθούν.

2. Συµφωνία που εισάγει παρέκκλιση από τα άρθρα 534 επ.
του Αστικού Κώδικα σε βάρος του καταναλωτή είναι άκυρη, εφό-
σον καταρτίστηκε πριν από τον χρόνο που η έλλειψη ανταπόκρι-
σης έγινε γνωστή στον καταναλωτή. Έγκυρη είναι κάθε
συµφωνία που εισάγει παρέκκλιση υπέρ του καταναλωτή.

3. Γνώση του καταναλωτή που αποκλείει την ευθύνη του πω-
λητή κατά την έννοια του πρώτου εδαφίου του άρθρου 539 του
Αστικού Κώδικα υπάρχει, όταν ο καταναλωτής, κατά τον χρόνο
σύναψης της σύµβασης, έλαβε ειδική ενηµέρωση ότι ένα συγκε-
κριµένο χαρακτηριστικό του πράγµατος αποκλίνει από τις αντι-
κειµενικές απαιτήσεις ανταπόκρισης και το αποδέχθηκε ρητώς.»

Άρθρο 64
Εµπορική εγγύηση - 

Τροποποίηση άρθρου 5α ν. 2251/1994
(άρθρο 17 Οδηγίας 2019/771)

Στο άρθρο 5α του ν. 2251/1994 (Α’ 191) επέρχονται οι εξής αλ-
λαγές: α) προστίθενται παρ. 1α και 1β, β) στο δεύτερο εδάφιο
της παρ. 2 προστίθεται η αναφορά στη διαδικασία την οποία πρέ-
πει να ακολουθήσει ο καταναλωτής για να επιτύχει την εφαρµογή
της εµπορικής εγγύησης και το άρθρο 5α διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 5Α
Εµπορική εγγύηση

1. Κάθε πωλητής ή παραγωγός µπορεί να παρέχει εµπορική
εγγύηση, η οποία συνίσταται στην ανάληψη από µέρους του
κάθε µορφής υποχρέωση έναντι του καταναλωτή, επιπλέον της
νόµιµης εγγύησης, για επιστροφή του καταβληθέντος τιµήµατος,
αντικατάσταση, επισκευή ή φροντίδα µε οποιονδήποτε τρόπο
του καταναλωτικού αγαθού, χωρίς επιπλέον επιβάρυνση, αν αυτό
δεν ανταποκρίνεται στα χαρακτηριστικά που αναφέρονται στη
δήλωση εγγύησης ή στη σχετική διαφήµιση.

1α. Όταν ένας παραγωγός παρέχει στον καταναλωτή εµπο-
ρική εγγύηση όσον αφορά στην ανθεκτικότητα ορισµένων αγα-
θών για ορισµένο χρονικό διάστηµα, ο παραγωγός είναι άµεσα
υπεύθυνος έναντι του καταναλωτή, καθ’ όλη τη διάρκεια της εµ-
πορικής εγγύησης όσον αφορά στην ανθεκτικότητα, για την επι-
σκευή ή την αντικατάσταση των αγαθών σύµφωνα µε το άρθρο
542 του Αστικού Κώδικα. Ο παραγωγός δύναται να προσφέρει
στον καταναλωτή πιο ευνοϊκές συνθήκες στη δήλωση εµπορικής
εγγύησης όσον αφορά στην ανθεκτικότητα.

1β. Εάν οι προϋποθέσεις που ορίζονται στη δήλωση εµπορικής
εγγύησης είναι λιγότερο ευνοϊκές για τον καταναλωτή από τις
προϋποθέσεις που ορίζονται στη σχετική διαφήµιση, η εµπορική
εγγύηση είναι δεσµευτική βάσει των προϋποθέσεων που ορίζον-
ται στη διαφήµιση σχετικά µε την εµπορική εγγύηση, εκτός εάν
πριν από τη σύναψη της σύµβασης πώλησης η σχετική διαφή-
µιση είχε διορθωθεί µε τον ίδιο ή παρόµοιο τρόπο µε αυτόν που
πραγµατοποιήθηκε.

2. Ο πωλητής ή παραγωγός παρέχει την εγγύηση της προ-
ηγούµενης παραγράφου εγγράφως ή πάνω σε άλλο σταθερό
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µέσο αποτύπωσης το οποίο είναι διαθέσιµο και προσιτό στον κα-
ταναλωτή. Η εγγύηση περιλαµβάνει, µε απλή, ευανάγνωστη και
κατανοητή διατύπωση στην ελληνική γλώσσα, τουλάχιστον την
επωνυµία και τη διεύθυνση του εγγυητή, το αγαθό στο οποίο
αναφέρεται η εγγύηση, το ακριβές περιεχόµενό της, τη διάρκεια
και την έκταση της εδαφικής της ισχύος, καθώς επίσης τη διαδι-
κασία που πρέπει να ακολουθήσει ο καταναλωτής για να επιτύχει
την εφαρµογή της εµπορικής εγγύησης. Στην εγγύηση αυτή δη-
λώνονται µε σαφήνεια και πληρότητα τα δικαιώµατα του κατα-
ναλωτή και διευκρινίζεται ότι τα δικαιώµατα αυτά δεν θίγονται
από την εµπορική εγγύηση. Η εγγύηση πρέπει να είναι σύµφωνη
µε τους κανόνες της καλής πίστης και να µην αναιρείται από
υπερβολικές ρήτρες εξαιρέσεων.

3. Η παράβαση των διατάξεων της προηγούµενης παραγρά-
φου δεν θίγει το κύρος της εγγύησης, την οποία ο καταναλωτής
µπορεί να επικαλεστεί και να απαιτήσει την τήρησή της. Όταν για
διαρκή καταναλωτικά αγαθά µε εκτιµώµενη πιθανή διάρκεια
ζωής άνω των δύο (2) ετών δεν παρέχεται εµπορική εγγύηση, ο
πωλητής το γνωστοποιεί στον καταναλωτή µε οποιονδήποτε
πρόσφορο τρόπο εγγράφως ή πάνω σε σταθερό µέσο πριν από
την πώληση και ταυτόχρονα γνωστοποιεί µε τον ίδιο τρόπο ότι
σε κάθε περίπτωση ισχύουν τα δικαιώµατά του καταναλωτή από
τη διετή νόµιµη εγγύηση, όπως αυτά εξειδικεύονται στο άρθρο
5 του παρόντος νόµου και στα άρθρα 534 επ. του Αστικού Κώ-
δικα. H πιθανή διάρκεια ζωής του αγαθού είναι ο εύλογα αναµε-
νόµενος χρόνος κατά τον οποίο µπορεί να χρησιµοποιείται
σύµφωνα µε τον προορισµό του, έστω και έπειτα από επισκευή
ή αντικατάσταση ανταλλακτικών, µέχρις ότου η φθορά από την
τακτική χρήση καταστήσει το προϊόν άχρηστο ή την περαιτέρω
χρήση του οικονοµικά ασύµφορη. Ο πωλητής φέρει το βάρος
απόδειξης ότι έλαβε χώρα η ενηµέρωση αυτή.

4. Σε περίπτωση αντικατάστασης του αγαθού ή ανταλλακτικού
του, η εµπορική εγγύηση αυτόµατα ανανεώνεται για όλη τη διάρ-
κειά της ως προς το νέο αγαθό ή ανταλλακτικό, εκτός αν σε αυτή
ορίζεται διαφορετικά. Αν κατά τη διάρκεια ισχύος της εµπορικής
εγγύησης, η οποία παρέχει επισκευή καταναλωτικού αγαθού, το
αγαθό εµφανίσει κάποιο ελάττωµα και ο απαιτούµενος χρόνος
επισκευής του υπερβαίνει τις δεκαπέντε (15) εργάσιµες ηµέρες,
ο καταναλωτής δικαιούται να ζητήσει την προσωρινή αντικατά-
στασή του για όσο χρόνο διαρκεί η επισκευή.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

Άρθρο 65
Μεταβατικές διατάξεις

Όπου στη νοµοθεσία γίνεται παραποµπή σε διατάξεις του
Αστικού Κώδικα που αντικαθίστανται ή τροποποιούνται µε τον
παρόντα, οι παραποµπές αυτές θεωρείται ότι γίνονται στις δια-
τάξεις που εισάγονται µε το παρόν.

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΩΝ ΥΠΟΥΡΓΕΙΩΝ ΥΓΕΙΑΣ, ΕΡΓΑΣΙΑΣ 
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο 66
Παράταση ισχύος των ρυθµίσεων για την αποζηµίωση ι

ατρών διαφόρων ειδικοτήτων για µετακίνηση 
σε νοσοκοµεία της ίδιας ή άλλης Υγειονοµικής 

Περιφέρειας, την κάλυψη κενών ενεργού 
(εικοσιτετράωρης) εφηµερίας σε νοσοκοµεία 

του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και την αποζηµίωση 
των πρόσθετων ενεργών εφηµεριών

1. Η ισχύς του άρθρου 29 του ν. 4816/2021 (Α’ 118), περί της
αποζηµίωσης των ιατρών διαφόρων ειδικοτήτων για τη µετακί-
νηση σε νοσοκοµεία της ίδιας ή άλλης Υγειονοµικής Περιφέρειας
(Υ.Πε.), παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η.12.2022.

2. Η ισχύς του άρθρου πεντηκοστού πρώτου του           ν.
4839/2021 (Α’ 181), περί της κάλυψης κενών ενεργού (εικοσιτε-
τράωρης) εφηµερίας στα νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας από ιδιώτες ιατρούς και της αποζηµίωσής τους, παρατεί-
νεται από τη λήξη της έως την 31η.12.2022.

3. Η ισχύς του άρθρου 90 του ν. 4850/2021 (Α’ 208), περί της
αποζηµίωσης των ενεργών εφηµεριών που πραγµατοποιούνται
καθ’ υπέρβαση του ανώτατου προβλεπόµενου ανά βαθµό και
ζώνη αριθµού ενεργών εφηµεριών, παρατείνεται από τη λήξη της
έως την 31η.12.2022.

Άρθρο 67
Εξουσιοδοτική διάταξη για την εφαρµογή 
των άρθρων 88, 89 και 90 ν. 4850/2021 -
Τροποποίηση άρθρου 91 ν. 4850/2021

Το τρίτο εδάφιο του άρθρου 91 του ν. 4850/2021        (Α’ 208),
περί της δαπάνης που προκύπτει από την εφαρµογή των άρθρων
88, 89 και 90 του ιδίου νόµου, τροποποιείται ως προς την κατα-
ληκτική ηµεροµηνία, και το άρθρο 91 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 91
Εξουσιοδοτική διάταξη για την εφαρµογή 

των άρθρων 88, 89 και 90

Η δαπάνη που προκύπτει από την εφαρµογή των άρθρων 88,
περί τροποποίησης των παρ. 1 και 4 του άρθρου 29 του ν.
4816/2021 (Α’ 118), 89, περί τροποποίησης της παρ. 1 του άρ-
θρου πεντηκοστού πρώτου του                      ν. 4839/2021 (Α’ 181),
και 90 του παρόντος, περί αποζηµίωσης των πρόσθετων ενεργών
εφηµεριών για τους µήνες Νοέµβριο και Δεκέµβριο του 2021 δεν
δύναται να υπερβαίνει το ποσό των δύο εκατοµµυρίων
(2.000.000) ευρώ. Η κατανοµή του ποσού του πρώτου εδαφίου
για τις ανάγκες εφαρµογής των επιµέρους άρθρων κατά το ανω-
τέρω χρονικό διάστηµα, ο ειδικότερος προσδιορισµός των δι-
καιούχων, η διαδικασία και ο έλεγχος της διάθεσής του, καθώς
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια ρυθµίζονται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Υγείας και Οικονοµικών. Με όµοια απόφαση
προσδιορίζεται το ύψος της δαπάνης και ρυθµίζονται τα ζητή-
µατα του προηγούµενου εδαφίου για το χρονικό διάστηµα από
1ης.1.2022 έως 31.12.2022.»

Άρθρο 68
Παράταση της διάρκειας άσκησης των αρµοδιοτήτων 
της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής του Ταµείου 

Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης 
και της λειτουργίας της Μονάδας Υποστήριξης αυτής - 

Τροποποίηση παρ. 5 και 11 άρθρου 69 ν. 4826/2021

1. Η περ. α) της παρ. 5 του άρθρου 69 του ν. 4826/2021 (Α’
160), περί της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής του Ταµείου
Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης, τροποποιείται µε
την παράταση της διάρκειας άσκησης των αρµοδιοτήτων της
Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής και η περ. α) διαµορφώνεται
ως εξής:

«5. Η Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή έχει τις ακόλουθες αρ-
µοδιότητες:

α) Μεριµνά για την ανάδειξη του πρώτου Δ.Σ. του Ταµείου
εντός εύλογου χρόνου και σε κάθε περίπτωση εντός δεκαπέντε
(15) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος και διενεργεί
τις απαραίτητες προπαρασκευαστικές ενέργειες για την πρόσ-
ληψη του πρώτου Διευθύνοντος Συµβούλου.»

2. Στην παρ. 11 του άρθρου 69 του ν. 4826/2021, περί της Μο-
νάδας Υποστήριξης της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής του
Ταµείου Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης, επέρχονται
οι εξής τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο παρατείνεται η λει-
τουργία της Μονάδας Υποστήριξης της Προσωρινής Διοικούσας
Επιτροπής, β) στο δεύτερο εδάφιο διαγράφεται η φράση «Με
τον διορισµό του Διοικητικού Συµβουλίου» και στο τέλος του
εδαφίου προστίθεται η φράση «, µετά από απόφαση του Διοικη-
τικού Συµβουλίου και σχετική αίτηση των ενδιαφερόµενων», και
η παρ. 11 διαµορφώνεται ως εξής:
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«11. Η Μονάδα Υποστήριξης της Προσωρινής Διοικούσας Επι-
τροπής συνεχίζει µεταβατικά τη λειτουργία της για διάστηµα έως
και δώδεκα (12) µηνών µετά από τον διορισµό του πρώτου Διοι-
κητικού Συµβουλίου, µετονοµαζόµενη εφεξής σε Μονάδα Υπο-
στήριξης του Διοικητικού Συµβουλίου. Η θητεία των ήδη
υπηρετούντων στη Μονάδα Υποστήριξης της Προσωρινής Διοι-
κούσας Επιτροπής παρατείνεται αυτοδικαίως για το ως άνω διά-
στηµα, µετά από απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου και
σχετική αίτηση των ενδιαφερόµενων. Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται
η παρ. 9.»

Άρθρο 69
Ενδοϋπουργική κινητικότητα 

στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού

1. Επιτρέπεται η απόσπαση προσωπικού διαφόρων ειδικοτή-
των, µόνιµου και µε σχέση ιδιωτικού δικαίου αορίστου ή ορισµέ-
νου χρόνου, από τις Υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού και τους εποπτευόµενους από αυτό φορείς στην
Υπηρεσία Συντήρησης Μνηµείων Ακροπόλεως (Υ.Σ.Μ.Α.) του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού που έχει συσταθεί µε το
π.δ. 97/1999 (Α’ 104). 

2. Η απόσπαση του προσωπικού της παρ. 1 διενεργείται µε
απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού, µετά από εισήγηση της Υ.Σ.Μ.Α. και γνώµη της Επι-
τροπής Συντήρησης Μνηµείων Ακρόπολης. Με την ίδια διαδικα-
σία πραγµατοποιείται και η ανάκληση των αποσπάσεων. Οι
αποσπασµένοι υπάγονται στο ειδικό καθεστώς εργασιακών σχέ-
σεων της Υ.Σ.Μ.Α., σύµφωνα µε το π.δ. 97/1999.

3. Οι αποσπάσεις προσωπικού των υπηρεσιών και των επο-
πτευόµενων φορέων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού
που υπηρετεί στην Υ.Σ.Μ.Α. διατηρούνται σε ισχύ, και µετά από
τη συµπλήρωση του χρονικού διαστήµατος που προβλέπεται
στην περ. γ) της παρ. 10 του άρθρου 20 του ν. 4829/2021 (Α’
166), έως την ολοκλήρωση των αναστηλωτικών έργων στην
Ακρόπολη, χωρίς άλλη διατύπωση.

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 70
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,..............................2022

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.04’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 8 Σεπτεµβρίου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, του Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης της Αθή-
νας, του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέχνης της Νέας Υόρκης και
του Ινστιτούτου Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού του Ντελαγουέρ,
σχετικά µε την επιστροφή στην Ελλάδα ιδιωτικής συλλογής εκα-
τόν εξήντα µίας (161) αρχαιοτήτων του Κυκλαδικού Πολιτισµού,
ευρισκόµενης στη Νέα Υόρκη και την έκθεση αυτής στο Μητρο-
πολιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης».
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1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

5. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

7. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΥΓΕΙΑΣ

6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

8. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

10. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


